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1916 Lysekils NR-1 
Stadsfullmäktiges Handlingar. 

Protokoll, hållit vid Stadsfullmäktiges i Lysekil 
sammanträde den 7 Januari 1916.

§ 1- 
Såsom Stadsfullmäktiges Ordförande under år 1915 hade Herr 

Kyrkoherden Fritz Liisch i enlighet med arbetsordningen utfärdat kallelse till 
detta sammanträde och öppnade detsamma. 

§ 2  
Det antecknades, att Stadsfullmäktiges ledamöter äro följande, valda 

till slutet af nedannämnda år: 
Konsuln Magnus Radhe, 1916. 
Konsuln J. G. Gunnerson, 1916. 
Handlanden B. P. Jonsson, 1918. 
Fabrikören J. E. Lindbom, 1916. 
Fabrikören Elis Luckey, 1916. 
Fabrikören Aug.. Mattsson, 1918. 
Förvaltaren John Sterner, 1916. 
Direktören L. Laurin, 1918. 
Handlanden O. G. Löfving, 1918. 
Bankkamreraren C. F. Lidell, 1918. 
Byggmästaren Oscar Wallén, 1916. 
Fabrikören Alfr. Bovik, 1918. 
Lotsförmannen Em. Hörman, 1918. 
Redaktören Axel Ljungberg, 1916. 
Rörläggaren C. V. Granberg, 1916. 
Kyrkoherden Fritz Liisch, 1916. 
Stenhuggaren Herman J. Gunnarsson, 1916. 
Verkmästaren Oscar J. Mattsson, 1916. 
Bankkamreraren J. A. Anderson, 1916. 
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Mek. Arbetaren Aug. Torsson, 1918. 
Fabrikören Gust. Karlson, 1918. 
Frisören G. A. Löfgren, 1918. 
Stenhuggaren C. G. Tinggren, 1918. 
Bankdirektören Ragnar Berger, 1918. 

§ 3  
Förrättades upprop, hvarvid de i § 2 nämnda Stadsfullmäktige voro tillstädes 

med undantag af Herrar Radhe, Laurin, Oscar J. Mattsson och Anderson, för 
hvilka förfall anmäldes. 

Herr Borgmästaren Sundberg öfvervar förhandlingarna. 
Vid protokollet undertecknad, sekreterare. 

§4 
Under ordförandeskap af Herr Kyrkoherden Fritz Liisch skred man härefter 

till val af Ordförande för året. 
Herr Jonsson föreslog omval af Herr Liisch med acklamation. 
Herr Lidell yrkade val med slutna sedlar. 
Valet, som företogs med slutna sedlar, utföll så, att Herr Kyrkoherden Fritz 

Liisch valdes till Ordförande för år 1916 med 18 röster. 
Herr Handlanden B. P. Jonsson erhöll 1 röst, dessutom afläm- nades 1 

blank sedel. 
Herr Liisch tackade för det honom visade förtroendet samt önskade Herrar 

ledamöter välkomna till det nya årets arbete. 

§ 6. 
Val af vice Ordförande för året företogs härefter, och omvaldes med 

acklamation Herr Handlanden B. P. Jonsson, hvilken till Herrar Stadsfullmäktige 
hembar sitt tack för förtroendeuppdraget. 

§ 6  
De vid uppropet anmälda förfallen godkändes. 

§ 7  
Att jämte Herr Ordföranden justera dagens protokoll utsågos Herrar W 

allén och Tinggren. 



 

1916 den 7 Januari. 

§ 8  
Val efter de med 1915 års slut afgångna 5 ledamöterna i Valkommittén 

skulle nu företagas. 
Afgående ledamöter voro: Herrar Oscar Wallén, Axel Ljungberg, C. F. 

Lidell, Alfr. Bovik och L. Laurin, af hvilka Herr Ljungberg var Ordförande. 
Herr Gunnerson föreslog omval af samtliga ledamöter. 
Herr Lidell afsade sig och föreslog i sitt ställe Herr Aug. Mattsson samt 

yrkade val med slutna sedlar. 
Herr Bovik yrkade, att proportionellt valsätt måtte användas. 
Då Herr Ordföranden framställt proposition på bifall till de båda 

yrkandena, å ena sidan om vanlig sluten omröstning och å den andra 
proportionellt valsätt, samt förklarat det förstnämnda yrkandet vara med 
övervägande ja besvarat, begärdes votering, som verkställdes enligt följande 
godkända voteringsproposition: 

Den, som bifaller yrkandet om proportionellt valsätt, röstar: ja, Den, det 
icke vill, röstar: nej; 
Vinner nej, hafva Stadsfullmäktige beslutat bifalla yrkandet om vanlig 

sluten omröstning. 
Vid upprop till omröstning röstade härefter: 
Herrar Gunnerson, Bovik, Ljungberg, Granberg, Gunnarsson, Torsson, 

Löfgren och Tinggren, ja; men 
Herrar vice Ordföranden, Lindbom, Luckey, Aug. Mattsson, Sterner, 

Löfving, Lidell, Wallén, Hörman, Karlson, Berger och Ordföranden: nej. 
Med 12 röster mot 8 hade alltså beslutats enligt nej-propositionen. 
Herrar Gunnerson, Bovik och Ljungberg förordade likväl proportionellt 

valsätt, då det här gällde val af en beredning. 
Herr Ordföranden ansåg däremot att § 36 i kommunalförordningen för 

stad icke i detta fall ägde tillämpning, hvarför valet företogs med vanlig sluten 
omröstning. 

Valet utföll så, att till ledamöter för år 1916 valdes Herrar Axel 
Ljungberg med 20, L. Laurin och Oscar Wallén med hvardera 16. Aug. 
Mattsson med 13 och C. V. Granberg med 12 röster. 

Herr Alfr. Bovik erhöll 8, Herrar J. G. Gunnerson och C. F. Lidell 
hvardera 3, Herrar Karlson och Torsson hvardera 2 röster 
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samt Herrar Gunnarsson, Luckey, Berger, Löfgren och Jonsson hvar- dera 1 röst. 
Till Ordförande i Valkommittén valdes Herr Ljungberg. 

§ 9  
Drätselkammaren anmälde att Herrar Förvaltaren John Sterner och Direktören L. 

Laurin valts till respektive Ordförande och vice Ordförande inom Kammaren för 
innevarande år, och lades denna anmälan till handlingarna. 

§ 10  
Styrelsen för Lysekils Vatten- och Kloakledningar anmälde, att styrelsen omvalt 

Herrar Direktören L. Laurin och Byggmästaren Oscar Wallén till respektive Ordförande 
och vice Ordförande för detta år, och lades anmälan till handlingarna. 

§ 11  
Lysekils Stads Elektricitetsverks styrelse anmälde, att för år 1916 till dess 

Ordförande valts Herr Direktören L. Laurin och till vice Ordförande Herr Fabrikören 
J. E Lindbom. 

Denna anmälan lades till handlingarna. 

§ 12  
Drätselkammaren hade enligt § 174 den 15 sistlidne december till 

Stadsfullmäktige gjort framställning om möjligheten af att kunna minska det 
nuvarande antalet poliskonstaplar med fyra stycken. 

Stadsfullmäktige hade hänskjutit detta ärende till Magistraten för dess 
utlåtande. 

Till dagens sammanträde hade från Magistraten skrifvelse i ärendet inkommit. 
— — -------------------------------------------  ------------- Bil. N:o 1 1916. 

Skrifvelsen innehöll utom den begärda utredningen förslag om tillsättande af 
en polisstyrelse af 5 personer samt begäran om, att Stadsfullmäktige måtte utse en 
kommitté, som uppgör förslag till instruktion för dylik styrelse. 

Sedan skrifvelsen lästs, meddelade Herr Borgmästaren, att det - ej vore 
meningen, att Magistraten, genom att en sådan styrelse 



 

1916 den 7 Januari.

komme till stånd, skullo afhända sig någon del af polisväsendets ledning, hvilket för 
öfrigt ej läte sig göra, men meningen vore, att den kommunala myndigheten skulle få 
deltaga i behandlingen af frågor, som rörde polisen. 

Herr Borgmästaren föreslog äfven, att den i skrifvelsen nämnda kommittén 
skulle bestå af 5 ledamöter. 

Stadsfullmäktige beslöto tillsätta en dylik kommitté och utsago till ledamöter i 
densamma Herrar Borgmästaren Axel Sundberg, Ragnar Berger, C. F. Lidell, Axel 
Ljungberg och Alfr. Bovik med Herr Borgmästaren Sundberg som 
sammankallande. 

Tillika beslöto Stadsfullmäktige, att hos Magistraten anhålla att vid 
uppkommande ledighet inom poliskåren, innan denna polisstyrelse inrättats, 
anmäla densamma hos Stadsfullmäktige, att de må besluta huruvida befattningen 
skall besättas eller icke. 

§ 13  
Från Byggnadsnämnden hade inkommit skrifvelse med förslag till benämning 

af kvarter och gator i staden. 
Skrifvelsen åtföljdes af karta upptagande de föreslagna namnen. 
På förslag af Herr Sterner bordlädes ärendet, och skulle förslaget vara 

tillgängligt på stadsingeniörskontoret, för att Herrar Stadsfullmäktige skola blifva i 
tillfälle att taga del däraf. 

§ 14  
Föredrogs Konungens Befallningshafvandes resolution om beviljad 

öfverlåtelse af all minuthandel och utskänkning af brännvin i Lysekil för år 1916 på 
Lysekils Brännvinsförsäljnings-Aktiebolag. 

Skrifvelsen lades till handlingarna. 

§ 15- 
En anmälan från hästuttagningsnämnden öfver till krigsmaktens behof i 

Lysekil uttagna hästar och fordon med tillbehör för år 1916 föredrogs och lades till 
handlingarna. 

§ 16  
Från härvarande kommunala arbetslöshets- och hjälpkommitté hade till 

Stadsfullmäktige inkommit skrifvelse med begäran om ett 
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förslagsanslag af kronor 1,500 alt användas till understöd åt arbetslösa 
medellösa i enlighet med § 9 i Kungl. Maj:ts Nådiga Kungörelse af den 28 
September 1914. Herr Ordföranden i Stadsfullmäktige hade remitterat 
skrifvelsen till Drätselkammaren för dess yttrande, hvilket nu förelåg, och hade
Drätselkammaren tillstyrkt anslagets beviljande i enlighet med nämnda Kungl. 
Kungörelse och på villkor, att de sålunda lämnade understöden icke få betraktas 
som fattigunderstöd. 

Drätselkammaren förordade äfven, att medlen skulle tagas af de för 
oförutsedda i årets stat anslagna. 

Stadsfullmäktige beslöto utan votering att bevilja ifrågavarande anslag i 
enlighet med Drätselkammarens yttrande. 

§ 17  
Tillförordnade Tullförvaltaren Herr Fredrik Nordström afsade sig genom 

föredragen skrifvelse uppdraget att vara vice brandchef. 
Stadsfullmäktige beslöto godkänna afsägelsen, hvarför nytt val måste 

företagas. 
Herr Ordföranden föreslog i Herr Nordströms ställe Herr Tandläkaren Axel 

Kjellberg. 
Herr Tinggren föreslog Herr Bankkamreraren C. F. Lidell. 
Efter framställd proposition på bifall till hvartdera af dessa båda förslag 

förklarade Herr Ordföranden att Herr Tandläkaren Axel Kjellberg valts till vice 
brandchef för åren 1916 till och med 1918. 

§ 18  
Handels- och Sjöfartsnämnden anmälde att till dess Ordförande för är 1916

valts Herr Direktören Ragnar Berger och till vice Ordförande för samma tid Herr 
Fabrikören J. E. Lindbom. 

Anmälan lades till handlingarna. 

§ 19  
Från Handels- och Sjöfartsnämnden meddelades, att telefon inledts till 

härvarande tullkammare på tullverkets bekostnad, hvarför den gjorda 
framställningen, om att staden skulle inleda dylik telefon, icke föranleder till 
någon åtgärd, och beslöto Stadsfullmäktige med anledning häraf att aflöra 
ärendet och lägga anmälan till handlingarna. 



 

1916 den 7 Januari.

§ 20  
Byggnadsnämnden anmälde, att den för detta år valt Herrar Borgmästaren 

Axel Sundberg och Byggmästaren Oscar Wallén till respektive Ordförande och 
vice Ordförande. 

 § 
21 

g Herr Berger väckte följande motion, som skriftligen förelåg: 

Till Stadsfullmäktige i Lysekil. 
I Stadsfullmäktiges protokoll intagas afgifna styrelse- och revi-

sionsberättelser, sedan de föredragits inför Fullmäktige. Härigenom komma 
Fullmäktige icke i tillfälle att själfva taga närmare del af berättelserna, innan 
ansvarsfrihet beviljas. Detta synes mig oegentligt. För underlättande af 
revisorernas arbete vore det äfven önskligt, att stadens styrelser själfva uppsatte 
berättelser öfver förvaltningen, ty då kunde revisorerna inskränka sig till att 
vitsorda siffrorna eller framställa sina anmärkningar. Mera öfverskådlighet 
skulle vinnas, om dessa berättelser uppställdes på samma sätt och med samma 
rubriker, som utgifts- och inkomststaterna. 

Äfven anser jag det nyttigt, att Stadsfullmäktige få närmare kännedom om 
de räkenskaper, som lyda under kyrkostämman, hvilket särskildt är af vikt för 
att lära känna den skuldsumma, som hvilar å kommunen, såväl den kyrkliga 
som den borgerliga. 

På ofvannämnda skäl tillåter jag mig föreslå: 
att Drätselkammaren och samtliga stadens 

öfriga styrelser och nämnder, hvilka hafva 
stadens pänningar om hand, för hvarje år 
uppsätta en berättelse öfver utgifter och 
inkomster, tillgångar och skulder med sådan 
uppställning, att jämförelse med samma års 
utgifts- och inkomststater lätt kan verkställas; 

att alla till Stadsfullmäktige inkommande 
styrelse- och revisionsberättelser jämte däröfver 
afgifna förklaringar i numrerad följd tryckas 
såsom bihang till Stads 
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fullmäktiges handlingar och utdelas före 
handläggningen hos Stadsfullmäktige; 

att afskrift af de af kyrkostämman antagna 
utgifts- och inkomststaterna samt till 
kyrkostämman inkomna revisionsberättelserna af 
Stadsfullmäktiges sekreterare anskaffas och 
intagas i nämnda bihang. 

För att något lätta på de långa protokollen och vinna större lätthet att uppsöka 
ett ärende i desamma, tillåter jag mig äfven föreslå: 

att yttranden af kommittéer och andra 
bilagor till protokollet, där så lämpligen kan ske, 
intagas i samma bihang. 

Lysekil den 5 Januari 1916. 

RAGNAR BERGER. 

Sedan motionen lästs yttrade Herr Berger, att hufvudsaken vore, att få se 
revisionsberättelserna i tryck innan ansvarsfrihet beviljades, sä ock för att få en 
öfvcrsikt af kyrkans affärer. 

Stadsfullmäktige beslöto bordlägga ärendet. 
Som ofvan 

Justeradt: AXEL HOLMQVIST. 
FRITZ LUSCH. 

C. G. TINGGREN. 
OSCAR V ALLÉN. 

Att ofvanstående protokoll blifvit efter förut skedd kungörelse och justering 
offentligen uppläst å Rådhuset torsdagen den 20 januari 1916 kl. 2 e. m.: betygas 

FRITZ LUSCH. 
AXEL HOLMQVIST. 

Ly«ekll«pogtens Tryckeri 1918. 



 

1916        Lysekils            N:r 2. 
Stadsfullmäktiges Handlingar. 

Protokoll, hållit vid Stadsfullmäktiges i 
Lysekil sammanträde den 27 Januari 1916. 

Frånvarande med anmälda och godkända förfall voro: Herrar Sterner och 
Laurin. 

T. f. Borgmästaren Herr E. o. Hofrättsnotarien Josef Centerwall öfvervar 
förhandlingarna. 

Vid protokollet undertecknad, sekreterare. 

§ 22  
Hamnstyrelsen anmälde, att den till Ordförande för åren 1916 och 1917 

omvalt Herr Konsul Magnus Radhe. 
Anmälan lades till handlingarna. 

§ 23  
Från Konungens Befallningshafvande förelåg skrifvelse med begäran om 

tillsättandet af en lifsmedelsnämnd för staden. I och med en dylik nämnds 
tillsättande skulle den hittillsvarande lifsmedelskom- missionen härstädes 
upphöra. 

Antalet ledamöter i nämnden bestämdes till 5. 
Härefter föreslogs af ordf, att lifsmedelskommissionens medlemmar 

måtte omväljas som lifsmedelsnämnd. 
Herr Lidell föreslog till ordförande Herr Konsul Magnus Radhe. 
Herr Radhe afsade sig uppdraget och föreslog som ledamöter Herrar 

Ragnar Berger, E. F. Larsson och Rich. Björsell med Herr Berger 
som^Ordförande. 

På uppmaning af Herrar vice Ordföranden och Lidell återtog Herr Radhe 
sin afsägelse, men föreslog att vice Ordförande i nämnden måtte utses. 
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Valda blefvo Herrar Konsul Magnus Radhe, Bankdirektören Ragnar Berger, 
Fabrikören Rich. Björsell, Stenhuggaren Axel Johansson och Faktor E. F. Larsson 
med Herrar Radhe och Berger till respektive ordförande och vice ordförande. 

§ 24  
Till Drätselkammaren hade från dess Ordförande inkommit nedanstående 

motion innehållande framställning för beredandet af arbete åt arbetslösa inom 
samhället: 

»Till Drätselkammaren i Lysekil. 
Med hänsyn till den allt större och större nöd som på grund af det långvariga 

världskriget gör sig gällande bland samhällets arbetarebefolkning och då speciellt 
bland stenarbetare hvilka sedan krigets början delvis varit arbetslösa och hvad 
familjeförsörjare beträffar endast haft en maximiinkomst af kronor 60: — pr 
månad till sin familjs uppehälle under dessa dyrtider, så bör det ligga klart för alla 
att något måste göras för att hjälpa arbetarne ur detta nödläge, som dessvärre tycks 
ha utsikter att ytterligare förvärras. Sannolikheten talar nämligen för att äfven den 
lilla förtjänst de gifta arbetarne åtnjutit i den närmaste tiden indrages genom total 
arbetsnedläggelse inom stenindustrien, ty företagarne inom industrien se sig 
säkerligen icke i stånd till att i fortsättningen upprätthålla driften ens i den lilla 
omfattning den nu har. Man kan därför snart emotse den tidpunkt då de inom 
staden boende stenarbetarne och andra arbetare helt stå blottade på existensmedel. 
Förhållandet förbättras ej så snart änskönt om kriget mot förväntan snart skulle 
taga slut, allt talar mot dylikt, ty tydligt är att en rundlig tid likväl åtgår förrän allt 
äter kommer i normal gång. Under alla förhållanden bör därför skyndsammast 
ordnas för beredande af arbete i största möjliga utsträckning ät de arbetslösa och 
nödställda icke minst ur den synpunkten att därmed förhindra aflyttning och 
splittring af den fasta arbetarestammen inom stenindustrien, hvilken industri såväl 
direkt som indirekt för Lysekil, dess aflärslif och sjöfart är af synnerlig stor 
betydelse. 

Stadens finanser äro dock på grund af föregående års utgifter och upplåning 
för att då bereda arbete åt arbetslösa samt minskade 
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skatteinkomster som följd af kristiden och därmed minskade inkomster bland 
befolkningen. Mindre goda, och de skattedragande kunna ej bära den börda, som 
blefve en följd af att mot dryg ränta upplåna medel för nödhjälpsarbeten i synnerhet 
då dessa arbeten icke äro af brådskande art utan mycket väl kunna anstå till dess 
bättre tider inträda. 

Då emellertid i skrifvelse till mig från kretsens ledamot i riksdagens andra 
kammare, Herr Borgmästare Sundberg, blifvit påpekadt, att staden, genom 
framställning till Civilministern, möjligen af Regeringen skulle kunna erhålla ett 
räntefritt lån eller lån mot låg ränta och amorteringsfritt under en tid framåt för att på 
så sätt kunna igångsätta nödhjälpsarbeten, därest Stadsfullmäktige fatta beslut i denna 
sak, så vill jag föreslå Drätselkammaren att hos Stadsfullmäktige i berörda fall 
tillstyrka: 
1 .) att Stadsfullmäktige i och för ordnande med nödhjälpsarbeten inom samhället 

hos Regeringen gör framställning om ett räntefritt lån, eller om ej detta kan 
bifallas, ett under längre tid amorteringsfritt lån å 200,000 kronor mot högst 2 % 
årlig ränta; 

2 .) nu besluta, under förutsättning af att förestående lån erhålles, omedelbart 
igångsätta följande arbeten: 
a) Drottninggatans anläggning i sin helhet för en kostnad af Kr. 143,890: — 

enligt Stadsingeniörens utredning, (bilaga 1); 
b) lordningsställandet af Rosvikstorg och Rosviksgatan i enlighet med 

Stadsingeniörens förslag för en kostnad af Kr. 36,100: — (bilaga 2); och 
c) att Stadsfullmäktige efter fattadt beslut skyndsammast Öfver- sända 

handlingarne i ärendet jämte de kostnadsförslag etc. som nu finnas, till Herr 
Borgmästaren Axel Sundberg i Stockholm, som välvilligt lofvat föra saken 
vidare. 

Invändas kan ju mot arbetet med Drottninggatan, att en del af pängarna tarfvas 
för lösen af byggnader och gatumark, men detta är till enhvar tid nödvändigt, därest 
arbetet skall kunna fullbordas. Största lösen för byggnader tarfvas vid norra hamnen, 
men med den saken bör kunna anstå så länge, och gatan fullbordas från Rosvikstorg 
förbi Mek. Verkstaden. För samhället och dess utveckling är frågan af stor vikt, ty 
dels kan staden därefter, när bättre konjunkturer inträffa, försälja tomter af stadens 
mark vid nämnda gata, och dels jordägare göra sammaledes. Härigenom framkomma 
nya 
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bestående skatteobjekt med motsvarande ökning i antalet bevillnings- kronor, det 
hela alltså till samhällets bästa. 

Ordnandet af Rosviksgatan och Rosvikstorg äro arbeten af stor sanitär 
betydelse och bör ej uppskjutas, om medel på ofvanstående sätt, kunna anskaffas. 

Slutligen bör beaktas, att arbetslösheten bland samhällets arbetare genom 
förestående arbetsföretags realisering skulle vara afhjälpt för en längre tid framåt. 

Lysekil den 24 Januari 1916. 

JOHN STERNER.» 

Drätselkammaren hade den 26 innevarande januari enhälligt beslutat att bifalla 
motionen och hos Stadsfullmäktige på det lifligaste tillstyrka densamma. 

Sedan motionen jämte Drätselkammarens nämnda beslut i ärendet och 
kostnadsförslagen för ifrågavarande arbeten lästs, vidtog diskussionen, hvarunder 
följande talare yttrade sig: 

Herr Radhe: Ställde sig tveksam emot, att staden belastades med ett så stort 
skuldbelopp som 200,000 kronor, då man så väl behöfde medel för andra oundvikliga 
ändamål och ansåg, att inlösen af byggnader och jord för Drottninggatans 
framdragande icke kunde betraktas som nödhjälpsarbete samt att Regeringen skulle 
fästa sig vid, att för stort belopp åtginge för dylik inlösen. Föreslog," att om nämnda 
arbeten skulle blifva beslutade, ordnandet af Rosvikstorg borde sättas före arbetet 
med Drottninggatan. 

Herr Berger: Att han mycket noga öfverfänkt denna sak, och att 200,000 kronor 
är det ungefärliga beloppet, som behöfves för ändamålet. Summan är visserligen stor, 
men det gäller dock att för densamma utföra anläggningar, som äro för samhället 
nyttiga, och genom dessa arbeten skulle sysselsättning kunna beredas åt ett hundratal 
mer eller mindre arbetslösa stenarbetare, hvilka staden icke har råd att undvara, om 
det en gång blefve normala arbetsförhållanden. Om nu staten beviljade ett lån af 
nämnda storlek, så skulle sagda arbeten blifva de, som först kom mo till utförande, 
och komme lånet att löpa med högst 2 % ränta, vore det nog ingen fara att förverkliga 
det föreliggande förslaget. Yrkade bifall till Drätselkammarens framställning. 
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Herr Gunnerson: Skulle gärna velat understödja förslaget, men ansåg att 
skuldsättningen blefve för stor och att allt för mycket ginge bort för inlösen af mark 
och byggnader. Staden borde gifvetvis ingripa för afhjälpande af arbetslösheten, men 
det borde låta sig göra på annat sätt, f. ex. genom tillverkning af gatsten för samhällets 
räkning, hvarigenom pänningar, som sålunda utgåfvos mera direkt utan afbränningar 
för andra ändamål, skulle komma arbetarna till godo, och behöfdes ju ej häller för en 
dylik stentillverkning så enorma belopp, då man för 30 å 35,000 kronor kunde erhålla 
10,000 kv.-met. gatsten. Fann i likhet med Herr Radhe, att om de föreslagna arbetena 
skulle komma till utförande, så borde ordnandet af Rosvikstorg sättas främst. 

Herr Wallén: Då tiderna äro allvarliga på grund af den stora arbetsbristen, bör 
man snarast gripa sig verket an att genom nödhjälpsarbeten afhjälpa densamma. Om 
normala arbetsförhållanden rådt, hade de nu föreslagna arbetena måst anstå så länge. 
Stadsfullmäktige borde ej fästa sig vid arbetenas smådetaljer och vore det ej häller 
Drätselkammarens absoluta mening, att samtliga föreslagna arbeten ovillkorligen 
skulle utföras, men väl, att man måste hafva en på förhand uppgjord plan att följa. 
Dessutom kunde man ej på förhand beräkna huru stort, belopp, som af staten 
eventuellt kunde beviljas. Staten komme nog att tillse att sålunda anslagna medel 
endast finge användas till nödhjälpsarbeten och att utbetalningarna af sådana medel 
komme att ske successivt i mån af arbetenas fortskridande. Yrkade bifall till 
Drätselkammarens framställning. 

Herr Ljungberg: Att det begäres 200,000 kronor, men att det kanske blir mindre 
beviljat, och att arbetenas storlek komma att lämpas efter det anslag man kan få. 
Nämnda summa är behöflig, då arbetsbrist föreligger i så stor grad, att den ungefär 
motsvarar * hvad som för ett dylikt belopp i arbetsväg kan åstadkommas. Hvarför 
Drätselkammaren anslutit sig till arbetet med Drottninggatan, beror på att denna gata 
en gång måste göras färdig, då den kommer att utgöra spårförbindelse mellan den 
norra och den södra hamnen och detta kraf icke i längden kan tillbakaskjutas. Hade 
det ej gällt en dylik hufvudgata, så hade skälen för berörda arbeten ej varit så 
afgörande. På grund af nivåförhållandena vore ordnandet af Rosvikstorg oskiljaktigt 
förbundet med Drottninggatans arbete. Expro- priationer vid gatuanläggningar äro ju 
ofta oundvikliga, hvarför man 
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i detta fall ej borde afskräcka sig af dylikt. Föreslog att i det blif- vando beslutet 
inryckes motiveringen om, att genom Drottninggatans fullbordande spårförbindelse 
mellan stadens båda hamnar kan ernås. 

Herr Luckey: Inom Drätselkammaren hade man varit af den uppfattningen, 
att de nu föreslagna arbetena voro de, som snarast tarfvade att utföras, hvarför det 
vore alldeles gifvet, då man måste skaffa arbete, att just dessa företag först 
kommit i åtanke. Meningen vore icke, att Stadsfullmäktige nu genom beslut 
skulle binda sig för bemälda gatas färdigbyggande, utan komme det att bero på 
ett senare beslut att nogare precisera ifrågavarande arbetens art och omfång. 

Herr Anderson: Expropriationer komma nog endast i fråga beträffande en 
mindre del af gatan, och i och med densammas fullbordande komma säkerligen 
därinvid många husbyggnader till stånd, bvilket bidrager till stadens utveckling 
och fördel. Gatan vore mycket nödvändig att få till stånd och komme säkerligen 
att blifva lifligt trafikerad, synnerligen om spårförbindelse mellan de båda 
hamnarna åstadkommes. Yrkade bifall till Drätselkammarens framställning. 

Herr vice Ordföranden: Då det kräfves att afhjälpa arbetsbristen i samhället 
genom offentliga arbetsföretag, så böra vi i främsta rmmet såsom här gjorts taga 
sådana nödvändiga och planerade arbeten under pröfning, som noga äro utredda, 
och kunde det ju vara hopp om, att vi på detta nu föreslagna satt finge 
Drottninggatan färdig. Yrkade bifall till Drätselkammarens förslag. 

Herr Bovik: Uttryckte önskemålet, att Stadsfullmäktige måtte så enhälligt 
som möjligt bifalla den föreliggande motionen, då utredda förslag finnas och att 
man icke nu borde ingå på att diskutera detaljer, hvilket ondast skulle fördröja 
saken. Då frågans lösning vore brådskande, borde beslut genast ske. Staden hade 
för närvarande intet arbete, som vore mera nödigt eller lämpligt än det nu 
föreslagna. Yrkade på det lifligaste bifall till det föreliggande förslaget. 

Herr Radhe: Den af Herr Ljungberg föreslagna motiveringen om 
förbindelseled mellan de båda hamnarna förändrar saken betydligt till dess 
fördel. 

Herr Ordföranden: Att motiveringen beträffande blifvande spårförbindelse 
å Drottninggatan får följande lydelse: 
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»För ernående af spårförbindelse mellan stadens båda hamnar,» samt att 
beträffande tiden för ett eventuellt statslån meningen formuleras sålunda: »Ett 
under längre tid, dock minst 10 år, amor- teringsfritt lån o. s. v.» 

Herr Gunnarsson: Att detta tillfälle till Drottninggatans förverkligande är 
synnerligen lägligt, hvarför det ej bör försummas. Förordade bifall till 
förslaget. 

Efter slutad öfverläggning beslöto Stadsfullmäktige enhälligt följande i 
ärendet: 

1) Att i och för ordnandet med nödhjälpsarbeten inom samhället hos 
Konungen göra underdånig framställning om erhållandet af ett räntefritt lån, 
eller, om detta ej kan bifallas, ett under längre tid, dock minst 1U år, 
amorteringsfritt lån å kronor 200,000: — mot högst 2 proc, årlig ränta. 

2) Att under förutsättning af, att förestående lån erhålles omedelbart 
igångsätta följande arbeten: 

a) Drottninggatan i sin helhet, för ernående af spårförbindelse mellan 
stadens båda hamnar, för en kostnad af 143,890: — kronor enligt 
Stadsingeniörens utredning. (Bilaga 1 till motionen.) 

b) Iordningställandet af Rosvikstorg och Rosviksgatan i enlighet med 
Stadsingeniörens förslag för en kostnad af 36,100: — kronor. (Bil. 2 till 
motionen.) 

Därjämte beslöto Stadsfullmäktige att skyndsammast öfversända 
handlingarna i ärendet jämte de kostnadsförslag, som finnas för ifrågavarande 
arbeten, till Herr Borgmästaren Axel Sundberg i Stockholm, som lofvat föra 
saken vidare. 

Denna paragraf förklarades genast justerad. 

§ 25  
Drätselkammaren hade vidare som alternativ för fortsatta nöd-

hjälpsarbeten, under förutsättning af att omkostnaderna för deras utförande 
bestredes af statsmedel, beslutat föreslå Stadsfullmäktige, att som projekt för 
Chefen för Kungl. Civildepartementet framhålla följande: 

1) En vågbrytare i södra hamnen, hvilket anses mycket nödvändigt för 
hamnens skydd. 

2) Hamnanläggning vid Grötö. 
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I hufvudsakligt sammanhang med sistnämnda alternativ hade 
hamnstyrelsen, som med anledning af den stagnation världskriget medfört, för 
Lysekils hamninkomster, ansett det omöjligt att med hamninkomsterna 
bestrida några som helst nybyggnader för hamnen under lång tid framåt, 
föreslagit bland annat: 

Nedsprängning och planering af Kolholmarna samt uppförandet af kajmur 
mot deras västra sida i hufvudsaklig öfverensstämmelse med Hallménska 
förslaget. 

Fyllning mellan det sålunda planerade området till fastlandet för 
erhållande af hamnspår. 

Muddringsarbete för åstadkommande af skyddad hamn mellan Grötön 
och Kolholmarna. 

Dessa arbeten skulle uppgå till en ungefärlig kostnad af 150 å 200,000 
kronor. 

På yrkande af Herr Radhe beslöto Stadsfullmäktige att i sammanhang 
behandla dessa ärenden, som rörde hamnen under punkterna 4 och 5 i dagens 
föredragningslista. 

Under den i ärendet uppkomna diskussionen yttrade sig: 
Herr Bovik: Hvarför Drätselkammaren kommit med frågan om vågbrytare 

berodde på, att det ansågs lämpligt att till densamma använda den sten, man 
erhölle genom rödjningar vid Drottninggatan. Ansåg att Stadsfullmäktige 
borde ena sig om det föreliggande be- hofvet af en väl skyddad hamn för 
staden. Om sättet för Grö tös förbindande med fastlandet borde man nu ej uttala 
sig eller fatta beslut om. Yrkade bifall till Drätselkammarens framställning. 

Herr Ljungberg: Drätselkammarens mening var att i stora drag för 
Stadsfullmäktige framhålla de alternativ, som för fortsatta nödhjälpsarbeten 
lämpa sig till utförande samt att framlägga dessa projekt för Civilministern. 
Hamnstyrelsens förslag i hamnfrågan borde nu ej antagas, ty om man nu ginge 
in på detta förslag, så vore därmed ett realbeslut om sättet för Grötös 
förbindande med fastlandet fattat. 

Herr Radhe: Vågbrytaren i södra hamnen tarfvar en mycket vidlyftig 
utredning och en sådan anläggning komme nog att kräfva omkring ’/t million 
kronor, dessutom hade ej Kungl. Lotsverket hörts i saken. Hamnstyrelsen hade 
tänkt sig en liten pir närmast söder om ångbåtsbryggan, och om man visste, att 
statsmedel till en dylik kunde erhållas, så skulle förslag till en sådan pir 
framläggas. Hvar- 
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för Hamnstyrelsen inkommit med förevarande förslag hade sin grund däri, att 
inan kunde äga förhoppning om att staten för afhjälpande af arbetsbristen 
beviljade medel till sådana arbeten, som det här vore frågan om att utföra. 
Yrkade, att vågbrytaren måtte utgå ur Drätselkammarens förslag samt förordade 
Hamnstyrelsens framställning. 

Herr Lidell: Att Stadsfullmäktige icke böra ingå i några som helst detaljer 
beträffande sättet för Grötös förbindande med fastlandet, ty staten komme 
säkerligen, om medel för ändamålet beviljades, att genom sakkunniga 
ingeninörer låta undersöka dithörande förhållanden. 

Herr Berger: Stadsfullmäktige hafva i dag beslutat om arbetena med 
Drottninggatan och Rosvikstorg. då dessa arbeten ansetts medföra ekonomisk 
nytta för samhället, men man kunde icke veta huruvida dessa dyrbara 
hamnanläggningar komme att bidraga till samma fördel. Vågbrytaren vore 
dessutom ett alldeles för dyrbart och riskabelt företag, synnerligen som man 
icke utrönt lämpligaste platsen för densamma. Understödde Herr Rad hes 
yrkande om att vågbrytaren ur förslaget måtte utgå. 

Herr Wallén: Då verkliga skäl tala för behofvet af en hamn vid Grötö, 
borde man ingå med framställning till Civilministern om        erhållande af 
statsmedel för ifrågavarande anläggning. Yrkade bifall till Drätselkammarens 
förslag i dess helhet. 

Herr Radhe: Yrkade att Hamnstyrelsens omnämnda förslag måtte åtfölja 
de öfriga handlingarna i ärendet, då dessa öfversändas till Civilministern. 

Sedan Herrar Anderson och Hörman yttrat sig med anslutning till Herr 
Radhes yrkande om att vågbrytaren måtte utgå ur förslaget, förklarades 
öfverläggningen afslutad, och då Herr Ordföranden framställt proposition på 
bifall till å ena sidan, att vågbrytaren skulle innefattas i framställningen till 
Civilministern och å andra att vågbrytaren skulle ur förslaget utgå samt 
förklarat det sistnämnda yrkandet vara med öfvervägande ja besvarat, begärdes 
votering, som verkställdes enligt följande godkända voteringsproposition: 

Den, som bifaller, att vågbrytaren innefattas i berörda framställning, 
röstar: ja; Den, det icke vill, röstar: nej; 

Vinner nej, hafva Stadsfullmäktige beslutat, att vågbrytaren skall ur 
förslaget utgå. 



 

1916 den 27 Januari.

Vid upprop till omröstning röstade härefter: 
Herrar vice Ordföranden, Luckey, Wallén, Bovik, Ljungberg, 

Gunnarsson, Karlson, Löfgren och Tinggren, ja; men 
Herrar Radhe, Gunnerson, Lindbom, Aug Mattsson, Löfving, Lidell, 

Hörman, Oscar J. Mattsson, Anderson, Berger och Ordföranden, nej. 
I omröstningen deltogo icke Herrar Granberg och Torsson. 
Med 11 nej- mot 9 ja-röster hade alltså beslutats att vågbrytaren skulle ur 

förslaget utgå. 
Härefter beslöto Stadsfullmäktige enhälligt att för Chefen för Kungl. 

Civildepartementet framlägga projektet af en hamnanläggning vid Grötö samt 
att betona densammas betydelse som fiskehamn. 

Dessutom beslöts att hamnstyrelsens ofvannämnda protokoll skall 
medfölja denna framställning till Kungl. Civildepartementet för att visa, huru 
Hamnstyrelsen tänkt sig sagda hamnanläggnings utförande. 

Beslöts att framställningen i fråga till Chefen för Kungl. Civil-
departementet skulle erhålla följande formulering: 

»Stadsfullmäktige, som uttalade tvifvel på grund af nautiska och 
ekonomiska skäl om lämpligheten af en vågbrytare och därför efter omröstning 
förkastade förstnämnda projekt, beslöto efter den grundliga utredning med 
olika alternativ till en kostnad varierande mellan 700,000 och 900,000 kronor, 
men utan att uttala sig till förmån för någotdera särskildt, utan votering att för 
Chefen för Kungl. Civildepartementet framhålla projektet af en 
hamnanläggning vid Grötö särskildt med tanke på fiskehamn därstädes och att 
låta hamnstyrelsens ofvannämnda protokoll medfölja denna framställning för 
att visa, huru hamnstyrelsen tänkt sig utförandet.» 

Denna paragraf förklarades genast justerad. 
§ 26  

Herr Ljungberg hade inkommit med motion om beviljandet af ett anslag å 
kronor 50 till Centralförbundets för nykterhetsundervisning populärvetenskapliga 
kurser i Uddevalla under oktober månad detta år. 

Drätselkammaren, dit ärendet af Herr Ordföranden i Stadsfullmäktige 
remitterats, hade enhälligt tillstyrkt sagda anslags beviljande att utgå af medel för 
oförutsedda utgifter. 

Stadsfullmäktige beslöto utan votering bifalla motionen i enlighet med 
Drätselkammarens yttrande. 
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§ 27  
Från Stadsfullmäktiges Ordförande, Herr Kyi koherden Fritz Liisch, förelåg 

följande förslag till skrifvelse att från Stadsfullmäktige aflåtas till Konungen 
angående vägens Lysekil Munkedal omläggning till afhjälpande af arbetslösheten 
inom stenindustrien: 

Till KONUNGEN. 

Då vägen Lysekil - Munkedal ingalunda motsvarar krafvet på en verklig 
landsväg igenom det tätt befolkade Stångenäset hvarken med afseende på hållbarhet 
till följd af det använda vägmaterialet, ej heller med afseende på bredd, som f. n är 
sådan, att Konungens Befallningshafvande ansett sig böra på ansökan utfärda förbud 
för automobiltrafik å densamma, ligger det i öppen dag, att densamma bör, så snart 
ske kan, omläggas, så att den motsvarar trafikbehofvet på Stångenäset och äfven kan 
med automobil befaras ända ut till Lysekil, en desto rimligare begäran, som Lysekil i 
detta afseende torde vara den sämst lottade stad i riket. 

.. Med krafvet på en omläggning synes oss böra minst lika kraftigt betonas ur 
statlig synpunkt. Då järnvägen Lysekil - Smedberg på vissa sträckor löper nära 
Gullmarsfjoi den med dess vikar, kan densamma vid krigsutbrott lätteligen afskäras 
och förstöras, hvadan alltså försvaret för framskaffande af trupper och förnödenheter 
uteslutande blir hänvisadt till den befintliga vägen, som i sitt nuvarande skick 
ingalunda uthärdar dylik belastning. 

Att Lysekils Stadsfullmäktige nu underdånigast våga fästa Eders Maj:ts 
uppmärksamhet därpå, har sin orsak icke blott i de oroliga tiderna utan äfven och 
framför allt i den tryckta belägenhet, hvari stenhuggeriindustrien befinner sig, ett 
tryck, som, hvad gatstens- branschen rörer, icke torde omedelbart lättas genom ett 
plötsligt inträdande fredsslut. Visserligen har genom arbetsförmedlingarna ar-
betstillfälle beredts åt stenarbetare uppe i landet, i hvilket fall den öfriga familjen 
stannat i hemorten, men att behållningen af arbetsförtjänsten genom hushåll på 
tvänne ställen blir väsentligen mindre, än då familjeförsörjaren kan bo hemma, är 
uppenbart. De direkt arbetslösa äro visserligen ännu ett fåtal, ehuru de ökas dag för 
dag, men det öfverskjutes många gånger af det antal, hvars förtjänst på grund af de 
tryckta konjunkturerna i denna industri, understiger 



 

1916 den 27 Januari.

existensminimum. På den grund torde arbetsvilliga och arbetsdugliga i stort antal 
vara att påräkna för ett arbete af ifrågavarande art. 

På grund af det nu anförda anhålla Lysekils Stadsfullmäktige underdånigst, 
det Eders Maj:t ville genom Sin Befallningshafvande på allmän bekostnad, så 
snart ske kan, låta verkställa en undersökning af vägen och på grundvalen häraf 
vidtaga de vidare åtgärder. som nödläget bland stenarbetarne inom Stångenäsets 
samtliga kommuner anses kräfva. 

Underdånigst: 
Å LYSEKILS STADSFULLMÄKTIGES VÄGNAR. 

Drätselkammaren, som tagit del af denna skrifvelse, hade enhälligt beslutat 
alt hos Stadsfullmäktige förorda densammas antagande för öfversändande till 
Konungen. 

Sedan nämnda förslag till skrifvelse lästs jämte Drätselkammarens yttrande 
däröfver yrkade Herr vice Ordföranden, att Stadsfullmäktige måtte besluta att 
med en likalydande skrifvelse ingå till Konungen, då förbättrad vägförbindelse 
vore ett synnerligen viktigt behof för samhället 

Stadsfullmäktige beslöto enhälligt bifalla detta yrkande. 
Detta beslut förklarades genast justerad. 

§ 28  
Att jämte Herr Ordföranden justera dagens protokoll utsågos Herrar C. V. 

Granberg och Oscar J. Mattsson. 

§ 29  
Sedan föredragningslistan genomgåtts föreslog Herr Radhe, att åtgärder 

mätte vidtagas mot oskicket att spotta på trottoarerna. 
Herr Bovik ansag, att Magistraten borde taga hand om denna sak och 

tillhålla polisen att inskrida mot dylikt ofog. 
På yrkande af Herr Radhe hänsköts saken till Drätselkammaren. 

§ 30  
Herr vice Ordföranden föreslog, att Stadsfullmäktiges sammanträden mätte 

börja precis pä utsatt tid. 
Stadsfullmäktige beslöto att öfverlämna denna fråga till Herr Ordförandens 

eget afgörande. 
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§ 31  
Till Stadsfullmäktiges kännedom meddelades genom föredragandet af 

Kungl. Maj:ts Nådiga bref af den 10 december 1915, att den nya stadsplanen för 
Lysekil fastställts. 

Som ofvan 
Justeradt: AXEL HOLMQVIST. 

FRITZ LUSCH. 
C. V. GRANBERG. 
OSCAR MATTSSON. 

Att ofvanstående protokoll blifvit efter förut skedd kungörelse och 
justering offentligen uppläst å Rådhuset onsdagen den 9 februari 1916 kl. 1 e. 
m.; betygas 

FRITZ LUSCH. 
AXEL HOLMQVIST. 

Lysekil spostens Tryckeri 1916. 



 

  1916         Lysekils       N.R 3. 
Stadsfullmäktiges Handlingar. 

Protokoll, hållit vid Stadsfullmäktiges i 
Lysekil sammanträde den 16 Februari 1916. 

§ 32  
Upprop förrättades, hvarvid Herr Lindbom med anmäldt förfall var 

frånvarande. 
T. f. Borgmästaren Herr E. o. Hofrättsnotarien Josef Centerwall öfvervar 

förhandlingarna. 
Vid protokollet undertecknad, sekreterare. 

§ 33  
Det vid uppropet anmälda förfallet godkändes. 

§ 34 
Innan de egentliga förhandlingarna togo sin början, yttrade Herr 

Ordföranden följande ord, hvilka Stadsfullmäktige stående åhörde: 

»Mina Herrar! 
Sedan vi sist sammanträffade, hafva tre personer afgått med döden, 

nämligen konsulerna Lysell och Richter samt skeppsmäklaren Carl Backman, af 
hvilka visserligen ingendera vid sin död tillhörde Stadsfullmäktige, men alla tre 
under längre tid tillhört desamma, nämligen konsul August Lysell till den 22 juni 
1905, skeppsmäklaren Carl Backman till utgången af 1912 samt konsul Richter 
till utgången af 1914. Under denna sin kommunala arbetstid hafva de förvaltat 
viktiga förtroendeuppdrag i samhället. Så har konsul Lysell under icke mindre 
än 18 år varit fattigvårdsstyrelsens ordförande, konsul Richter varit brandchef 
och skeppsmäklare Backman under många år setat i en så viktig styrelse som 
hamnens, 
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Hvad de härunder hafva uträttat, veta många af eder, mina herrar, bättre än 
jag. Vare det nog sagt, och vare det sagt till deras åminnelse bland oss, att de på ett 
verksamt sätt sökt främja samhällets utveckling.  ---- 

Jag har tillåtit mig att å Stadsfullmäktiges vägnar nedlägga en krans å deras 
kista, hvilkas begrafning redan ägt rum, och anhåller om Stadsfullmäktiges 
godkännande af denna min åtgärd.» 

Härefter beslöto Stadsfullmäktige godkänna Herr Ordförandens nämnda 
åtgärd. 

§ 35  
Att jämte Herr Ordföranden justera dagens protokoll utsagos Herrar Laurin 

och Ljungberg. 

§ 36  
Till behandling återupptogs det under § 13 den 7 sistlidne januari bordlagda 

ärendet, Byggnadsnämndens förslag till benämning af kvarter och gator. 
Till dagens sammanträde hade Herr Berger inkommit med skriftligt yrkande 

om ändring af åtskilliga namn i Byggnadsnämndens förslag. 
Sedan Herr Bergers skrifvelse lästs vidtog diskussionen hvar- under följande 

yttrade sig: 
Herr vice Ordföranden: Att mycket i Herr Bergers förslag vore bra. men att 

fågel- och fisknamn föreföllo att vara egendomligt blandade om hvarandra och att 
grändnamnen borde utgå ur förslaget. 

Herr Berger: Att man måste genomgå förslaget punkt för punkt för att kunna 
göra sig ett rätt omdöme därom, och att det gifvetvis finnes många andra bra namn, 
men att det icke är någon lätt sak att finna de allra bästa. Ansåg att den af 
Byggnadsnämnden föreslagna beteckningen med littera i Gamla staden vore 
olämplig, hvarför denna del först borde behandlas. 

Herr Ordföranden: Föreslog att ärendet delas så, att kvarters- och ga tu 
benämningarna behandlas hvar för sig. 

Detta förslag bifölls af Stadfullmäktige. 
Herr Ljungberg: Fann Herr Bergers förslag tilltalande i många delar, men 

ansåg, att de många mytologiska och astronomiska nam 
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nen borde utbytas mot mera lättfattliga såsom person- eller platsnamn och föreslog, 
att en kommitté tillsättes, som behandlar ärendet. 

Herr Radhe: Att en kommitté i slutet af 1890-talet arbetade med denna sak, 
men att det ej blef något resultat. Fann benämn- ningarna i Herr Bergers förslag på 
kvarteren i Gamla staden bättre än betecknandet med littera, men kunde i öfrigt ej 
finna Herr Bergers förslag äga något företräde framför Byggnadsnämndens. 
Instämde i Herr vice Ordförandens yttrande om borttagandet af grändnamnen. 

Herr Berger: Afvikelserna från Byggnadsnämndens förslag voro ytterst få 
och hufvudsakliga ändringen utgjordes af namnbeteckningen för Gamla stadens 
kvarter. 

Herr Anderson: Understödde Herr Bergers förslag om kvarters- benämning i 
Gamla staden samt instämde i Herr Ljungbergs^ förslag om ärendets 
öfverlämnande till en kommitté. Ansåg att Färgaregatans namn borde ändras till 
Torggatan. 

Herr Tinggren: Detta ärende borde snarast afgöras, då det så länge varit 
föremål för behandling. Flertalet af de föreslagna namnen äro bra, men 
grändnamnen borde försvinna. Understödde förslaget om ärendets hänskjutande 
till en kommitté, då jämkningar kunde ske mellan de båda föreliggande förslagen. 

Herr Berger: Frågan borde på grund af den förestående tomtindelningen 
snarast och om möjligt vid nästa Stadsfullmäktigesammanträde afgöras, hvarför 
det vore nödvändigt, att den kommitté, som eventuellt tillsättes, har sitt utlåtande 
färdigt till sagda sammanträde. 

Herr Wallén: Då frågan varit bordlagd, vore det ej nödigt att hänskjuta 
densamma till en kommitté. Ville för sin del gärna vara med om Herr Bergers 
förslag med den ändring att namnet Skottegränd utbytes mot Skottegatan. Yrkade 
ärendets afgörande i dag. 

Då öfverläggningen förklarats afslutad och Herr Ordföranden framställt 
proposition på bifall till hvartdera af de båda yrkandena, å ena sidan ärendets 
remiss till en kommitté, å andra dess afgörande i dag, beslöto Stadsfullmäktige att 
bifalla det förstnämnda yrkandet. 

Härefter beslöto Stadsfullmäktige att denna kommitté skulle bestå af 3 
personer samt valde till ledamöter Herrar vice Ordföranden, Berger och Radhe med 
den förstnämnde som sammankallande. 
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§ 37  
Till förnyad behandling upptogs det under § 21 den 7 sistlidne januari 

bordlagda ärendet, motion af Herr Berger om tryckning och utdelning af 
revisionsberättelser m. fl. handlingar innan desamma af Stadsfullmäktige 
behandlas. 

Sedan motionen lästs, yttrade sig följande talare i ärendet: 
Herr Berger: Motionens syfte vore, att den föreslagna åtgärden skulle 

bidraga till lättare och klarare handläggning af ärendena samt till bättre öfversikt af 
stadens finanser. Yrkade bifall till motionen. 

Herr Ljungberg: Att kortare yttranden från styrelser och kommittéer helst, 
såsom hittills skett, borde komma direkt under respektive paragrafer. 
Revisionsberättelsers och längre handlingars tryckning och utdelande före 
sammanträdena innebure en stor fördel, som säkerligen uppvägde den lilla 
prisförhöjning, som för särtrycket upp- stode, hvarför Stadsfullmäktige borde 
hafva intresse af att bifalla framställningen. 

Herr Gunnerson föreslog remiss till Drätselkammaren, då det gällde en 
utgiftsfråga. 

Herr Radhe: Att förslaget hade goda sidor,-men dess antagande komme 
dock att förorsaka mycket arbete och kostnader. Understödde Herr Gunnersons 
remissyrkande. 

Herr Sterner: I utgiftshänseendé spelar berörda tryckning oväsentlig roll, 
men att enligt det föreliggande förslaget uppsätta en ekonomisk redogörelse för 
Drätselkammarens räkenskaper absolut i enlighet med årets utgifts- och 
inkomststat innebure stora svårigheter, då stadens bokföring icke kan upptaga 
konton för alla smådetaljer, som finnas i staten, men en dylik redogörelse kunde 
dock i stora drag ansluta sig till staten, då denna och räkenskaperna i hufvudsak 
hafva samma uppställning. Fann i öfrigt framställningen i motionen be-
aktansvärd för vinnande af klarhet och reda. 

Herr Gunnerson: Enligt yttrandet af Drätselkammarens Ordförande kan ett 
bifall till Herr Bergers motion föranleda, att Drätselkammaren blifver tvungen att 
omlägga det nyss antagna bokföringssystemet, hvarför det är nödvändigt, att 
Drätselkammaren yttrar sig i ärendet, innan Stadsfullmäktige fatta beslut däri. . 

Herr Radhe ifrågasatte huruvida för dessa föreslagna åtgärder något verkligt 
behof förelåge, då ingen anmärkning eljest försports 
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mot vare sig Stadsfullmäktiges hittills förda handlingar eller stadens nuvarande 
räkenskaper, ur hvilka senare det nog med lätthet skulle gå för sig, att utan 
ytterligare omläggning uppställa en tillräckligt klar tablå öfver stadens finanser. 

Herr Berger: Motionen har icke sin grund i något som helst misstroende utan i 
önskan att i tid kunna få del af till handläggning förekommande ärenden samt att 
beträffande finanserna vinna mera öfversiktlighet. 

Herr Tinggren: Antagandet af det föreliggande förslaget vore önskvärt, då 
därigenom större öfverskådlighet beträffande förhandlingarna skulle åstadkommas. 
Understödde bifallsyrkandet. 

Herr Lidell: Äfven om vissa handlingar vid ett sammanträde voro i tryck 
framlagda, så vore det dock vida bättre, om desamma utdelades i förväg, då hvar och 
en af Stadsfullmäktiges ledamöter blefve mera i tillfälle att sätta sig in i 
förekommande ärenden. 

Då öfverläggningen förklarats afslutad, förelågo således tvenne yrkanden, det 
ena om omedelbart bifall till motionen, det andra om dess remiss till 
Drätselkammaren. 

Efter af Herr Ordföranden framställd proposition på bifall till hvartdera af 
dessa båda yrkanden beslöto Stadsfullmäktige remittera motionen till 
Drätselkammaren. 

§ 38  
Hälsovårdsnämnden anmälde, att den valt Herrar Doktor Axel Nilsson och 

Borgmästaren Axel Sundberg till respektive ordförande och vice Ordförande för 
innevarande år. 

Anmälan lades till handlingarna. 
§ 39  

Revisionsberättelse öfver Lysekils Föreläsningsförenings räkenskaper och 
förvaltning för år 1915 förelåg enligt Bil. No. 2 1916. 

Stadsfullmäktige beviljade vederbörande i enlighet med revisorernas 
tillstyrkan ansvarsfrihet för den tid revisionen omfattade. 

§ 40  
Lysekils Mek. Verkstads Aktiebolag begärde genom skrifvelse. hvilken nu 

föredrogs, tillstånd att inrätta vattenklosett inom kontorslokalerna. 
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Herr Ordföranden i Stadsfullmäktige hade remitterat ansökan till 
Vattenstyrelsen, hvilken enligt prolokollsutdrag, som upplästes, tillstyrkte 
densamma under villkor, att stadens vattenledningsvatten ej för ändamålet får tagas i 
anspråk. 

Sökanden hade äfven hemställt till Hälsovårdsnämnden, om den hade något 
att mot den tilltänkta anordningen anmärka. 

Hälsovårdsnämndens yttrande häröfver, som jämväl förelåg och lästes, 
innehöll, att Hälsovårdsnämnden för sin del icke hade något annat att däremot 
invända, än att det dels skulle vara förbjudet att till klosetten använda annat papper 
än klosettpapper, och dels skulle den kloakledning, som komme att användas till 
aflopp för klosetten, utdragas så långt, att den alltid vid lägsta vattenstånd 
utmynnade under vattnet. 

På grund af gällande bestämmelser hade Hälsovårdsnämnden dock hänvisat 
sökanden att hos Stadsfullmäktige utverka sig slutligt tillstånd att utföra 
anläggningen. 

På förfrågan af Herr vice Ordföranden om det skulle inrättas en eller flera 
klosetter meddelade Herr Laurin, att det gällde endast en enda, hvilken för öfrigt ej 
ens skulle blifva tillgänglig för kontors- personalen. 

Herr Wallén yrkade bifall till framställningen. 
Sedan Herrar Gunnerson, Radhe, Luckey och Bovik yttrat sig i ärendet 

beslöto Stadsfullmäktige bifalla berörda ansökan på de villkor, som innefattades i 
ofvannämnda yttranden från Vattenstyrelsen och Hälsovårdsnämnden. 

§ 41  
Herr Berger hade inkommit med följande skriftliga motion, som föredrogs 

och upplästes: 
Till Stadsfullmäktige i Lysekil. 

Ehuru jag väl inser nödvändigheten att spara med stadens medel, anser jag 
mig dock kunna påkalla Stadsfullmäktiges uppmärksamhet för det dåliga tillståndet, 
i hvilket vägen och trappan från samskolan upp till kyrkan är. 

Själf har jag många gånger med största svårighet lyckats att komma 
helbrägda utför den, och jag har sett andra i samma förlägenhet samt hört obegripligt 
många klagomål öfver densamma. 
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Ändock skulle jag knappast vågat ifrågasätta någon utgift härför, om icke det på 
samma gång blefve ett lämpligt arbete för arbetslösa. Trappstegens antal behöfver 
väsentligen ökas, så att vägdelarna däremellan blifva om möjligt utan backe. 

Jag tillåter mig därför föreslå Stadsfullmäktige att besluta: 
att anslå ett förslagsanslag å 500 kronor till 

omläggning af vägen och trappan från samskolan till 
kyrkan. 

Lysekil den 16 Februari 1916. 
 RAGNAR BERGER.» 

Herr Berger yrkade att motionen remitteras till Drätselkammaren. 
Herr Radhe ansåg motionen välbetänkt och behjärtansvärd. 
Herr vice Ordföranden fann på grund af Herr Radhes yttrande, att ärendet 

genast kunde afgöras. 
Herr Gunnerson understödde remissyrkandet. 
Stadsfullmäktige beslöto remittera motionen till Drätselkammaren för dess 

yttrande. 
Som ofvan 

Justeradt: AXEL HOLMQVIST. 
FRITZ LUSCH. 

L. LAURIN. 
AXEL LJUNGBERG. 

Att ofvanstående protokoll blifvit efter förut skedd kungörelse och justering 
offentligen uppläst å Rådhuset onsdagen den 23 februari 1916 kl. 2 e. m.; betygas 

FRITZ LUSCH. 
AXEL HOLMQVIST. 

Lysekllspostens Tryckeri 1916. 



 

1916     Lysekils      N:r 4. 
Stadsfullmäktiges Handlingar. 

Protokoll) hållit vid Stadsfullmäktiges i Lysekil 
sammanträde den 2 Mars 1916. 

§ 42  
Upprop förrättades, hvarvid Herrar Bovik och Löfving voro 

frånvarande. 
T. f. Borgmästaren Herr E. o. Hofrättsnotarien Josef Centerwall 

öfvervar förhandlingarna. 
Vid protokollet undertecknad, sekreterare. 

§ 43  
De vid uppropet anmälda förfallen godkändes. 

§ 44  
Från den af Stadsfullmäktige tillsatta skolbyggnadskom mitten 

hade inkommit förnyat yttrande angående nybyggnad till kommunal 
mellanskola .................................................................... Bil. N:o 3 
1916. 

Herr Ordföranden i Stadsfullmäktige hade remitterat detta yttran-
de till Drätselkammaren för dess utlåtande, hvilket nu förelåg enligt 
följande: 

Utdrag af protokollet, hållet vid 
Drätselkammarens i Lysekil 
sammanträde den 29 februari 1916. 

Närvarande: Herrar Ordföranden, vice Ordföranden, Luckey, Björsell och 
Ljungberg samt Stadsingeniören Kornell. 

Vid protokollet undertecknad sekreterare. 
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§ 51  
Till förnyad behandling upptogs det vid sammanträdet den 25 dennes 

bordlagda ärendet, från Herr Ordföranden i Stadsfullmäktige remitterat 
förnyadt yttrande af kommitterade angående byggnad till kommunal 
mcllanskola i Lysekil. 

Den föreliggande utredningen, som Drätselkammaren ansåg synnerligen 
väl utarbetad, åskådliggjorde tydligt den ekonomiska frågan med hänsyn till 
inköp och ombyggnad af nuvarande samskolan eller nybyggnad. 

Vid jämförelse af dessa båda förslag fann Drätselkammaren, att 
ombyggnaden, ehuruväl ej tillfredsställande för framtiden, dock för tillfället 
ställer sig billigast, men att nybyggnaden trots sin merkostnad likväl har det 
företrädet, att lokalerna blifva mera praktiska och motsvarande nutidens 
fordringar samt att densamma vid behof kan tillbyggas. 

Enligt kommitténs uträkning skulle merkostnaden per år för nybyggnad 
blifva kronor 1,000. Denna högre kostnad bör ej vara hindrande för att få en så 
viktig fråga som denna löst på ett praktiskt sätt. 

Drätselkammaren får därför, med hänvisning till, den utredning, som 
kommitterade gjordt beträffande nybyggnad för kommunal mellanskola, för sin 
del förorda nybyggnad i hufvudsak öfverensstäm- mande med arkitekt 
Brattbergs ritningar och å den plats, kommitterade föreslagit, för en kostnad af 
kronor 125,000 samt därest Stadsfullmäktige bifalla nybyggnaden, då tillstyrka:

1) Att Stadsfullmäktige, med upp- häfvande 
af sitt beslut af den 24 november 1915 ehvad det rör 
anslaget till skolbyggnad bevilja ett anslag af kronor 
125,000 för nybyggnad af kommunal mellanskola 
och att medel såväl härtill som ock för betalning’ af 
stadens sväfvande skuld anskaffas genom 
upptagandet af ett 40-årigt amorteringslån. 

2) Att omedelbart låta igångsätta 
rödjningsarbete å ifrågavarande tomt samt därefter 
grundläggning och källarvåningens 



 

1916 den. 2 Mars.

iordningställande, ehvad det rör ston- arbete, under 
innevarande år. 

3) Att uppförandet af byggnaden sker under 
åren 1917 och 1918 så att densamma i fullt färdigt 
skick kan tagas i bruk den 1 januari 1919. 

4) Att en byggnadskommitté af o personer 
väljes, hvilken har att ordna det nödiga för 
byggnadens uppförande i enlighet med de ritningar 
och förslag till nybyggnad, som föreligga samt att 
göra jämkningar i detaljer, som eventuellt kunna 
anses nödiga, dock får den beräknade 
byggnadskostnaden ej utan Stadsfullmäktiges 
medgifvande öfverskridas. 

5) Att Stadsfullmäktige vid sitt sammanträde 
den 2 instundande mars måtte bordlägga ärendet för 
slutligt afgörande vid nästkommande sammanträde. 

Denna paragraf förklarades genast justerad. 
Som ofvan 

AXEL HOLMQVIST. 
Rätt utdraget; betygas 

AXEL HOLMQVIST. 

Kommitterades ofvannämnda yttrande hade före detta sammanträde i tryck 
utdelats till Herrar ledamöter i Stadsfullmäktige. 

Sedan Drätselkammarens utlåtande lästs, vidtog diskussionen, hvarunder 
nedannämnda talare yttrade sig: 

Herr Gunnerson fann den föreliggande utredningen vara åskådlig, klar och 
redig samt uttryckte tillfredsställelse öfver och instämde i Drätselkammarens 
ståndpunkt till frågan. 

Herr Sterner föreslog den ändring i Drätselkammarens utlåtande, att 
skolbyggnaden bör vara färdig den 1 september 1918 i stället för den 1 januari 
1919, såsom Drätselkammaren föreslagit. Denna ändring vore af praktiska skäl 
Önskvärd, då höstterminen tager sin början omkring den 1 september årligen. 
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Herr Laurin understödde den föregående talarens framställning samt ansåg det 
ej blefve någon ekonomisk vinst att alltför länge utsträcka byggnadstiden. 

Herr Radhe: om Stadsfullmäktige besluta sig för nybyggnad, så betvder det 
ingenting i utgifts väg om den blifver färdig 3 månader tidigare, men innebär 
däremot fördelen, att skolan vid höstterminens början 1918 kan tagas i bruk. 

Herr Ordföranden föreslog, att mom. 3 och 4 i Drätselkammarens vtlrande 
byta plats samt att nuvarande mom. 3, som senare skulle blifva mom. 4 fingo 
följande lydelse: 

»Att byggnadskommittén låter snarast möjligt infordra entreprenadanbud och, 
därest dessa ge vid handen, att byggnaden kan uppföras för det beräknade priset, 
antaga ett af dem, detta under motivering af befarad prisstegring under de närmaste 
4 å 5 åren». 

Herr Berger: Att det är en mycket viktig punkt, huruvida man skall forcera 
byggandet, eller om detta skall utföras successivt under åren 1910, 1917 och 1918, 
men att Stadsfullmäktige ju hafva tid på sig att till ett kommande sammanträde 
öfverväga denna sak. 

Sedan öfverläggningen förklarats afslutad, beslöto Stadsfullmäktige att 
bordlägga ärendet samt enligt Drätselkammarens förslag välja en 
byggnadskommitté af 5 personer hvilken kommitté skall ordna för skolbyggnadens 
uppförande i enlighet med mom. 4 i Drätselkammarens bemälda utlåtande, och 
erhöll Valkommittén i uppdrag att föreslå medlemmar i denna kommitté. 

§ 45. 
Till behandling återupptogs Byggnadsnämndens förslag till benämning af 

kvarter och gator, och hade till detta sammanträde från de af Stadsfullmäktige den 
16 sistlidne februari utsedde kommitterade, Herrar Jonsson, Berger och Radhe 
yttrande inkommit, hvilket innehöll delvis nytt förslag till namn å kvarter och gator.

Om detta sistnämnda förslag voro två af kommitterade, Herrar Berger och 
Radhe, ense, men Herr Jonsson hade i yttrandet antecknat därifrån afvikande 
mening, hufvudsakligen bestående däri, att Gamla stadens kvarter bordo uppkallas 
efter personer, hvilkas namn på ett eller annat sätt voro förknippade med nämnde
stadsdels utveckling. 
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Från Herr Ludvig Pihl hade dessutom inkommit en skrifvelse med förslag, att 
Gamla stadens kvarter borde uppkallas efter där fordom hemmahörande fartyg. 

Detta förslag togo Stadsfullmäktige icke under öfvervägande. 
Sedan kommitterades förslag lästs, yttrade sig under den i ärendet uppkomna 

diskussionen: 
Herr vice Ordföranden vidhöll sin i kommitterades yttrande intagna ställning 

till denna namnfråga och fann det vara ett lämpligt tillfälle att dymedelst hugfästa 
gamla lysekilsmedborgares namn, detta oaktadt han anade, hvilket öde hans förslag 
skulle röna från flertalets i Stadsfullmäktige sida. 

Herr Gunnerson: Åtskilligt talade för Herr vice Ordförandens förslag, men att 
staden dock ej hade särskild anledning att hedra säljarena af jorden genom en dylik 
åtgärd. Tillstyrkte kommitterades m a j or i te tsf ö rsla g. 

Herr Berger: Namnfrågan vore en smaksak, men det kunde icke anses 
lämpligt upptaga de af Herr vice Ordföranden föreslagna personnamnen, 
synnerligen då många af dem tillhöra ännu lefvande släkter, hvilket förhållande lätt 
kunde föranleda en viss personlig afvoghet. 

Herr vice Ordföranden: Herr Bergers anförda skäl kunde i detta fall icke 
anses vara afgörande och beträffande köpet af jorden, så var detta icke någon affar i 
spekulationssyfte, kunde därför ej finna annat än att de föreslagna personnamnen 
voro mycket passande. 

Herr Radhe: Herr vice Ordförandens tanke angående denna namnfråga är 
vacker, men många konsekvenser tala däremot. Yrkade bifall till kommitterades 
majoritetsförslag. 

Herr Sterner tillstyrkte äfven kommitterades majoritetsförslag. men yrkade 
att kvarteret Stormen kallas Postiljonen och att Byggnadsnämndens förslag Frej 
och Lyckan måtte bibehållas i stället för de af kommittén föreslagna respektive 
Kamp och Luna. 

Herr Anderson hade den uppfattningen beträffande jordköpet, att inbyggarna 
därtill varit tvungna, då de eljest skulle hafva förekom- mits af dåvarande ägaren af 
Holma fideikommiss. Tillstyrkte kommitténs majoritetsförslag, men ansåg att 
kvarteren 14, 16 och 20 för korthetens skull borde kallas Måsen, Anden och Örnen 
i stället för af kommittén föreslagna, Fiskmåsen, Gräsanden och Hafsörnen. 
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Herr Radhe: Om man så i detalj skall granska hvarje namn lär det dröja länge 
innan ärendet blir afgjort. Uttryckte sin önskan, att Herr Ordföranden måtte 
framställa proposition i ärendet. 

Härefter enade man sig om att först afgöra frågan om kvarters- natnnen för 
att senare under sammanträdet särskildt behandla gatunamnen. 

Sedan öfverläggningen förklarats afshitad och Herr Ordföranden framställt 
proposition på bifall till hvartdera af de ofvanstående olika yrkandena beslöto 
Stadsfullmäktige särskildt bestämma följande kvartersnamn: 

N:o 28 Postiljonen. 
„ 54 Strömstierna. 
„ 71 Bundsen. 

N:o 48 Valhall. 
„ 02 Ångbåten. 
„ 72 Neptunus. 

N:o 53 Frej. 
„ 65 Lyckan. 

Dc öfriga af kommitterades majoritet föreslagna namnen beslöto 
Stadsfullmäktige antaga utan diskussion. 

Härefter upptogs frågan om gatunamnen. 
Herr Anderson ansåg Torggatan för ett mera passande namn än 

Färgaregatan, men yrkade i öfrigt bifall till Byggnadsnämndens förslag med de af 
kommitterade gjorda ändringarna. 

Herr Sterner understödde detta yrkande, men fann att Fiskaregatan borde få 
annat namn t. ex. Tvär- eller Mellangatan. 

Sedan Herrar Berger, vice Ordföranden och Radhe yttrat sig i ärendet, 
förklarades öfverläggningen afslutad, hvarefter Stadsfullmäktige beslöto bifalla 
de af Byggnadsnämnden föreslagna gatunamnen med de af kommittén gjorda 
ändringarna. 

Från Herr Berger hade inkommit skrifvelse innehållande förteckning öfver 
stadens gator och namn å desamma enligt Byggnadsnämndens förslag, som 
framgick af föreliggande karta, samt med iakttagande af kommitterades föreslagna 
ändringar, jämte gränsbestämmelser emellan respektive gator. 

Efter förslagets uppläsande beslöto Stadsfullmäktige antaga de i detsamma 
föreslagna gränserna. 

Ofvanstående beslut, såväl kvarters- och gatunamn som nyssnämnda 
gatugränser, innefattas i nedannämnda förteckning: 

Stadsfullmäktiges i Lysekil den 2 Mars 1916 fattade beslut om kvarters-
och gatunamn samt gatugränser. . . . Bil. N:o 4 1916. 
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§ 46. 
På framställning af Drätselkammaren tillsatte Stadsfullmäktige den 15 

sistlidne december en kommitté, som skulle upprätta förslag till afkortning af 
statsutskylder att utgå 1915. 

Denna kommitté, bestående af Herrar Em. Hörman, Alfr. Gustafsson och 
Rudolf Ljunggren, hade nu fullgjort sitt uppdrag och till Drätselkammaren 
öfverlämnat dylikt förslag slutande på en summa af 1,502 kr. och 47 öre. 

Drätselkammaren tillstyrkte enligt föredraget protokollsutdrag sagda 
afkortningar med följande undantag: 

Förman Frans Lycke, Gamla Strandgatan 27 . . Kr. 33: 23 Stenhuggaren 
Berndt Teod. Magnusson, Rosviksberg 4. „ 19: 20 och att från för följande personer 
föreslagna afkortningar afgår fastighetsskatt med här nedan nämnda belopp, då 
Drätselkammaren anser att dylik skatt under inga omständigheter bör afkortas: 

Stenh. Joh. Edvin Olsson Wester, Västra Kronb. gat. 11 Kr. 15: 60 
„ Carl Aug. Mattsson, Östra ,, 13 „ 18: — 

- „ Frans Aug. Johansson, Stora Kyrkogatan 25 „ 19: — 
„ Patrik Albin Johansson, Västra Kronb.-gat. 8 „ 28: 25 
„ Dav. Rob. Svensson Stålblad, Pinnevik 2 „ 4: 95 

Sedan nämnda skattebelopp utgörande tillsammans kr. 138: 23 afdragits från 
de af kommitterade föreslagna afkortningarna återstår således kronor 1,364: 24. 

Stadsfullmäktige beslöto bifalla Drätselkammarens framställning om 
ifrågavarande afkortningar under den af Drätselkammaren den 12 november 1915 
anförda motiveringen beträffande de rådande dåliga konjunkturerna på 
arbetsmarknaden, särskildt hvad stenhuggarna beträffar. 

§ 47  
Det under § 37 den 16 sistlidne februari behandlade och till Drätselkammaren 

remitterade ärendet, motion af Herr Berger om tryckning och utdelning af 
revisionsberättelser m. fl. handlingar samt att Drätselkammaren och samtliga 
stadens styrelser och nämnder skulle ärligen uppsätta berättelser med sadan 
uppställning som årets stat, återupptogs till behandling, 
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Drätselkammaren hade tillstyrkt motionen under villkor, att slutet af punkten 
om uppsättandet af nämnda berättelser får följande lydelse: 

»— — — med sådan uppställning, som, i den mån bokföringen och däri 
befintliga konton mcdgifva, bör öfverensstämma med årets utgifts- och inkomststat».

Stadsfullmäktige boslöto bifalla motionen med den af Drätselkammaren 
föreslagna ändringen. 

§ 48  
Vid sammanträdet den 16 sistlidne februari väckte Herr Berger motion om 

beviljandet af ett förslagsanslag å 500 kronor för iordningställandet af vägen och 
trappan från samskolan till kyrkan. 

Motionen remitterades till Drätselkammaren, sem enligt nu föredraget yttrande 
tillstyrkte ett förslagsanslag af 580 kronor för ändamålet enligt af Stadsingcniören 
uppgjord kostnadsberäkning samt att beloppet skulle utgå af de i årets stat för gators 
underhåll anslagna medel. 

Stadsfullmäktige beslöto enhälligt beviljandet af sagda anslag i enlighet med 
Drätselkammarens yttrande. 

§ 49. 
Konungens Befallningshafvande hade till Stadsfullmäktige öfver- sändt Kungl. 

Civildepartementets skrifvelse om städers, köpingars, municipalsamhällens och 
kommuners inköp af gatsten för att därigenom kunna bereda arbete åt arbetslösa 
stenhuggare. 

Ärendet hade af Herr Ordföranden i Stadsfullmäktige remitterats till 
Drätselkammaren, som afgifvit följande yttrande däröfver enligt protokollsutdrag af 
den 25 sistlidne februari: 

»Efter noggrann pröfning af sagda framställnings olika sidor beträffande dess 
nytta för samhället beslöt Drätselkammaren göra nedanstående uttalande: 

Att Stadsfullmäktige måtte till Kungl. Civildepartementet uttala sin tacksamhet 
för det behjärtade i berörda framställning, men att Lysekil för sin del dock måste 
afböja det välvilliga anbudet af lån för steninköp, då förhållandena här ej äro 
jämförliga med flertalet 
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städers beträffande gatsten, på den grund att Lysekil är beläget i själva stendistriktet 
och har tillgång på egna berg, hvarför staden i mån af behof kan i desamma 
sysselsätta arbetare med gatstens- huggning. 

Samtidigt vill Drätselkammaren uttrycka Önskemålet af, att Stadsfullmäktige i 
sitt svar till Kungl. Civildepartementet måtte framhålla, att bästa sättet att inom vårt 
samhälle afhjälpa arbetslösheten vore, om det hos Konungen begärda lånet af 
200,000 kronor för gatu- och dräneringsarbeten beviljades.» 

Sedan samtliga handlingar i ärendet lästs, beslöto Stadsfullmäktige enhälligt att 
till Kungl. Civildepartementet såsom svar å dess framställning antaga 
Drätselkammarens ofvannämnda uttalande i saken.. 

Denna paragraf förklarades genast justerad. 

§ 50  
Vattenstyrelsen hade till Stadsfullmäktige inkommit med nytt förslag till 

högreservoar och förelågo 3:ne alternativ: 
1) Vattenbyggnadsbyråns gamla förslag af år 1908. 
2) Vattenbyggnadsbyråns nya ,, „ ,,1916. 
3) Stadsingeniören Kornells förslag. 
Detta sistnämnda utgjorde en jämkning emellan de båda förstnämnda. 
Vattenstyrelsen förordade, antagandet af det sista såsom den bäfeta och 

ekonomiskt mest fördelaktiga lösningen af frågan. 
Kostnaden skulle uppgå till 24,000 kronor, hvarför Vattenstyrelsen begärde att 

få använda ytterligare 14,400 kronor utöfver de förr beviljade kronor 9,600 för 
byggandet af sagde reservoar. 

Herr Ordföranden i Stadsfullmäktige hade remitterat ärendet till 
Drätselkammaren, som tillstyrkte Vattenstyrelsens berörda framställning i dess 
helhet. 

Herr Laurin yttrade, att Stadsingeniören noga undersökt hithörande 
förhållanden, och att reservoaren måste anbringas så, att vattentrycket går upp i högt 
belägna hus. Yrkade bifall till förslaget. 

Herr Radhe ansåg, att frågan nu kommit i ett helt annat läge än förr genom att 
högt belägna platser bebyggts, hvarför man måste 
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försöka att åstadkomma det starkast möjliga vattentrycket. Yrkade bifall till 
framställningen, såväl beträffande anläggandet af högreservoaren som sättet för 
medlens disponerande till densammas byggande. 

Stadsfullmäktige beslöto enhälligt bifalla Vatten styrelsens föreliggande 
förslag i ärendet. 

§ 51  
Stadens poliskår hade inkommit med förnyad begäran om dyrtidstillägg af 

för ordinarie konstaplar 10 kr. pr månad från 1 oktober 1915 och för extra 
konstaplar ett bidrag af 25 kronor en gång för alla. 

Herr Ordföranden i Stadsfullmäktige hade remitterat ärendet till 
Drätselkammaren, som enligt föreliggande yttrande afstyrkt berörda dyrtidstillägg 
under hänvisning till sin motivering vid ärendets behandling i Stadsfullmäktige 
den 12 november 1915. 

Drätselkammaren förordade dock att ordinarie konstapeln Alexan- dersson 
skulle erhålla ett bidrag af 100 kr. för innevarande år på grund af sjuklighet i 
nämnde konstapels familj. 

Under den uppkomna diskussionen yttrade sig: 
Herr t. f. Borgmästaren: Då frågan vid föregående tillfälle behandlades hade 

Magistraten tillstyrkt dyrtidstillägg och bidrag i likhet med hvad polisen nu begär. 
Ansåg att tillräckliga skäl föreligga för att bevilja sagda framställning. Påpekade 
att ex. konstaplarna Cervin, Jakobsson och Ingvast hade skaffat sig uniformer för 
egna medel. 

Herr Anderson: Att det visserligen är rätt att Drätselkammaren i alla 
afseenden vill spara, men att härvarande poliskår har små inkomster, och att man 
därför borde tillmötesgå den framställda begäran, helst som en konstapel ej har 
tillfälle till att kunna förtjäna något extra. Yrkade att de ordinarie konstaplarna 
beviljas dyrtidstillägg med kr. 10 pr månad. 

Herr Radhe: Frågan är af största vikt, då polisen i förhållande till den 
rådande dyrtiden är lågt aflönad. Yrkade bifall till 10 kr. dyrtidstillägg åt hvarje af 
de ordinarie konstaplarna pr månad att utgå från den 1 innevarande mars samt ett 
bidrag åt hvar och en af de extra konstaplarna af kr. 25 för innevarande år. 

Herr Torsson: Att det med den nuvarande stora polisstyrkan blefve en 
kännbar utgift för staden, men att begäran är befogad, hvarför den borde beviljas. 
Understödde Herr Radhes yrkande. 
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Herr Gunnerson yrkade att utom hvad som af Herrar Anderson och Radhe 
yrkats utgår 100 kr. extra för innevarande år till Alexan- dersson i enlighet med 
Drätselkammarens yttrande. 

Sedan Herrar Andersson, Radhe och Gunnerson enat sig om att sammanslå 
sina yrkanden till ett enda här nedan kallat Herr Radhes förklarades 
öfverläggningen afslutad. 

Då Herr Ordföranden framställt proposition på bifall till å ena sidan 
Drätselkammarens förslag och å andra till Herr Radhes yrkande samt förklarat 
Drätselkammarens förslag vara med öfvervägande ja. besvarat, begärdes votering, 
som verkställdes enligt följande godkända voteringsproposition: 

»Den, som bifaller Drätselkammarens förslag, röstar: ja; 
Den, det icke vill, röstar: nej; 
Vinner nej, hafva Stadsfullmäktige beslutat bifalla Herr Radhes yrkande. 
Vid upprop till omröstning röstade härefter: 
Herrar vice Ordföranden, Lindbom, Luckey, Aug. Mattsson, Sterner, 

Laurin, Wallén, Hörman, Karlson och Berger, ja; men 
Herrar Radhe, Gunnerson, Lidell, Ljungberg, Granberg, Oscar Mattsson, 

Anderson, Torsson, Löfgren, Tinggren och Ordföranden, nej; 
Med 11 röster mot 10 hade alltså beslutats enligt nej-proposi- tionen. 
Härefter beslöto Stadsfullmäktige, att sagda dyrtidstillägg och bidrag skulle 

utgå endast för innevarande år och att medlen tagas af de för oförutsedda utgifter i 
årets stat anslagna. 

§ 52  
Revisionsberättelse öfver Lysekils Skyttegilles räkenskaper och förvaltning 

för år 1915 föredrogs, och beslöto Stadsfullmäktige, att för sin del i enlighet med 
revisorernas tillstyrkan, bevilja ansvarsfrihet för den tid revisionen omfattade. 

§ 53  
Från Herr Berger hade följande motion inkommit, som upplästes: 
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»Till Stadsfullmäktige i Lysekil. 
Sedan åtskilliga nya gatunamn blifvit fastställda, torde det vara 

lämpligt, att den sedan rätt länge behöfliga ändringen af adressnummer 
vidtages. Detta kan icke med fördel verkställas å alla gator, förrän 
(omtindelning, där så behöfves, blifvit färdig. Men å flera gator är det 
högst nödigt och äfven möjligt. Jag tillåtei’ mig därför föreslå: 

Att Stadsfullmäktige utse en kommitté af tre personer, som får i 
uppdrag att upprätta och till Fullmäktige inkomma med förslag till 
adressnummer å fastigheterna vid stadens gator och öppna platser allt 
eftersom detta låter sig göra med hänsyn till befintlig och framdeles 
skéende tomtindelning. 

Lysekil den 24 februari 1916. 
RAGNAR BERGER.» 

Efter någon diskussion beslöto Stadsfullmäktige bordlägga ärendet 
och att en kommitté af 3 personer tillsättes for ärendets utredning samt att 
uppdraga åt Valkommittén att inkomma med förslag å dessa 
kommitterade. 

§ 54  
Från Hästuttagningsnämnden anmäldes om för krigsmaktens be- hof 

uttagha hästar och fordon, hvilken anmälan lades till handlingarna; 

§ 55  
Genom Magistraten hade från Konungens Befallningshafvande 

infordrats åtskilliga uppgifter med anledning af stadens framställning till 
Konungen om erhållandet af ett lån å 200,000 kronor för gatu- och 
dräneringsarbeten. 

Stadsfullmäktige beslöto remittera ärendet till Drätselkammaren för 
utredning. 

§ 56  
Nytt förslag till finansstatistik hade af Konungens Befallnings-

hafvande genom Magistraten inlämnats med begäran att Stadsfull- 
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mäktige skulle med yttrande i ärendet inkomma före den 1 näst-
kommande maj. 

Stadsfullmäktige beslöto remittera ärendet till Drätselkammaren för 
dess utlåtande. 

§ 57  
Att jämte Herr Ordföranden justera dagens protokoll utsågos Herrar 

Aug. Mattsson och Gust. Karlson. 
Som ofvan 

Justeradt: AXEL HOLMQVIST. 
FRITZ LUSCH. 

AUG. MATTSSON. 
G. KARLSON. 

Att ofvanstående protokoll blifvit efter förut skedd kungörelse och 
justering offentligen uppläst å Rådhuset fredagen den 10 mars 1916 kl. 2 e. 
m.; betygas 

FRITZ LUSCH. 
AXEL HOLMQVIST. 

Lysekilspostens Trycker! 1916. 



 

       1916        Lysekils       N:r 5. 
Stadsfullmäktiges Handlingar. 

Protokoll, hållit vid 
Stadsfullmäktiges  i Lysekil sammanträde den 16 Mars 1916.

 
 §58. 

Upprop förrättades, hvarvid Herrar Radhe och Gunnarsson voro 
frånvarande. För Herr Gunnarsson anmäldes förfall. 

T. f. Borgmästaren Herr e. o. Hofrättsnotarien Josef Centerwall 
öfvervar förhandlingarna. 

Vid protokollet undertecknad, sekreterare. 

 § 59. 
      Det för Herr Gunnarsson anmälda förfallet godkändes. 
  Beträffande Herr Radhes frånvaro bordlädes afgörandet härom till                  

ett kommande sammanträde.   §60. 
 Att jämte Herr Ordföranden justera dagens protokoll utsågos 

                    Herrar Anderson och Gunnerson. 

  
            Det vid sammanträdet den 2 dennes under § 44 bordlagda ären-              det 
angående nybyggnad till kommunal mellanskola återupptogs till behandling. 
            Drätselkarrimarens i ärendet afgifna yttrande, som till bemälda 
sammanträde inkommit, lästes ånyo, hvarefter Herr Ordföranden er-             inrade 
om, att under frågans behandling vid föregående tillfälle af Herr           Sterner 
yrkats den ändring af Drätselkammarens utlåtande, att skol-              ombyggnaden 
borde vara färdig den 1 september 1918 i stället förden 

1 januari 1919, och af Herr Ordföranden att i sagda utlåtande mom. 
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3 och 4 skulle byta plats samt att mom. 3, som senare skulle blifva mom. 
4 skulle få ändrad lydelse, hvilket äfven till protokollet för nämnda 
sammanträde antecknats. 

Under den i ärendet uppkomna diskussionen yttrade sig: 
Herr Gunnerson ansåg det lämpligast, att tiden då skolbyggnaden 

bör vara färdig bestämmes till den 1 januari 1919. 
Herr Anderson understödde Herr Sterners yrkande beträffande 

ändring af tiden till den I september 1918. 
Herr Sterner vore villig återtaga sitt yrkande, om därmed kunde 

vinnas någon fördel för skolan. 
Herr Berger fann, att det icke kunde vara till någon nackdel utan 

tvärt om, ifall skolbyggnaden blefve tre månader tidigare, färdig än hvad 
Drätselkammaren i sitt yttrande föreslagit. 

Herr Ordföranden ändrade sitt ofvannämnda yrkande således, att 
endast den ändringen göres i Drätselkammarens utlåtande att mom. 3 i 
detsamma får följande lydelse: 

»Att uppförandet af byggnaden sker så, att densamma i fullt färdigt 
skick kan tagas i bruk senast den 1 september 1918.» 

Då öfverläggningen förklarats afslutad förelågo således tvenne 
förslag i ärendet, det ena Drätselkammarens i oförändrat skick och det 
andra samma förslag med de af Herrar Sterner och Ordföranden yrkade 
ändringarna. 

Sedan Herr Ordföranden framställt proposition på bifall till hvart-
dera af dessa båda förslag, beslöto Stadsfullmäktige utan votering bifalla 
det sistnämnda, och hade Stadsfullmäktige härigenom alltså beslutat: 

1) Att med upphäfvande af Stads-
fullmäktiges beslut af den 24 november 1915 
ehvad det rör anslaget till skolbyggnad bevilja 
ett anslag af kronor etthundra- tjugofemtusen 
(125,000) för nybyggnad till kommunal 
mellanskola och att medel såväl härtill som ock 
för betalning af stadens sväfvande skuld 
anskaffas genom upptagandet af ett 40-årigt 
amorterings- lån. 
2) Att omedelbart låta igångsätta 
rödjningsarbete å den af kommitterade 
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för skolbyggnaden föreslagna tomten vid 
Stora Kyrkogatan öster om Gamla Kyrko-
gården samt därefter grundläggning och 
källarvåningens iordningställande, ehvad 
det rör stenarbete under innevarande år. 

3) Att uppförandet af byggnaden sker så, 
att densamma i fullt färdigt skick kan tagas i 
bruk senast den I september 1918. 

Härefter föredrogs Valkommitténs inkomna förslag till medlemmar i den 
vid sammanträdet den 2 dennes beslutade skol byggnadskommittén och valdes i 
enlighet med nämnda förslag Herrar Kyrkoherden Fritz Liisch, Bankdirektören 
Ragnar Berger, Direktören L. Laurin, Stadsingeniören Oscar A. Kornell och 
Stenhuggaren C. G. Tinggren. 

Såsom sammankallande utsågs Herr Berger. 

§ 62  
Vid sammanträdet den 2 dennes under § 53 erhöll Valkommittén i uppdrag 

att föreslå medlemmar i den med anledning af Herr Bergers motion beslutade 
kommittén för upprättandet af förslag till adressnummer å stadens fastigheter. 

I enlighet med detta förslag utsago Stadsfullmäktige Herrar Ragnar 
Berger, B. P. Jonsson och Em. Hörman till medlemmar i denna kommitté med 
Herr Jonsson som sammankallande. 

§ 63  
Drätselkammaren anhöll om bemyndigande att till Fru Johanna Backman 

få försälja tomten till huset n:o 45 i Kyrkvik för ett pris af kronor sex och 50 öre 
(6,50) per kvm. eller kronor två och 29 Öre (2,29) per kv.-aln. 

Enligt bilagd kartskiss utgör nämnda tomtområde cirka 486 kvm. 
Byggnadsnämnden hade tillstyrkt ifrågavarande försäljning med 

iakttagande af tomtens reglering enligt Stadsingeniörens forslag. 
Herr Anderson yrkade, att priset måtte sättas till 2 kronor pr kv.-aln. 
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Efter af Herr Ordföranden framställd proposition på bifall till å ena 
sidan Drätselkammarens förslag och å andra Herr Andersons yrkande, 
beslöto Stadsfullmäktige utan votering bifalla Drätselkammarens förslag i 
ärendet. 

§ 64  
Drätselkammaren begärde bemyndigande att till Fröken Alma 

Mattsson få försälja tomten till huset n:o 12 Bleke backegränd för ett pris 
af tre kronor och 60 öre (3,60) pr kvm. eller kronor en och 27 öre (1,27) pr 
kv.-aln. 

Tomtområdet utgör enligt bilagd kartskiss cirka 300 kvm. 
Byggnadsnämnden hade intet att emot ifrågavarande försäljning 

erinra. 
Stadsfullmäktige beslöto enhälligt att bifalla Drätselkammarens 

begäran. . 

§ 65  
Drätselkammaren hade anhållit om bemyndigande att till Hand-

landen Herr 0. G. Löfving få försälja tomten till huset n:o 1, Stora 
Kyrkogatan, jämte delar af tomterna till husen n:ris 3 och 4 vid samma 
gata för ett pris af sex kronor och 40 öre (6,40) per kvm., efter att Herr 
Löfving styrkt sig vara ägare till å ifrågavarande tomtområde varande 
byggnader och i öfrigt på villkor, som Drätselkammaren den 23 
september och 2 december 1915 med Herr Löfving skriftligen 
öfverenskommit. 

Enligt af Stadsingeniören Kornell upprättad kartskiss utgör det 
tomtområde, som Drätselkammaren således begär att till Herr Löfving få 
försälja, cirka 340 kvm. 

Byggnadsnämnden hade intet att emot den ifrågasatta försäljningen 
invända. 

Stadsfullmäktige beslöto enhälligt bifalla Drätselkammarens ofvan-
stående begäran.  

Som ofvan 
Justerad t: AXEL HOLMQVIST. 
FRITZ LUSCH.   

J. A. ANDERSON.   
J. G. GUNNERSON.   



 

1916         Lysekils          N.R 6. 
Stadsfullmäktiges Handlingar. 

Protokoll, hållit vid Stadsfullmäktiges i Lysekil 
sammanträde den 13 April 1916. 

§ 66. 
Upprop förrättades hvarvid samtliga Herrar ledamöter voro närvarande. 
T. f. Borgmästaren Herr e. o. Hofrättsnotarien Josef Centerwall öfvervar 

förhandlingarna. 
Vid protokollet undertecknad, sekreterare. 

§ 67. 
Att jämte Herr Ordföranden justera dagens protokoll utsågos Herrar Elis 

Luckey och Em. Hörman. 

§ 68. 
På grund af Herr Radhes bortovaro utan anmält förfall från sammanträdet 

den 16 sistlidne^mars upptogs till behandling frågan om böters utdömande för 
denna utevaro. 

Herr Lidell yrkade att böter ej måtte utdömas. 
Herr Radhe yrkade dock själf att böter måtte utgå. 
Efter framställd proposition på bifall till hvartdera af dessa båda yrkanden 

beslöto Stadsfullmäktige bifalla Herr Radhes yrkande. 

§ 69. 
Det vid sammanträdet den 2 sistlidne mars genom Magistraten från 

Konungens Befallningshafvande i länet inkomna ärendet om nytt förslag till 
finansstatistik, hvilket ärende vid sagda sammanträde remitterades till 
Drätselkammaren för dess utlåtande, förelåg ånyo till behandling och föredrogs 
jämte det från Drätselkammaren i ärendet inkomna yttrandet af den 5 dennes, 
som var af följande lydelse: 
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»Att uttrycka önskemålet af en väsentlig förenkling i det föreliggande 
förslaget med hänsyn dels till de små städernas begränsade resurser i ekonomiskt 
afseende, då ett antagande af sagda förslag med visshet kommer att innebära 
betydligt ökade årliga utgifter för bokföringen, dels ock på den grund, att 
Lysekils stad nu infört en kommunal bokföring, som nära ansluter sig till det af 
Svenska Stadsförbundets kommitterade utarbetade förslaget, och hvilken 
bokföring, om det nya statistikförslaget antages, säkerligen å nyo skulle behöfva 
omläggas. 

Drätselkammaren inser visserligen nyttan af det nya formuläret ur statistisk 
synpunkt, men en dylik fördel, hvaraf staden ej har någon direkt nytta, skulle, 
som ofvan nämnts, föranleda ökade årliga utgifter för staden.» 

Stadsfullmäktige beslöto antaga detta Drätselkammarens utlåtande som sitt 
eget yttrande i ärendet att till Konungens Befallnings- hafvande i länet genom 
Magistraten öfversändas. 

§ 70  
Herr Ordföranden i Stadsfullmäktige hade till Hälsovårdsnämnden och 

Drätselkammaren remitterat genom Landshöfdingeämbetet i länet från 
landstingets dispensärkommitté inkommen skrifvelse om dispensär-
verksamhet. 

Från så väl Hälsovårdsnämnden som Drätselkammaren förelågo nu 
yttranden i ärendet genom protokollsutdrag, som lästes. 

Hälsovårdsnämnden tillstyrkte, med vitsordande af att stort be- hof 
förefunnes af den ifrågasatta dispensären, att Stadsfullmäktige måtte fatta 
beslut i enlighet med dispensärkommitténs förslag. 

Drätselkammaren hade gjort följande uttalande: 
»Under förutsättning af att en, kommunen omfattande, dispensär-

verksamhet inrättas, tillstyrker Drätselkammaren, att Stadsfullmäktige besluta 
bidraga med ett årligt belopp af 10 öre för hvarje inom staden mantalsskrifven 
person under 5 års tid, räknadt från och med 1917, att användas inom samhället 
för ifrågavarande ändamål » 

Stadsfullmäktige beslöto enhälligt i enlighet med Drätselkammarens 
yttrande i ärendet att bifalla framställningen om anslag till sagda 
dispensärverksamhet. 



 

1916 den 13 April. 

§ 71  
Stadsfullmäktige hade den 16 sistlidne mars beslutat bemyndiga 

Drätselkammaren att till Fru Johanna Backman få försälja tomten till huset n:o 45 i 
Kyrkvik för ett pris af kr. 6,50 pr kvm. eller kr. 2,29 pr kv.-aln. 

Detta pris hade emellertid Fru Backman ansett för högt och inkommit till 
Drätselkammaren med begäran om nedsättning till kr. 2: — pr kv.-aln. 

Drätselkammaren hade den 5 innevarande april behandladt denna ansökan, 
men ansett sig ej kunna frångå sitt den 9 sistlidne mars fattade beslut beträffande 
priset och beslutit hänskjuta frågan till Stadsfullmäktiges pröfning och afgörande, 
hvarför ärendet nu förekom till behandling härstädes. 

Herr Anderson yrkade nu i likhet med förra gången, att priset för 
ifrågavarande tomt måtte sättas till kr. 2: — pr kv.-aln. 

Detta yrkande understöddes äfven af Herr Radhe. 
Stadsfullmätige beslöto enhälligt att bifalla Herr Andersons yrkande om 

nedsättning af sagda tomtpris till kr. 2: — pr kv.-aln eller kr. 5:68 pr kvm. 
§ 72  

Brandchefen anhöll genom föredragen skrifvelse att få uppföra en materialbod 
mellan brandstationens norra gafvel och Kontorschef Reinholds närmast belägna 
stenmur. 

Brandkommittén och Byggnadsnämnden hade enligt föreliggande 
protokollsutdrag tillstyrkt uppförandet af ifrågavarande bod. 

Byggnadsnämnden dock på villkor, att boden efter nämndens tillsägelse 
genast skall borttagas. 

Drätselkammaren, dit ärendet af Herr Ordföranden i Stadsfullmäktige 
remitterats, hade i enlighet med jämväl föredraget protokollsutdrag af den 11 
dennes beslutat att hos Stadsfullmäktige tillstyrka Brandchefens nämnda begäran 
på de af Byggnadsnämnden satta vill- koren, och att kostnaderna kronor 260: —
måtte utgå af de i årets stat anslagna medlen för brandväsendet enligt 
Brandkommitténs förslag. 

Sedan samtliga handlingar i ärendet lästs, yrkade Herr Anderson bifall till 
berörda framställning i enlighet med det af Drätselkammaren gjorda uttalandet. 

Stadsfullmäktige beslöto bifalla detta yrkande. 
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§ 73  
Genom Magistraten inkommen revisionsberättelse öfver Fattig- vårdsstyrelsens 

räkenskaper och förvaltning för år 1915 förelåg en- pgt Bil. N:o 5 1916. 
Stadsfullmäktige beslöto i enlighet med revisorernas tillstyrkan att bevilja 

vederbörande ansvarsfrihet för den tid revisionen omfattade, 

§ 74  
Magistraten hade begärt Stadsfullmäktiges yttrande öfver till Konungens 

Befallningshafvande i länet ställda ansökningar från Fru Hedvig Ödman n:o 13 
Badhusgatan, Kyrkvik, och Fröken Hulda Nilsson n:o 36 Kyrkvik, att i deras 
pensionat i ofvan angifna husnummer jämväl innevarande år erhålla tillstånd att under 
tiden 1 juni till och med 15 september utskänka vin och öl till spisande gäster vid 
måltider. 

Stadsfullmäktige beslöto att tillstyrka bifall till dessa båda ansökningar. 
§ 75  

Magistraten hade för yttrande till Stadsfullmäktige öfverlämnat en nu 
föredragen, så lydande ansökan: 

Till 
KONUNGENS BEFALLNINGSHAFVANDE I GÖTEBORGS OCH 

BOHUS LÄN, 
Göteborg. 

Undertecknad får härmed vördsamt hemställa det Konungens 
Befallningshafvande måtte meddela tillstånd, att tiden för den utskänk- ning af 
brännvin, som beviljats af Lysekils Brännvinsförsäljnings Aktiebolag att utöfvas 
inom Badhusområdet i staden Lysekil under tiden från och med den 1 juni till och 
med den 15 september 1916 måtte utsträckas till kl. 12 på natten inom 
serveringslokalerna, de dagar då badsällskapet anordnar soaréer eller andra festliga 
samkväm. 

Magistratens och Stadsfullmäktiges i Lysekil yttranden öfver ansökningen 
bifogas. 

Göteborg den 9 april 1916. 
ROB. KJELLSTRÖM. 
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Herr Ljungberg yrkade afslag å att tillstyrka denna ansökan. 
Herr Radhe yrkade bifall att tillstyrka Herr Kjellströms ansökan, då den årligen 

beviljats, och intet klander mot berörda servering försports. 
I detta yrkande instämde Herr Anderson. 
Efter framställd proposition på bifall till hvartdera af de båda yrkandena beslöto 

Stadsfullmäktige att bifalla Herr Radhes yrkande i ärendet. 

§ 76. 
Genom föredraget protokollsutdrag af den 11 dennes begärde Hamnstyrelsen 

om nyval af suppleant därstädes i aflidne Skepps- klareraren Herr Carl Backmans 
ställe. 

Stadsfullmäktige beslöto öfverlämna till Valkommittén att inkomma med 
förslag för ifrågavarande val. 

§ 77. 
Från Drätselkammaren förelåg följande ärende enligt nedanstående 

protokollsutdrag: 

Utdrag af protokollet, hållet vid Drät-
selkammarens i Lysekil sammanträde den 11 april 
1916. 

§ 89. Från Källarmästaren Herr J. W. Magnusson hade till Drätselkammaren 
inkommit begäran om att på egen bekostnad enligt bifogad ritning få påbygga 
verandan å parkrestauranten. 

Efter någon diskussion beslöt Drätselkammaren att med ärendet ingå till 
Stadsfullmäktige och tillstyrka Herr Magnussons begäran, dock under 
förutsättning att Byggnadsnämnden och Stadsfullmäktige lämna sitt bifall samt att 
för den af Herr Magnusson sålunda eventuellt gjorda förbättringen intet som helst 
vederlag från stadens sida må utgå. 

Innan detta beslut fattades, förklarade sig Herr Ljungberg icke vara beredd att 
afgifva yrkande, men ville dock hafva till protokollet antecknat sina betänkligheter 
mot bifall af föreliggande framställning, 
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då han befarade, att vederbörande i så fall kunde komma att resa anspråk på fortsatt 
arrende. 

Denna paragraf förklarades genast justerad. 

Rätt utdraget; betygar 
AXEL HOLMQVIST. 

Som of van 
AXEL HOLMQVIST. 

I samband med detta ärende beslöto Stadsfullmäktige på framställning af 
Herr Ordföranden att behandla Drätselkammarens till Stadsfullmäktige inkomna 
begäran om att få reparera parkrestauranten för en kostnad af 500 kr. om den af 
Herr Magnusson begärda påbyggnaden skulle afslås eller för kr. 350 om sagda 
framställning bifalles. 

Sedan Herr Magnussons ansökan och Drätselkammarens framställning i 
saken samt sistnämnda skrifvelse om reparation af parkrestauranten lästs, vidtog 
diskussionen, hvarunder följande talare yttrade sig: 

Herr Anderson ansåg intet hinder föreligga mot att villfara Herr 
Magnussons begäran, men ansåg att det borde klarare formuleras att staden 
fritoge sig för någon som helst inlösningsskyldighet i detta fall. 

Yrkade bifall till ansökan. 
Herr Ljungberg: Att anledningen till en dylik tillbyggnad tydligen innebär 

att arrendatorn skall kunna bereda sig större möjlighet till ökad omsättning, och 
att staden finge dyrare ‘underhållskostnader genom byggnadens utvidgning. 
Stilen å byggnaden skulle ock genom ändringen blifva förstörd och mycket 
oregelbunden. Ansåg att ett medgifvande af ombyggnad skulle medföra vissa 
förpliktelser på fortsatt arrende. Yrrkade afslag på begäran om påbyggnad, men 
bifall till Drätselkammarens framställning om nämnda reparation. 

HCIT Radhe: Det synes egendomligt att frågan kommit så hastigt, då 
Stadsfullmäktige ej förrän nu hört talas därom. Yrkade afslag på tillbyggnad och 
bifall till att den begärda reparationen utföres. 

Ansåg dessutom olagligt att Stadsfullmäktige i dag skulle bebesluta om 
berörda tillbyggnad, då ärendet ej var upptaget å dagens föredragningslista. 



 

1916 den 13 April.

Herr Löfving kunde ej fatta, hvarför man skulle afböja ett dylikt erbjudande, 
då de framtida reparationerna genom tillbyggnaden säkerligen ej blefve dyrare än 
hittills. Yrkade bifall till Herr Magnussons framställning. 

Herr Gunnerson: Ur nykterhetssynpunkt kunde man ej gilla den begärda 
nybyggnaden, och hade ärendet bort af Byggnadsnämnden behandlas innan 
Stadsfullmäktige fattade beslut. Yrkade remiss till Byggnadsnämnden. 

Herr Löfgren ansåg att frågan kommit alldeles för hastigt och att grunden 
till framställningen låge i att skaffa en ökad omsättning. Understödde 
remissyrkandet. 

Herr Wallén: Någon utökning af restauranten kunde man ej tala om, då det 
gamla tältet skulle bort, om tillbyggnad sker. Fann, att då man får en sådan 
erbjuden förbättring af byggnaden till skänks, vore det oklokt att ställa sig af 
visande. Yrkade bifall till framställningen. 

Herr Bovik understödde remissyrkandet och yrkade bordläggning. 
Herr Sterner: Remiss till Byggnadsnämnden är onödig, då villkoret för att 

Byggnadsnämnden skall behandla ärendet är, att ägaren d. v. s. staden, här 
representerad af Stadsfullmäktige, beslutar sig för en dylik byggnadsåtgärd, då 
en hyresgäst gifvetvis ej utan lof kan hos Byggnadsnämnden begära att få vidtaga 
ändringar af sin värds byggnad. 

Herr Radhe yrkade äfven remiss till Byggnadsnämnden. 
Herr Ljungberg yttrade beträffande remissen och gången däraf, att mycket 

talade för att Byggnadsnämndens yttrande bort föreligga. 
Hérr Berger hade den uppfattningen, att saken kunde ses från tvenne 

synpunkter nämligen den ena, att staden som ägare först beslutar och sedan ingår 
till Byggnadsnämnden och den andra, att ärendet först hade hänskjutits till 
Byggnadsnämnden för inhämtande af råd. Med hänsyn till detta senare fall fann 
talaren det rimligt, att ärendet nu remitteras till Byggnadsnämnden. Ansåg för 
öfrigt ej att denna tillbyggnad ur nykterhetshänseende kunde verka skadlig, men 
väl att det blefve en fördel om serveringslokalen blefve snygg och treflig. 

Herr Ordföranden ansåg det ej vara olagligt att i dag besluto om 
ifrågavarande påbyggnad, då Drätselkammaren afgifvit yttrande 
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i ärendet, men att man, om så ansåges behöfligt, kunde med detsamma innan 
Stadsfullmäktige besluta ingå till Byggnadsnämnden för alt inhämta dess utlåtande. 

Sedan öfverläggningen förklarats afslutad, beslöto Stadsfullmäktige 
på grund af arbetsordningen bordlägga ärendet om parkbyggnadens 
påbyggande samt att remittera detsamma till Byggnadsnämnden för 
skyndsamt yttrande. 

Härefter beslöto Stadsfullmäktige att på grund af detta beslut äfven bordlägga 
ärendet om parkrestaurantens reparation. 

Justeradt: 
FRITZ LUSCH. 
ELIS LUCKEY. 
EM. HÖRMAN. 

Som ofvan 
AXEL HOLMQVIST. 

Att ofvanstående protokoll blifvit efter förut skedd kungörelse och 
justering offentligen uppläst å Rådhuset torsdagen den 23 april 1916 kl. 
3 e. m.; betygas 

FRITZ LUSCH. 
AXEL HOLMQVIST. 

Lysekilspoatens Tryckeri 1916. 
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Stadsfullmäktiges Handlingar. 

Protokoll) hållit vid Stadsfullmäktiges i Lysekil 
sammanträde den 27 April 1916. 

§ 78. 
Upprop förrättades, hvarvid Herrar vice Ordföranden, Radhe, Ounnerson 

och Granberg voro frånvarande. 
T. f. Borgmästaren Herr e. o. Hofrättsnotarien Josef Centerwall öfvervar 

förhandlingarna. 
Vid protokollet undertecknad, sekreterare. 

§ 79  
De vid uppropet anmälda förfallen godkändes. 

§ 80  
Att jämte Herr Ordföranden justera dagens protokoll utsågos Herrar Lidell 

och Löfgren. 

§ 81  
Det under § 77 den 13 dennes till Byggnadsnämnden remitterade och i 

afvaktan på dess yttrande bordlagda ärendet, Drätselkammarens framställning 
till Stadsfullmäktige, med anledning af Källarmästaren Herr J. W. Magnussons 
begäran om att på egen bekostnad få påbygga parkrestaurantens veranda, 
återupptogs till behandling. 

Byggnadsnämnden hade afgifvit följande yttrande enligt protokollsutdrag 
af den 18 dennes: 

»Då påbyggnaden anses komma att höja byggnadens utseende samt göra 
densamma mera ändamålsenlig, beslöt nämnden bifalla ansökan; åliggande det 
sökanden (Stadsfullmäktige) att vid arbetets 
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utförande ställa sig byggnadsstadgan för rikets städer och stadens 
byggnadsordning till noggrann efterrättelse.» 

Sedan handlingarna i ärendet lästs, yrkade Herr Ljungberg med hänvisning 
till sitt yttrande i -frågan vid föregående sammanträde afslag å Herr Magnussons 
begäran beträffande nämnda påbyggnad. 

Då Herr Ordföranden framställt proposition på bifall till å ena sidan 
Drätselkammarens framställning i ärendet och å andra till Herr Ljungbergs 
yrkande samt förklarat Drätselkammarens framställning vara med öfvervägande 
ja besvarad, begärdes votering, som verkställdes enligt följande godkända 
voteringsproposition: 

»Den, som bifaller Drätselkammarens framställning i ärendet röstar: ja; 
Den, det icke vill, röstar: nej; 

Vinner nej, hafva Stadsfullmäktige beslutit bifalla Herr Ljungbergs 
yrkande. 

Vid upprop till omröstning röstade härefter: 
Herrar Lindbom, Luckey, Aug. Mattsson, Sterner, Laurin, Löfving, 

Lidell, Wallén, Hörman, Anderson, Karlson, Berger och Ordföranden: ja, 
men Herrar Bovik, Ljungberg, Gunnarsson, Oscar Mattsson, Torsson, 

Löfgren och Tinggren: nej. 
Med 13 röster mot 7 hade alltså beslutats enligt ja-pro- positionen. 

§ 82  
Det vid sammanträdet den 13 dennes bordlagda ärendet, Drätsel-

kammarens begäran af ett anslag för reparation af parkrestauranten, upptogs 
till förnyad behandling. 

Drätselkammaren hade begärt 350 kronor om framställningen 
beträffande parkrestaurantens påbyggnad bifölles och 500 kr. om sagda 
framställning afsloges. 

Herr Sterner yrkade bifall till beviljandet af 350 kronor och att desamma 
måtte utgå af de i årets stat för allmänna byggnader och platser anslagna 
medlen. 

Herr Wallén meddelade, att golfven i parkrestauranten voro utslitna och 
yrkade i följd däraf att 500 kronor måtte beviljas. 

Herr Löfgren uttryckte farhågor för, att kanske äfven syllarna voro så 
dåliga, att de ej hölle för en påbyggnad. 
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Herr Bovik fann det egendomligt, att parkrestauranten nu på en gång 
blifvit så förfallen, att vidlyftiga reparationer voro nödvändiga, då inga 
dylika klagomål framställts till staden under den föregående arrendatorns 
tid. 

Herr Wallén nämnde, att då besiktning af ifrågavarande byggnad 
första gången i vår verkställdes, var golfvet så belamrat med allehanda 
saker, att man ej kunnat se hurudant det var. 

Herr Karlson vitsordade Herr Walléns uppgifter om golfvens 
bristfälligh et. 

Herr Sterner återtog sitt yrkande beträffande beloppets storlek och 
förenade sig därutinnan i Herr Walléns yrkande och erinrade om att 
Drätselkammaren vore fullt berättigad att genom nödiga reparationer 
underhålla stadens byggnader, således äfven parkrestauranten, oafsett 
hvilken rörelse, som där bedrifves, och utan att fråga Stadsfullmäktige fast 
Drätselkammaren i detta fall gjort det. 
Då öfverläggningen förklarats afslutad och Herr Ordförande efter 
framställd proposition på bifall till å ena sidan Drätselkammarens 
framställning i ärendet och å andra Herrar Sterners och Walléns yrkanden, 
sammanslagna till ett och kallat Herr Walléns yrkande, förklarat Herr 
Walléns yrkande vara med öfvervägande ja besvarat, begärdes votering, 
som verkställdes enligt följande godkända voterings- propösition: 

Den, som bifallar Drätselkammarens framställning i ärendet, röstar: 
ja; Den, det icke vill, röstar: nej; 

Vinner nej, hafva Stadsfullmäktige beslutat bifalla Herr Walléns 
yrkande. 

Vid upprop till omröstning röstade härefter: 
Herrar Bovik, Ljungberg, Gunnarsson, Oscar Mattsson, Torsson och 

Tinggren: ja, 
men Herrar Lindbom, Luckey, Aug. Mattsson, Sterner, Laurin, 

Löfving, Lidell, Wallén, Hörman, Anderson, Karlson, Löfgren, Berger och 
Ordföranden: nej. 

Med 14 röster mot 6 hade alltså beslutits enligt nej-propositionen, 
hvadan kronor 500 skulle för sagda reparation utgå af de i årets stat 
anslagna medlen för all marin a "byggnader och platser. 
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§ 83. 
Vid sammanträdet den 13 dennes förelåg Hamnstyrelsens begäran om 

val af suppleant därstädes t. o. m. 1916 års slut efter aflidne 
Skeppsklareraren Herr Carl Backman, och beslöto Stadsfullmäktige 
öfverlämna till Valkommittén att inkomma med förslag till ifrågavarande 
val. 

Enligt nu inkommet utlåtande hade Valkommittén föreslagit Inspektören 
Herr Ludvig Andersson, och utföll det företagna valet i enlighet med detta 
förslag. 

Som ofvan 
Justeradt: AXEL HOLMQVIST. 
FRITZ LUSCH. 
C. F. LIDELL. 

GUST. A. LÖFGREN. 

Att ofvanstående protokoll blifvit efter förut skedd kungörelse och justering 
offentligen uppläst å Rådhuset lördagen den 6 maj 1916 kl. 5 e. m.; betygas 

FRITZ LUSCH. 
AXEL HOLMQVIST. 

Lysekllspostens Tryckeri 1916. 
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Stadsfullmäktiges Handlingar. 

Protokoll, hållit vid Stadsfullmäktiges i Lysekil 
sammanträde den 25 Maj 1916. 

§ 84  
Upprop förrättades, hvarvid Herrar Bovik och Hörman voro frånvarande. 
T. f. Borgmästaren Herr e. o. Hofrättsnotarien Josef Centerwall Öfvervar 

förhandlingarna. 
Vid protokollet undertecknad, sekreterare. 

§ 85  
De vid uppropet anmälda förfallen godkändes. 

§ 86  
Att jämte Herr Ordföranden justera dagens protokoll utsågos Herrar Sterner 

och Berger. 
§ 87  

Val af extra rådman efter afgångne extra rådmannen Åke Wilson förelåg, men 
då den ende sökanden, Sjökaptenen Aug. L. Kihlberg genom föredragen skrifvelse 
återtagit sin ansökan afskrefs ärendet. 

§ 88  
Till examensvittnen vid Lysekils Samskolas realskoleexamen vårterminen 

1916 utsågos i enlighet med Valkommitténs föreliggande förslag: 
Herrar Apotekaren R. Björkman, Telegrafkommissarien A. E. Sandsjö och 

Postmästaren L. H. Cervin samt till deras suppleanter Herrar Bankdirektören 
Ragnar Berger och Ingeniören J. Julius. 
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§ 89  
Från Kungl. Civildepartementet hade genom Landshöfdingeämbetet i 

länet till Stadsfullmäktige öfverlämnats sammanfattning af Svenska 
Stadsförbundets bostadskonferens öfverläggning om stadskommuner- nas 
uppgifter i fråga om bostadsbristen under rådande kristid med framhållande 
af önskvärdheten att nödiga åtgärder för denna bostadsbrists afhjälpande 
vidtages. 

Drätselkammaren dit ärendet af Herr Ordföranden i Stadsfullmäktige 
remitterats för yttrande hade gjort följande uttalande: 

»Att frågan varit å bane härstädes tidigare, men att de härvarande 
tryckta konjunkturerna för närvarande gjorde, att man nu icke kunde fatta 
något beslut i saken, synnerligen i följd däraf, att staden för dylik 
byggnadsverksamhet måste träda ekonomiskt emellan, hvilket den för 
närvarande absolut ej kan på grund af andra förestående stora utgifter för 
ändamål, som icke längre kunna uppskjutas.» 

Stadsfullmäktige beslöto antaga detta utlåtande i ärendet såsom sitt 
eget för öfversändande till Landshöfdingeämbetet i länet. 

§ 90  
Drätselkammaren framställde genom föredragna skrifvelser enligt 

protokollsutdrag af 19/< och d. å. om reparation af tullhuset för en kostnad af 
4,500 kr. eller detsammas flyttning och iordningställande för ett pris af 
kronor 9,200 med förord för det senare alternativet. 

Byggnadsnämnden, hvars yttrande i ärendet förelåg, hade intet alt 
erinra emot en eventuell flyttning af tullhuset i dess längdriktning fram till 
staketet mot Rosvikstorg. 

Enbart reparation skulle enligt af Herrar Stadsingenjören Kornell och 
Byggmästaren Wallén uppgjord kostnadsberäkning uppgå till kronor 4,500.

A flyttning af tullhuset i dess helhet hade af Drätselkammaren genom 
annonser i stadens tidningar infordrats anbud, hvarvid dock endast ett enda 
inkommit nämligen från Byggmästaren Oscar Wallén, som erbjöd sig att 
för en summa af kronor 9,200 flytta och iordnings- ställa tullbyggnaden i 
enlighet med från Drätselkammaren föreliggande arbetsdevis. 
Drätselkammaren hade tillstyrkt sagda flyttning på 
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den grund att järnvägsspåret, som skall förbinda de båda hamnarna, 
kommer att framdragas just öfver den plats, där tullhuset nu är beläget, 
och skulle man således undvika att, om sagda spår inom en snar framtid 
blefve verklighet, för on jämförelsevis kort tidrymd nedlägga dyrbara 
reparationskostnader. 

Beträffande anskaffandet af medel för ändamålet hade Drätsel-
kammaren föreslagit, att dessa borde upplånas för återbetalning inom 
kortare tid än 2 år. 

Sedan Drätselkammarens skrifvelse jämte Byggnadsnämndens 
utlåtande i ärendet och Herr Walléns anbud lästs vidtog diskussionen 
hvarunder följande talare yttrade sig: 

Herr Lidell: Att flyttningen blir för dyrbar och att tullokalerna icke 
böra kombineras med bostadslägenhet då hyresgästen härvidlag blir på 
förhand bestämd, hvilket, ej minst ur ekonomisk synpunkt, är för staden 
olämpligt samt att tullhuset genom en dylik föreslagen flyttning 
kommer långt ut på torget och således kommer att upptaga en stor del af 
den plats, som å stadsplanen är reserverad för en framtida 
rådhusbyggnad. 

Ansåg att då ärendet kommit så hastigt och oförberedt en närmare 
utredning i saken vore nödvändig innan definitivt beslut fattades. Man 
hade ju ej heller klarhet om huruvida tullverket komme att godkänna de 
blifvande tullokalerna efter skedd flyttning. Förordade eventuellt 
uppförande af nybyggnad vid norra gränsen af tullträdgården med 
långsidan vettande åt Rosvikstorg eller ock att man beredde lokaler 
genom en påbyggnad af tullpackhuset. Yrkade på anförda skäl ärendets 
bordläggning. 

Herr vice Ordföranden: Man bör noga akta sig för att genom att 
flytta tullhuset förvanska den en gång utstakade byggnadsplanen, då 
frågan bör kunna lösas på lämpligare sätt. Undrade om ej Lysekils 
järnväg ville bestrida kostnaderna för dylik flyttning för att kunna 
åstadkomma spårförbindelse. Instämde i Herr Lidells yrkande om 
ärendets bordläggning. 

Herr Berger: Det kan ej vara tal om att flytta tullhuset ut på torget 
utan endast till staketet mot Rosvikstorg och framgår detta med 
önskvärd tydlighet äfven af Byggnadsnämndens ofvan bemälda 
yttrande i ärendet. 

Beträffande Herr Lidells uttalade farhågor att hyresgästen skulle 
blifva på förhand bestämd, så finnes intet stadgande om att ej andra 



 
1916 den 25 Maj.

än (ullens eller åt tulltjänstemän uthyrda lokaler skulle få vara inrymda i 
samma hus, fast tullstyrelsen kan förbehålla sig pröfning af annan hyresgästs 
lämplighet i sådant fall. 
Ansåg det utan tvifvel mera ekonomiskt, då järnvägen dock en gäng måste 

dragas fram öfver tull trädgården, att flytta tullhuset än att antingen bygga ett nytt hus 
i packhusets förlängning eller ock att påbygga detsamma. 

Yrkade bifall till det af Drätselkammaren förordade förslaget. 
Herr Löfving bemötte Herr Lidells påstående om att tullförvaltaren skulle vara 

själfskrifven som hyresgäst och att tomten vid Rosvikstorg skulle förstöras genom 
bemälda flyttning, ty tullhuset kan efter verkställd flyttning göra sin tjänst i 25 å 30 år 
och förr torde man knappast hafva behof af eller råd att bygga en stor kommunal 
centralbyggnad. Yrkade bifall till det af Herr Berger gjorda yrkandet och att ärendet 
afgöres i dag. 

Herr Radhe kunde icke gilla de af Herr Lidell anförda skälen och fann för öfrigt 
att ärendet var af Drätselkammaren mycket väl utredt, och då dessutom tullförvaltaren 
gillade tullokalerna sådana de efter reparationen skulle blifva och desamma dessutom 
säkerligen räcka under en afsevärt lång tid framåt vore den föreslagna flyttningen 
välmotiverad, detta så mycket mera som flyttningskostnaden vore rimlig. 
Hyresförhållandet beträffande tullverkets öfvervåning blefve för öfrigt en senare 
fråga, som med lätthet skulle ordnas. Ansåge på- eller tillbyggnad af packhuset 
synnerligen olämplig och Byggnadsnämnden komme nog aldrig heller att därtill 
medgifva tillstånd. Understödde yrkandena om ärendets afgörande genast och om 
bifall till Drätselkammarens förslag. 

Herr Gunnerson: Herr Lidell har rätt i sina påståenden och att enklaste 
lösningen vore att reparera tullhuset, där det nu står, ty man vet ej när det kan blifva 
spår mellan hamnarna, då kostnaderna för gata och spår tillsammans uppgå till den 
enorma summan af omkring 300,000 kronor. Yrkade reparation och instämde i Herr 
Lidells yrkande om ärendets bordläggning, då närmare utredning före afgörandet 
tarfvades. 

Herr Sterner: Reparationen har länge varit påtänkt, då densamma är af 
behofvet påkallad och skulle såsom af föreligande handlingar framgå, uppgå till
4,500. 
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Drätselkammaren hade dock under ärendets gång kommit till den 
uppfattningen, att nämnda flyttning vore klokare och för framtiden fördelaktigare för 
staden, detta för beredande af plats för spårförbindelse. Om man däremot endast 
skulle reparera, så skulle ju frågan om husets flyttning återkomma så fort det gällde 
spårets framdragande, och då hade man onödigtvis utgifvit en summa motsvarande 
halfva flyttningskostnaden. Visserligen hade äfven Drätselkam maren reflekterat å en 
påbyggnad af packhuset, men funnit detta alternativ ur flera synpunkter olämpligt. 
Understödde yrkandet om bifall till Drätselkammarens förslag. 

Herr Tinggren: Tvenne förslag föreligga hvarför Stadsfullmäktige måste pröfva 
hvilket som för staden är fördelaktigast, men med tanke på spårets framdragande 
inom de närmaste åren bör det af Drätselkammaren förordade alternativet äga 
företräde. Anslöt sig till yrkandet om bifall till detta sistnämnda förslag. 

Herr Ljungberg: Frågan berörde ursprungligen endast reparation af tullhuset, 
men med tanke på att erhålla ett statslån å 200,000 kr. för Drottninggatans 
framdragande och i samband därmed äfven spårförbindelse emellan stadens båda 
hamnar hade man kommit att tänka på berörda flyttning, men äfven om, såsom det 
synes, sagda lån ej kommer att beviljas, vore det dock fördelaktigast att flytta 
byggnaden. Understödde yrkandet om bifall till Drätselkammarens förslag. 

Herr Granberg: Man borde kunna med goda skäl anse denna fråga tillräckligt 
utredd och i främsta rummet måste man taga den ekonomiska sidan af saken i 
betraktande. Frågan om förbindelsespår kommer med visshet att tvinga sig igenom, 
och därför vore det lyckligt om tullhusets flyttning nu blefve verklighet, ty eljest 
skulle denna byggnad alltjämt utgöra ett hinder så fort det blefve fråga om sagda 
spårförbindelse. Understödde yrkandet om bifall till Drätselkammarens 
framställning. 

Herr Laurin framhöll nyttan af denna spårförbindelse samt att det ej enbart 
blefve Mekaniska Verkstaden utan äfven en mängd andra industrier, främst 
stenindustrien, som däraf finge fördel. Uttalade förhoppning, att någon af de trenne 
som yrkat bordläggning måtte återtaga detta för att ej ärendet med stöd af 
Stadsfullmäktiges arbetsordning komme att bordläggas, hvilket endast i onödan 
skulle fördröja tiden för sagda flyttnings verkställande. 
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Instämde i bifallsyrkandet till Drätselkammarens förslag. 
Herr Wallén: Om Herr Lidells förslag bifölles så skulle verkan blifva att man 

på mycket länge ej komme någon hvart med frågan, utan finge därmed åter börja på 
nytt med ingen eller ringa utsikt till bättre uppslag än föreliggande. Beträffande 
Herr Lidells framkastade förslag om nybyggnad i öfre delen af tullirädgården, så 
tilllåter stadsplanen ej att sagda plats bebygges, hvarför detta förslag vore ur 
räkningen. Flyttningen af tullhuset är den bästa lösningen af frågan för att spårets 
framdragande ej skall inom närmaste åren hindras. Understödde yrkandet om bifall 
till Drätselkammarens förslag. 

Herr Radhe uppmanade någon af de trenne Herrar ledamöter, som yrkat 
bordläggning att återtaga sitt yrkande för att få frågan afgjord i dag. 

Herr Aug. Mattsson: Bordläggning i detta fall är absolut onödig. Understödde 
yrkandet om ärendets afgörande i dag. 

Herr Gunnerson förklarade sig nu villig återtaga sitt yrkande om bordläggning, 
men vidhöll yrkandet om reparation under motivering alt omkring fem års hyra 
skulle motsvara hvad man behöfver ufgifya för dylik reparation. 

Dä öfverläggningen förklarats afslutad och Herr Ordföranden framslälldt 
proposition på bifall till å ena sidan ärendets afgörande i dag och å andra på 
bordläggning beslöto Stadsfullmäktige att afgöra ärendet i dag. 

Sedan Herr Ordföranden härefter framställt proposition på bifall till å ena sidan 
Drätselkammarens förslag om flyttning och iordnings= ställande af tullhuset för en 
kostnad af kronor 9,200 och å andra Herr Gunnersons yrkande om tullhusets 
reparation utan flyttning beslöto Stadsfullmäktige utan votering att bifalla 
Drätselkammarens förslag om flyttning och iordningsställande för kr. 9,200 samt 
att antaga Herr Walléns anbud å detta arbete. 

Beträffande medlens anskaffande för sagda ändamål beslöto Stads-
fullmäktige utan votering att upplåna desamma för återbetalning inom kortare tid än 
2 år. 

Denna paragraf förklarades genast justerad. 
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§ 91  
Drätselkammaren hade inkommit med framställning om att af Herr Konsul 

Magnus Radhe få förhyra tillfälliga tullokalor i huset N:o 8 i Rosvik för ett pris af 
kr. 400 under den tid som åtgår för iordningställande af tullhuset eller till 1 
oktober detta år. 

Stadsfullmäktige beslöto enhälligt bifalla denna begäran och att medlen i 
enlighet med Drätselkammarens förslag skola upplånas för återbetalning inom 
kortare tid än 2 år. 

Denna paragraf förklarades genast justerad. 

§ 92  
Magistraten anmälde genom föredragen skrifvelse att en af stadens extra 

poliskonstaplar begärt och erhållit afsked, hvilket förhållande enligt af 
Stadsfullmäktige uttalad önskan därför meddelades. 

Magistraten och Stadsfiskalen, hvars yttrande i saken af Magistraten 
infordrats, ansågo det nödvändigt att åter tillsätta sagda polistjänst. 

Sedan Magistratens och Stadsfiskalens skrifvelser lästs vidtog diskussionen 
hvarunder följande yttrade sig: 

Herr Lidell hade vid budgetens behandling i Stadsfullmäktige yrkat 
minskning af polisstyrkan, hvilket dock ej bifallits, men då nu ett synnerligen 
lämpligt tillfälle förelåge att göra en dylik reducering, borde det ej heller 
försummas. Yrkade att anslaget för bemälda extra konstapeltjänst måtte indragas.

Herr Radhe: Det erbjuder vissa svårigheter att indraga befattningen och 
skulle det nog dessutom visa sig vara en oklok besparing att försvaga polisstyrkan.

Yrkade att tjänsten i vanlig ordning tillsättes. 
Herr Gunnerson yrkade ärendets bordläggning. 
Herrar Luckey och Tinggren understödde Herr Lidells yrkande. 
Herr Radhe anslöt sig till bordläggningsyrkandet. 
Herr Ljungberg: Om den föreslagna polisstyrelsen redan vore inrättad hade, 

man kunnat remittera ärendet dit. Ansåg att det nu i stället borde remitteras till 
Drätselkammaren eller bordläggas. 

Herr Berger påpekade att Stadsfiskalen åberopat brandsynpunkten i denna 
sak. 

Yrkade därför remiss till brandchefen för hans yttrande. 
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Sedan Herr Thorsson instämt i detta sista yrkande och öfverläggningen 
förklarats afslutad beslöto Stadsfullmäktige efter af Herr Ordföranden framställt 
proposition på de olika yrkandena att remittera ärendet till brandchefen för hans 
yttrande och under afvaktan härpå bordlägga ärendet. 

§ 93  
Från Hamnstyrelsen förelåg genom Magistraten öfverlämnad berättelse öfver 

dess räkenskaper och förvaltning för år 1915 jämte revisorernas berättelse för 
denna tid ............................................................................... Bil. N:o 6 1916. 

Dessa handlingar förelågo i tryck och hade utdelats till Herrar ledamöter i 
Stadsfullmäktige. 

Herr Sterner yrkade, att Stadsfullmäktige i enlighet med revisorernas 
tillstyrkan måtte bevilja ansvarsfrihet, men att frågan om den af Hamnstyrelsen i 
dess berättelse föreslagna kvittningen af hamnens skuld till staden mot att till 
staden öfverlämna tullpackhuset och andel i spruthuset i Rosvik måtte remitteras 
till Drätselkammaren. 

Stadsfullmäktige beviljade ansvarsfrihet för den tid revisionen omfattade och 
beslöto remittera sagda kvittningsfråga till Drätselkammaren. 

§ 94  
Magistraten hade till Stadsfullmäktige öfverlämnat Drätselkammarens 

redogörelse öfver stadens räkenskaper och förvaltning för år 1915 jämte 
revisionsberättelse öfver dessa räkenskaper för sagda tid Bil. N:o 8 1916. 

Såväl Drätselkammarens redogörelse som revisionsberättelsen hade före detta 
sammanträde i tryck utdelats till Herrar Stadsfullmäktigeledamöter. 

Herrar Berger och vice Ordföranden yrkade att ansvarsfrihet måtte beviljas. 
Herr Berger uttalade sitt tack till Drätselkammaren och räken- skapsföraren 

för den reda och ordning hvarmed räkenskaperna voro förda samt för den åskådliga 
finansredogörelsen. 

Stadsfullmäktige beslöto bevilja ansvarsfrihet för den tid revisionen 
omfattade. 
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§ 95  
Från Herr Berger hade motion inkommit om hvilken eller hvilka tomter, 

som kunna ifrågakomma för ett länsepidemisjukhus eller en sjukstuga härstädes. 
Motionen som lästes var af följande lydelse: 

»Till Stadsfullmäktige i Lysekil. 
Den 15 Augusti 1914, § 98, beslutade Stadsfullmäktige att förplikta staden 

att tillhandahålla fri lämplig tomt samt fritt vatten till ett epidemisjukhus eller 
epidemisjukstuga under förutsättning, att Landstinget förlägger en sådan anstalt 
till Lysekil. Då den af Landstinget tillsatta kommittén under nästa sommars lopp 
ämnar taga de å olika platser i länet erbjudna tomterna i betraktande för att till 
nästa Landsting inkomma med yttrande öfver desamma, får jag, som är 
ordförande i nämnda kommitté, hemställa, att Stadsfullmäktige med snaraste 
ville fatta beslut angående hvilken eller hvilka tomter, som kunna ifrågakomma 
för nämnda ändamål. Det torde vara lämpligt att i detta ärende höra 
Drätselkammaren om hvar tomt kan af staden utlämnas, Hälsovårdsnämnden om 
var lämplig tomt finnes, Byggnadsnämnden om tomt på lämpligt ställe kan 
anordnas samt Vattenstyrelsen om vatten kan till i öfrigt lämplig tomt anskaffas.

Landstingets kommitté har föreslagit en anstalt härstädes om 35 sängar. 
För frågans rätta bedömande tillåter jag mig erinra om, att Fullmäktige 

äfven beslutat upplåta tomt till en vanlig sjukstuga. Denna fråga torde knappast 
komma till utförande under den närmaste tiden, men det hindrar ju ej, att saken 
kan blifva verklighet, och då bör ju staden hafva lämplig tomt att tillgå. Jag torde 
icke hehöfva påpeka, att tomtförhållandena kunna vara olika i afseende på dessa 
två anstalter. 

Lysekil den 6 Maj 1916. 
RAGNAR BERGER. 

Motionen hade af Herr Ordföranden i Stadsfullmäktige för yttrande 
remitterats till Drätselkammaren, Hälsovårdsnämnden, Byggnadsnämnden och 
Vattenstyrelsen, men på grund af den knappa tiden hade till detta sammanträde 
dessa begärda yttranden ej hunnit in 
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komina hvarför Stadsfullmäktige på yrkande af Herr Sterner beslöto bordlägga 
motionen. 

§ 96  
Från Herr Ordföranden i Stadsfullmäktige hade följande motion inkommit:

»Till Lysekils Stadsfullmäktige. 
Då stadens brandchef med anledning af nu pågående brandsyn anmärkt, att 

Stadsfullmäktiges beslut under § 225 i Handlingarna för år 1913 ej, såsom afsedt 
var, ännu inryckts i Brandordningen och således ej af Konungens 
Befallningshafvande fastställts, får undertecknad härmed föreslå följande: 

1. att nämnda beslut erhåller följande affattning: »Fördenskull skall inom 
hvarje gård i staden finnas ett tillräckligt stori, mot eldfara betryggande kärl, 
antingen helt af plåt eller af trä, fullständigt beslaget af plåt, med lock för 
förvaring af aska, hvilken icke får tömmas i för annat ändamål afsedt kärl. Kärlet 
i fråga skall vara märkt med ordet »aska»; 

2. att bestämmelsen erhåller sin plats som mom. 2 i § 1 i kap. 1 i nämnda 
brandordning, alltså närmast efter orden: »att våda däraf icke uppkommer»; 

3. att genom Magistraten Konungens Befallningshafvandes fast- ställelsc 
därå sökes. 

Lysekil den 15 Maj 1916. 

FRITZ LUSCH. 

Därjämte förelåg en till Herr Ordföranden i Stadsfullmäktige ställd 
skrifvelse med anledning af denna motion om den fasta brandkårens ökning. 

Herr Löfgren yrkade revision af hela brandordningen samt ärendets remiss 
till brandkommittén. 

Herr Aug. Mattsson yrkade bordläggning. 
Herr Ordföranden yrkade bordläggning tills brandstyrelsen blefve tillsatt 

och att ärendet då dit måtte remitteras. 
Herr Lidell instämde i yrkandet om remiss till brandkommittén. 
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Herr Radhe understödde Herr Mattssons yrkande. 
Då öfverläggningen förklarats afslutad beslöto Stadsfullmäktige bifalla 

det af Herr Ordföranden framställda yrkandet. 

§ 97  
Herr Bcrger hade inkommit med motion om hvilka tomter i Gamla staden, 

som böra behållas i stadens ägo samt om tillämpningen af de fastställda 
byggnadsbestämmelserna. . Bil. N:o 7 19IG. 

Herr Berger yrkade remiss enligt motionen till Drätselkammaren, 
Hamnstyrelsen och Byggnadsnämnden. 

Stadsfullmäktige biföllo detta yrkande. 

§ 98  
Några för saken intresserade samhällsmedlemmar hade hos Herr Konsul 

Magnus Radhe hemställt om rättighet att få disponera den i Lassemyren 
utskjutande halfön för anläggandet af en mindre fågelkoloni, hvilken 
framställning bifallits, men då det för ändamålet vore nödvändigt att disponera 
själfva Lassemyren hade Herr Kamrer Hugo Hallgren därom till 
Stadsfullmäktige gjort skriftlig framställning, hvilken såsom egen motion af 
Herr Löfving upptagits. I skrifvelsen var uttryckligen betonat att det icke gällde 
något affärsföretag utan endast att bereda allmänheten trefnad. Herr 
Ordföranden i Stadsfullmäktige hade remitterat ärendet till Drätselkammaren, 
som enligt föreliggande protokollsutdrag tillstyrkte bifall till motionen. 

Herrar Gunnerson och Löfving yrkade bifall och beslöto Stadsfullmäktige 
i enlighet härmed. 

§ 99- 
»Från Herr Lidell förelåg följande motion: Till Herrar Stadsfullmäktige i 

Lysekil. 
Med åberopande af bestämmelserna i § 11 af Kungl. Förordningen 

angående försäljning af bränvin den 9 Juni 1905 och med erinran, att nuvarande 
oktrojtiden för Lysekils Bränvinsförsäljnings 
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Aktiebolag utgår med detta års slut, får jag härmed föreslå, att 
Stadsfullmäktige besluta: 

att jämväl från och med Vi år 1917 fr. o. m. 
31A* 1919 annan detaljhandel med bränvin än 
den, som kan äga rum enligt § 9 i nämnda 
förordning, skall inom staden idkas, samt; 

att under oktrojtiden en minuthandels- och 
fem utskänkningsrättigheter få ut- öfvas. 

Lysekil den 19 Maj 1916. 
C. F. LIDELL. 

Sedan motionen lästs, yrkade Herr Ljungberg, att den femte ut-
skänkningsrättigheten skulle utgå, och att det för hotellen skulle bestämmas, att 
servering af spirituösa endast finge bedrifvas i l:sta klass kafé och matsal. 

Herr Lidell upplyste, att brännvinsbolaget ej hade för afsikt att begagna 
sig af mera än fyra rättigheter, men d.å brännvinsförsälj- ningsförordningen 
stadgar, att brännvinsbolag icke får utlämna alla sina rättigheter behöfdes det fem 
här i staden. 

Herrar Radhe och Lidell framhöllo, att brännvinsbolagets kontrakt med 
hotellen här voro stränga och föreskrefvo första klass servering samt yrkade 
därför bifall till motionen i oförändrat skick utan föreslagna inskränkningar. 

Härefter ändrade Herr Ljungberg sitt yrkande beträffande antalet 
rättigheter således att Stadsfullmäktige måtte uttala önskemålet att den femte 
rättigheten icke komme att användas. 

Då öfverläggningen förklarats afslutad och Herr Ordföranden efter att 
hafva framställt proposition på bifall till å ena sidan Herr Lidells motion i 
oförändrat skick och å andra likaledes på bifall till motionen, men med det af 
Herr Ljungberg gjorda tilläggsyrkandet samt förklarat motionen bifallen i 
oförändrat skick, begärdes votering, som verkställdes enligt följande godkända 
voteringsproposition: 

»Den, som bifaller motionen i oförändrat skick, röstar: ja; 
Den, det icke vill, röstar: nej; 
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Vinner nej, hafva Stadsfullmäktige beslutat bifalla motionen med det af Herr 
Ljungberg gjorda tilläggsyrkande*. 

Vid upprop till omröstning röstade härefter: 
Herrar vice Ordföranden, Radhe, Lindbom, Luckey, Aug. Mattsson, Sterner, 

Laurin, Löfving, Lidell, Wallén, Karlson, Berger och Ordföranden: ja, 
men Herrar Gunnerson, Ljungberg, Granberg, Gunnarsson, Oscar Mattsson, 

Torsson, Löfgren och Tinggren: nej. 
Med 13 ja-röster mot 8 nej-röster hade Stadsfullmäktige alltså beslutat bifalla 

Herr Lidells motion i oförändrat skick. 

* § 100. 
Byggnadsnämnden begärde genom föredragen skrifvelse att ett anslag af 800 

kronor måtte beviljas till anskaffandet af extra hjälp för utförandet af tomtindelning. 
Drätselkammaren, dit ärendet af Herr Ordföranden i Stadsfullmäktige 

remitterats, tillstyrkte anslagets beviljande och föreslog, att beloppet måtte utgå af 
jordkassans medel. 

Herr Berger påpekade nödvändigheten af en snar tomtindelning och yrkade 
bifall till framställningen i enlighet med Drätselkammarens yttrande. 

Stadsfullmäktige beslöto enhälligt bifalla detta yrkande. 

§ 101  
Elektricitetsverkets styrelse begärde att af verkets medel få använda 1,000 

kronor till fördelning, som styrelsen anser lämplig bland verkets tjänstemän såsom 
dyrtidstillägg innevarande år. 

Ärendet hade af Herr Ordföranden i Stadsfullmäktige remitterats till 
Drätselkammaren, hvilken enligt föreliggande protokollsutdrag tillstyrkte berörda 
begäran. 

I diskussionen yttrade sig: 
Herr Laurin, som yrkade bifall till framställningen då den vore rimlig och 

välmotiverad. 
Herr Gunnarsson: Ärendet borde hafva stått på föredragningslistan, och 

dessutom hade det varit önskligt, om man haft kännedom om sättet för beloppets 
fördelning, då rättvist vore, att alla de vid 
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verket anställda komme i åtnjutande af dyrtidstiliägg. Yrkade för närmare utredning 
bordläggning. 

Herr Radhe: Då verkets styrelse inkommit med dylik framställning är den 
gifvetvis befogad. Ansåg därför onödigt att bordlägga ärendet och yrkade bifall till 
framställningen. 

Herr Löfgren ansåg i likhet med Herr Gunnarsson, att verkets hela personal 
borde få del af ett dylikt dyrtidstiliägg. 

Herr Radhe gjorde nu det tilläggsyrkande!, att äfven verkets montörer måtte 
beviljas dyrtidstiliägg under den ena eller andra, formen. 

Herr Ordföranden hoppades, att samtliga talare, som framställt några 
yrkanden, kunde förena sig i följande uttalande: 

»Stadsfullmäktige äro öfvertygade om, att verkets styrelse i den mån den så 
pröfvar nödigt tillgodoser samtlige befattningshafvare med anledning af den rådande 
dyrtiden». 

Sedan öfverläggningen förklarats afslutad, beslöto Stadsfullmäktige bifalla 
den gjorda framställningen med det tillägg, som yrkats, såsom det af Herr 
Ordföranden formulerats. 

§ 102  
Från Styrelsen för Elektricitetsverket begärdes genom föredragen skrifvelse 

tillstånd att till högsta pris få försälja gamla 60 hästkrafters ångmaskinen och 30 
hästkrafters ångturbinen, då verket icke vidare behöfde dessa maskiner och tiden 
med nuvarande höga maskin- priser vore lämplig för dylik försäljning. 

Herr Laurin yrkade på dessa anförda skäl bifall till framställningen, hvilket 
yrkande af Stadsfullmäktige enhälligt bifölls. 

§ 103  
Skrifvelse från Änkefru Clementine Öhrström med begäran att hennes aflidne 

man Tullförvaltaren W. Öhrströms stadsutskylder för de tvenne sista åren skulle 
afkortas föredrogs jämte Drätselkammarens af Herr Ordföranden i Stadsfullmäktige 
infordrade yttrande öfver denna ansökan. 

Drätselkammaren hade afstyrkt berörda afkortning. 
Stadsfullmäktige beslöto ock att afslå den gjorda framställningen. 
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§ 104  
Från Magistraten förelåg skrifvelse med anledning af i riksdagen väckt motion 

om viss ändring i Kungörelsen af den 1 juni ^1877 angående skatt för hundar. 
Stadsfullmäktige beslöto remittera ärendet till Drätselkammaren. 

§ 105  
Från Herrar Ljungberg och Gunnarsson förelåg följande motion: Till Herrar 

Stadsfullmäktige i Lysekil. 

Ehuru möjligheterna för erhållande af bad äro ganska väl tillgodosedda genom 
badhusbolagets verksamhet, har behof likväl visat sig af en öppen badplats för kallbad. 
Mången föredrager under alla förhållanden en badplats vid fri och öppen strand och 
andra måste se äfven på en liten afgift. För en familj med liten inkomst men med 
många familjemedlemmar, är det helt enkelt inte tänkbart att för hvar ock en betala ens 
10 öre pr bad dagligen. 

Trots den rika tillgången på utmärkt hafsvatten, är ju, beroende på 
strandförhållanden och vattendjup, goda badplatser för Lysekils del sällsynta. Den 
enda, som egentligen kan komma ifråga, är belägen ute vid Pinnevik, och den anlitas 
hvarje sommar på det lif- ligaste. Magistraten har också värnat om det allmänna 
behofvet af en badplats, genom att icke biträda framstäld begäran om att förbjuda 
badning vid västra stranden af Pinnevik. Ordningsstadgan för rikets städer ålägger ju 
också magistraten att, »där så ske kan, anvisa lämpliga ställen, där badande, med eller 
utan simdräkt, i öppet vatten och under bar himmel må äga rum». 

Det har emellertid synts oss påkallat, att staden i någon mån underlättade för de 
badsökande att på angifna ställe kunna bada. Kvinnor och barn bruka hålla sig inne på 
grundt vatten, männen ute på djupet, och för båda afdelningarna borde trappor för 
nedstigning till och uppstigning från badet anbringas, då det är svårt att taga sig ned 
och upp för berghällarne. Vidare borde lämpligen någon upprensning för tång och 
andra växter göras samt bottnen befrias från sten och dylikt, detta på något område för 
den inre afdelningen, där också uppsättande af ett rep för lämpligt djupläge borde ske. 
Här framhållna önskemål draga obetydlig kostnad. 
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På grund af det anförda hemställes till Herrar Stadsfullmäktige 
att besluta: 

att af medel för oförutsedda utgifter, i 
den omfattning Drätselkammaren pröfvar 
nödigt, anvisa det belopp, som kan er-
fordras för utförande af här påyrkade an-
ordningar eller andra i samma syfte, som 
vid sakens behandling kunna befinnas 
lämpliga. 

Lysekil den 25 Maj 1916. 
H. J. GUNNARSSON. AXEL LJUNGBERG. 

Stadsfullmäktige beslöto remittera motionen till 
Drätselkammaren med begäran om skyndsamt yttrande däröfver. 

Justeradt: 
FRITZ LUSCH. 

JOHN 
STERNER. 
RAGNAR 

Som ofvan 
AXEL 

HOLMQVIST. 

Att ofvanstående protokoll blifvit efter förut skedd kungörelse och 
justering offentligen uppläst å Rådhuset onsdagen den 7 juni 1916 kl. 4 e. 
m.; betygas 

FRITZ LUSCH. 
AXEL HOLMQVIST. 

Lysekilspostens Tryckeri 1916, 



 

1916           Lysekils          N:r 9. 
Stadsfullmäktiges Handlingar. 

Protokoll, hållet vid Stadsfullmäktiges i Lysekil 
sammanträde den 22 Juni 1916. 

§ 106. 
Upprop förrättades, hvarvid Herrar Radhe, Gunnerson, Laurin och 

Wallén voro frånvarande. 
Herr Borgmästaren Sundberg öfvervar förhandlingarna. 

§ 107. 
     De vid uppropet anmälda förfallen godkändes. 

§ 108. 
Att jämte Herr Ordföranden justera dagens protokoll utsågos Herrar vice 

Ordföranden och Löfving. 

§ 109. 
Vid föregående sammanträde bordläde Stadsfullmäktige den till 

Drätselkammaren, Hälsovårdsnämnden, Byggnadsnämnden och Vatten-
styrelsen remitterade från Herr Berger inkomna motionen om hvilken eller 
hvilka tomter, som kunna ifrågakomma för länsepidemisjukhus eller 
epidemisjukstuga härstädes, och förelågo nu de begärda yttrandena, hvilka 
upplästes. 

Drätselkammaren hade såsom för ändamålet lämpliga platser föreslagit 
dels en tomt i Blekebacken och dels en tomt belägen öster om vattenfiltret vid 
Rotemyren intill gamla landsvägen, hvilka tomter å bifogad karta af Herr 
Stadsingeniören utprickats med röd färg. 

Hälsovårdsnämnden förordade den sistnämnda tomten, och Bygg-
nadsnämnden ansåg båda de af Drätselkammaren föreslagna tomterna 
användbara för ändamålet. 
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Vattenstyrelsen, hvars yttrande berörde frågan om möjligheten af 
vattenledningsvattens anskaffande till i öfrigt lämplig tomt hade gjort det 
uttalandet, att vattenledningsvatten till hvilken som helst af de båda föreslagna 
tomterna kan anskaffas, men att ett blifvande epidemisjukhus i likhet med öfriga 
större vattenförbrukare måste ställa sig till efterrättelse det för Lysekils Vatten-
och Kloakledningar gällande reglementet. 

Under den i ärendet uppkomna diskussionen yttrade sig: 
Herr Berger: Att det är lämpligt att Stadsfullmäktige förklara sig villiga 

upplåta hvilken som helst af de båda föreslagna tomterna och (ill det utrymme, 
som är nödigt och af staden kan lämnas. Yrkade bifall till Drätselkammarens 
förslag. 

Herr Anderson ansåg icke tomten vid Rotemyren passande för ändamålet 
och förordade därför tomten på Blekebacken. 

Herr Mattsson: Tomten vid Rotemyren är fördelaktigast såväl på grund af 
sitt afskilda, stilla och tysta läge som af sin tillräckliga storlek, då däremot dessa 
fördelar ej kunde vinnas genom byggandet af ett dylikt sjukhus på Blekebacken, 
där byggnaden komme att blifva ingyttrad bland en mängd hus. Understödde 
Herr Bergers yrkande. 

Sedan öfverläggningen förklarats afslutad, beslöto Stadsfullmäktige bifalla 
Herr Bergers yrkande. 

Härefter beslöto Stadsfullmäktige tillika att bifalla den af Vattenstyrelsen i 
ärendet gjorda framställningen angående vatten till ifrågavarande 
epidemisjukhus med en mindre ändring. 

§ 110. 
Stadsfullmäktige hade till Drätselkammaren den 25 sistlidne Maj remitterat 

Magistratens skrifvelse med förfrågan om Stadsfullmäktige ville afgifva yttrande 
öfver i riksdagen väckt motion om viss ändring i Kungl. Kungörelsen af den 1 
juni 1877 angående skatt för hundar. 

Drätselkammaren hade enligt nu föredraget protokollsutdrag beslutat att i 
ärendet icke afgifva något yttrande, hvilket ock blef Stadsfullmäktiges beslut, 
hvarför skrifvelsen lades till handlingarna. 
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§ m. 
Vid sammanträdet den 25 sistlidne maj hade Stadsfullmäktige till 

Drätselkammaren remitterat motion af Herrar Ljungberg och Gun- narsson om 
vidtagande af vissa anordningar för den öppna badplatsen i Pinnevik. 

Drätselkammaren anmälde nu att den behandlat ärendet och genom skrifvelse 
vändt sig till Badhusbolaget med begäran om att staden på sin bekostnad skulle få 
vidtaga de i motionen föreslagna anordningarna. 

Herr Sterner meddelade, att svar ännu ej från Badhusbolaget anländt. 
Herr Borgmästare Sundberg nämnde att Badhusbolaget vid sin senaste stämma 

haft saken före om inrättande af strandbad på ifrågavarande plats, men att projektet på 
grund af de rådande tiderna uppskjutits till ett kommande år. 

Herr Ljungberg yrkade att ärendet under afvaktan på Badhusbolagets svar måtte 
förklaras hvilande. 

Stadsfullmäktige beslöto med gillande af Drätselkammarens åtgärder bifalla 
Herr Ljungbergs yrkande. 

§ 112  
Från Kungl. Civildepartementet meddelades att stadens ansökan om ett lån å 

200,000 kronor för nödhjälpsarbeten afslagits. 
Herr Borgmästare Sundberg meddelade, att Civilministern först varit benägen 

för att ett dylikt lån skulle beviljas, men då uppslaget om städers och andra 
kommuners steninköp uppkommit hade vederbörande ansett detta senare 
fördelaktigare och dessutom hade sedermera äfven tillkommit 
skogsplanteringsarbetena för beredandet af arbete åt arbetslösa, hvarför det icke vore 
någon idé att förnya stadens ansökan förrän det eventuellt skulle visa sig att de 
nämnda nödhjälpsarbetena ej vore tillfyllest att af hjälpa den rådande arbetsbristen 
härstädes. 

§ 113  
Från stadens ombud vid stämmorna i Lysekils Järnvägsaktiebolag, Handlanden 

Herr B. P. Jonsson, hade skrifvelse inkommit med begäran om instruktioner för 
instundande bolagsstämma. 
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Herr Ordföranden i Stadsfullmäktige hade remitterat skrifvelsen till 
Drätselkammaren för dess yttrande samt framställt till Valkommittén att 
inkomma med förslag till revisorer och deras suppleanter för granskning af 
järnvägsbolagets räkenskaper för år 1917. 

Drätselkammaren förordade, att ombudet måtte få i uppdrag att i enlighet 
med revisorernas tillstyrkan rösta för ansvarsfrihet och i öfrigt rösta enligt 
Styrelsens för järnvägsbolagets förslag. 

Dessutom påpekade Drätselkammaren, att vid ifrågavarande bolagsstämma 
val af revisorer och suppleanter föreligger efter de nuvarande revisorerna Herrar 
C. F. Lidell och John Sterner samt deras suppleanter Herrar Axel Christenson och 
Aug. Kihlberg, så att Stadsfullmäktige äfven i detta fall måtte lämna ombudet 
instruktioner. 

Valkommittén hade föreslagit omval af nuvarande revisorer och 
suppleanter. 

Sedan järnvägsbolagets revisions- och förvaltningsberättelser samt 
Drätselkammarens och Valkommitténs skrifvelser lästs framställde Herr vice 
Ordföranden huru han som stadens ombud skulle ställa sig beträffande 
bestämmande af arvoden till styrelsen för år 1917. 

Herr Sterner föreslog, att ombudet får i uppdrag att rösta för samma 
arvoden som de nuvarande. 

Då öfverläggningen förklarats afslutad, beslöto Stadsfullmäktige uppdraga 
åt ombudet att rösta i enlighet med Drätselkammarens och Valkommitténs 
förslag med tillägg af Herr Sterners yrkande, hvilket äfven skulle gälla 
beträffande revisorernas arvode. 

Denna paragraf förklarades genast justerad. 

§ 114- 
Från härvarande postkontor hade inkommit framställning om att med 

velociped få trafikera Rosviksgatan i tjänsteärenden. 
Stadsfullmäktige beslöto för sin del bifalla denna begäran. 

§ 115  
Undertecknad, sekreterare hade i egenskap af stadskassör, bokförare och 

Drätselkammarens sekreterare hos Drätselkammaren ansökt om att lönen för 
dessa tjänster måtte höjas från kronor 2,500 till kronor 3,000 från och med 
innevarande års början. 
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Drätselkammaren hade beslutat att med ärendet ingå till Stadsfullmäktige och 
där tillstyrka att för innevarande år bevilja ett dyrtidstillägg af kr. 500 att utgå af 
medel för oförutsedda utgifter samt att lönen för ifrågavarande befattningar höjes 
till kr. 3,000 från och med den 1 januari 1917. 

Herr Ordföranden meddelade, att sökanden muntligen anmält sig vilja ändra 
ansökan sålunda att begärda löneökning måtte utgå från den 1 innevarande juni. 

Stadsfullmäktige beslöto att bevilja sökanden ett dyrtidstillägg efter kronor 
500 pr år att utgå från den 1 dennes af medel för oförutsedda utgifter samt att, på 
yrkande af Herr Ljungberg m. fl. till ett sammanträde i Oktober d. å. bordlägga 
frågan om löneökning från och med nästa års början. 

§ 116  
Hälsovårdstillsyningsmannen Aug. Ehnberg hade hos Hälsovårdsnämnden 

ansökt om ett dyrtidstillägg af 25 kronor pr månad räknadt från den 1 innevarande 
juni. 

Hälsovårdsnämnden hade beslutat att hänskjuta ärendet till Stadsfullmäktige 
och där tillstyrka ett dyrtidstillägg för bemälde Ehnberg, räknat efter 200 kr. pr år 
att utgå från den 1 juni detta år. 

Drätselkammaren, dit Herr Ordföranden i Stadsfullmäktige hade remitterat 
ärendet, föreslog att sagda dyrtidstillägg borde i likhet med för poliskonstaplarna 
utgå med 10 kr. per månad och beräknas från den 1 innevarande juni till detta års 
slut samt tagas af medel för oförutsedda utgifter. 

Stadsfullmäktige beslöto att bifalla Drätselkammarens i ärendet inkomna 
förslag. 

§ 117. 
Från Lysekils Stads Elektricitetsverk förelåg Styrelse- och Revisionsberättelse 

öfver dess räkenskaper och förvaltning för år 1915 enligtBil. N:o 9 1916. 
Dessa handlingar förelågo i tryck och hade utdelats till Herrar ledamöter i 

Stadsfullmäktige. 
Stadsfullmäktige beviljade vederbörande i enlighet med revisorernas 

tillstyrkan ansvarsfrihet för den tid revisionen omfattade. 
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- v : § 118. 
Revisorernas berättelse öfver Parkstyrelsens räkenskaper och förvaltning för 

år 1915 föredrogs och förelåg i tryck samt hade till Herrar 
Stadsfullmäktigelcdamöter utdelats . . . Bil. N:o 10 1916. 

Stadsfullmäktige beslöto att bevilja ansvarsfrihet för den tid revisionen 
omfattade. 

§ 119  
Från Herr Berger hade motion inkommit om att Stadsfullmäktige måtte 

uppdraga åt Drätselkammaren att så snart som möjligt söka vidtaga erforderliga 
åtgärder, för att området oster om Slätteskär utanför järnvägen måtte kunna 
användas till utfyllande af öfver- flödsvaror ..............   • Bil. N:o 11 
1916. 

Under den i ärendet uppkomna diskussionen yttrade sig: 
Herr Berger: Orsaken hvarför denna motion inkommit beror på de sedan lång 

tid hörda klagomålen öfver brist på afstjälpnings- plats. 
Yrkade att ärendet hänskjutes till Magistraten och remitteras till 

Drätselkammaren. 
Herr Borgmästare Sundberg: Att Drätselkammaren helt nyligen inkommit 

till Magistraten med begäran om att den i motionen nämnda platsen vid Slätteskär 
måtte anvisas såsom afstjälpningsplats för fyllnadsämnen. 

Hyste den uppfattningen att samtliga fyllnadsämnen således äfven sågspån 
och kalk nu finge afstjälpas vid Slätteskär. ■ 

Fann det önskvärdt att Stadsfullmäktige yttrade sig i saken, huruvida de 
önska göra stadens handtverkare, industriidkare och affärsmän den tjänsten att för 
berörda ändamål upplåta dylik plats. 

Herrar vice Ordföranden, Granberg och Hörman voro af den meningen att 
något snarast måste göras för att få en dylik afstjälpningsplats, och att den i 
motionen föreslagna voro lämplig. 

Herr Andersson förordade äfven den föreslagna platsen, men att afstjälpning 
af sopor dock ej där borde tillåtas samt påpekade som 
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ett andra alternativ för dylik plats området nedanför nuvarande kyrkogården. 
Herr Aug. Mattsson: Instämde på det lifligaste i motionens syfte och ansåg att 

det ej i längden kunde få fortgå med de olidliga förhållanden som nu rådde på grund 
af att samhället saknar en af- stjälpningsplats, där affall från fabriker och 
handtverkerier finge af- stjälpas. Framhöll att renhållningsentreprenörerna icke för 
närvarande hafva den ringaste skyldighet att bortforsla glas- och porslinsskärfvor, 
metallaffall m. m. sådant samt att förevarande fråga säkerligen med lätthet borde 
kunna ordnas till allmän tillfredsställelse för stadens invånare, synnerligen dess 
yrkesidkare och köpmän. 

Herr Bovik påpekade att i Grönviksbukten af renhållningsentreprenörerna 
under åratal opåtalt fått fyllas allehanda affall och ej heller hade man då Vadet en 
gång i tiden utfylldes varit så särdeles nogräknad med hvad man där utstjälpte och 
dock kan ingen påstå att denna senare plats i sundhetsafseende däraf tagit skada. 

Herr Ljungberg ansåg att motionen besvarats genom Drätselkammarens af 
Herr Borgmästaren nämnda åtgärd. 

Då öfverläggningen förklarats afslutad beslöto Stadsfullmäktige att inhämta 
Magistratens yttrande i ärendet och därefter remittera frågan till Drätselkammaren. 

§ 120  
Herr Andersson meddelade att hufvudman i Lysekils Sparbank till och med 

detta års slut borde väljas efter aflidne Herr Konsul Gust. Richter samt föreslog Herr 
Fabrikör Elis Luckey. 

Sedan Stadsfullmäktige beslutat valets företagande genast företogs detta val 
och utföll så att Herr Elis Luckey enhälligt valdes för sagda tid. 

Justeradt: 
FRITZ LUSCH. 
B. P. JONSSON. 
O. G. LÖFVING. 

Som ofvan 
AXEL 

HOLMQVIST. 



 

1916 den 22 Juni. 

Att ofvanstående protokoll blifvit efter förut skedd kungörelse och 
justering offentligen uppläst å Rådhuset tisdagen den 4 juli 1916 kl. 4 e. m.; 
betygas 

FRITZ LUSCH. 

AXEL HOLMQVIST. 

Lysekllspostens Tryckeri 1916. 



 

1916 Lysekils N:r 10
Stadsfullmäktiges Handlingar. 

Protokoll) hållet vid Stadsfullmäktiges 
i Lysekil sammanträde den 6 September 
1916. 

§ 121  
Upprop förrättades, hvarvid Herr Radhe var frånvarande. Herr 
Borgmästaren Sundberg öfvervar förhandlingarna. 
Vid protokollet undertecknad, sekreterare. 

§ 122  
Det vid uppropet anmälda förfallet godkändes. 

§ 123  
Att jämte Herr Ordföranden justera dagens protokoll utsagos Herrar 

Löfgren och Bovik. 

§ 124  
Val af extra rådman efter afgångne extra rådmannen Ake Wilson 

förelåg, och hade vid ansökningstidens slut en ansökan till Magistraten 
inkommit, nämligen från Disponenten Emil Jakob Teodor Löfberg i 
Lysekil. 

Sedan ansökningen och Magistratens skrifvelse i ärendet lästs, bad 
Herr Berger få fråga Herr Borgmästaren, om det ej funnes ett Kungl. 
bref, hvilket med afseende på en eventuell rättegångsreform stadgar, att 
Konungens Befallningshafvande skola underrättas om. då ledighet inom 
Magistrat uppstått. Herr Berger yrkade samtidigt ärendets bordläggning.

Herr Borgmästaren Sundberg sade sig icke känna till något dylikt 
Kungl. bref och påpekade, att så länge Lysekil har rådstufvu- rätt, är det 
en oafvislig nödvändighet, att staden har en extra rådman. 
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Sedan Herr vice Ordföranden instämt i bordläggningsyrkandet, beslöto 
Stadsfullmäktige bifalla detsamma. 

§ 125  
Tandläkaren Herr Axel Kjellberg afsade sig genom föredragen skrifvelse 

på grund af förestående afflyttning från staden sina uppdrag som vice brandchef, 
revisor af stadens räkenskaper och ledamot i Lysekils Föreläsningsförenings 
styrelse. 

Stadsfullmäktige beslöto godkänna ifrågavarande afsägelse. 
Valkommittén, till hvilken Herr Kjellbergs skrifvelse af Herr Ordföranden 

i Stadsfullmäktige remitterats, hade afgifvit förslag till dessa val. 

I enlighet med Valkommitténs förslag utföllo valen sålunda: 
Till vice Brandchef för tiden intill 1918 års slut valdes Herr 

Stadsingeniören Oscar A. Kornell. 
Till Ledamot af Lysekils Föreläsningsförenings Styrelse t. o. m. 1910 års 

slut valdes Herr Bankkamreraren Rudolf Lindblad. 
Till revisor för Drätselkammarens räkenskaper för år 1916 valdes Herr 

Järnvägskassören H. Melin. 
Herr Ordföranden föreslog att Herr Banktjänstemannen G. Franken- berg 

måtte utses till sammankallande för drätselkammarrevisorerna, hvilket af 
Stadsfullmäktige bifölls. 

Valkommittén föreslog val af suppleanter för revisorerna af 
Drätselkammarens räkenskaper för år 1916 då Herr H. Melin var förste 
suppleant och andre suppleanten Herr Banktjänstemannen Hj. Johansson 
aflyttadt från samhället, och utföll valet i enlighet med Valkommitténs förslag 
sålunda, att Herrar Handlanden B. J. Jonsson och Handelsföreståndaren L. P. 
Östling valdes till respektive l:ste och 2:dre suppleant för sagda tid. 

§ 126  
Till förnyad behandling upptogs det under § 92 den 25 sistlidne maj till 

Brandchefen remitterade och i afvaktan på hans yttrande bordlagda ärendet. 
Magistratens anmälan om en ledig extra polis- konstapelstjänst. 
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Brandchefen, hvars yttrande förelåg, ansåg i likhet med Magistraten och 
Stadsfiskalen, att det vore nödvändigt återbesätta bemälda polistjänst, då dess 
indragande skulle verka menligt för nattbevakningen ur brandsynpunkt. 

Sedan handlingarna i ärendet lästs, yrkade Herr Wallén ärendets 
bordläggning för remiss till den blifvande polisstyrelsen, och biföllo 
Stadsfullmäktige detta yrkande. 

§ 127  
Vid sammanträdet den 25 sistlidne maj remitterade Stadsfullmäktige till 

Drätselkammaren för dess yttrande Hamnstyrelsens framställning om kvittning 
af hamnens skuld till staden kronor 5,600 mot att hamnen skulle till staden 
öfverlämna tullpackhuset och andel i spruthuset i Rosvik samt att staden skulle 
öfvertaga hamnens lån. 

Drätselkammarens yttrande förelåg nu enligt följande: 

Utdrag af protokollet, hållet vid Drät-
selkammarens i Lysekil sammanträde den 8 juni 
1916. 

Närvarande: Herrar Ordföranden, Bovik, Ljungberg, Wallén och Hörman 
samt Stadsingeniören Kornell. 

Vid protokollet undertecknad, sekreterare. 

§ 118. 
Från Stadsfullmäktige remitterade ärendet, Hamnstyrelsens förslag att 

staden måtte öfvertaga Hamnens lån samt inlösa tullpackhuset och granithuset i 
Rosvik, förelåg nu till behandling. 

Efter tagen del af handlingarna i ärendet beslöt Drätselkammaren afgifva 
följande yttrande: 

1) . Hamnens lån kronor 92,500. 
Någon utsikt att kunna nedbringa räntan därest staden öfver- toge detta lån 

finnes ej. Lämpligast är nog därför att Hamnstyrelsen såsom förvaltande 
myndighet af hamnens medel ombesörja förräntning och amortering af hamnens 
lån. 
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2) Tullpackhuset: 
Af Stadsfullmäktiges protokoll den 3 april 1906 § 52 framgår att hamnen 

skulle bekosta byggandet af sagda hus. 
Att hamnen af stadskassan skulle återfå kostnaden för ifrågavarande hus 

omförmäler icke nämnda protokoll. 
3) Hamnens del af granithuset användes till hamnkontor. Så länge så kan 

ske, är detta nog ock det för hamnen billigaste. 
Stadens fordran af hamnkassan kronor 5,600 skulle genom det föreslagna 

öfvertagandet af berörda byggnader afskrifvas, och anser Drätselkammaren icke 
lämpligt att så sker, utan bör hamnen så snart ske kan till stadskassan, som är i stort 
behof af medel, inbetala sin skuld. 

Denna paragraf förklarades genast justerad. 
Som ofvan 

AXEL HOLMQVIST. 
Rätt utdraget; betygas 

AXEL HOLMQVIST. 

Stadsfullmäktige beslöto utan diskussion i enlighet med Drätselkammarens 
utlåtande i ärendet. 

§ 128. 
Drätselkammaren begärde ett anslag af kronor 550 för införande af 

varmvattensapparat i tullhusvåningens kök och föreslog att beloppet skulle 
uttaxeras under år 1917. 

Stadsfullmäktige beslöto enhälligt att bevilja detta anslag att utgå i enlighet 
med Drätselkammarens förslag. 

§ 129. 
Härvarande Tullkammare hade hos Drätselkammaren anhållit att nya 

möbler måtte anskaffas till tullokalerna för ett belopp af kronor 1,700. 
Drätselkammaren hade beslutat att med ärendet ingå till Stadsfullmäktige 

och där tillstyrka, att sagda belopp måtte för ändamålet anslås, och att medlen 
upptagas för uttaxering i 1917 års stat. 
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Stadsfullmäktige beslöto enhälligt bifalla Drätselkammarens framställning 
i ärendet. 

§ 130. 
Stadsingeniören hade hos Drätselkammaren ansökt om ett bidrag af 100 

kronor för bevistandet af Svenska Kommunal-Tekniska Föreningens möte i 
Malmö detta år, och hade Drätselkammaren beslutat att med ärendet ingå till 
Stadsfullmäktige och där tillstyrka beviljandet af sagda belopp. 

Stadsfullmäktige beslöto bifalla Drätselkammarens framställning i ärendet 
och, på yrkande af Herr Sterner, att beloppet skall utgå af de i årets stat för 
oförutsedda utgifter anslagna medlen. 

§ 131. 
Parkstyrelsen begärde ett tilläggsanslag för året af kronor 300. 
Herr Sterner tillstyrkte ifrågavarande anslag och yrkade ärendets remiss 

till Drätselkammaren för dess yttrande, hvilket yrkande af Stadsfullmäktige 
bifölls. 

§ 132. 
Lifsmedelsnämnden begärde genom föredragen skrifvelse étt anslag af 

5,000 kronor eller samma belopp, som af statsmedel kommer att beviljas till 
lindring af de mindre bemedlades lefnadsvillkor. 

Herr Berger nämnde, att man i andra städer beräknadt dylikt anslag efter 
cirka 1 krona per individ af folkmängden, hvarför 5,000 kronor vore lämpligt 
belopp här och ansåg att om Stadsfullmäktige beviljade ett dylikt anslag, skulle 
dessa medel ej förgäfves vara använda, då en sådan åtgärd nog komme att något 
lätta fattigvårdens budget; yrkade ärendets remiss till Drätselkammaren för dess 
yttrande. 

Sedan Herrar Torsson och Granberg äfven yttrat sig till förmån för berörda 
anslags beviljande, och öfverläggningen förklarats af- slutad, beslöto 
Stadsfullmäktige remittera ärendet till Drätselkammaren för dess skyndsamma 
yttrande. 

§ 133. 
Lifsmedelsnämnden ansökte om ett anslag af kronor 200 till förvaltnings-

och andra omkostnader under innevarande år. 



 

1916 den 6 Septembei*. 

På yrkande af Herr Berger remitterades ärendet till Drätselkammaren. 
§ 134  

Förre Stadsingeniören J. Calander hade hos Drätselkammaren ansökt om 
afkortning med hälften af 1914 års stadsutskylder att utgå 1915 utgörande 
kronor 345,10 samt att återstoden å 1913 års stadsutskylder att utgå 1914, kronor 
223,10, helt måtte efterskänkas. 

Drätselkammaren hade beslutat att med ärendet ingå till Stadsfullmäktige 
och där tillstyrka att så väl skattebeloppet kr. 345,10 för år 1914 att utgå 1915 
afkortas till hälften som ock att stadens äldre skattefordringar hos bemälde 
Calander helt efterskänkas, allt dock under förutsättning af att sökanden inom 
utfäst tid betalar erbjudet belopp, då i motsatt fall medgifvandet från stadens sida 
må anses förfallet och samtliga skattefordringar, som staden hos nämnde 
Calander äger, ånyo för laga indrifning utlämnas. 

Stadsfullmäktige beslöto enhälligt bifalla Drätselkammarens framställning 
i ärendet. 

§ 135  
Till Drätselkammaren hade inkommit begäran om att afkorta Bleckslagaren 

Carl Hanssons, Sillgränd 2, 3, 4, stadsutskylder för 1915 att utgå 1916 
utgörande 37 kronor och 14 öre, och hade Drätselkammaren beslutat att med 
ärendet ingå till Stadsfullmäktige och där tillstyrka denna afkortning, då 
nämnde Hansson vore i stor fattigdom på grund af sjukdom i familjen. 

Stadsfullmäktige beslöto enhälligt sagda aikortnings beviljande. 
§ 136  

Från Magistraten begärdes yttrande öfver Lysekils Brännvins- försäljnings 
Aktiebolags anbud å detaljhandel med brännvin här i staden under åren 1917, 
1918 och 1919. 

Stadsfullmäktige beslöto tillstyrka antagandet af detta anbud för 
ifrågavarande tid. 

§ 137  
Genom Magistraten hade från Konungens Befallningshafvande i länet 

inkommit skrifvelse hvarigenom meddelades, att Kungl. Civil 
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departementet lämnat utan afseende den framställning, som gjorts till 
Konungen enligt Stadsfullmäktiges beslut den 27 sistlidne januari, att en 
omläggning af vägen mellan Lysekil och Munkedal vore af behofvet 
påkallad och att Konungen måtte genom Sin Befallnings- hafvande låta på 
allmän bekostnad verkställa undersökning af nämnda väg och på grundval 
däraf vidtaga de åtgärder, som nödläget bland stenarbetarna inom Stångenäs 
kommuner anses kräfva. 

Sedan skrifvelsen i ärendet lästs yttrade Herr Berger, att Stadsfullmäktige 
borde återupprepa en förr till Konungens Befallnings- hafvande gjord 
framställning om att få ifrågavarande väg upplåten för automobiltrafik, och att 
det måtte påpekas, att, då Lysekil af- skildes från vägdistriktet, gick en 
betydande del af stadens insats förlorad. 

Herr Borgmästaren Sundberg ansåg, att om Konungens Befall-
ningshafvande skulle afslå en dylik framställning, kunde man klaga hos Kungl. 
Maj:t med godt hopp om att få sina önskemål igenom beträffande ifrågavarande 
väg. 

Herr Berger föreslog, att Herr Ordföranden måtte införskaffa de 
påminnelser, som vägstyrelsen i distriktet och kronolänsmannen i Stångenäs 
härad i saken afgifvit för att ärendet sedermera må af Stadsfullmäktige kunna 
till återbehandling upptagas. 

Stadsfullmäktige beslöto i enlighet med detta förslag. 
§ 138  

Från Konungens Befallningshafvande i länet hade genom Magistraten 
begärts Stadsfullmäktiges yttrande öfver 17 § i af inom Kungl. 
Justitiedepartementet tillkallade sakkunniga utarbetat utkast till lag om 
kostnadsfri rättegång. 

Sedan sagda § lästs, yttrade Herr Borgmästaren att det här gäller 
delgifnings- och inställelsekostnader samt att Magistraten yttrat sig i ärendet 
och afstyrkt förslagets antagande i nu föreliggande skick. 

Härefter föreslog Herr Ordföranden antagandet af nedanstående förslag, 
som skriftligen förelåg, att som yttrande i ärendet af Stadsfullmäktige aflåtas: 

»Lysekils Stadsfullmäktige, hvilkas yttrande infordrats öfver § 17 i 
»Utkast till lag om kostnadsfri rättegång» kunna så mycket mindre dela 
kommitterades åsikt, att någon del af kostnaderna vid 
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stadsdomstol för den föreslagna lagstiftningens genomförande böra tills vidare 
läggas på städerna, som kostnaderna för det hittills varande rättegångsväsendet i 
stad långt ifrån att vara ett motiv för städernas ytterligare belastning för denna 
statliga angelägenhet enligt Stadsfullmäktiges mening tvärt om borde vara ett 
skäl emot. 

Därtill kominer, att genom brännvinsmedlens successiva upphörande 
som inkomstkälla men genom samtidigt kvarstående och ökade kraf för 
delvis statliga ändamål, såsom kommunikationsleder och hamnar, 
åtminstone de mindre städernas ekonomiska ställning hotar att stadigt 
försämras. 

Då kommitterade säga, att någon del af kostnaderna för den ifrågasatta 
anordningens genomförande bör hvila på städerna, finner man till sin 
förvåning, att denna anpart i § 17 bestämts till 2/s, alltså dubbelt mot statens 
kostnader. 

I sådana städer, där praktiserande jurister finnas att tillgå och 
riittegångsbiträdet kan af rätten bland dessa utses, böra ju kostnaderna för 
den ifrågasatta anordningen blifva tämligen måttliga, annorlunda ställer det 
sig däremot för städer, där ersättning för inställelse och därmed i samband 
stående utgifter måste för hvar rättegång stiga till ett icke ringa belopp. 

Stadsfullmäktige i Lysekil vilja alltså som sin mening uttala, att § 17 i 
utkastet bör omarbetas i sådan riktning, att kostnaderna äfven i städerna, 
särskildt de mindre, för rättegångsbiträde åt obemedlade i vissa mål helt 
böra gäldas af statsverket.» 

Stadsfullmäktige beslöto antaga förestående förslag att såsom yttrande 
i ärendet afgifvas. 

§ 139  
Öfver Lysekils Samskolas räkenskaper oeh förvaltning för år 1915 

förelåg revisionsberättelse enligt ......................... Bil. N:o 13, 1916. 
Revisionsberättelsen hade i tryck utdelats till Herrar Stadsfull-

mäktigeledamöter. 
Stadsfullmäktige beslöto för sin del bevilja ansvarsfrihet för den tid 

revisionen omfattade. 
§ 140  

Utom föredragningslistan förelåg skrifvelse från Herr Ljungberg med 
begäran att Stadsfullmäktige måtte af medel för oförutsedda ut 
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gifter åt Drätselkammaren anslå kronor 100 för att sätta kammaren i tillfälle 
att sända en representant till Centralförbundets för socialt arbete 
bostadskongress i Stockholm den 21—23 dennes. 
Drätselkammaren hade enligt föredraget protokollsutdrag af den 5 sistlidne 

april beslutat att låta representera sig vid sagda kongress under förutsättning att 
Stadsfullmäktige bevilja medel för ändamålet. 

På yrkande af Herr Ljungberg remitterades ärendet till Drätselkammaren. 
Som ofvan 

AXEL HOLMQVIST. 
Justeradt: 

FRITZ LUSCH. 
GUST. A. LÖFGREN. 

ALFR. BOVIK. 

Att ofvanstående protokoll blifvit efter förut skedd kungörelse och 
justering offentligen uppläst å Rådhuset onsdagen den 20 september 1916 kl. 2 
e. m.; betygas 

FRITZ LUSCH. 

AXEL HOLMQVIST. 

Lysekilspostens Tryckeri l#ie. 



 

1916           Lysekils           N.R 11. 
Stadsfullmäktiges Handlingar. 

Protokoll) hållet vid Stadsfullmäktiges i 
Lysekil sammanträde den 13 September 1916. 

§ 141  
Upprop förrättades, hvarvid Herrar Radhe, Anderson och Tinggren voro 

frånvarande. 
Herr Borgmästaren Sundberg öfvervar förhandlingarna. 
Vid protokollet undertecknad, sekreterare. 

§ 142  
De vid uppropet anmälda förfallen godkändes. 

§ 143  
Att jämte Herr Ordföranden justera dagens protokoll utsagos Herrar 

Wallén och Lidell. 
§ 144  

Vid sammanträdet den 6 dennes bordlagda ärendet om val af extra rådman 
återupptogs till behandling. 

Herr vice Ordföranden föreslog val med slutna sedlar. 
Herr Gunnerson anmärkte, att sluten omröstning vore öfver- flödig, då 

endast en sökande anmäldt sig till tjänsten nämligen Disponenten Emil Löfberg i 
Lysekil. 

Härtill genmälte Herr Ordföranden, att man enligt kommunallagarna ej 
vore bunden att rösta endast på den eller de, som sökt rådmanstjänst, hvarför det 
äfven här stode Stadsfullmäktige fritt att rösta på annan lämplig person, om man 
så önskade. 

Härefter företogs sluten omröstning, som utföll så, att Herr Kamreraren 
Peter Grundell i Lysekil valdes till extra rådman med 10 röster. 
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Vid omröstningen fillföllo 8 röster Herr Disponenten Emil Löf- berg i 
Lysekil, medan 3 blanka sedlar afgåfvos. 

§ 145  
Parkstyrelsens begäran om ett tilläggsanslag för innevarande år af 300 

kronor, hvilket ärende Stadsfullmäktige vid sammanträde den 6 dennes beslöto 
remittera till Drätselkammaren för dess yttrande, upptogs till förnyad behandling, 
och hade Drätselkammaren enligt föreliggande protokollsutdrag tillstyrkt detta 
anslag att utgå af de i årets stat för oförsedda utgifter anslagna medel. 

Stadsfullmäktige beslöto bifalla Parkstyrelsens sagda begäran i enlighet med 
Drätselkammarens utlåtande. 

§ 146  
Stadsfullmäktige beslöto vid sitt sammanträde den 6 dennes att till 

Drätselkammaren för dess yttrande remittera Lifmedelsnämndens begäran om ett 
anslag af 5,000 kronor eller samma belopp, som af statsmedel kommer att beviljas 
till lindring af de mindre bemedlades lefnadsvillkor. 

Ärendet, som nu till behandling återupptogs, åtföljdes af Drätselkammarens 
yttrande enligt protokollsutdrag af den 9 dennes, hvar- igenom bemälda anslag 
tillstyrktes under villkor, att understöd, som af berörda anslag kunna komma att 
utgå, böra i förslå hand komma de mest behöfvande tillgodo, samt att understöd ej 
må beviljas till någon, som är bevillningstaxerad öfver 1,200 kronors årlig inkomst.

Sedan handlingarna i ärendet lästs vidtog diskussionen, hvarun- der följande 
talare yttrade sig: 

Herr Berger: Att medlen torde komma att väl behöfvas för såväl bränsle till 
de fattiga som för barnbespisningen, till hvilken senare medlen för de föregående 
åren anskaffats på enskild väg. Anslaget skulle nog ock i sin mån lätta utgifterna 
för fattigvården. Tillstyrkte på det lifligaste bifall till framställningen. 

Herr Granberg: Ett sådant anslag är synnerligen välbehöfligt, men att det ej 
var så väl funnet, att Drätselkammaren förordat en maximigräns af 1,200 kronors 
bevillningstaxerad inkomst för att kunna komma i åtnjutande af hjälp från ett dylikt 
anslag. Yrkade att Stadsfullmäktige ej genom beslut måtte fastslå en sådan be-
gränsning. 
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Herr Berger yrkade nu, att ordet »bevillningstaxerad» måtte ur 
Drätselkammarens formulering utgå och ersättas af uttrycket »taxerad för inkomst-
och förmögenhetsskatt». 

Herr Sterner: att det ej varit utan en viss tvekan Drätselkammaren tillstyrkt 
ifrågavarande anslag hvarför man ock ansett klokt att bestämma en viss 
inkomstgräns, men förenade sig dock gärna med Herr Bergers yrkande. 

Herr Ljungberg uttalade sin anslutning till Herrar Bergers och Sterners 
yttranden. 

Herr Luckey: Att han icke varit närvarande vid det sammanträde i 
Drätselkammaren, då frågan behandlades. z\nsåg beloppet för högt, då han icke 
kunde finna att någon trängande nöd för närvarande förelåge och yrkade, att 
beloppet måtte sättas till 2,000 kronor. 

Herr Aug. Mattsson ansåg ej heller något synnerligt nödläge föreligga, men 
att det däremot kunde blifva värre förhållanden vintern efter den kommande. 
Anslöt sig till Herr Luckeys yrkande. 

Herr Ljungberg motiverade det berättigade i Lifsmedelsnämndens begäran i 
detta fall och hemställde att Herrar Luckey och Mattsson måtte återtaga det gjorda 
yrkandet. 

Herrar vice Ordföranden, Gunnerson, Laurin, Bovik och Torsson instämde i 
och yrkade bifall till Drätselkammarens förslag. 

Sedan Herr Granberg förklarat sig villig återtaga yrkandet om 
inkomstbegränsningens borttagande i Drätselkammarens förslag, om det lägges i 
Lifsmedelsnämndens skön att i vissa fall pröfva skäligt bevilja ett understöd, äfven 
om inkomsten skulle vara något högre än hvad som föreslagits, så förenade sig 
Herrar Berger, Sterner och Ljungberg med detta förslag. 

På grund af denna sammanjämkning föreslog Herr Ordföranden, att 
Drätselkammarens förslag måtte ändras till följande lydelse: 

»Att understöd ej må beviljas annat än i undantagsfall till någon, som är 
taxerad öfver 1,200 kronor för inkomst- och förmögenhetsskatt.» 

Härefter yrkade Herr Ordföranden för formens skull afslag å anslagsyrkandet 
för att i hufvudvoteringen få fram den kvalificerade majoritet, som fordras för 
dylikt anslag. 

Då öfverläggningen förklarats afslutad, beslöto Stadsfullmäktige bifalla den 
af Herr Ordföranden framställda formuleringen till ändring 



 

1916 den 13 September.

af Drätselkammarens förslag, och förelågo härefter 3:ne yrkanden i ärendet, 
nämligen: 

1) Om bifall till Drätselkammarens förslag att anslå 5,000 kronor. 
2) Herr Luckcys yrkande att anslaget måtte sättas till 2,000 kronor. 
3) Herr Ordförandens yrkande om att afslå beviljandet af anslag för 

ändamålet. 
Herr Ordföranden framställde nu proposition på bifall till hvart- dera af 

dessa trenne yrkanden och efter att hafva förklarat afslags- yrkandet vara med 
öfvervägande ja besvarat, begärdes votering. 

Sedan Herr Ordföranden därpå för hufvudvoteringen uppställt 
afslagsyrkandet såsom ja-förslag och därefter för att utröna nejförslag i samma 
votering framställt proposition på bifall till hvart- dera af förslagen om 
beviljandet af 5,000 eller 2,000 kronor samt därvid förklarat förslaget å 5,000 
kronor vara med öfvervägande ja besvarat, begärdes votering, som verkställdes 
enligt följande godkända voteringsproposition: 

»Den, som bifaller yrkandet om ett anslag af 5,000 kronor såsom 
kontraproposition i hufvudvoteringen, röstar: ja; 

Den, det icke vill, röstar: nej; 
Vinner nej, hafva Stadsfullmäktige beslutat att i hufvudvoteringen uppställa 

yrkandet om ett anslag af 2,000 kronor såsom kontraproposition.» 
Vid härefter företaget upprop till omröstning röstade: 
Herrar vice Ordföranden, Gunnerson, Sterner, Laurin, Bovik, Ljungberg, 

Granberg, Gunnarsson, Oscar Mattsson, Torsson, Löfgren och Berger: ja, 
men Herrar Lindbom, Luckey, Aug. Mattsson, Löfving, Lidell, Wallén, 

Hörman, Karlson och Ordföranden: nej. 
Med 12 ja- mot 9 nej-röster hade Stadsfullmäktige således beslutat att i 

hufvudvoteringen uppställa yrkandet om ett anslag af 5,000 kronor såsom 
nej-förslag. 

Slutligen framställde Herr Ordföranden följande voteringsproposition, 
som godkändes: 

»Den, som i hufvudvoteringen bifaller afslagsyrkandet, röstar: ja; Den, det 
icke vill, röstar: nej; 
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Vinner nej, och nej-rösternas antal utgöra minst Vs delar af de afgifna, 
hafva Stadsfullmäktige beslutat att för ändamålet bevilja ett anslag af 5,000 
kronor.» 

Vid upprop till omröstning röstade härefter: 
Herrar Luckey, Aug. Mattsson och Sterner: ja, 
men Herrar vice Ordföranden, Gunnerson, Lindbom, Laurin, Löfving, 

Lidell, Wallén, Bovik, Hörman, Ljungberg, Granberg, Gunnarsson, Oscar 
Mattsson, Torsson, Karlson, Löfgren, Berger och Ordföranden: nej. 

Efter tillkännagifvandet af huru omröstningen utfallit anhöll Herr Sterner få 
till protokollet antecknat, att han af misstag röstat ja. 

Stadsfullmäktige hade med 18 nej-röster mot 3 ja-röster, alltså med 
kvalificerad majoritet, beslutat att anslå högst 5,000 kronor eller samma belopp, 
som af statsmedel kommer att utgå till lindring af de mindre bemedlades 
lefnadsvillkor och att ifrågavarande anslag upptages i 1917 års utgifts- och 
inkomststat för uttaxering. 

Detta beslut förklarades genast justeradt. 

§ 147. 
Vid sammanträdet den 6 dennes beslöto Stadsfullmäktige att till 

Drätselkammaren för dess yttrande remittera Lifsmedelsnämndens begäran om 
ett anslag af 200 kronor för bestridande af förvaltnings- och andra omkostnader 
under innevarande år. 

Drätselkammaren hade enligt föreliggande yttrande tillstyrkt anslagets 
beviljande att utgå af medel anslagna för oförutsedda utgifter i årets stat. 

Stadsfullmäktige beslöto bifalla sagda begäran i enlighet med 
Drätselkammarens utlåtande. 

§ 148. 
Herr Ljungberg väckte vid sammanträdet den 6 dennes förslag om att 

Stadsfullmäktige af medel för oförutsedda utgifter måtte bevilja kronor 100 för 
att sätta Drätselkammaren i tillfälle att sända en representant till 
Centralförbundets för socialt arbete bostadskongress i Stockholm den 21 — 23 
dennes, och beslöto Stadsfullmäktige remittera ärendet till Drätselkammaren för 
dess yttrande, hvilket nu förelåg 
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och hvarigenom tillstyrktes att bevilja sagda belopp för ändamålet. 
Stadsfullmäktige beslöto bifalla Herr Ljungbergs förslag. 

§ 149. 
Från Drätselkammaren förelåg framställning om uppgörelse med Kungl. 

Trollhätte Kraftverk för erhållande af elektrisk energi till staden, och innefattades 
denna framställning i följande: 

Utdrag af protokollet, hållet vid sam-
manträde med Drätselkammaren i Lysekil den 9 
September 1916. 

Närvarande: Herrar Ordföranden, vice Ordföranden, Bovik och Ljungberg 
samt Stadsingeniören Kornell. 

På särskild anmodan hade äfven kontrollanten vid härvarande 
elektricitetsverk, Ingeniören Herr Karl G. Eliasson från Göteborg, infunnit sig till 
detta sammanträde. 

Vid protokollet undertecknad, sekreterare. 

§ 159. 
Den 30 november 1915 erhöll Herr vice Ordföranden i uppdrag af 

Drätselkammaren att underhandla med Kungl. Trollhatte Kraftverk om 
erhållandet af elektrisk energi till vårt samhälle. 

Herr vice Ordföranden hade till dagens sammanträde inkommit med 
skrifvelse, som relaterade de med Trollhätte Kraftverk preliminärt förda 
underhandlingarna och berörde de å en eventuell elektrisk anläggning inkomna 
anbuden. 

Från Trollhätte Kraftverk hade inkommit kontraktsförslag och från Herr 
Ingeniör Karl G. Eliasson fullständiga utredningar jämte granskningar dels af 
nämnda kontraktsförslag, dels af de inkomna anbuden å den elektriska 
anläggningen. 

Efter anmodan af Drätselkammaren hade Herr Ingeniör Eliasson infunnit 
sig vid detta sammanträde för att för kammarens ledamöter mera åtskådligt kunna 
klargöra frågan och lämna de upplysningar^ som under dess behandling kunde 
vara behöfliga. 
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På uppmaning af Herr Ordföranden lämnade Ingeniör Eliasson en 
redogörelse, som, utom en mängd smärre detaljer, var af följande hufvudinnehåll:

»Efter långa underhandlingar med Kungl. Trollhätte Kraftverk förelåg nu 
kontraktsförslag därifrån, hvilket för staden innehåller mycket gynnsamma 
villkor, synnerligen efter tillmötesgåendet med de på grund af granskningen 
gjorda ändringarna. Detta kontrakt upphör att gälla den 1 januari 1935 om det å 
någondera sidan uppsagts senast den 1 januari 1932 och kan förlängas för 5-års 
perioder, dock längst till den 1 Januari 1955. 

Hvarför så goda kontraktsvillkor kunnat uppnås torde nog hafva sin grund i 
den påtryckning, som från visst håll gjorts för att Trollhätteverket skulle 
tillmötesgå med rimliga villkor, då det gällde leverans af elektrisk energi till 
Bohuslän. 

För den elektriska anläggningen föreligger ett synnerligen gynnsamt anbud, 
som utan betänkande bör accepteras, då det så väsentligt understiger den 
beräknade kostnaden. 

Om staden nu ej skulle besluta sig för Trollhätteanbudet, blefve man med 
visshet tvungen för att kunna leverera mera elektrisk ström än nu att inom kort 
anskaffa en dieselmotor, hvilken med generator och uppsättning komme att kosta 
omkring 100,000 kronor, och blefve man i så fall fortfarande beroende af de höga 
bränsle- och oljeprisen, som nog komma att länge fortfara. 

Staden skulle enligt noggranna beräkningar göra en årlig vinst af 3 å 4,000 
kronor genom erhållandet af elektrisk energi från Trollhättan. 

På grund af uttalade farhågor angående nödvändigheten af att vid en 
eventuell omläggning utbyta eller ändra motorer blir förhållandet det, att de, som 
nu använda likström, fortfarande kunna hafva sina gamla motorer kvar, gällande 
detta mindre motorer under 10 hkr., hvaremot det för nytillkommande större 
motorer dock blir större ekonomisk fördel att använda växelström. 

Vid en jämförelse med de flesta andra svenska samhällen, som hafva 
elektrisk energi alstrad genom vattenkraft kommer Lysekil att intaga en 
fördelaktig ställning om förevarande plan förverkligas.» 

Sedan Ingeniör Eliasson afslutat sin framställning, vidtog en stunds 
diskussion hvarunder ledamöterna voro ense om fördelen för staden att snarast 
möjligt acceptera berörda anbud om elektrisk 
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energi, och beslöt Drätselkammaren efter slutad Öfverläggning att med ärendet 
ingå till Stadsfullmäktige och där tillstyrka att Stadsfullmäktige måtte besluta: 

1) Att uppgörelse sker fortast möjligt med 
Kungl. Trollhätte Kraftverk om leverans af 
elektrisk energi till staden i enlighet med 
föreliggande kontraktsförslag med iakttagande af 
de ändringar h var på sagda verk med anledning af 
Ingeniör Eliassons granskning ingått. 

2) Att låta utföra de för ändamålet nödiga 
anläggningarna och därtill anslå kronor 100,000 
att af Lysekils Stads Elektricitetsverk förräntas 
och amorteras samt att sagda belopp upplånas för 
återbetalning inom kortare tid än två år. 

Detta beslut förklarades genast justeradt. 
Som ofvan 

AXEL HOLMQVIST. 
Rätt utdraget; betygas 

AXEL HOLMQVIST. 

Utlåtande i ärendet hade äfven inkommit från Styrelsen för Lysekils Stads 
Elektricitetsverk genom nedanstånde: 

Utdrag af protokoll, hållet vid sammanträde med 
Elektricitetsverkets styrelse den 11 September 

1916.

Närvarande: Herrar Laurin, Lindbom, Sterner och Wallén. 

§ 2. 
Ingeniör Eliassons utredning beträffande öfverföring af elektrisk energi 

från Trollhättan granskades och beslöts enhälligt tillstyrka Stadsfullmäktige att 
omedelbart kontraktera med Trollhättan, synner 
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ligast som ett mycket fördelaktigt anbud beträffande den staden tillkommande 
anläggningen föreligger. 

Elektricitetsverket är redan nu så hårt belastadt, att en utvidgning nödvändigt 
måste ske till nästa år. 

Skulle ett likadant motoraggregat som nu finnes, inköpas, torde kostnaden för 
detta öfverstiga ofvan förordade anläggning, samtidigt som verket genom en 
motoranläggning ej skulle kunna tillgodose staden med mer än V* del af den kraft 
som får uttagas från Trollhättan. 

Styrelsen tillstyrker därför af Drätselkammaren begärda kronor 100,000 till 
anläggningens utförande. 

Denna paragraf förklarades genast justerad. 
Som ofvan 

G. BUNDSEN. 

Härjämte förelågo samtliga de i Drätselkammarens ofvanstående protokoll 
nämnda handlingar i ärendet. 

Före detta sammanträde hade till Herrar ledamöter i Stadsfullmäktige i tryck 
utdelats Ingeniör Karl G. Eliassons utredning rörande öfverförandet af elektrisk 
energi från Kungl. Trollhätte Kraftverk till Lysekils Stads Elektricitetsverk
 ...................................................................................... Bil. N:o 14 1916. 

Sedan skrifvelserna i ärendet från Drätselkammaren och Elektricitetsverkets 
Styrelse lästs, uppmanade Herr Ordföranden Herr Laurin att i hans egenskap af 
Ordförande i Elektricitetsverkets Styrelse för Stadsfullmäktige framlägga och belysa 
de synpunkter i frågan, som voro af vikt för att bedöma densamma, då tiden icke tillät 
att under sammanträdet uppläsa de digra hithörande handlingarna. 

Herr Laurin redogjorde nu i ett längre anförande för frågans gång och 
utveckling, om den elektriska anläggningens omfång och anbud å dess utförande m. 
m. samt påvisade den stora fördel, staden skulle hafva att nu acceptera det 
föreliggande förslaget, då det i jämförelse med flertalet svenska städer vore mycket 
förmånligt, och att staden, om anslutning till trollhättekraften komme till stånd, år-
ligen skulle göra en besparing af 3 å 4,000 kronor. 

Härefter yttrade sig i detta ärende följande talare: 
Herr Gunnerson: Att man genom föreliggande utredningar ej får klarhet om det 

gamla verkets ställning till den nya anläggningen. 
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och att det bort föreligga en ekonomisk tablå öfver den ekonomiska bärigheten af den 
nya anläggningen, hvarför bordläggning vore önskvärd för ytterligare utredning. 

Herr Laurin genmälte, att det ej vore meningen att slopa det "amla verket utan 
endast utvidga detsamma samtidigt man finge annan drifkraft. 

Herr Sterner: Vidare utredning i denna sak torde vara öfver- flödig, då Ingeniör 
Eliassons beräkningar säkerligen äro så tillförlitliga som det på förhand gärna kan 
vara möjligt att göra dylika. Trollhätteverket synes hafva gjort sitt bästa för att 
tillmötesgå staden med rimliga villkor, och är i kontraktsförslaget inrymt ett afsevärt 
område inom hvilket staden äger rätt leverera elektrisk energi. Dessutom är i 
kontraktsförslaget inryckt villkoret om eventuell framtida elektrifiering af järnvägen 
Lysekil—Smedberg. 

Herr Berger: Då man nu äntligen lyckats få en tillfredsställande lösning af 
frågan om att erhålla elektrisk energi från Trollhätte Kraftverk till staden, bör man 
ock acceptera det genom inkomna kontraktsförslag gjorda erbjudandet. Yrkade bifall 
till Drätselkammarens förslag. 

Herr Aug. Mattsson: Ansåg att en dieselmotor ej kunde blifva så dyrbar som 
Drätselkammaren i sitt protokoll nämndt, och att man om möjligt borde uppskjuta 
frågan någon tid. Uttryckte önskvärdheten af att priset för elektrisk ström från 
härvarande verk mätte sänkas. 

Herr Granberg: Man har tvänne alternativ att välja på, antingen att anskaffa en 
kostbar dieselmotor eller att antaga trollhätteanbudet. Yrkade bifall till det senare, 
om tiden ej tilläte bordläggning. 

Herr Laurin: Vederläde Herr Mattssons anförande beträffande priset å 
dieselmotor för verket samt häfdade gent emot Herr Gunner- son att de gjorda 
beräkningarna i denna sak voro i möjligaste mån exakta. Yrkade bifall till 
Drätselkammarens förslag samt erbjöd sig att för egen del afsluta kontraktet med 
Trollhätte Kraftverk om Stadsfullmäktige i dag skulle borlägga ärendet, och stode det 
sedan staden fritt att på grund af Stadsfullmäktigebeslut inom en eller två månader fä 
öfvertaga sagda kontrakt. 

Herr Bovik: Utredningarna i detta ärende äro så allsidiga och belysande som 
man kan önska, och dessutom föreligger för utförande af den elektriska anläggningen 
ett synnerligen fördelaktigt anbud. 
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Fördelarna af att besluta sig för trollhättekraft mot att inköpa en ny motor ligga i 
öppen dag. 

Herr Ljungberg: Yttrade sig till förmån för Drätselkammarens framställning i 
saken, men uttalade önskvärdheten af att man kunnat bordlägga ärendet åtminstone 
en kortare tid, då tiden varit nog kort att kunna sätta sig in i en så viktig fråga. 

Herr Lidell: Beträffande nyanläggningen har gifvetvis så väl ränta och 
amortering som öfriga kostnader tagits med för att beräkna den ekonomiska 
bärigheten. Utredningen är tillräckligt klar, och behöfver man endast, för att få en 
riktig uppfattning af frågan, tänka sig saken så, att det här gäller att till hufvudsaklig 
del utbyta kol och olja för alstrande af elektrisk energi mot vattenkraft för samma 
ändamål. Påpekade den stora fördelen att i dessa tider kunna utnyttja den inhemska 
vattenkraften mot att importera kol och olja, å hvilka varor det äfven lätt kan uppstå 
brist, hvilket ej troligen kan blifva fallet med vår vattenkraft. 

Tillstyrkte bifall till Drätselkammarens förslag och ansåg det vara för stor risk 
att uppskjuta afgörandet af frågan. 

Herr vice Ordföranden påvisade fördelen af att staden i kontraktsförslaget 
tillförsäkrats att framdeles kunna erhålla elektrisk kraft för härvarande järnvägs 
räkning, och vore detta ett tungt vägande skäl för att antaga erbjudandet. 

Sedan öfverläggningen förklarats afslutad, beslöto Stadsfullmäktige utan 
votering att bifalla Drätselkammarens framställning i ärendet, och hade 
Stadsfullmäktige härigenom alltså beslutat: 

1) Att uppgörelse sker fortast möjligt med 
Kungl. Trollhätte Kraftverk om leverans af elektrisk 
energi till staden i enlighet med föreliggande 
kontraktsförslag med iakttagande af de ändringar 
hvarpå sagda verk med anledning af Ingeniör 
Eliassons granskning ingått. 

2) Att låta utföra de för ändamålet nödiga 
anläggningarna och därtill anslå Kr. Etthundratusen 
(100,000) att af Lysekils 

 Stads Elektricitetsverk förräntas och amor 
teras samt att sagda belopp upplånas för återbetalning 
inom kortare tid än två år. 
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Tillika beslöto Stadsfullmäktige att uppdraga åt Styrelsen för Lysekils Stads 
Elektricitetsverk att å stadens vägnar sköta de som en följd af detta beslut nödiga 
förhandlingarna med Kungl. Trollhätte Kraftverk och med entrepenör för den 
elektriska anläggningen. 

Denna paragraf förklarades genast justerad. 

§ 150  
Konungens Befallningshafvande i Göteborgs och Bohus län hade genom 

Magistraten infordrat yttrande öfver ansökningar om rätt till utskänkning af vin 
och öl under år 1917 af följande personer å nedannämnda ställen, nämligen: 

1) Bernh. Hedberg i huset n:o 45 Gamla Strandgatan. 
2) O. Dorthé i „ „ 33 Kungsgatan. 
3) J. S. Winberg i „ „ 36 Gamla Strandgatan. 
Sedan handlingarna i ärendet lästs, yrkade Herr Granberg afslag å 

ansökningarna. 
Herr Laurin yrkade bordläggning, i hvilket yrkande Herr Lidell instämde. 
Stadsfullmäktige beslöto bifalla detta yrkande. 

Som ofvan 
AXEL HOLMQVIST. 

Justeradt: 
FRITZ LUSCH. 

OSCAR WALLÉN. 
C. F LIDELL. 

Att ofvanstående protokoll blifvit efter förut skedd kungörelse och justering 
offentligen uppläst å Rådhuset måndagen den 25 september 1916 kl. 2 e. m.; 
betygas 

FRITZ LUSCH. 

AXEL HOLMQVIST. 

Lyaekllspostena Tryckeri 1910. 



 

1916           Lysekils             N:r 12. 
Stadsfullmäktiges Handlingar. 

Protokoll, hållet vid Stadsfullmäktiges i Lysekil 
sammanträde den 27 Oktober 1916. 

§ 151. 
Upprop förrättades, hvarvid Herrar Granberg och Berger voro frånvarande. 
Herr Borgmästaren Sundberg öfvervar förhandlingarna. 
Vid protokollet undertecknad, sekreterare. 

§ 152. 
De vid uppropet anmälda förfallen godkändes.

§ 153  
Vid sammanträdet den 22 sistlidne juni förelåg Drätselkammarens framställning 

med anledning af att undertecknad, sekreterare, i egenskap af stadskassör, bokförare och 
Drätselkammarens sekreterare begärt att lönen för dessa tjänster måtte höjas från 2,500 
till 3,000 kronor, och beslöto Stadsfullmäktige att till ett sammanträde i oktober 
bordlägga den del af ärendet, som gällde dylik löneökning från 1 januari 1917. 

Ärendet återupptogs nu till behandling. 
Herr Radhe yrkade bifall till Drätselkammarens framställning i sagda del af 

ärendet. 
Herrar vice Ordföranden och Lidell yrkade bordläggning tills i november. 
Stadsfullmäktige beslöto bifalla det sistnämnda y rkandet. 
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Vid behandlingen af detta ärende var undertecknad icke närvarande, och 
protokollet för denna paragraf fördes af Herr Ordföranden. 

§ 154  
Den 22 sistlidne juni under § 119 i protokollet beslöto Stadsfullmäktige att 

öfver Herr Bergers motion om afstjälpningsplats öster om Slätteskär inhämta 
Magistratens yttrande och därefter remittera frågan till Drätselkammaren. 

Vid dagens sammanträde förelågo Magistratens och Drätselkammarens 
yttranden i ärendet jämte Hälsovårdsnämndens af Magistraten infordrade utlåtande 
tillika med transumt af kontraktet med stadens renhålhiingsentreprenörer. 

Drätselkammarens yttrande, af hvilket hufvuddragen af Magistratens och 
Hälsovårdsnämndens utlåtanden äfven framgingo, var af följande lydelse: 

»Utdrag af protokollet, hållet vid Drät-
selkammarens i Lysekil sammanträde den 20 
Oktober 1916. 

Närvarande: Herrar Ordföranden, vice Ordföranden, Björsell, Ljungberg och 
Hörman samt Stadsingeniören Kornell. 

Vid protokollet undertecknad, sekreterare. 

§ 203. Stadsfullmäktige beslöto vid sitt sammanträde den 22 sistlidne juni 
enligt § 119 i protokollet att inhämta Magistratens yttrande öfver Herr Bergers 
motion om afstjälpningsplats öster om Slätteskär för öfverflödsvaror samt att efter 
detta yttrandes afgifvande remittera ärendet till Drätselkammaren. 

Magistratens yttrande i ärendet förelåg nu jämte Hälsovårdsnämndens af 
Magistraten infordrade utlåtande. 

Tillika förelåg transumt af kontraktet med stadens renhållnings- entrepenörer. 
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Magistraten föreslog, att om en plats af ifrågavarande slag skulle 
anordnas, Magistraten då utfärdade nedanstående kungörelse, hvilken för att 
blifva gällande skall af Stadsfullmäktige antagas efter Hälsovårdsnämndens 
hörande och därefter fastställas af Konungens Befallningshafvande i länet: 

”KUNGÖRELSE. 

Magistraten får härmed såsom aflassningsplats för s. k. öfver- flödsvaror 
anvisa en plats öster om Slätteskär utanför det utfyllda området i nordostlig 
riktning, hvarest aflassningen skall ske vid de taflor med denna kungörelse, 
som skola uppsättas därstädes. 

På denna plats får dock icke läggas affall från hushållen, sopor, vid 
rengöring af gård och gata uppsamlad orenlighet, stinkande eller lätt 
förruttnande affall vid fabriker, handtverkerier och andra näringar, 
kreatursspillning, afträdesämnen eller annan orenlighet. 

Vid aflassning af tillåtna ämnen skall iakttagas, att de utstjälpas vid 
sjökanten så att en jämn utfyllnad erhålles, och skall därvid papper och andra 
lättare föremål bindas genom påläggande af jord eller annat tyngre ämne. 

Den som öfverträder hvad i denna kungörelse är stadgadt är förfallen till 
böter från 2 till och med 100 kronor, såvida icke å förseelsen följer ansvar efter 
allmän lag. 

Lysekil den  ........................ .» 

I sin skrifvelse framhöll Magistraten dock huruvida icke den 
angelägenhet, hvarom nu är fråga, bäst ordnades därigenom att i det kontrakt, som 
årligen uppgöres med stadens renhållningsentrepenör,                denne tillförbindes att 
utöfver den hämtningsskyldighet, som nu åligger honom, från staden afföra jämväl affall 
från fabriker, handtverkerier och andra näringar, äfvensom andra s. k. öfverflödsvaror 
mot en extra ersättning af t. ex. 1 krona pr lass. 

Hälsovårdsnämnden tillstyrkte i sitt utlåtande detta Magistratens 
sistnämnda förslag. 
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Efter diskussion och med tanke på att Magistratens af Hälsovårdsnämnden 
förordade förslag säkerligen skulle fördyra stadens renhåll- ningskoslnader beslöt 
Drätselkammaren att hos Stadsfullmäktige göra följande uttalande i ärendet: 

»Att på det lifligaste tillstyrka att Stadsfullmäktige måtte antaga 
Magistratens nämnda förslag till kungörelse om afstjälpnings- plats öster om 
Slätteskär med det tillägg i kungörelsen, att sand och slam, som upprensas ur 
stadens rännstens- och kloak brunnar, äfven måtte få å ifrågavarande plats 
afstjälpas.» 

Denna paragraf förklarades genast justerad. 

Som ofvan 
AXEL HOLMQVIST. 
Rätt utdraget; betygas 
AXEL HOLMQVIST. 

Sedan denna skrifvelse lästs, vidtog diskussionen, hvarunder följande talare 
yttrade sig: 

Herr Borgmästaren Sundberg: Anledningen hvarför Magistraten anser det 
lämpligare att renhållningsentrepenörerna afhämta dylika öfverflödsvaror än att 
afstjälpa dem på en upplagsplats inom staden är, att detta senare lätt kan föranleda 
till tvistigheter och åtal, om å sagda plats otillåtna ämnen afstjälpas. Beträffande 
det af Drätselkammaren föreslagna tillägget i kungörelsen om afstjälpning af sand 
och slam, är det nog ej lagligt att intaga en sådan bestämmelse, synnerligen som 
en dylik kungörelse ej utgör skydd mot åtal, om det skulle visa sig att 
ifrågavarande slam och sand äro illaluktande. Drätselkammarens uttalade 
farhågor att entrepenörerna skulle höja summan för renhållningen, om det af 
Magistraten särskildt förordade förslaget genomfördes, behöfde man ej frukta. 

Påpekade jämförelsen mellan närliggande städers och vårt ren-
hållningsväsen, hvarvid Lysekil intoge en fördelaktig ställning. Ansåg att ärendet 
kunde tills vidare bordläggas. 

Herr Aug. Mattsson: Om det skall blifva något helt med renhållningen, bör 
den anordnas så att alla stadens innevånare kunna 
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draga verklig nytta af densamma, hvilket blir fallet, om renhållnings-
entrepenörerna komma att åtaga sig hämtningen af nämnda öfver- flödsvaror. 
Tillstyrkte på det lifligaste bifall till Magistratens af Hälsovårdsnämnden 
förordade förslag. 

Herr Laurin: Beträffande sand och slam, som upprensas ur kloak- och 
rännstensbrunnar, skulle det blifva ytterst betungande för staden att låta köra 
dessa ämnen långa vägar för afstjälpning, hvilket blefve en följd, om 
renhållningsentrepenörerna skulle hämta dem. Yrkade att det af 
Drätselkammaren förordade förslaget måtte antagas, dock utan att det nämnda 
tillägget intages i kungörelsen. 

Herr Gunnerson: Ansåg det fördelaktigast att renhållningsentrepenörerna 
åtaga sig att hämta allt affall inom staden. Instämde i denna del af Magistratens 
förslag. 

Herr Ljungberg: Inom Drätselkammaren hade den uppfattningen gjort sig 
gällande, att det skulle blifva dyrare för staden, om renhållningsentrepenörerna 
fingo hand om hela renhållningen. Det af Drätselkammaren förordade sättet att 
använda platsen öster om Slätteskär såsom afstjälpningsplats synes för 
närvarande vara bästa lösningen af frågan, förutsatt att man, såsom 
Stadsingeniören påpekat, utfyller efter en viss ordnad plan. 

Herr Anderson: Vid afrödjning af tomter är det nödvändigt att hafva 
afstjälpningsplatsen vid Slätteskär, och vinner man ju äfven terräng där genom 
dylik utfyllning. Yrkade ärendets bordläggning. 

Herr Bovik: Uttalade önskvärdheten af att Hälsovårdsnämnden måtte göra 
något åt denna sak för att få den ordnad på ett för samhällets innevånare 
tillfredsställande sätt. Instämde i bordläes- ningsyrkandet. 

Herr Sterner: Magistratens kungörelse måste anses effektiv, hvarför det 
borde kunna blifva ordning och reda i förhållandena, om föreskrifterna 
efterföljas. Ansåg därför att Stadsfullmäktige måtte besluta i enlighet med 
Magistratens af Drätselkammaren tillstyrkta förslag, men hade intet emot att 
ärendet bordlädes. 

Då öfverläggningen förklarats afslutad, beslöto Stadsfullmäktige att 
bordlägga ärendet. 
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§ 155  
Stadstjänaren J. A. Johansson hade hos Magistraten begärt, att Magistraten 

måtte hos Stadsfullmäktige för honom tillstyrka ett dyrtidstillägg för innevarande 
år. 

Magistraten hade med anledning häraf beslutat att hos Stadsfullmäktige göra 
framställning om ett dyrtidstillägg af 10 kronor pr månad för bemälde Johansson att 
utgå från den 1 sistlidne juni till årets slut. 

Drätselkammaren, dit ärendet af Herr Ordföranden i Stadsfullmäktige 
remitterats, tillstyrkte genom föreliggande protokollsutdrag Magistratens förslag i 
ärendet och föreslog, att beloppet skulle utgå af medel anslagna för oförutsedda 
utgifter i årets stat. 

Sedan Magistratens och Drätselkammarens skrifvelser i ärendet lästs, yrkade 
Herr vice Ordföranden bifall till framställningen i enlighet med Drätselkammarens 
förslag och att detta dyrtidstillägg jämväl skulle beviljas sökanden för 
nästkommande år. 

Detta yrkande understöddes af Herr Radhe. 
Stadsfullmäktige beslöto bifalla sagda yrkande. 

§ 156  
Brandkorpralen A. J. Nordmark hade inkommit med begäran om erhållandet 

af ett dyrtidstillägg motsvarande 15 proc, af hans sammanlagda lön och att detta 
dyrtidstillägg måtte utgå från den 1 juli detta år och tills vidare. 

Herr Ordföranden i Stadsfullmäktige hade remitterat denna ansökan till 
Drätselkammaren för dess yttrande, hvilket nu genom protokollsutdrag förelåg 
och hvarigenom Drätselkammaren afstyrkte dyrtidstillägg på den grund, att 
sökanden redan åtnjuter större löneförmåner än poliskonstapel af högsta 
lönegraden. 

Stadsfullmäktige beslöto i enlighet med Drätselkammarens yttrande i 
ärendet. 

§ 157  
Med anledning af Herr Oscar Walléns framställning till Drätselkammaren 

om höjning af betalningen för uppvärmning af rådhuslokalerna från 400 kronor till 
1,300 kronor årligen hade Drätsel 



 

1916 den 27 Oktober. 

kammaren beslutat att ingå till Stadsfullmäktige och där på grund af de så 
väsentligt höjda bränsleprisen tillstyrka, att ifrågavarande ersättning måtte utgå 
med kronor 1,200 för tiden 1 september 1916 till 1 april 1917. 

Under behandlingen af detta ärende var Herr Wallén icke närvarande. 
Herr Gunnerson ansåg det föreslagna beloppet för högt. 
Herr Sterner nämnde, att man beräknat den af Drätselkammaren föreslagna 

ersättningen vara den ungefärliga själfkostnaden och att Herr Wallén under 
föregående säsong förlorat på rådhuslokalernas uppvärmning samt yrkade därför 
bifall till Drätselkammarens framställning i ärendet. 

Detta yrkande understöddes af Herrar Anderson och Radhe. 
Stadsfullmäktige beslöto bifalla Drätselkammarens framställning i ärendet. 

§ 158  
Drätselkammaren begärde bemyndigande att till Herr Konsul L. Laurin för ett 

pris af sex kronor och 50 öre (6,50) pr kvm. eller två kronor och 29 öre (2,29) pr 
kv.-aln få försälja ett tomtområde beläget i kvarteret Uranus och enligt bifogad skiss 
utgörande 789,3 kv.-meter. 

Herr Laurin var icke närvarande, då detta ärende behandlades. 
Enligt föreliggande protokoll hade Byggnadsnämnden intet att emot

ifrågavarande försäljning erinra. 
Herr Radhe yrkade bifall till Drätselkammarens framställning. 
Stadsfullmäktige beslöto enhälligt att bifalla Drätselkammarens anhållan. 

§ 159  
Drätselkammaren anhöll om bemyndigande att till Herr Konsul L. Laurin få 

försälja ett tomtområde vid Rosvikstorg att tilläggas f. d. Strandbergska tomten för ett 
pris af tjugo kronor (20) pr kv.-m. eller sju kronor och 04 öre (7,04) pr kv.-aln och 
enligt närsluten kartskiss utgörande cirka 443 kv.-meter. 

Då detta ärende behandlades var Herr Laurin ej närvarande. 
Byggnadsnämnden hade enligt föreliggande utlåtande beslutat att uppgöra 

förslag till jämkning i stadsplanen beträffande ifrågavarande 
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område samt å dylik ändring snarast möjligt söka fastställelse, då försäljning af 
berörda tomtområde endast kan ske under villkor att sådant förslag till jämkning 
af Konungens Befallningshafvando fastställes. 

Drätselkammaren hade därför tillstyrkt försäljningen under dessa af 
Byggnadsnämnden framhållna villkor och hade tillika i sin skrifvelse påpekat, att 
Stadsfullmäktige enligt beslut af den 20 december 1909 § 152 i protokollet upplåtit 
ifrågavarande område för hamnens bruk tills vidare, hvarför nämnda beslut måste 
upphäfvas om be- mälda försäljning skall kunna komma till stånd. 

Under den i ärendet uppkomna diskussionen yttrade sig följande talare: 
Herr Anderson: Yrkade bifall till Drätselkammarens förslag i ärendet. 

Herr Wallén: Föreslog att priset sättes till 5 kronor pr kv.-aln. 
Tillstyrkte i öfrigt försäljningsvillkoren och betonade, att det här ej gäller en 

affärstomt hvarför ett pris af 5 kronor härvidlag kunde vara tillräckligt, helst som det 
äfven kommer att tarfvas en afsevärd sprängning å tomtområdet. 

Herr Radhe: Stadsfullmäktige böra försälja tomten till Herr Laurin, men det af 
Drätselkammaren föreslagna priset är för högt, i synnerhet som f. d. Strandbergska 
tomten ej gärna kan med fördel bebyggas utan att ägaren däraf förvärfvar 
ifrågavarande tomtdelar. Instämde i Herr Walléns yrkande samt hemställde huruvida 
ej hamnen vid en eventuell dylik försäljning borde erhålla något vederlag, om ej 
annat såsom räntefrihet å hamnens skuld till stadskassan. 

Herr Ordföranden: Ansåg 5 kronor pr kv.-aln vara ett skäligt pris och förenade 
sig med Herr Walléns yrkande samt påpekade, att det tomtområde, det här gäller är i 
arrendelängden för stadens tomter upptaget till ett pris af 2 kr. och 50 öre kv.-aln. 
Yrkade ärendets återremiss till Drätselkammaren för åsättande af ett annat pris och 
inhämtande af Hamnstyrelsens yttrande öfver ifrågavarande försäljning hvad 
beträffar det till hamnen upplåtna området. 

Herr Bovik: Ansåg det af Drätselkammaren föreslagna priset lämpligt, om 
man jämför det med andra tomtpris f. ex. det pris af 7 kronor, som staden en gång 
begärde för den af Fabrikör Carl Olsson förr arrenderade tomten vid Kungsgatan. 
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Herr Gunnerson: 20 kronor pr kv.-m. är ej för högt pris för ett stycke af 
hamnens område, men bäst vore om man sluppe att afhända sig dylikt område. 

Herr Anderson: Ansåg efter de upplysningar, som framkommit, priset 20 
kronor pr kv.-m. för högt och ändrade sitt yrkande med anslutning till Herr 
Walléns förslag. 

Herr Lidell: Herr Boviks yttrande kan nog till viss del äga sin riktighet, men
här gäller det att af hamnens område sälja bitar, hvilka lätt kunna undvaras, och att 
ingen annan än ägaren af f. d. Strandbergska tomten kan utnyttja desamma för 
bebyggande. Instämde i remissyrkandet. 

Efter slutad öfverläggning beslöto Stadsfullmäktige bifalla Herr 
Ordförandens yrkande om återremiss till Drätselkammaren. 

§ 160  
Drätselkammaren anmälde, att från Kungl. Pensionsstyrelsen ingått 

meddelande att inom en månad efter meddelandets emottagande insätta å 
Pensionsstyrelsens giroräkning i Riksbanken kronor 596 och 05 öre utgörande den 
andel, som staden skall betala för pensionstillägg enligt Kungl. kungörelsen af den 
10 april 1915, och anhöll Drätselkammaren att ifrågavarande belopp måtte 
upptagas i 1917 års stat för uttaxering. 

Med bifall till denna begäran lades skrifvelsen till handlingarna. 

§ 161  
Svenska Stadsförbundet hade till Drätselkammaren hemställt om 

prenumeration å dess tidskrift för år 1917 med samma antal exemplar som i år. 
Drätselkammaren hade med detta ärende ingått till Stadsfullmäktige och 

tillstyrkte sagda begäran, och beslöto Stadsfullmäktige i enlighet härmed. 
§ 162  

Följande skrifvelse förelåg från Drätselkammaren med anledning af Herr 
Stadsingeniören Oscar A. Kornells begäran om entledigande från stads- och 
hamningeniörstjänsten härstädes fr. o. m. detta ars utgång: 
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Utdrag af protokollet, hållet vid Drätselkammarens 
i Lysekil sammanträde den 20 Oktober 1916.

Närvarande: Herrar Ordföranden, vice Ordföranden, Björsell, Ljungberg och 
Hörman samt Stadsingeniören Kornell. 

Vid protokollet undertecknad, sekreterare. 

§ 204. Herr Stadsingeniören Oscar A. Kornell hade genom skrifvelse af den 
16 dennes afsagt sig stads- och hamningeniörstjänsten i Lysekil med begäran att få 
lämna denna tjänst från och med innevarande års slut. 

Drätselkammaren, som på grund af förhandenvarande förhållanden, 
godkände Herr Kornells begäran, beslöt ingå till Stadsfullmäktige med ärendet och 
där föreslå, att Drätselkammaren får i uppdrag att annonsera sagda tjänst till 
ansökan ledig med tillträde den 1 januari 1917 och att lönen för stads- och 
hamningeniörstjänsten bestämmes till kronor 3,000 pr år jämte tvenne 
ålderstillägg hvardera å 500 kronor efter respektive 3 och 6 års väl vitsordad 
tjänstgöring samt att Drätselkammaren efter granskning af inkomna ansökningar 
ingår med desamma jämte förslag till Stadsfullmäktige för besluts fattande om 
tjänstens tillsättande. 

Denna paragraf förklarades genast justerad. 

Som ofvan 
AXEL HOLMQVIST. 

Rätt utdraget; betygar 
AXEL HOLMQVIST. 

Sedan denna skrifvelse lästs uttalade Herr Radhe sitt beklagan- 
de öfver att Stadsingeniör Kornell skulle lämna stadens tjänst och 
ansåg, att Drätselkammaren stipulerat lönen för lågt för att kunna 
erhålla en kompetent stadsingeniör och föreslog, att lönen måtte be- 
stämmas till 3,500 kronor med de af Drätselkammaren föreslagna 
ålderstilläggen. 
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Herr Sterner yttrade, att det visserligen kunde tyckas som om lönen satts låg, 
men om det skulle visa sig, att man får en duglig ingeniör, så går det ju att höja 
lönen. 

Stadsfullmäktige beslöto bifalla Drätselkammarens framställning i ärendet så 
väl beträffande annonsering och tillsättande som lönevillkor. 

§ 163. 
K. Kontrollstyrelsen anhöll genom föredragen skrifvelse att Stadsfullmäktige 

måtte yttra sig i fråga om ansvarsfrihet för Lysekils Bränvinsförsäljnings 
Aktiebolag beträffande dess räkenskaper och förvaltning för år 1915. 

För sagda tid förelåg nu revisionsberättelse öfver bemälda bolags 
räkenskaper och förvaltning. 

Stadsfullmäktige beslöto för sin del bevilja vederbörande ansvarsfrihet för 
den tid revisionen omfattade. 

§ 164  
Plåtslageriarbetaren Arvid Johansson, Kungsgatan 51, ansökte om afkortning 

af honom påförda stadsutskylder att utgå 1916 utgörande kronor 64 och 85 öre. 
Denna ansökan hade af Herr Ordföranden i Stadsfulllmäktige remitterats till 
Drätsekammaren för dess yttrande, hvilket nu förelåg, och hvarigenom denna 
afkortning tillstyrktes på grund af det svåra olycksfall, som förra året drabbat 
sökanden. 

Stadsfullmäktige beslöto enhälligt bifalla sagda afkortnings beviljande. 
§ 165  

Herr Konsul Magnus Radhe afsade sig genom föredragen skrifvelse 
uppdraget att vara Lifsmedelsnämndens ordförande. 

Herr Ordföranden föreslog som ordförande i Herr Radhes ställe Herr 
Bankdirektören Ragnar Berger, hvilket förslag af Stadsfullmäktige bifölls. 

Härefter föreslog Herr Ordföranden äfven att välja en ny ledamot i 
Lifsmedelsnämnden, då denna skall bestå af 5 medlemmar samt föreslog Herr O. 
G. Löfving under motivering af hans erfarenhet som köpman. 
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Herr Löfving undanbad sig detta val. 
Herr Radhe föreslog då Herr Aug. Mattsson. 
Sedan Herr Radhe återtagit detta förslag, valde Stadsfullmäktige 

enhälligt Herr 0. G. Löfving till ledamot af Lifsmedelsnämnden. 

§ 166  
Från Herr Ordföranden i Stadsfullmäktige förelåg följande motion: 

»Till Stadsfullmäktige i Lysekil. 
Då lag om behandling af alkoholister den 3% 1913, hvilken trädt i kraft 

den Vs 1916, i § 3 stadgar, att i hvarje kommun skall finnas en 
nykterhetsnämnd och tillika, att kommunens fattigvårdsstyrelse skall utgöra 
sådan, där ej särskild sådan blifvit tillsatt, får undertecknad föreslå, att 
stadsfullmäktige uttryckligen genom beslut förklara härvarande 
fattigvårdsstyrelse utgöra nykterhetsnämnd för Lysekil. 

Lysekil den 23 oktober 1916. 
FRITZ LUSCH. 

Sedan denna motion lästs, beslöto Stadsfullmäktige enhälligt bifalla 
densamma. 

§ 167- 
Herr Oscar Wallén hade till Stadsfullmäktige inkommit med 

nedanstående motion: 

»Till Herrar Stadsfullmäktige i Lysekil. 

Stadens renhållning har genom de senare årens ökade kostnader 
kommit upp till en summa, som i förhållande till stadens folkmängd är 
onaturligt hög och dock ej i sanitärt afseende fullt tillfredsställande. Som 
ytterligare höjning af kostnaderna för nästa år lär vara att vänta, anser jag, 
att tiden är inne för införande af ett mera tidsenligt system, hvarigenom 
staden säkert kan vinna betydligt i såväl sanitärt som ekonomiskt afseende. 
På grund af ofvan- 
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stående, föreslår jag, att Stadsfullmäktige måtte besluta tillsätta en 
kommitté af 3 personer, som få i uppdrag att uppsätta förslag till nytt 
system för Lysekils stads renhållning jämte kostnadsberäkning. 

Lysekil den 12 oktober 1916. 

OSCAR WALLÉN.» 

Sedan motionen lästs yttrade sig i ärendet: 
Herr Wallén: Att motionen aflämnats på den grund att det i dessa nejder 

är svårt att få entrepenörer, som åtaga sig stadens renhållning på lämpliga 
villkor, men att det funnes möjlighet att få dessa förhållanden ändrade 
genom att med järnväg uppåt landet transportera och afyttra 
renhållningsprodukterna. Yrkade bifall till motionen. 

Sedan motionen af Stadsfullmäktige bifallits, begärdes ordet af Herr 
Lidell, som föreslog såsom medlemmar i bemälda kommitté: Herrar Oscar 
Wallén, Emilius Hörman och Gust. Karlson med Ilerr Wallén såsom 
sammankallande, hvilket förslag af Stadsfullmäktige bifölls. 

Dessutom beslöto Stadsfullmäktige på förslag af Herr Ordföranden att 
anmoda Hälsovårdsnämnden att icke afsluta kontrakt med 
renhållningsentrepenörerna för längre tid än ett år. 

§ 168  
Herr Doktor Axel Nilsson hemställde genom föredragen skrifvelse att 

Stadsfullmäktige måtte bevilja ett extra anslag å 1,490 kronor för år 1917 till 
förbättrande af lönerna för härvarande samskolas lärare. Jämte skrifvelsen 
var bifogat Kungl. Läroverksöfver- styrelsens cirkulär om behofvet af dylik 
löneförbättring. 

Stadsfullmäktige beslöto på förslag af Herr Ordföranden att icke 
upptaga ärendet i dess nuvarande skick till behandling utan återsända 
skrifvelsen med begäran om en noggrann och detaljerad utredning i ärendet 
från Samskolestyrelsen för att Stadsfullmäktige efter en dylik utrednings 
emottagande senare må kunna taga ärendet under öfvervägande. 
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§ 169  
Att jämte Herr Ordföranden justera dagens protokoll utsågos Herrar 

Hörman och Thorsson. 
Som ofvan 

AXEL HOLMQVIST. 
Justerad t: 

FRITZ LUSCH. 
EM. HÖRMAN. 

AUG. THORSSON. 

Att ofvanstående protokoll blifvit efter förut skedd kungörelse och 
justering offentligen uppläst å Rådhuset lördagen den 4 november 1916 
kl. 3 e. m.; betygas 

FRITZ LUSCH. 
AXEL HOLMQVIST. 

Lysekllsposlens Tryckeri laia* 



 

1916          Lysekils         N:r 13. 
Stadsfullmäktiges Handlingar. 

Protokoll) hållet vid Stadsfullmäktiges i 
Lysekil sammanträde den 24 November 1916. 

§ 170  
Upprop förrättades, hvarvid Herrar Radhe, Granberg, Oscar J. Mattsson 

och Löfgren voro frånvarande. 
Herr Borgmästaren Sundberg öfvervar förhandlingarna. 
Vid protokollet undertecknad, sekreterare. 

§ 171  
De vid uppropet anmälda förfallen godkändes. 

§ 172  
Att jämte Herr Ordföranden justera dagens protokoll utsagos Herrar 

Gunnerson och Berger. 

§ 173  
Till ledamöter i Budgetsberedningen för granskning af Magistratens 

utgifts- och inkomstförslag för år 1917 hade Valkommittén föreslagit omval af 
de förra året varande ledamöterna, Herrar Kyrkoherden Fritz Liisch, Konsul 
Magnus Radhe, Handlanden B. P. Jonsson, Förvaltaren John Sterner och 
Redaktören Axel Ljungberg med deras suppleanter Herrar Byggmästaren Oscar 
Wallén och Fabrikören Rich. Björsell. 

Valet, som nu företogs, utföll i enlighet med sagda förslag. 

§ 174  
Till ombud vid årets mantalsskrifning valdes i enlighet med Valkommitténs 

förslag Herrar Stadsvaktmästaren J. A. Johansson, Hälso- 
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vårdstillsyningsmannen Aug. Ehnberg och Kyrkovaktmästaren J. 
Augustsson samt till suppleant Herr Stadsexekutorn Rudolf Ljunggren. 

I arvode bestämdes lö kronor till hvarje ombud. 
I samband med detta val påpekade Herr Berger, att det vid denna 

mantalsskrifning bättre än hittills måtte tillses att alla i staden boende 
personer här mantalsskrifvas. 

§75. 
Med anledning af Stadsfullmäktiges beslut af den 27 sistlidne 

Oktober förelåg val af stads- och hamningeniör. 
Från Drätselkammaren hade nedanstående tvenne protokollsutdrag i 

ärendet inkommit: 

Utdrag af protokollet, hållet vid Drät-
selkammarens i Lysekil sammanträde den 15 
November 1916. 

Närvarande: Herrar Ordföranden, Luckey, Bovik, Ljungberg och 
Wallén samt Stadsingeniören Kornell. 

§ 216. Sedan jämlikt Stadsfullmäktiges beslut af den 27 sistlidne 
oktober på grund af Drätselkammarens framställning befattningen såsom 
stads- och hamningeniör härstädes förklarats till ansökan ledig, så hade 
inom ansökningstidens utgång denna dag 24 skriftliga, förseglade 
ansökningar inkommit, hvilka nu brötos och befunnos vara från: 

Ingeniörerna 
1) Fritz Pauly, Stockholm. 
2) Vilh. Hansson, Luleå. 
3) N. P. Harsten, Hällevik. 
4) W. Lindström, Norrköping. 
5) B. Borgström, Västerås. 
6) D. Aronson, Göteborg. 
7) Astolf Ekemalm, Arboga. 
8) 0. Görtz, „ 
9) Gustaf Goldkuhl, Katrineholm. 
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10) Wilhelm Pauli, Karlstad. 
11) J. H. Arvidsson, Göteborg. 
12) Einar D. Insulander, Stockholm. 
13) Harvey Skarstedt, Torfved. 
14) Sigfrid Berne, Uddevalla. 
15) Victor Christiernin, Orsa.  
16) Arhtur Mårtensson, Borlänge. 
17) Berthold Hartman, Stugsund. 
18) A. Ljunggren, Huskvarna. 
19) Valfr. Bergdahl, Olofström. 
20) Sven H. Lundgren, Malmö. 
21) Kaptenen vid Kungl. Väg- och Vattenbyggnadskåren, Thor Berg, 

Stockholm. 
22) Ingeniör G. W. Sterregaard, Trelleborg. 
23) „ C. T. Andersson, Göteborg. 
24) „ Karl W. Ericsson, Stockholm. 
Bland de sökande förbehöllo sig:
Insulander, att tjänsten blir förenad med trafikchefsbefattningen, och 

att lönen för dessa förenade tjänster utgår med cirka 6,000 kronor. 
Berne, att grundlönen bestämmes till 4,000 kronor, eventuellt enligt 

senare meddelande 3,500 kronor. 
Andersson, att begynnelselönen sättes till 3,500 kronor. 
Drätselkammaren beslöt att hänskjuta pröfningen af ansökningarna till 

en kommitté bestående af Herrar Ordföranden, Wallén, Ljungberg och 
Stadsingeniören Kornell, för att denna kommitté snarast måtte inkomma 
med förslag till afgifvande af förord för berörda tjänsts besättande. 

Som ofvan 
AXEL HOLMQVIST. 

Rätt utdraget från det justerade protokollet; betygas 
AXEL HOLMQVIST. 
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»Utdrag af protokollet, hållet vid Drät-
selkammarens i Lysekil sammanträde den 22 
November 1916. 

Närvarande: Herrar Ordföranden, Bovik, Ljungberg, Hörman och 
Christenson samt Stadsingeniören Kornell. 

Vid protokollet undertecknad, sekreterare. 

§ 223. Vid sammanträdet den 15 dennes beslöt Drätselkammaren att för 
pröfning öfverlämna de inkomna ansökningarna till den ledig- förklarade stads-
och hamningeniörstjänsten till en kommitté. 

Denna kommitté, som noga genomgått samtliga ansökningshandlingar, 
förordade att Drätselkammaren måtte å förslag uppsätta följande af de sökande i 
här nedan nämnd ordning: 

1) Ingeniören Sven H. Lundgren, Malmö. 
2) „ D. Aronson, Göteborg.  
3) „ A. Ljunggren, Huskvarna. 
Herr Ordföranden i Drätselkammaren hade remitterat samtliga ansökningar 

till Herr vice Ordföranden i Hamnstyrelsen och tillika meddelat kommitténs 
utlåtande. 

Herr vice Ordföranden i Hamnstyrelsen hade bland de sökande äfven fast sig 
vid Ingeniören W. Lindström, Norrköping, detta på grund af hans kompetens för 
vattenbyggnadsarbeten. 

Drätselkammaren beslöt att godkänna ofvanstående kommittéförslag och med 
detsamma ingå till Stadsfullmäktige. 

Beträffande den af Hamnstyrelsens vice Ordförande omnämnde  Lindström 
ansåg Drätselkammaren visserligen, att han hade goda vitsord, men att hans praktik 
i allmänna arbeten, hvilka i stor utsträckning förekomma här, vore ytterst liten. 

Drätselkammaren beslöt dock att fästa Stadsfullmäktiges uppmärksamhet på 
saken. 

Denna paragraf förklarades genast justerad. 
Som ofvan 

AXEL HOLMQVIST. 
Rätt utdraget; betygar 

AXEL HOLMQVIST. 
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Sedan dessa handlingar lästs jämte ansökningar med tillhörande 
meritförteckningar och betyg för de 3 på förslag af Drätselkammaren uppsatta 
sökandena och den af Herr vice Ordföranden i Hamnstyrelsen förordade W. 
Lindström begärdes ordet af Herr Gunnerson, som yttrade att de 3 af 
Drätselkammaren på förslag uppsatta sökandena hade lägre kompetens än 
Lindström och att bland de sökande funnos många andra att välja på, som kunde 
haft företräde, men medgaf att Lundgren hade goda vitsord och bland annat 
öfverbetyg i matematik. 

Talaren ansåg dock Lindström vara den bäst meriterade och hade stor praktik 
då det gäller en hel del arbeten såsom anläggningar för hamnar, elektricitetsverk m. 
m. samt förordade på anförda skäl att förslaget måtte ändras sålunda att W. 
Lindström sättes i l:sta förslagsrummet, Sven H. Lundgren i 2:dra och Wilh. Pauli i 
3:dje. 

Då öfverläggningen förklarats afslutad utsågs medelst sluten omröstning till 
stads- och hamningeniör härstädos på de af Drätselkammaren annonserade 
villkoren Ingeniören Sven H. Lundgren i Malmö med 17 röster. 

Vid omröstningen tillföllo 2 röster Ingeniören W. Lindström i Norrköping. 
§ 176  

Till förnyad behandling upptogos de vid sammanträdet den 13 sistlidne 
September under § 150 bordlagda ansökningarna om rätt till utskänkning af vin och 
öl under år 1917 af följande personer å nedannämnda ställen, nämligen: 

1) Bernh. Hedberg i huset N:o 45 Gamla Strandgatan. 
2) 0. Dorthé i ,, ,, 33 Kungsgatan. 
3) J. S. Winberg i ,, ,, 36 Gamla Strandgatan. 
Sedan ansökningshandlingarna lästs yrkade Herr Ljungberg afslag å 

samtliga ansökningar, synnerligen beträffande J. S. XV inberg. 
Herr Lidell yrkade bifall till Bernh. Hedbergs och O. Dorthés ansökningar, 

då de af dessa personer innehafda ölserveringarna voro behöfliga samt välskötta. 
Herr Gunnerson instämde i afslagsyrkandet beträffande Winbergs ansökan. 
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Då öfverläggningen förklarats afslutad beslöto Stadsfullmäktige att afslå J. 
S. Winbergs ansökan. 

Sedan Ordföranden härefter framställt proposition på bifall till hvartdera af 
de gjorda yrkandena beträffande Bernh. Hedbergs och O. Dorthés ansökningar 
samt förklarat yrkandet om bifall till dessa ansökningar vara med öfvervägande 
ja besvarat, begärdes votering, som verkställdes enligt följande godkända 
voteringsproposition: 

»Den, som vill tillstyrka bifall till Bernh. Hedbergs och O. Dorthés 
ansökningar med den af Herr Lidell anförda motiveringen, röstar: ja; 

Den, det icke vill, röstar: nej; 
Vinner nej, hafva Stadsfullmäktige beslutat att afstyrka bifall till 

sistnämnda ansökningar.» 
Vid härefter företaget upprop till omröstning, i hvilken Herr Gunnerson ej 

deltog, röstade: 
Herrar vice Ordföranden, Lindbom, Luckey, Aug. Mattsson, Sterner, 

Löfving, Lidell, Wallén, Hörman, Anderson, Karlson, Berger och Ordföranden: 
ja, 

men Herrar Bovik, Ljungberg, Gunnarsson, Thorsson och Tinggren: nej. 
Med 13 ja- mot 5 nej-röster hade alltså Stadsfullmäktige beslutat att 

tillstyrka bifall till Bernh. Hedbergs och O. Dorthés ansökningar. 
§ 177  

Det under § 154 den 27 sistlidne Oktober behandlade och bordlagda 
ärendet om afstjälpningsplats öster om Slätteskär återupptogs till behandling. 

Herr Berger yrkade bifall till Magistratens af Drätselkammaren förordade 
förslag i ärendet. 

Herr Borgmästaren ansåg att det af Drätselkammaren föreslagna tillägget 
till Magistratens kungörelse icke borde i kungörelsen intagas. 

Härefter beslöto Stadsfullmäktige att i oförändrat skick antaga 
Magistratens af Drätselkammaren förordade förslag till kungörelse om 
afstjälpningsplats öster om Slätteskär. 

§ 178  
Vid sammanträdet den 27 sistlidne Oktober bordlädes ansökan från 

undertecknad, sekreterare, med framställning om att lönen för tjänsterna 



 

1916 den 24 November. 

såsom stadskassör, bokförare och Drätselkammarens sekreterare måtte höjas 
från 2,500 till 3,000 kronor från och med den 1 nästkommande januari. 

Då detta ärende nu föredrogs, meddelade Herr Ordföranden, att sökanden 
till honom uttalat önskan om att ansökningen måtte ändras sålunda: 

»Att grundlönen blir oförändrad eller kronor 2,500: —, men att de båda 
ålderstilläggen, som skola utgå efter 3 och 5 års tjänstgöring, höjas från 250: — till 
500: — kronor hvartdera och utgå från respektive 1917 och 1919 års början.» 

Denna ändrade form af ansökningen upptog Herr Ordföranden som sitt eget 
yrkande. 

Herr Ljungberg anslöt sig till detta yrkande. 
Stadsfullmäktige beslöto att bifalla sökandens ändrade framställning i 

enlighet med det af Herr Ordföranden gjorda yrkandet. 
Vid behandlingen af detta ärende var undertecknad icke närvarande, och 

protokollet för denna paragraf fördes af Herr Ordföranden. 
§ 179  

Vid sammanträdet den 27 sistlidne Oktober förelåg i Stadfullmäktige 
Drätselkammarens begäran om bemyndigande att till Herr Konsul L. Laurin för ett 
pris af tjugo (20) kronor per kvadratmeter eller sju kronor 4 öre (7: 04) per 
kvadrataln få försälja ett tomtområde vid Rovikstorg att tilläggas f. d. 
Strandbergska tomten. 

Stadsfullmäktige beslöto vid nämnda sammanträde att återremittera 
ärendet till Drätselkammaren för åsättande af ett annat pris och inhämtande af 
Hamnstyrelsens yttrande öfver ifrågavarande försäljning, hvad beträffar det till 
hamnen upplåtna området. 

Drätselkammarens förnyade utlåtande i ärendet förelåg nu enligt 
protokollsutdrag af den 22 innevarande november. 

Drätselkammaren, som inhämtat Hamnstyrelsens yttrande, hvar- igenom 
berörda försäljning tillstyrktes, förordade, med upphäfvande af sitt beslut af den 
27 September detta år, hvad priset beträffar, att priset å ifrågavarande 
tomtområde bestämmes till femton (15) kronor per kvadratmeter eller fem 
kronor och 28 öre (5: 28) per kvarataln. 
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Sedan Drätselkammarens och Hamnstyrelsens yttranden i ärendet lästs, 
beslöto Stadsfullmäktige enhälligt att, med upphäfvande af sitt beslut af den 20 
december 1909, § 152 i protokollet, angående den del af området, som upplåtits 
till hamnen, bifalla ifrågavarande försäljning i enlighet med Drätselkammarens 
sistnämnda framställning och under villkor att jämkning i stadsplanen 
beträffande berörda område kommer att af Konungens Befallningshafvande 
fastställas. 

§ 180  
Den 7 januari detta år under § 12 i protokollet beslöto Stadsfullmäktige på 

förslag af Herr Borgmästaren Sundberg att tillsätta en kommitté af 5 personer för 
att utarbeta förslag till instruktion för polisstyrelse. 

Till ledamöter af denna kommitté valdes Herrar Borgmästaren Axel 
Sundberg, Bankdirektören Ragnar Berger, Kamreraren C. F. Lidell, Redaktören 
Axel Ljungberg och Fabrikören Alfr. Bovik med Herr Borgmästaren som 
sammankallande. 

Till dagens sammanträde hade nu dylikt förslag inkommit enligt 
 ................................................................................. Bil N:o 15, 1916. 

Sedan detta förslag lästs, yttrade Herr Berger: Att reglementet möjligen 
kunde tyckas vara för långt, men så vore dock ej förhållandet, då intet onödigt 
i detsamma intagits. Kommittén hade icke kunnat förorda att en dylik styrelse 
eller nämnd finge bestämmanderätt i dithörande frågor, men att nämnden dock 
kunde hafva stor betydelse som en god förbindelse emellan Magistraten och 
Stadsfullmäktige. Yrkade att Stadsfullmäktige måtte antaga förslaget i 
föreliggande skick och uppdraga åt Valkommittén att inkomma med förslag å 
de tre ledamöter, som af Stadsfullmäktige skola väljas i polisnämnden. 

Stadsfullmäktige beslöto bifalla detta yrkande. 

§ 181  
Drätselkammaren begärde bemyndigande att i Aktiebolaget Göteborgs 

Bank å löpande räkning få upplåna medel till och med ett belopp af 130,000 
kronor under detta år. 

Sin framställning motiverade Drätselkammaren genom en skriftlig 
redogörelse Öfver hvartill dessa penningar behöfdes. 
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Stadsfullmäktige beslöto utan votering att bifalla ifrågavarande 
framställning. 

Denna paragraf förklarades genast justerad. 

§ 182  
Lysekils Föreläsningsförening begärde till föreläsningsverksam- heten 

under år 1917 ett anslag af 600 kronor och till folkbiblioteksverksamheten för 
samma tid ett anslag af 200 kronor. 

Ansökan hade af Herr Ordföranden i Stadsfullmäktige remitterats till 
Drätselkammaren för dess yttrande, hvilket nu förelåg. 

Drätselkammaren hade vid sitt sammanträde den 20 sistlidne Oktober 
bordlagt ärendet för att genom Herr Ljungberg inhämta utredning öfver huru 
stor frekvensen varit under de närmast föregående årens föreläsningar. 

Vid Drätselkammarens sammanträde den 15 dennes förelåg denna 
utredning, hvaraf framgick att antalet besökare vid föreläsningarna ökats under 
årens lopp och att denna föreläsningsförening nu är en af de största och 
lifaktigaste i länet. 

Drätselkammaren beslöt vid sistnämnda sammanträde att hos 
Stadsfullmäktige tillstyrka för föreläsningsverksamheten ett anslag af 400 
kronor under år 1917 och till folkbiblioteksverksamheten för samma tid ett 
anslag af 200 kronor. 

Mot detta beslut, hvad beträffar anslaget till folkbiblioteksverksamheten, 
hade Herrar Wallén och Luckey reserverat sig, då de yrkat, att detta anslag 
måtte sättas till 100 kronor. 

Sedan handlingarna i ärendet lästs yttrade sig: 
Herr Gunnerson, som uttryckte sin tillfredsställelse öfver hvad 

Drätselkammaren härvidlag tillstyrkt och yrkade bifall till detta förslag. 
Herr Luckey: Att han och Herr Wallén vid frågans behandling i 

Drätselkammaren ansett, att anslaget till folkbiblioteksverksamheten bort 
sättas i 100 kronor. Yrkade nu att anslaget till föreläsningsverksamheten sättes 
till 300 kronor och anslaget 200 kronor till folkbiblioteksverksamheten 
bibehålies enligt Drätselkammarens förslag. 

Herr Gunnerson: Att man redan ingått med begäran om statsanslag och 
därvid tagit i beräkning att staden skulle till föreläsningsverksamheten anslå 
minst 400 kronor, med hvilket belopp man nätt 
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och jämnt kan täcka utgifterna. Ansåg därför ej rådligt att nedsätta anslaget. 
Sedan öfverläggningen förklarats afslutad och Herr Ordföranden efter 

framställd proposition på bifall till hvartdera af de båda yrkandena förklarat 
Herr Gunnersons yrkande om bifall till Drätselkammarens förslag vara med 
öfvervägande ja besvarat, begärdes votering, som verkställdes enligt följande 
godkända voteringsproposition: 

»Den, som bifaller Herr Gunnersons yrkande i enlighet med 
Drätselkammarens förslag, röstar: ja; 

Den, det icke vill, röstar: nej; 
Vinner nej, hafva Stadsfullmäktige beslutat bifalla Herr Luckeys 

yrkande». 
Vid upprop till omröstning röstade härefter: 
Herrar Gunnerson, Sterner, Bovik, Ljungberg, Gunnarsson, Thorsson, 

Tinggren och Berger: ja, 
men Herrar vice Ordföranden, Lindbom, Luckey, Aug. Mattsson, 

Löfving, Lidell, Wallén, Hörman, Anderson, Karlson och Ordföranden nej. 
Med 11 röster mot 8 hade alltså beslutats i enlighet med nej-

propositionen, hvadan Stadsfullmäktige beslutat att för år 1917 bevilja 
Lysekils Föreläsningsförening ett anslag af 300 kronor till föreläsnings 
verksamheten och ett anslag af 200 kronor till folkbiblioteksverksamheten för 
samma tid. 

Denna paragraf förklarades genast justerad. 

§ 183  
Lärarekåren i Lysekils Samskola hade till skolans styrelse hemställt om 

ett dyrtidstiliägg af 10 °/o af nominella lönen, hvilket skulle draga en kostnad 
af 1,490 kronor. 

Vid Stadsfullmäktiges sammanträde den 27 sistlidne Oktober hade 
Doktor Axel Nilsson genom skrifvelse hemställt att Stadsfullmäktige måtte 
bevilja ett anslag för berörda ändamål, men beslöto Stadsfullmäktige på 
förslag af Herr Ordföranden att icke upptaga ärendet i dess dåvarande skick 
utan återsända skrifvelsen med begären om noggrann utredning i ärendet från 
Samskolestyrelsen för att Stadsfullmäktige senare måtte kunna taga 
detsamma under öfvervägande. 
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Samskolestyrelsen, som den 9 dennes behandlat ärendet, hade inkommit 
med utlåtande däröfver hvaraf framgick att Styrelsen, som nu icke ansett sig i 
stånd att med skolans medel kunna bestrida en dylik utgiftsökning, beslutat ingå 
till Stadsfullmäktige med lärarekårens ansökan jämte vidfogad tablå för 
Stadsfullmäktiges välvilliga bepröfvande. 

Handlingarna i ärendet hade af Herr Ordföranden i Stadsfullmäktige 
remitterats till Drätselkammaren för dess yttrande, hvilket nu förelåg. 

Drätselkammaren hade gjort följande uttalande i ärendet: 
»Ehuruväl Drätselkammaren anser lärarekårens framställning om 

förbättring af dess lönevillkor under dessa dyrtider berättigad, kan staden dock ej 
med sina tryckta ekonomiska förhållanden sträcka sig utöfver mera än det årliga 
anslag, som beviljas samskolan. 

När härtill kommer att skolan som privat sådan genom beslutet om byggnad 
af kommunal mellanskola så att säga står på afskrif- ning och att skolan enligt 
räkenskaperna vid 1915 års slut hade en kassabehållning af 6,065 kronor och 68 
öre, medel som hopsamlats medelst terminsafgifter, stats- och stadsanslag, och 
hvilka medel alltså uteslutande böra användas till bestridande af skolans utgifter, 
så anser Drätselkammaren att berörda framställning under sådana förhållanden 
måste vara en Samskolestyrelsens ensak, som icke bör föranleda till någon åtgärd 
från Stadsfullmäktiges sida». 

Sedan Samskolestyrelsens och Drätselkammarens skrifvelser i ärendet lästs 
meddelande Herr Ordföranden, att Rektor Edgren inkommit med skrifvelse, 
hvilken lästes, och hvarigenom Rektor Edgren för sitt vidkommande återkallade 
nämnda ansökan. 

Härefter begärdes ordet af Herr Berger, som, med anledning af den 
skrifvelse i ärendet, hvilken förelåg vid Stadsfullmäktiges sammanträde den 27 
sistlidne Oktober från Doktor Axel Nilsson, yttrade, att skrifvelsen, på grund af 
den lättvindighet hvarmed den var af- fattad, icke bort återsändas, ej heller skulle 
Stadsfullmäktige hafva fästat något som helst afseende vid densamma. 

Herr Gunnerson genmälde att han icke ville försvara det sätt hvarpå Doktor 
Nilsson framfört ärendet till Stadsfullmäktige, men anförde gent emot 
Drätselkammarens uttalande, att skolans ekonomiska ställning icke är så lysande 
som det af revisionberättelsen för 1915 



 

1916 den 24 November.

tycktes framgå, då under innevarande år en inteckning å 5,500 kronor betalts. 
Herr Berger, som i enlighet med Drätselkammarens åsikt fann skolans 

ekonomi god, synerligen då den haft förmåga att under den korta tidrymden af 
mindre än ett år göra en så väsentlig kapital- afbetalning på skuldsumman, yrkade 
bifall till Drätselkammarens förslag. 

Stadsfullmäktige beslöto bifalla detta yrkande. 
§ 184- 

Poliskåren hade till Magistraten inlämnat en till Stadsfullmäktige ställd 
skrifvelse med begäran om ett dyrtidstillägg af 10 kronor pr månad under 1917 för 
livar och en af de ordinarie konstaplarna och 25 kronor i ett för allt till hvarje af de 
extra konstaplarna för samma tid. 

Magistraten hade med anledning häraf beslutat att hos Stadsfullmäktige 
tillstyrka begärda dyrtidstillägg för år 1917, dock att, beträffande de ordinarie 
konstaplarna, tillägget synes böra fastställas att utgå tills vidare från och med den 1 
januari 1917. 

Ärendet hade af Herr Ordföranden i Stadsfullmäktige remitterats till 
Drätselkammaren, hvars yttrande nu förelåg, och hvarigenom tillstyrktes dylikt 
dyrtidstillägg i enlighet med Magistratens förslag och att beloppet härför upptages i 
1917 års utgifts- och inkomststat för uttaxering. 

Herr Berger yrkade bifall till Magistratens af Drätselkammaren förordade 
förslag i ärendet med den ändring att dyrtidstillägget för de ordinarie konstaplarna 
måtte utgå tills vidare under 1917. 

Herr Anderson yrkade, att dyrtidstillägget för de ordinarie konstaplarna 
måtte bestämmas att utgå för år 1917. 

Dä öfverläggningen förklarats afslutad och Herr Ordföranden efter 
framställd proposition på bifall till hvartdera af dessa yrkanden förklarat Herr 
Bergers yrkande vara med öfvervägande ja besvarat, begärdes votering, som 
verkställdes enligt följande godkända voterings- proposition: 

>Dcn, som bifaller Herr Bergers yrkande, röstar: ja, 
Den, det icke vill, röstar: nej; 
Vinner nej, hafva Stadsfullmäktige beslutat bifalla Herr Andersons 

yrkande». 
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Vid upprop till omröstning röstade härefter samtliga ledamöter: ja, utom Herrar 
Anderson och Tinggren, som röstade: nej. 

Med 17 ja-röster mot 2 nej-röster hade alltså Stadsfullmäktige beslutat 
beviljandet af sagda dyrtidstiliägg och att dyrtidstillägget för de ordinarie 
konstaplarna utgår tills vidare under 1917 samt att medel för ändamålet upptages i 
1917 års utgifts- och inkomststat för uttaxering. 

§ 185  
Skatteexekutorn Rudolf Ljunggren hade till Magistraten framställt, att 

Magistraten måtte hos Stadsfullmäktige för honom förorda ett dyrtidstiliägg af 200 
kronor för år 1917. 

Magistraten hade beslutat att hos Stadsfullmäktige göra framställning om ett 
dyrtidstiliägg af 10 kronor pr månad för bemälde Ljunggren och att detta tillägg 
måtte utgå från den 1 sistlidne juni och tills vidare. 

Herr Ordföranden i Stadsfullmäktige hade remitterat ärendet till 
Drätselkammaren för dess yttrande, hvilket nu förelåg och hvarigenom tillstyrktes 
följande: 

»Att då Ljunggrens ordinarie lön understiger poliskonstapels af högsta 
lönegraden lön jämte beklädnadspengar med 100 kronor, Ljunggrens ordinarie lön 
måtte höjas från 1,800 till 1,900 kronor och att för Ljunggren måtte i likhet med 
hvad Drätselkammaren tillstyrkt för poliskonstaplarna beviljas ett dyrtidstiliägg af 
10 kronor per månad från den 1 januari 1917 och tills vidare samt att medel för 
ändamålet upptages i 1917 års utgifts- och inkomststat för uttaxering». 

Sedan handlingarna i ärendet lästs yrkade Herr Berger, att detta dyrtidstiliägg 
måtte i likhet för de ordinarie poliskonstaplarna bestämmas att utgå tills vidare under 
1917. 

Stadsfullmäktige beslöto bifalla Drätselkammarens förslag i ärendet med 
tillägg af den af Herr Berger yrkade ändringen. 

§ 186  
Förre Stenhuggeriförmannen A. Meijer, Skottegränd N:o 30. hade hos 

Drätselkammaren ansökt om hel eller delvis afkortning af de 2:ne sista terminernas 
stadsutskylder att utgå 1916, utgörande ett belopp af 104 kronor, och hade 
Drätselkammaren inhämtat yttrande 
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från den tillsatta afkortningskommittén, hvilken tillstyrkt att efterskänka 3:dje 
terminens utskylder för nämnda år, utgörande 52 kronor. 

Drätselkammaren hade beslutat att med ärendet ingå till Stadsfullmäktige 
och där tillstyrka att sagda tredjedel kr. 52: — af ifrågavarande utskylder 
efterskänkes. 

Stadsfullmäktige beslöto enhälligt bifalla Drätselkammarens förslag i 
ärendet. 

§ 187  
Till Drätselkammaren hade Stenhuggaren Carl Edvard Berglund, Östra 

Kronbergsgatan Litt. N, inkommit med begäran om afkortning af honom påförda 
stadsutskylder för 2:dra terminen att utgå 1916, utgörande kronor 32: —. 

Dennna ansökan hade Drätselkammaren remitterat till afkort-
ningskommittén, som tillstyrkt dylikt efterskänkande. 

Drätselkommaren hade beslutat att ingå med ärendet till Stadsfullmäktige 
och där tillstyrka att berörda utskyldsbelopp efterskänkes. 

Stadsfullmäktige beslöto enhälligt att bifalla detta förslag. 

§ 188  
Från Herr C. G. Tinggren förelåg följande motion: 

Till Herrar Stadsfullmäktige i Lysekil. 

Med hänvisning till Stadsfullmäktiges protokoll af år 1915 den 12 Nov. § 
138, hemställer undertecknad att frågan om berörda skatterestanticrs 
efterskänkning måtte upptagas till afgörande. 

Såväl af hänsyn till arbetet med uppsättandet af röstlängden som till 
möjligheten för de resterande att genom ordentlig skattebetalning blifva 
röstberättigade, torde det vara till fördel för staden att icke längre resa anspråk på 
dessa skatteintäckter. 

Gifvetvis bör genom Drätselkammaren undersökning göras om de fall, där 
äldre rcstantier helt eller delvis må kunna indrifvas, och 
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beslut om afskrifning fattas i samband med Drätselkammarens ut- låtande öfver 
den indrifning som kan ske: 

Jag hemställer således: 
Att Herrar Stadsfullmäktige måtte besluta 

skatteafskrifning till och med 1913 i enlighet med 
hvad som ofvan anförts och att ärendet måtte 
remitteras till Drätselkammaren. 

Lysekil den 14 Mars 1916. 
C. G. TINGGREN. 

Motionen hade af Herr Ordföranden i Stadsfullmäktige remitterats till 
Drätselkammaren, hvars yttrande i ärendet nu förelåg enligt följande: 

Utdrag af protokollet, hållet vid Drät-
selkammarens i Lysekil sammanträde den 15 
november 1916. 

Närvarande: Herrar Ordföranden, Luckey, Bovik, Ljungberg och Wallén 
samt Stadsingeniören Kornell. 

Vid protokollet undertecknad, sekreterare. 

§ 218. Herr Ordföranden i Stadsfullmäktige hade till Drätselkammaren för 
dess yttrande remitterat Herr C. G. Tinggrens motion om afkortning af äldre 
restantier å stadsutskylder. 

Ärendet behandlades vid sammanträdet den 5 sistlidne april, och beslöt då 
Drätselkammaren att öfverlämna ärendet till en kommitté för granskning af 
befintliga restlängder för att denna kommitté sedan efter fullgjort uppdrag måtte 
till Drätselkammaren inkomma med utlåtande i saken, och utsåg kammaren till 
medlemmar i denna kommitté Herrar C. G. Tinggren, Em. Hörman och Rudolf 
Ljunggren. 

Resultatet af denna granskning förelåg nu, och tillstyrkte kommittén i 
enlighet med motionen dylik skatteafkortning för ä enligt förteckning upptagna 
restskyldiga personer t. o. m. 1912 att utgå 1913. 
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Efter en stunds diskussion beslöt Drätselkammaren att hos Stadsfullmäktige 
afstyrka ifrågavarande afkortning. 

Mot detta beslut reserverade sig Herrar Ljungberg och Bovik, då de yrkat att 
Drätselkammaren hos Stadsfullmäktige måtte förorda bifall till motionen i 
enlighet med nämnda kommittés förslag. 

Denna paragraf förklarades genast justerad. 
Som ofvan 

AXEL HOLMQVIST 
Rätt utdraget; betygas 

AXEL HOLMQVIST. 

Härjämte förelågo äfven Drätselkammarens protokoll i ärendet af den 5 
sistlidne april och afkortningskommitténs förslag å de personer för hvilka berörda 
utskylder borde efterskänkas. 

Sedan handlingarna i ärendet lästs yttrade sig: 
Herr Berger: Då förteckningen å de restantier, som eventuellt skola 

efterskänkas, är rätt omfattande att i en hast genomgå, så är det svårt för 
Stadsfullmäktige att nu sätta sig in i saken. Det hade ock varit önskvärt att 
beloppen varit i förteckningen utsatta. 

Uttalade sitt beklagande öfver att skatteindrifningen förr varit sa slapp, att 
det kunnat hopa sig så stora restantier, och låge det häri en grundorsak till de 
ekonomiska svårigheter, som Lysekil nu har att kämpa med. Anförde att äfven 
Stadsfullmäktige, på den tid då dessa restantier uppstodo, buro sin dryga del i 
ansvaret för uraktlåtenheten att vidtaga åtgärder för effektivare skatteindrifning. 

Ansåg att resfängderna årligen borde tryckas. 
Yrkade ärendets bordläggning till första sammanträdet i nästkommande 

januari månad. 
Herr Tinggren: Anledningen till motionen är den stora afskrif- ningen af 

restantier i stadens räkenskaper, som ägde rum i 1915 års bokslut. Summan är i 
alla hänseenden värdelös, hvarför Lysekil lika väl som andra städer t. ex. 
Göteborg kunde vidtaga en dylik efterskänkning. Ansåg att den dåliga 
skatteindrifningen bure skulden till restantiernas storlek. Instämde i 
bordläggningsyrkandet. 

Herr Ljungberg: Saken förhåller sig så, att flertalet skattebetalare i 
samhället har den allra största möda att kunna betala de löpande utskylderna, 
hvarför föga utsikt finnes att indrifva de äldre, 
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och då, såsom redan anförts, de stora restantierna mycket bero på den underhaltiga 
indrifningen, vore det en gärd af rättvisa att efterskänka dem såsom det skett såväl i 
Göteborg som Stockholm. Hade intet emot bordläggningsyrkandet. 

Herr Bovik: Fann det meningslöst att längre resa fordrings- anspråk på dessa 
gamla restantier. Ansåg det hade varit önskvärt om restbeloppen i förteckningen 
varit utsatta åtminstone för sista året. Yrkade att förteckningen i fråga tryckes. 

Herr Gunnerson: Yrkade ärendets återremiss till Drätselkammaren. 
Då öfverläggningen förklarats afslutad, beslöto Stadsfullmäktige att afslå 

Herr Boviks yrkande om restförteckningens tryckning samt att bifalla Herr 
Gunnersons yrkande om ärendets återremiss till Drätselkammaren. 

§ 189. 
Från Lifsmedelsnämnden hade följande skrifvelse inkommit: 

Till Stadsfullmäktige i Lysekil. 
I Kungl. Maj:ts nådiga kungörelse om statsbidrag till beredande af lindring i 

de mindre bemedlades lefnadsvillkor föreskrifves, att kostnaderna skola i första 
hand gäldas af kommunen, som därefter äger att inom beloppet af beviljat 
statsbidrag erhålla godtgörelse. Då alltså lifsmedelsnämnden blir i behof af 
rörelsekapital, får nämnden hemställa: 

att Stadsfullmäktige bemyndiga nämn-
den att upplåna ett belopp af högst 5,000 
kronor. 

Då emellertid underdånig ansökan skall ingifvas till Konungen inom 
November månad om erhållande af statsbidrag, som beviljas till visst belopp, 
hvilket sedan utbetalas i mån af åtgång, får nämnden tillika hemställa: 

att Stadsfullmäktige uppdraga åt lifs-
medelsnämnden att ingifva ansökan om 
statsbidrag. 

Lysekil den 16 November 1916. 
A Lifsmedelsnämndens vägnar: 

RAGNAR BERGER. 
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Då skrifvelsen lästs, yttrade sig i ärendet: 
Herr Berger: att det här icke är fråga om nya medel, men att nämnden för 

närvarande saknar rörelsekapital, hvilket man icke kan undvara, och att 
förhållandet är att staden först skall göra utgiften innan nämnden kan ingå med 
ansökan om anslag af statsmedel. 

Detta förhållande hade icke framgått af de första skrifvelserna i saken 
från Statens lifsmedelskommission. 

Yrkade bifall till nämndens framställning. 
Herr Sterner: Staten beviljar sitt anslag under vissa förutsättningar, 

och skulle statens anslag blifva mindre än 5,000 kronor så blir äfven 
stadens anslag mindre. Yrkade bifall till båda förslagen i skrifvelsen. 

Herr Tinggren: Ansåg det nödvändigt att härvarande lifsmedels- 
nämnd har ett rörelsekapital till sitt förfogande samt instämde i bi- 
fallsyrkandet. 

Härefter beslöto Stadsfullmäktige att bifalla de i sagda skrifvelse 
innefattade båda framställningarna. 

Som ofvan 
AXEL HOLMQVIST. 

Justeradt: 
FRITZ LUSCH. 

J. G. GUNNERSON. 
RAGNAR BERGER. 

Att ofvanstående protokoll blifvit efter förut skedd kungörelse och 
j*ustering offentligen uppläst å Rådhuset tisdagen den 5 december 
1916 kl. 2,30 e. m.; betygas 

FRITZ LtJSCH. 
AXEL HOLMQVIST. 

Lysekllspostens Tryckeri 1917. 



 

1916               Lysekils               N:r 14. 

Stadsftdlmäktiges Handlingar. 

Protokoll, hållet vid Stadsfullmäktiges i Lysekil 
sammanträde den 8 December 1916. 

§ 190  
Upprop förrättades, hvarvid Herrar Laurin, Löfving, /Ynderson och 

Tinggren voro frånvarande. 
Herr Borgmästaren Sundberg öfvervar förhandlingarna. 
Vid protokollet undertecknad, sekreterare. 

§ 191  
De vid uppropet anmälda förfallen godkändes. 

§ 192  
Den 24 november 1915 beslöto Stadsfullmäktige att till 

Elektricitetsverkets Styrelse remittera det af en kommitté granskade 
och delvis omarbetade förslaget till reglemente för Lysekils Stads 
Elektricitetsverks Styrelse 

Genom nu föreliggande utlåtande tillstyrkte Elektricitetsverkets 
Styrelse antagandet af sagda reglemente i det skick det förelåg efter 
granskning och omarbetning af bemälda kommitté. 

Sedan handlingarna i ärendet föredragits yrkade Herr Ljungberg 
beträffande § 1, att styrelseledamöternas antal måtte bestämmas till 5 
med 3 suppleanter. 

Herr Bovik yrkade, att Styrelsen väljes på 3 i stället för föreslagna 4 år. 
Herr Berger ansåg 3 ledamöter i Styrelsen vara nog, men före-

slog, om antalet bestämmes till 5, att val sker hvarannat år af 
respektive 3 och 2 ledamöter.. 
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Herr vice Ordföranden yrkade, att Styrelsen skall bestå af 3 ledamöter 
med 2 suppleanter och att val sker för 4 år. 

Detta yrkande understöddes af Herr Radhe 
Herr Löfgren förordade, att Styrelsen borde bestå af 5 ledamöter. 
Då öfverläggningen rörande bestämmandet af antalet ledamöter och 

suppleanter i Styrelsen förklarats afslutad och Herr Ordföranden efter 
framställd proposition på bifall till hvartdera af de båda yrkandena, 
huruvida Styrelsen skall bestå af 5 ledamöter med 3 suppleanter eller af 3 
ledamöter med 2 suppleanter, förklarat det senare yrkandet vara med 
öfvervägande ja besvarat, begärdes votering, som verkv ställdes enligt 
följande godkända voteringsproposition: 

»Den, som bifaller yrkandet om 3 ledamöter och 2 suppleanter, 
röstar: ja; 

Den, det icke vill, röstar: nej; 
Vinner nej, hafva Stadsfullmäktige beslutat bifalla yrkandet om 5 

ledamöter med 3 suppleanter.» 
Vid härefter företaget upprop till omröstning röstade: 
Herrar vice Ordföranden, Radhe, Gunnerson, Lindbom, Luckey, 

Aug. Mattsson, Sterner, Lidell, Wallén, Hörman, Karlson, Berger och 
Ordföranden: ja, men 

Herrar Bovik, Ljungberg, Granberg, Gunnarsson, Oscar Mattsson, 
Thorsson och Löfgren: nej 

Med 13 röster mot 7 hade alltså beslutits enligt ja-propositionen 
Härefter skulle beslut fattas om den tid för hvilken Styrelsen skulle 

väljas. 
Herr Lidell yrkade, att, om tiden bestämmes till 3 år, 1 ledamot 

väljes för ett, 1 för två och 1 för tre år. 
Herr Berger yrkade, under samma förutsättning, att suppleanter 

väljas hvarje år. 
Sedan öfverläggningen i denna del af § 1 förklarats afslutad och 

Herr Ordföranden efter att hafva framställt proposition på bifall till 
hvartdera af de båda yrkandena, å ena sidan Herr vice Ordförandens 
yrkande, att tiden bestämmes till 4 år och å andra Herr Boviks, att den 
bestämmes till 3 år, med de af Herrar Lidell och Berger gjorda 
tilläggsyrkandena, förklarat det förstnämnda vara med öfvervägande ja 
besvarat, begärdes votering, som verkställdes enligt följande godkända 
voteringsproposition; 
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»Den, som bifaller det förstnämnda yrkandet, Herr vice Ordförandens, 
röstar: ja; 

Den, det icke vill, röstar: nej; 
Vinner nej, hafva Stadsfullmäktige beslutat bifalla det senare yrkandet, 

här kallat Herr Boviks.» 
Vid upprop till omröstning röstade härefter: 
Herrar vice Ordföranden, Radhe, Gunnerson, Lindbom, Luckey, Aug. 

Mattsson, Sterner, Wallén, Hörman, Karlson, Löfgren, Berger och 
Ordföranden: ja, men 

Herrar Lidell, Bovik, Ljungberg, Granberg, Gunnarsson, Oscar Mattsson 
och Thorsson: nej. 

Med 13 ja-röster mot 7 nej-röster hade alltså beslutats att välja Styrelsen 
för en tid af 4 år. 

Då § 1 sålunda slutbehandlats beslöto Stadsfullmäktige utan diskussion 
att godkänna stadgeförslagets öfriga paragrafer i föreliggande skick med 
undantag af § 17, som härefter särskilt behandlades, och under hvilken 
öfverläggning följande talare yttrade sig: 

Herr Berger: Att man ansett det lämpligt, att det blir fri konkurrens 
beträffande utförandet af elektriska arbeten. Yrkade att i punkt 3 af 
ifrågavarande § meningen, »som erhållit Styrelsens tillstånd,» ändras till »som 
Styrelsen godkänt » 

Herr Bovik: Framhöll att Elektricitetsverket toge synnerligen högt betalt 
för de arbeten, som af detsamma utfördes och ansåg därför konkurrens 
nödvändig. Yrkade att dylika arbeten skulle få utföras äfven af hvarje i annan 
stad godkänd entreprenör. 

Herr Sterner: Klart är att Styrelsen ej kan godkänna hvem som helst i detta 
fall, då verket likväl är ansvarigt för att arbetena utföras af kompetent folk. 

Herr Thorsson: Ansåg det vara tydligt, att verket under alla förhållanden 
måste utöfva den nödiga kontrollen öfver utförandet af ifrågavarande 
elektriska arbeten. 

Herr Granberg: Om man vill anlita en annan firma än Elektricitetsverket 
för utförande af elektriska anläggningar, så är det ju alldeles gifvet, att man 
dock bör vara skyldig att för verket anmäla ett dylikt arbete. 

Herr Radhe: Ansåg § 17 tillfyllest i föreliggande skick. 
Herr Wallén: Styrelsen måste hafva rättighet att utöfva den nödiga 

kontrollen, så att ej hvem som helst utan vidare kan få an- 
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bringa elektriska ledningar. Ansåg dock att särskilda entreprenörer borde 
utföra berörda arbeten, och ej verket. 

Herr Ljungberg: Man bör ej utestänga all konkurrens, men det är skäligt 
att i första hand anlita verket. 

Herr Lindbom: Bemötte Herr Boviks påstående att Elektricitetsverket 
skulle taga så högt betalt för sina arbeten. Att en god vinst på sådana arbéten 
uppstått hade sin grund däri att verket gjort fördelaktiga materialinkö p. 

Sedan öfverläggningen förklarats afslutad och Herr Ordföranden efter 
framställd proposition på bifall till hvartdera af de båda yrkandena, Herr 
Bergers och Herr Boviks, förklarat det förstnämnda vara med öfvervägande 
ja besvarat, begärdes votering, som verkställdes enligt följande godkända 
voteringsproposition: 

»Den, som bifaller Herr Bergers yrkande, röstar: ja; 
Den, det icke vill, röstar: nej; 
Vinner nej, hafva Stadsfullmäktige beslutat bifalla Herr Boviks 

yrkande.» 
Härefter röstade vid företaget upprop till omröstning, hvarunder Herr 

Radhe ej var närvarande: 
Herrar vice Ordföranden, Gunnerson, Lindbom, Luckey, Aug. 

Mattsson, Sterner, Wallén, Hörman, Ljungberg, Granberg, Gunnarsson, 
Karlson, Berger och Ordföranden: ja, men 

Herrar Lidell, Bovik, Oscar Mattsson, Thorsson och Löfgren: nej. 
Med 14 ja- mot 5 nej-röster hade Stadsfullmäktige alltså be- slutit att 

bifalla Herr Bergers yrkande. 
Härefter beslöto Stadsfullmäktige att i öfriga delar godkänna § 17 i 

förslaget. 

§ 193  
Från Styrelsen för Lysekils Stads Elektricitetsverk förelåg följande 

skrifvelse: 
Utdrag af protokoll vid sammanträde med 

Elektricitetsverkets Styrelse den 1 December 
1916. 

Närvarande: Herrar Laurin, Lindbom och Sterner. Dessutom var verkets 
kontrollant, Ingeniör Eliasson, närvarande. 



 

1916 den 8 December. 

§ 2. Betr, energileveransen från Trollhättan. 

Ordföranden meddelade, att sökta licenser för införande från Tyskland af 
den verket tillkommande elektriska utrustningen af- slagits. De lägsta 
leveransanbuden voro således härmed ur räkningen. Verket hade sedan ej någon 
annan utväg än att underhandla med de svenska firmorna. Allmänna Svenska 
Elektriska A.-B. i Västerås har gått lägst och sänkt sitt anbud med c:a 40,000 kr., 
men ändock öfverstiger detta det lägsta tyska med 17,500 kr. För att kunna antaga 
Allmännas anbud och utföra anläggningen i sin helhet, ser Styrelsen sig nödsakad 
hos Stadsfullmäktige begära ytterligare 25,000 kronor och anhåller samtidigt, att 
beslut härom måtte fattas omedelbart, emedan anbudet endast gäller helt kort tid. 
Denna § förklarades genast justerad och beslöts meddela Drätselkammaren 
Styrelsens beslut. 

Som ofvan 
G. BUNDSEN. 

Rätt utdraget; betygar 
G. BUNDSEN. 

Skrifvelsen hade af Herr Ordföranden i Stadsfullmäktige remitterats till 
Drätselkammaren, hvars yttrande innehölls i nedanstående: 

Utdrag af protokollet, hållet vid Drät-
selkammarens i Lysekil sammanträde den 6 

December 1916.

Närvarande: Herrar Ordföranden, Luckey. Björsell. Bovik, Ljungberg och 
Wallén samt Stadsingeniören Kornell. 

Vid protokollet undertecknad, sekreterare. 

§ 229. Från Herr Ordföranden i Stadsfullmäktige hade till Drätselkammaren 
remitterats Lysekils Stads Elektricitetsverks Styrelses begäran om ett anslag af 
25,000 kronor utöfver de af Stadsfullmäktige beviljade 100,000 kronor till 
anläggning för Trollhättekraft. 

Denna begäran hade framkommit på den grund, att den tyska firma, som 
ingifvit lägsta anbudet å sagda anläggnings utförande, icke kunnat erhålla licens för 
elektrisk materials utförsel från Tysk 
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land, hvarför Elektricitetsverket måste antaga det lägsta svenska anbudet från 
Allmänna Svenska Elektriska Aktiebolaget i Västerås, hvilket anbud med 
17,500 kronor öfverstiger det lägsta tyska anbudet, och då åtskilliga andra 
kostnader tillkomma, behöfves ett belopp af 25,000 kronor. 

Drätselkammaren beslöt enhälligt att hos Stadsfullmäktige tillstyrka 
beviljandet af ifrågavarande anslag af 25,000 kronor att af Lysekils Stads 
Elektricitetsverk förräntas och amorteras samt att detta belopp upplånes för 
återbetalning inom kortare tid än två år. 

Denna paragraf förklarades genast justerad. 
Som ofvan 

AXEL HOLMQVIST. 
Rätt utdraget; betygas 
AXEL HOLMQVIST. 

Sedan dessa handlingar lästs yttrade sig i ärendet: 
Herr Sterner: Att det tack vare Herr Laurins ansträngningar lyckats 

förmå Allmänna Svenska Elektriska Aktiebolaget i Västerås att så väsentligt 
sänka sitt första anbud. Yrkade bifall till framställningen från 
Elektricitetsverkets styrelse och i enlighet med Drätselkammarens yttrande. 

Herr Gunnerson: Man måste själfklart bevilja begärda anslag för sakens 
fullföljande, då medlen för ifrågavarande ändamål ej äro bortkastade. 

Instämde i bifallsyrkandet. 
Sedan Öfverläggningen förklarats afslutad beslöto Stadsfullmäktige 

utan votering att bevilja berörda anslag af 25,000 kronor att af Lysekils Stads 
Elektricitetsverk förräntas och amorteras samt att detta belopp upplånes för 
återbetalning inom kortare tid än två år. 

Detta beslut förklarades genast justerat. 

§ 194  
Hälsovårdsnämnden hade till Stadsfullmäktige gjort framställning om 

fri kost till sjuksköterskan och biträdet å epidemisjukhuset de tider då 
patienter där ej äro intagna. 
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Detta ärende hade af Stadsfullmäktiges Herr Ordförande remitterats till 
Drätselkammaren, som, enligt nu föredraget protokollsutdrag, ej kunnat afgifva 
yttrande, då utredning i saken ej förelegat. 

På grund häraf beslöto Stadsfullmäktige att för närvarande ej handlägga 
ärendet utan afvakta Drätselkammarens blifvande utlåtande öfver detsamma. 

§ 195  
Hälsovårdstillsyningsmannen Aug Ehnberg hade begärt Hälso-

vårdsnämndens medverkan därtill, att han tills vidare jämväl efter den 1 nästa 
Januari finge behålla det till honom nu utgående dyrtidstillägget af 10 kronor pr 
månad, samt att han därjämte måtte berättigas till fritt lyse och bränsle i sin 
bostad, och hade Hälsovårdsnämnden beslutat att hos Stadsfullmäktige med 
öfverlämnande af Ehnbergs skrifvelse tillstyrka framställningen i dess helhet. 

Herr Ordföranden i Stadsfullmäktige hade remitterat ärendet till 
Drätselkammaren för dess yttrande, som nu förelåg och hvarigenom tillstyrktes 
att bevilja Ehnberg ett dyrtidstillägg af 10 kronor pr månad att utgå tills vidare 
under 1917 och att beloppet för ändamålet upptages i 1917 års utgifts- och 
inkomststat för uttaxering. 

Däremot afstyrkte Drätselkammaren af Ehnberg begärdt och af 
Hälsovårdsnämnden förordade fritt lyse och bränsle. 

Sedan handlingarna i ärendet lästs yrkade Herr Berger bifall till 
Drätselkammarens förslag med det tillägg att Ehnberg äfven måtte tillerkännas 
ett extra bidrag af 100 kronor för år 1917, detta på grund af sjuklighet i 
sökandens familj. 

Herr Aug. Mattsson framhöll äfven de svårigheter sökanden haft under de 
sista åren på grund af familjemedlemmars sjukdom och yrkade, att bemälda 
extra bidrag måtte bestämmas till 200 kronor. 

Herr Sterner ansåg fritt lyse och bränsle vara en olämplig form för 
ersättning till stadens befattningshafvare, men understödde Herr Bergers 
yrkande på ofvan anförda skäl. 

Då öfverläggningen förklarats afslutad och Herr Ordföranden framställt 
proposition på bifall till de båda yrkandena beslöto Stadsfullmäktige bifalla 
Herr Bergers yrkande. 
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§ 196  
Stadens arbetsförman Carl Johansson hade hos Drätselkammaren ansökt, 

att dyrtidstiliägg måtte beviljas honom för innevarande år äfvensom för år 1917.
Drätselkammaren hade beslutat att med ärendet ingå till Stadsfullmäktige 

och där tillstyrka, att bemälde Johansson beviljas ett dyrtidstiliägg af 60 kronor 
för innevarande år att utgå af medel för oförutsedda utgifter i årets stat, samt att 
ett dyrtidstiliägg af 10 kronor pr månad måtte utgå för sökanden tills vidare 
under år 1917. 

Stadsfullmäktige beslöto, på yrkande af Herr Sterner, att bifalla 
Drätselkammarens framställning i ärendet. 

§ 197  
Drätselkammaren begärde bemyndigande att till Herrar O. Olsson och J. 

Andersson få försälja tomten N:o 158 vid Landsvägsgatan för ett pris af fem (5) 
kronor och 70 öre pr kvm. eller cirka två (2) kronor pr kv.-aln, och på villkor, 
som Byggnadsnämnden i sitt yttrande i ärendet uppställt. 

Enligt bilagd kartskiss utgör området cirka 670 kv.-m. 
Byggnadsnämnden hade intet att emot ifrågavarande försäljning erinra, 

men förbehöll sig, att innan den å tomten befintliga triangelpunkten N:o 8, 
som utgör ändpunkt för baslinien, borttages, bör tillsägelse ske hos Nämnden 
1 månad förut. 

Stadsfullmäktige beslöto enhälligt att bifalla Drätselkammarens 
förestående framställning på de af Byggnadsnämnden förbehållna villkoren 
angående den utsatta triangelpunkten. 

§ 198  
Att jämte Herr Ordföranden justera dagens protokoll utsagos Herrar 

Sterner och Karlson. 

Som ofvan 
AXEL HOLMQVIST 

Justerad t: 
FRITZ LUSCH. 

JOHN STERNER. 
G. KARLSON. 
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Att ofvanstående protokoll blifvit efter förut skedd kungörelse och justering 
offentligen uppläst å Rådhuset onsdagen den 20 december 1916 kl. ’1/2 3 e. m.; 
betygas 

FRITZ LUSCH. 

AXEL HOLMQVIST. 

Lysekilspostens Tryckeri 1917. 



 

1916 Lysekils N:r 15 
Stadsfullmäktiges Handlingar. 

Protokoll, hållet vid Stadsfullmäktiges i Lysekil 
sammanträde den 29 December 1916.

§ 199. 
Upprop förrättades, hvarvid Herrar Laurin, Oscar Mattsson och Anderson 

voro frånvarande. 
Herr Borgmästaren Sundberg öfvervar förhandlingarna. 
Vid protokollet undertecknad, sekreterare. 

§ 200. 
De vid uppropet anmälda förfallen godkändes. 

§ 201. 
Att jämte Herr Ordföranden justera dagens protokoll utsågos Herrar vice 

Qrdföranden och Bovik. 

§ 202. 
Val förrättades till de kommunala befattningar, som vid årets slut blefvo 

lediga eller eljest skulle besättas, och som det tillkomme Stadsfullmäktige att 
tillsätta. 

Valkommittén hade afgifvit förslag till de förestående valen med undantag 
för Drätselkammaren, och utföllo valen sålunda: 

Drätselkammaren: 
För en tid af fyra år skulle tre ledamöter väljas efter Herrar Fabrikörerna Elis 

Luckey, Alfr. Bovik och Rich. Björsell samt två suppleanter efter Herrar 
Byggmästaren Rob. Christenson och Lots- 
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förmannen Em. Hörman samt nyval af en suppleant, suppleanterna äfvenledes för 
en tid af fyra år. 

Herr Sterner föreslog val med acklamation. 
Herr Löfgren föreslog, att i så fall, en suppleant väljes från 

vänstergruppen. 
Herr Sterner meddelade, att Herr Luckey bestämd t undanbed t sig återval 

och föreslog i hans ställe Herr Byggmästaren Oscar Wallén samt förordade 
eljest omval. 

Herr Löfgren föreslog Stenhuggeriförmannen Herr F. J. Elmqvist såsom 
suppleant för Herr Bovik. 

Valet, som företogs med acklamation, utföll så, att för tiden intill 1920 års 
slut valdes: 

Till ledamöter Herrar Byggmästaren Oscar Wallén samt Fabrikörerna 
Rich. Björsell och Al fr. Bovik samt till deras suppleanter: Herrar 
Byggmästaren Rob. Christenson, Lotsförmannen Em. Hörman och 
Stenhuggeriförmannen F. J. Elmqvist med iakttagande af att suppleanterna 
skola ersätta ledamöterna i den ordning, som ledamöter och suppleanter här 
uppräknats. 

Då Herr Wallén härförinnan var suppleant i Drätselkammaren för Herr 
Laurin, skulle ny suppleant väljas i Herr Walléns ställe, och föreslog Herr 
Sterner Herr Grosshandlaren O. G. Löfving, som valdes till Herr Laurins 
suppleant i Drätselkammaren för tiden intill 1918 års utgång. 

Fattigvårdsstyrelsen: 
I enlighet med Valkommitténs förslag omvaldes till ledamöter för tiden 

intill 1920 års slut Herrar Disponenten Emil Löfberg, Förvaltaren Claes 
Rosén, Hälsovårdstillsyningsmannen Aug. Ehnberg och Sten-
huggeriförmannen F. J. Elmqvist. 

Till Ordförande för nämnda tid omvaldes Herr Disponenten Emil 
Löfberg. 

Byggnadsnämnden: 
I enlighet med Valkommitténs förslag omvaldes för tiden intill 1920 års 

slut Herrar Disponenten Hjalmar Carlsson och Entreprenören C. W. Granberg 
till respektive förste och andre suppleant. 
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Hamnstyrelsen: 
Enligt Valkommitténs förslag omvaldes för tiden intill 1918 års slut till 

ledamöter Herrar Fabrikören J. E. Lindbom och Konsul J. G. Gunnerson med 
Herrar Lotsförmannen Fritz Hörman och Inspektören Ludvig Andersson såsom 
suppleanter. 

Lysekils Samskolas styrelse: 
I enlighet med Valkommitténs förslag valdes till ledamot för år 1917 Herr 

Bankdirektören Ragnar Berger efter Herr Kyrkoherden Fritz LusCh, som i 
egenskap af skolans inspektor undanbedt sig återval, samt till suppleant Herr 
Kapten Aug. Kihlberg. 

Handels- och Sjöfartsnämnden: 
Till ledamöter omvaldes i enlighet med Valkommitténs förslag för tiden 

intill 1918 års slut Herrar Lotsförmannen Em. Hörman, Fabrikörerna J. E. 
Lindbom och Rich. Björsell, Grosshandlaren O. G. Löfving, Mäklaren Carl 
Andersson, Handlanden J. A. Jacobson och Bankdirektören Ragnar Berger med 
den sistnämnde såsom sammankallande. 

Brandförsäkringskommittén: 
Valkommittén hade föreslagit omval af ledamöter och suppleanter. 
Herr Sterner föreslog dock i Stadsingeniör Kornells ställe den 

nytillträdande Stadsingeniören Sven II. Lundgren, då det varit praxis, att 
stadsingeniören invalts i denna kommitté. 

Valet utföll enligt Valkommitténs förslag med nämnda ändring sålunda, att 
för år 1917 valdes till ledamöter Herrar Byggmästaren Oscar Wallén och 
Stadsingeniören Sven H. Lundgren samt till deras suppleanter Herrar 
Kamreraren Gust. Bundsen och Snickaren C. J. Nordström. 

I samband med detta val bad Herr Radhe få uttala ett tack till den med årets 
slut afgående Stadsingeniören Herr Oscar A. Kornell för det arbete och intresse 
han under de år, som han varit stadsingeniör här, nedlagt för samhällets bästa, 
och beslöto Stadsfullmäktige med instämmande i Herr Radhes uttalande att 
anteckna detsamma till dagens protokoll. 
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Lysekils Sparbank: 
Till hufvudmän intill 1919 års slut omvaldes i enlighet med Valkommitténs 

förslag Herrar Fabrikören Elis Luckey, Kamreraren Hugo Hallgren, 
Byggmästaren Oscar Wallén och Handlanden J. A. Jacobson. 

Lysekils Föreläsningsförenings styrelse: 
I enlighet med Valkommitténs förslag valdes för år 1917 Herrar 

Postmästaren L. II. Cervin och Bankkamreraren Rudolf Lindblad till respektive 
ledamot och suppleant. 

Taxeringsnämnden: 
För år 1917 valdes till ledamöter Herrar Handlanden E. W. Olsson, 

Filaren Carl Brännberg, Lotsförmannen Em. Hörman, Förvaltaren Claes Rosén 
och Brandkorpralen A. J. Nordmark samt till deras suppleanter Herrar 
Handlanden Osc. Fredén, Gjutaren Enok Svensson, Fabrikören Elof Cornér, 
Inspektören Ludv. Andersson och Brefbäraren W. Snell, och skola 
suppleanterna vid förfall för ledamöterna ersätta dessa i den ordning, i hvilken 
de här ofvan angifvits, så att suppleant n:r 1 ersätter ledamot n:r 1 o. s. v. 

Lysekils Stads Elektricitetsverks styrelse: 
För tiden intill 1920 års slut omvaldes i enlighet med Valkommitténs 

förslag till ledamöter Herrar Konsuln L. Laurin, Fabrikören J. E. Lindbom och 
Förvaltaren John Sterner samt till suppleanter Herrar Byggmästaren Oscar 
Wallén och Ingeniören G. Sandberg. 

Stadens ombud vid bolagsstämmor m. m. med Lysekils 
Järnvägsaktiebolag: 

För år 1917 omvaldes enligt Valkommitténs förslag till ombud Herr 
Handlanden B. P. Jonsson och till hans suppleant Herr Bankdirektören Ragnar 
Berger. 

Lysekils Brännvinsförsäljningsaktiebolags styrelse: 
Valkommittén hade till omval föreslagit nedanstående för år 1917 och 

valdes i enlighet därmed: 
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Till ledamot: Herr Förvaltaren John Sterner. 
Till suppleant: Herr Stenhuggaren Herman Gunnarsson. 

Gode män för tillsyn öfver förmynderskap: 
För tiden intill 1920 års slut valdes Herrar Rådmannen Lars Ödman och 

Bankdirektören Ragnar Berger. 

Polisnämnden: 
Enligt Valkommitténs förslag valdes för tiden intill 1920 års slut Herrar 

Bankdirektören Ragnar Berger, Redaktören Axel Ljungberg och Fabrikören 
Alfr. Bovik till ledamöter med Herrar Inspektören Ludv. Andersson och 
Stenhuggaren C. G. Tinggren som suppleanter. Till sammankallande i 
nämnden utsågs Herr Borgmästaren Axel Sundberg. 

Tekniska Aftonskolans styrelse: 
För år 1917 valdes enligt Valkommitténs förslag Herrar Ingeniören 

Oscar A. Kornell och Byggmästaren Oscar Wallén till respektive ledamot 
och suppleant. 

Val af revisorer oeh deras suppleanter: 
För granskning af nedanstående räkenskaper för år 1917 företogs 

härefter och utföllo i öfverensstämmclse med Valkommitténs förslag 
sålunda: 

Drätselkammaren: 
Herrar Banktjänstemannen G. Frankenberg, Kammarskrifvaren G. von 

Gegerfelt och Kamreraren H. Melin med Herr Frankenberg som 
sammankallande. 

Suppleanter: Herrar Handlanden B. J. Jonsson, förste och Han-
delsföreståndaren L. P. Östling, andre suppleant. 

Hamnstyrelsen: 
Herrar Kammarskrifvaren Fr. Nordström, Stenhuggeriförmannen C. G. 

Rundgren och Handlanden Ragnar Anderson med Herr Nordström som 
sammankallande. 
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Suppleanter: Herrar Fabrikören Elof Cornér, förste och Kamreraren Eskil 
Kihlberg, andre suppleant. 

Fattigvårdsstyrelsen: 
Herrar Kontorschefen Rich. Ekdahl och Handlanden Ocs. Freden med Herr 

Ekdahl som sammankallande. 
Suppleanter: Herrar Skräddaremästaren O. Bergqvist, förste och 

Kontoristen Arthur Andersson, andre suppleant. 

Samskolestyrelsen: 
Handlanden Herr E. W. Olsson med Kontorschefen Herr Karl Mattsson 

som suppleant. 

Lysekils Föreläsningsförening: 
Bryggmästaren Herr Carl Broms med Kontorschefen Herr Karl Mattsson 

som suppleant. 

Lysekils Skyttegille: 
Lagerchefen Herr Victor Lindbom med Handelsbokhållaren Herr Nils 

Carlsson som suppleant. 

Lysekils Brännvinsförsäljningsaktiebolag: 
Journalisten Herr Ehrnfrid Landeberg med Bankkassören Herr Eric 

Hallgren som suppleant. 

Parkstyrelsen: 
Herrar Kamreraren Eskil Kihlberg och Banktjänstemannen Ivar Lindberg 

med Herr Kihlberg som sammankallande. 
Suppleant: Handelsbokhållaren Herr R. H. Ahldén. 

Lysekils Stads Elektricitetsverk: 
Herrar Handlanden B. J. Jonsson och Folkskolläraren Anders Jakobsson 

med Herr Jonsson som sammankallande. 
Suppleanter: Herrar Handlanden J. A. Jacobson, förste och Han-

delsföreståndaren Julius Pålsson, andre suppleant. 
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Tekniska Aftonskolan: 
Musikdirektören Herr Carl Sandström med Kronolotsen Herr John 

Linding som suppleant. 
§ 203  

Hälsovårdsnämnden hade till Stadsfullmäktige framställt om fri kost 
till sjuksköterskan och hennes biträde å epidemisjukhuset de tider då 
patienter där ej äro intagna. 

Herr Ordföranden i Stadsfullmäktige hade remitterat ärendet till 
Drätselkammaren för dess yttrande, som nu förelåg, och hade Drät-
selkammaren genom Doktor Nilssons utredning inhämtat, att utgifterna för 
det begärda kosthållet skulle uppgå till kronor 370: 83 i genomsnitt årligen 
för treårsperioden 1914—1916. 

Drätselkammaren förordade ett förslagsanslag å kronor 400: — för 
ändamålet under år 1917, dock att detta belopp icke finge öfver- skridas, och 
att af dessa medel utbetalas kvartalsvis i efterskott till sjuksköterskan å 
epidemisjukhuset mot uppvisandet af sjukhusjournalen kr. 2,50 per dag för 
de tider då patienter å bemälda sjukhus ej varit intagna. 

Stadsfullmäktige beslöto enhälligt bifalla framställningen i enlighet 
med Drätselkammarens förslag. 

§ 204  
Brandkorpralen A. J. Nordmark hade till Stadsfullmäktige inkommit 

med förnyad ansökan om dyrtidstillägg och begärde nu, att dylikt för honom 
måtte utgå med 10 kronor per månad från den 1 januari 1917. 

Drätselkammaren, dit ärendet af Herr Ordföranden i Stadsfullmäktige 
remitterats, tillstyrkte att sagda dyrtidstillägg måtte för sökanden utgå tills 
vidare under år 1917 och att medel för ändamålet utgå af oförutsedda 
utgifter i 1917 års utgifts-och inkomststat. 

Stadsfullmäktige biföllo framställningen i enlighet med Drätsel-
kammarens förslag i ärendet. 

§ 205  
Rådmannen Josef Centerwall hade genom skrifvelse till Magistraten 

framställt om att Magistraten måtte hos Stadsfullmäktige förorda för 



 

1916 den 29 Deeember.

bättrade löneförmåner för rådmännen, eller om Rådman Ödman af 
personliga skäl icke skulle vilja mottaga dylik löneförbättring, att då för 
Rådman Centerwall tillstyrkes en löneökning, så att hans råd- manslön må 
anses skälig. 

Magistraten hade beslutat alt hos Stadsfullmäktige tillstyrka, att Rådman 
Centerwall måtte erhålla ett personligt lönetillägg å 200 kronor. 

Herr Ordföranden i Stadsfullmäktige hade remitterat ärendet till 
Drätselkammaren, hvars yttrande nu äfven förelåg och hvarigenom 
Drätselkammaren, som icke fann skäl föreligga för dylik löneökning, afstyrkte 
densamma. 

Sedan handlingarna i ärendet lästs yttrade sig följande talare: 
Herr vice Ordföranden yrkade afslag på framställningen i enlighet med 

Drätselkammarens yttrande. 
Herr Radhe: Att man bör beakta framställningen då rådmans- lönerna här 

äro synnerligen små. Yrkade bifall till Magistratens förslag i ärendet. 
Herrar Bovik och Gunnerson instämde i Herr Radhes yrkande. 
Herr Ordföranden: Ansåg sökandens begäran visserligen befogad, men 

sade sig dock komma att rösta för afslag på den grund, att frågan inkommit 
alldeles för sent och ej heller behandlats af budgetsberedningen. 

Sedan öfverläggningen förklarats afslutad och Herr Ordföranden, efter 
framställd proposition på bifall till å ena sidan Drätselkammarens förslag och å 
andra Herr Radhes yrkande i enlighet med Magistratens förord, förklarat Herr 
Radhes yrkande vara med öfvervägande ja besvarat, begärdes votering, som 
verkställdes enligt följande godkända voteringsproposition: 

»Den, som bifaller Herr Radhes yrkande, röstar: ja; 
Den, det icke vill, röstar: nej; 
Vinner nej, hafva Stadsfullmäktige beslutat bifalla Drätselkammarens 

förslag.» 
Vid härefter företaget upprop till omröstning, i hvilken Herr Ljungberg ej 

deltog, röstade: 
Herrar Radhe, Gunnerson, Lidell, Bovik, Thorsson och Löfgren: ja, men 

Herrar vice Ordföranden, Lindbom, Luckey, Aug. Mattsson, Sterner, Löfving, 
Wallén, Hörman, Granberg, Gunnarsson, Karlson, Tinggren, Bergcr och 
Ordföranden: nej. 
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Med 14 nej-röster mot 6 ja-röster hade alltså Stadsfullmäktige beslutat att 
enligt Drätselkammarens förslag afslå bemälda löneökning. 

§ 206  
Magistraten hade till Stadsfullmäktige inkommit med utgifts- och 

inkomstförslag för Lysekils stad och dess Hamninrättning för år 1917. 
Budgetsberedningens yttrande öfver utgifts- och inkomstförslagen förelåg 

i detta: 

Protokoll, hållet vid sammanträde den 22 
December 1916 med den af Stadsfullmäktige i 

Lysekil för granskning af ........... Bil. § 206.

Dessa handlingar föredrogos nu, hvarvid budgetsförslagen för såväl staden 
som hamninrättningen genomgingos punkt för punkt. 

Utan diskussion beslöto Stadsfullmäktige att godkänna Magistratens 
utgifts- och inkomstförslag för staden beträffande inkomsterna samt för 
utgifterna med undantag för utgifterna till polisväsendet, som föranledde 
särskild debatt, under hvilken Herr Berger yrkade, att anslaget för löner till 
poliskonstaplarna måtte sättas till 6,750: — kronor för första hälften af år 1917 
och att användandet af de öfriga kr. 6,750: — blir beroende på 
Stadsfullmäktiges framtida beslut. 

Herr Borgmästaren Sundberg nämnde, att Polisnämndens kanske 
förnämsta uppgift vore att taga under öfvervägande om en omorganisation af 
polisväsendet är behöflig och om någon förenkling däraf kunde äga rum, men 
ansåg, att man ej utan vidare nu kunde nedsätta anslaget för ändamålet och att 
eventuella indragningar finge göras endast i den mån som poliskonstaplar af en 
eller annan orsak afgå. 

Herr Gunnerson ansåg, att den af Magistraten för polisvänsen- det 
föreslagna summan borde af Stadsfullmäktige godkännas. 

Herr Radhe yrkade, att anslaget måtte bibehållas oförändrat enligt 
Magistratens förslag. 

Sedan Herr Ordföranden framställt proposition på bifall till hvart- dera af 
de båda yrkandena samt förklarat Herr Radhes yrkande vara 



 

1916 den 29 December.

med öfvervägande ja besvarat, begärdes votering, som verkställdes enligt följande 
godkända voteringsproposition: 

»Den, som bifaller Herr Radhes yrkande, röstar: ja; 
Den, det icke vill, röstar: nej; 
Vinner nej, hafva Stadsfullmäktige beslutat bifalla Herr Bergers yrkande.» 
Vid upprop till omröstning, i hvilken Herr Granberg icke deltog, röstade 

härefter: 
Herrar vice Ordföranden, Radhe, Gunnerson, Ljungberg, Gunnarsson, 

Thorsson, Löfgren och Tinggren: ja; men 
Herrar Lindbom, Luckey, Aug. Mattsson, Sterner, Löfving, Lidell, Wallén, 

Bovik, Hörman, Karlson, Berger och Ordföranden: nej. 
Med 12 nej-röster mot 8 ja-röster hade Stadsfullmäktige alltså beslutat bifalla 

Herr Bergers yrkande. 
Härefter vidtog diskussionen beträffande uttaxeringen. 
Herr Wallén ansåg, att man ej år efter år kunde upplåna medel samt att 

uttaxeringen därför nu borde höjas och yrkade en uttaxering af 9 kronor per 
bevillningskrona. 

Herr Berger fann det ej vara rådligt att nu höja uttaxeringen och yrkade 
bibehållandet af en uttaxering af 8 kronor per bevillningskrona. 

Herr Aug. Mattsson uttalade sig för nödvändigheten af att nu höja uttaxeringen 
för att ej stadens ekonomiska ställning årligen skall försämras samt understödde Herr 
Walléns yrkande. 

Herrar Granberg och Tinggren ansågo äfven, att uttaxeringen borde höjas. 
Herrar Sterner, Gunnerson, Radhe, som ansåg att stadens fordran af hamnen 

vore en säker tillgång samt vice Ordföranden och Ljungberg talade för bibehållandet 
af 8 kronors uttaxering per bevillningskrona enligt Magistratens förslag och 
Budgetsberedningens yttrande samt anslöto sig till Herr Bergers yrkande. 

Sedan öfverläggningen förklarats afslutad och Herr Ordföranden efter 
framställd proposition på bifall till hvartdera af dessa båda yrkanden förklarat 
yrkandet om en uttaxering af 8 kronor per bevillningskrona vara med öfvervägande ja 
besvarat, begärdes votering, som verkställdes enligt följande godkända 
voteringsproposition: 

»Den, som bifaller yrkandet om en uttaxering af 8 kronor per 100 kronors 
beskattningsbar inkomst för år 1916 års taxering, röstar: ja; 



 

1916 den 29 December.

Den, det icke vill, röstar: nej; 
Vinner nej, hafva Stadsfullmäktige beslutat bifalla en uttaxering af 9 

kronor per 100 kronors beskattningsbar inkomst för 1916 års taxering.» 
Vid härefter företaget upprop till omröstning röstade: 
Herrar vice Ordföranden, Radhe, Gunnerson, Lindbom, Luckey. Sterner, 

Löfving, Lidell, Bovik, Hörman, Ljungberg, Gunnarsson, Thorsson, Karlson, 
Löfgren, Berger och Ordföranden: ja; men 

Herrar Aug. Mattsson, Wallén, Granberg och Tinggren: nej 
Med 17 ja-röster mot 4 nej-röster hade Stadsfullmäktige således* beslutat 

en uttaxering i enlighet med Magistratens utgifts- och inkomstförslag för år 1917 
»iv åtta (8) kronor per etthundra (100) kronors beskattningsbar inkomst för år 
1916 års taxering. 

Utan votering beslöto Stadsfullmäktige att enligt Magistratens förslag 
upplåna kronor åttatiofemtusenniohundranittiofem (85,995) för täckandet af 
återstående bristiifrågavarande utgifts- och inkomststat. 

Betalningsterminerna för stadsutskylderna bestämdes liksom förut till tre, 
nämligen i mars, juni och september på tider, som Drätselkammaren närmare 
bestämmer. 

Då utgifts- och inkomstförslaget för staden genomgåtts beslöto 
Stadsfullmäktige utan votering att bifalla utgifts- och inkomstförslaget för 
Hamninrättningen för år 1917 med det af Budgetsberedningen föreslagna 
tillägget att bemyndiga Hamnstyrelsen att upplåna elfvatusen (11,000) kronor 
för täckandet af 1917 års brist i sistnämda stat. 

De sålunda af Stadsfullmäktige antagna utgifts- och inkomst- staterna för 
staden och hamninrättningen innefattas i denna bilaga n:o 16, 1916. 

§ 207  
I sammanhang med Hamninrättningens utgifts- och inkomstförslag för år 

1917 beslöto Stadsfullmäktige enhälligt bemyndiga Hamnstyrelsen att upptaga 
ett kreditivlån å fyratiofyratusen (44,000) kronor för hamnens räkning under år 
1917. 

§ 208  
Kungl. Väg- och Vattenbyggnadsstyrelsen meddelade genom föredragen 

skrifvelse, att Kungl. Maj:t afslagit stadens framställning om anläggning af 
hamn vid Grötö på statens bekostnad 

Stadsfullmäktige lade denna skrifvelse till handlingarna. 
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§ 209  
Såsom afslutning på detta års arbete i Stadsfullmäktige yttrade Herr 

Ordföranden följande: 
«Mina Herrar! 

Det kommunala arbetsåret har nu för oss som Stadsfullmäktige gått till 
ända, och att det har varit ett arbetsamt sådant, framgår ju af att detta 
sammanträde är det femtonde. Visserligen hafva meningarna därunder brutits 
mot hvarandra, men det är vårt hopp, att ur dessa meningsbrytningar skall 
framgå ett godt resultat för samhället. Alla kunna ju icke tänka lika om medlen, 
men målet för vårt arbete bör vara ett och detsamma. 

Jag ber att få tacka Eder alla för det arbete var och. en nedlagt för 
samhällets bästa, och särskildt riktar jag nu detta tack till de två medlemmar, 
som vid nästa års början icke längre skola tillhöra vår krets, Herrar Oscar 
Mattsson och J. A. Anderson. Den förre har endast fyra år tillhört fullmäktige, 
och vi hoppas, att han fortfarande, fastän icke längre Stadsfullmäktig, skall 
med intresse följa våra förhandlingar. 

Vid Kamrer Andersons namn känna vi som en fläkt från Lysekils historia 
långt tillbaka. Visserligen har han icke tillhört denna kår alltifrån stadens 
början utan först 1905, men långt dessförinnan tog han en liflig del i allmänna 
angelägenheter. Om icke den äldste på skansen, är han dock en af de gamle 
kämparne, och vi skänka den afgående vår honnör för det arbete han nedlagt på 
olika platser i den kommunala förvaltningen, hans nit och intresse och den 
osminkade sanningskärlek, hvarmed han förfäktat sin öfvertygelse. 

Eder alla, mina Herrar, Magistratens representant, Herr Borgmästaren, 
och vår sekreterare önskar jag till sist ett godt årsskifte.» 

A egna och Stadsfullmäktiges vägnar tackade Herr vice Ordföranden för 
de vänliga orden samt för det nit och den reda och oväld hvarmed Herr 
Ordföranden ledt årets förhandlingar i Stadsfullmäktige samt tillönskade 
honom ett godt nytt år. 

Som ofvan 
Justeradt: AXEL HOLMOVIST. 

FRITZ LUSCH. 
B. P. JONSSON. 
ALFR. BOVIK. 
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Att ofvanstående protokoll blifvit efter förut skedd kungörelse och 
justering offentligen uppläst å Rådhuset torsdagen den 11 januari 1917 kl. 2 e. 
m.; betygas 

FRITZ LUSCH. 

AXEL HOLMQVIST. 

Lysekilspostens Tryckeri 1»W. 



 

Bil. § 20^

Protokoll, hållet vid sammanträde den 22 december 
1916 med den af Stadsfullmäktige i Lysekil för granskning 
af Magistratens förslag till utgifts- och inkomststat för år 
1917 tillsatta budgetsberedningen. 

Närvarande: Herrar Fritz Liisch, Magnus Radhe, B. P. Jonsson, John Sterner och Axel 
Ljungberg samt Herr Borgmästaren Axel Sundberg, som äfven vid sammanträdet var 
tillstädeskommen. 

§ 1  
Herr Kyrkoherden Fritz Liisch, som i sin egenskap af Stadsfullmäktiges Ordförande kallat 

till detta sammanträde, utsågs till Ordförande att leda förhandlingarna. 
§ 2  

Magistratens budgetsförslag för staden genomgicks punkt för punkt, och beslöt 
Beredningen att hos Stadsfullmäktige tillstyrka detsammas antagande i föreliggande skick med 
en uttaxering af åtta (8) kronor pr bevillningskrona. 

Det föreslagna lånet å kronor 85,995: — täcker 1916 års brist, kronor 64,309:64 samt den 
under 1917 beräknade bristen, kronor 21,685:36. 

§ 3  
Budgetsberedningen beslöt att bibehålla tre betalningsterminer för stads- utskylderna 

såsom förut i mars, juni och september å tider, som af Drätselkammaren närmare bestämmas. 

§ 4  
Hamninrättningens budgetsförslag för år 1917 genomgicks äfvenledes punkt för punkt, 

och beslöt Beredningen att hos Stadsfullmäktige tillstyrka detsamma utan anuan ändring än att 
hos Stadsfullmäktige föreslå att Hamnstyrelsen bemyndigas att upplåna medel för täckandet af 
bristen, kronor 11,000: —, i 1917 års stat samt att därjämte hos Stadsfullmäktige föreslå, att 
Hamnstyrelsen äfven bemyndigas att för hamnens räkning upptaga ett kreditivlån å kronor 
44,000: 

Som ofvan: 
AXEL HOLMQVIST. 

Justeradt: 
FRITZ LUSCH. 

Lysekilspostens Tryckeri 1816 



 

Bil. N:o 1 1916.

Till 
Herrar Stadsfullmäktige i Lysekil. 

Under innevarande månad har till Stadsfullmäktige inkommit en 
framställning från Drätselkammaren om afskedande af fyra poliskonstaplar från 
och med den 1 nästa Juli i och för nedbringande af utgifterna för polisväsendet i 
staden. 

ufver denna framställning hafva Stadsfullmäktige begärt Magistratens 
yttrande, och får Magistraten med anledning häraf anföra följande: 

Drätselkammaren har ifrågasatt att polisbevakningen här i staden måtte 
återgå till hvad den var före den nuvarande organisationen. Denna organisation 
kom till stånd på grund af en den 26 september 1907 af Herr Carl Backman hos 
Stadsfullmäktige väckt motion. Anledningen till förslaget om poliskårens 
ökning var endast det behof af stärkt polisbevakning, som då var särskildt 
kännbart. Det har påståtts att motivet till ökningen skulle bestått däri att man 
ansett den nödvändig med hänsyn till de förestående jämvägsarbetena. Detta 
påstående förtjänar knappast något afseende, då ju den nya organisa!ionen 
beslöts i Stadsfullmäktige den 9 Okt. 1908 och Lysekils järnvägsaktiebolag 
bildades den 7 Maj 1910 samt järnvägs- arbetena tog sin början i Juni 1911. Vid 
organisationens genomförande var järnvägsfrågans lösning ännu icke så 
framskriden att någon som hälst visshet om järnvägens realiserande förelåg. 
Först efter 1909 års landsting var järnvägsföretaget att anse såsom säkerställd t. 
Om sålunda år 1907, då innevånareantalet i staden uppgick till 3,811, åtta 
ordinarie konstaplar ansågos behöfliga för ordningens upprätthållande, så 
förefaller det orimligt ifrågasätta att tre konstaplar — således 5 mindre — skola 
vara tillräckliga år 1916 då innevånareantalet stigit till omkring 4,500 samt en 
del förhållanden i staden, särskildt dess kommunikationer, nått en större 
utveckling än som var fallet år 1907. Det är visserligen sannt att år 1915 varit ett 
synnerligen lugnt år i fråga om den allmänna ordningen här i staden, men detta 
torde bero på de stora inskränkningarna i 



 

stenindustrien och den minskade sjöfarten jämte en del andra omständigheter, 
som blifvit en följd af världskrisen. Vid krisens slut återinträda helt visst icke 
blott, förutvarande förhållanden, utan synes staden kunna påräkna en än lifligare 
tillväxt och utveckling, som naturligtvis ställer högre anspråk på bevakning än 
hvad för närvarande är fallet. 

En poliskår kan för öfrigt icke organiseras på samma sätt som en 
arbetsstyrka i enskild tjänst, hvilken ju kan ökas eller minskas när som hälst 
efter omständigheterna. Ej häller synes det lämpligt att polisman antages på 
samma sätt som en del andra befattnings- hafvare tillsvidare med en kortare 
uppsägning eller eljest på viss tid. Polismannen skulle ju i en sådan ställning af 
fruktan för tjänstens mistande kunna frestas att åsidosätta en eller annan af sina 
tjänsteplikter. Den allmänna regeln i fråga om rekrytering af poliskårer torde i 
följd däraf hafva blifvit att polisman antages tillsvidare och så länge han 
behörigen sköter sin tjänst, dock att han kan uppsägas från tjänsten därest han af 
polismyndigheten finnes i allmänhet olämplig som polisman, i hvilket fall en 
uppsägningstid af en månad brukar tillgodonjutas. På detta sätt hafva också 
medlemmarna af poliskåren i Lysekil blifvit antagna. 

Att likväl ett förslag om minskning af poliskåren härstädes genom 
indragning af anslaget till fyra ordinarie poliskonstaplar på grund af för tillfället 
rådande lugna förhållanden har blifvit ifrågasatt, visar behofvet af att den 
kommunala representationen sättes i tillfälle att på ett mera ingående vis sätta 
sig in i polismyndighetens uppgifter och följa polismannaverksamheten i 
staden. Magistraten har också länge varit betänkt på att föreslå åtgärder i detta 
syfte och har vid två särskilda tillfällen, då Magistratens yttrande infordrats 
öfver ett för hela riket gällande polisreglemente, förordat insättande af en s. k. 
kommunal polisstyrelse eller polisråd. 

Magistraten får på grund häraf föreslå, att Stadsfullmäktige måtte besluta 
tillsätta en polisstyrelse eller polisråd å fem personer, hvaraf två ledamöter utses 
af Magistraten och de tre öfriga af Stadsfullmäktige. 

Denna styrelse synes böra taga befattning med frågor rörande 
poliskårens organisation samt tillsättande af lediga polisbefattningar, hvarjämte, 
vid inträffande ledighet, styrelsen bör taga under öfvervägande huruvida 
befattningen bör indragas eller bibehållas samt därom göra framställning hos 
Stadsfullmäktige. Styrelsen bör äfven vara skyldig att behandla sådana frågor, 
som af Magistraten, hvilken 



 

utöfvar befälet öfver poliskåren, hänskjutas till styrelsen, liksom ock styrelsen 
må vara befogad att till Magistraten inkomma med erinringar och förslag, som 
röra stadens polisväsen. 

Innan styrelsen väljes bör emellertid instruktion för densamma uppgöras, 
och får Magistraten med anledning häraf äfven hemställa att Stadsfullmäktige 
behagade utse en kommitté som uppgör förslag till instruktion för styrelsen, 
hvilket förslag sedan skall underställas Stadsfullmäktige och Magistraten. 

Rådhuset i Lysekil den 30 December 1915. 

På Magistratens vägnar: 
AXEL SUNDBERG. 

Lysekilspostens Tryckeri 1«1«. 



 

Bil. till pret. N:o 2 1916.

Undertecknade utsedda att granska Lysekils föreläsningsföre- nings 
räkenskaper för tiden 1 Jan. t. o. m. 31 Dec. 1915. 

Revisionsberättelse. 

Inkomster: 
Stadens anslag .................................................................................. 600: — 
Medlemsafgifter ............................................................................... 166: — 
Årskort ..............................................................................................  60: —- 
Inträdesafgifter ................................................................................  104: 25 
Kursafgifter  .......................................................................   . . 39: 

Kronor 969: 25 
Biblioteket. 

Stadens anslag till d.  .......  ..............................................................  200: -- 
Div. inkomster ......................................................................    151: 02 

Kronor 351: 02 
Utgifter: 

Hyror ................................................................................................ 122: — 
Föreläsare ........................................................................................  479: 40 
Annohskostnader ...............................................................................  63: 85 
Vaktmästare ..........................................................................  37: p0 
Porto etc ................................................................................     15: 30 
Diverse ...............................................................................   .  241: 95 

960: — 
Behållning .......................................................................  9: 25 

Kronor 969: 25 



 

Biblioteket. 
Hyror ..............................................................................................  147:
 ........................................................................................................... — 
Annons och trycksaker......  ..................................................  .......          20: 
— 
Diverse ............................................................................                        
131: 50 Kronor 351: 02 

Balansräkning. 
Den 31 Dec. 1915. An.: Inkomster enl. kassabok . . . 1,320: 27 

Kronor 1,320: 27 

Den 31 Dec. 1915. Per: Utgifter enl. kassabok. . . . 1,259: 00 
Behållning ........................................................................................  01:21 

Kronor 1,320: 27 

Räkenskaperna äro förda med ordning och allegater förefinnes till såväl 
in- som utgiftsposterna, hvarför decharge tillstyrkes. 

Lysekil den 13 Januari 1910. 

O. A. LUNDQVIST. CARL BROMS. Revisorsuppl.                                      
Revisor 
Utsedd af Försläsningsföreningen           Utsedd af Stadsfullmäktige 

Lysekilspostens Tryckeri 1916. 



 

Bil. N;o 3 1916.

Förnyadt yttrande af Kommittén angående byggnad 
till Kommunal mellanskola. 

Till Stadsfullmäktige i Lysekil. 

De af Stadsfullmäktige utsedde kommitterade angående byggnad för 
kommunal mellanskola få härmed afgifva begärdt förnyadt yttrande. 

Stadsfullmäktige beslutade den 21 November 1915 att återremittera ärendet 
till kommittérade, och skulle ny utredning föreligga inom Januari månads 
utgång. Kommittérade hafva ansträngt sig för att ernå detta resultat, men af flera 
skäl, särskildt den anlitade arkitektens inträffade sjukdom, har tiden något 
öfverskridits. 

Då Fullmäktige anmodat kommittérade att inkomma med ritning och 
arbetsbeskrifning till nybyggnad, hvarvid dock den föreslagna tomten rätt söder 
om kyrkan icke skulle föranleda till vidare yttrande, hafva kommittérade till en 
början öfvertänkt, hvilka tomter i öfrigt kunde komma i fråga. De vid 
Fullmäktiges sammanträde omnämnda områdena vid Drottninggatan hafva af 
kommittérade tagits under grundligt öfvervägande och i noggrannt betraktande, 
men hafva kommittérade funnit: 

att mycket dyrbara arbeten för grunden skulle vara erforderliga: 
att på grund af det i dessa kvarter föreskrifna byggnadssättet 

skolbyggnaden skulle komma att omgifvas af brandmurar, hvilket af flera skäl 
vore synnerligen olämpligt; 

att, när staden med stora kostnader framdeles utlagt Drottninggatan, 
saluvärdet å dessa tomter blir allt för högt, då de komma att ligga vid nämnda 
gata i närheten af dess skärning med Apoteksgatan och således i ett mycket godt 
affärsläge; 

att olägenheten af järnvägsspår intill nuvarande samskoletomien i högre 
grad drabbar dessa tomter; samt slutligen 

att de omnämnda sneda vinklarna mot Drottninggatan lätt kunna rätas 
genom markbyte, hvilket byte äfven vid skolbyggnad torde blifva nödigt. 



 

Kommitterade hafva vidare tagit i förnyadt öfvervägande den s. k. 
skolkökstomten vid Kyrkogatan. Denna tomt har stora fördelar. men 
kommitterade anse, att den har för högt saluvärde för att tagas till skoltomt, om 
annan lämplig tomt kan erhållas, och att staden framdeles möjligen kan hafva 
behof för någon annan offentlig byggnad af denna välbelägna tomt. En 
rensprängning af tomten skulle äfven medföra väsentligt större kostnader än 
det nu tillämpade förfarandet med afverkning. Tidigare än nödigt skulle också 
staden gå miste om de skollokaler, som finnas i därvarande byggnad, hvilket 
måhända skulle föröka behofvet af ytterligare skolbyggnad. 

Utom dessa nu nämnda tomter hafva åtskilliga andra kommit under 
öfverläggning. Norr om Drottninggatan hafva kommitterade emellertid icke 
funnit någon tomt, som varit tillfredsställande. Plats torde ej finnas annat än 
högt uppe på bergen eller också utåt Landsvägsgatan, eventuellt inom Lyse 
kommun. 

Kommitterade hafva då beslutat föreslå tomten vid Kyrkogatan öster om 
Gamla kyrkogården, och hafva för denna tomt anmodat Arkitekten Arthur 
Brattberg att uppgöra ritning och kostnadsförslag. Tomtens läge anse 
kommittérade vara fullt tillfredsställande, och huset kommer icke att skymma 
kyrkan, sedd från sjön. Trots att tomten är lämplig till skola, är dess saluvärde 
dock ganska ringa, då den är mindre användbar som tomt för bostadshus. 

Då tomten är uppfylld af ett stort rös af sprängsten, har man icke kunnat 
komma till full klarhet angående tomtytans beskaffenhet. Det är alltså möjligt, 
att någon mindre jämkning i källarvåningens ritning kan blifva erforderlig. Det 
synes kommittérade därför riktigast, att stenen afröjes, innan detaljritningar 
uppgöras. Stenen kan mycket lätt läggas ned i den tilltänkta gatan längs 
kyrkogården, och detta arbete skulle ju blifva ett lämpligt sådant just nu, 
hvarför kommittérade anse, att om Stadsfullmäktige önska företaga nybygg-
nad, denna afröjning omedelbart företages. 

Ritningarna hafva varit föremål för mycket arbete och granskning inom 
kommittén, som äfven granskat åtskilliga vid olika tillfällen uppgjorda 
förslagsritningar till skola här i staden och därvid jämfört de olika rummens 
storlek, samt i öfrigt sökt draga största möjliga nytta af ritningarna. Den nu 
föreslagna byggnaden är i det närmaste rektangulär, hvilket medför besparingar 
i såväl byggnads- kostnader som underhåll. Man har sökt använda tomtens läge 
på bästa sätt. Huset innehåller sju klassrum, slöjdlokal, laboratorium, 
aektorsrum, kollegierum, naturvetenskapsrum, ritsal, bönsal med 



 

läktare, gymnastiksal och nödiga materialrum, och slutligen två rum och kök 
till vaktmästaren. Gymnastiksalen, som gifvetvis skulle användas äfven af 
stadens öfriga skolor, är försedd med egen ingång och dessutom med en 
reservutgång rakt ut i det fria att användas vid upppvisningar och andra 
tillfällen, då man bekvämt vill utrymma salen. Denna ligger inne i själfva 
byggnaden, hvilket blir fördelaktigt såväl i afseende på byggnadskostnaden 
som underhållet och kostnaderna för uppvärmning, i hvilka tre afseenden 
besparingar därigenom uppstå. Lärosalarnes storlek är sådan, att efter de olika 
beräkningssätt, som följas, lärjungarnes antal skulle blifva 21 — 31 i hvarje af 
de sex salarne. Den sjunde rymmer 15—21 lärjungar, hvilket torde blifva mera 
än tillräckligt för fjärde klassen. De sex salarne äro större än i 
ombyggnadsförslaget, hvilket i ännu högre grad är förhållandet med bönsalen. 
Gymnastiksalen är likaledes rymlig. Lärosalarne hafva dagsljus från antingen 
öster eller väster. 

Kommittérade hafva anskaffat arbetsbeskrifning och kostnads-
beräkningar, hvaraf framgår, att huset med grundläggning, värme-, ljus- och 
afloppsledningar, inredning af gymnastiken skulle kunna uppföras för
 ......................................................................................... Kr. 105,000: — 

Härtill vill kommittén lägga: 
Undanrödjande af stenröset m. m ................................. » 4,000: — 
Terrassering rundt skolan .......  .............................................. » 5,000: — 
Afloppsledningar utanför huset m. m ................................. » 3,500: — 
Inventarier och uthus ............................................................. » 5,500: — 
Ritningar, kontroll ................................................................. » 2,000: — 

Summa Kr. 125,000: —

Huset är så beläget, att det med lätthet kan tillbyggas vid norra gafveln, 
hvarigenom skulle vinnas fyra lärosalar, handarbetssal å vinden samt skolkök i 
källaren. På detta sätt kan man få tillräckliga lokaler, äfven om skolan skulle i 
synnerlig grad behöfva utvidgas på grund af stadens tillväxt. 

Kommittérade vilja nu öfvergå till en beräkning öfver sättet att betala 
kostnaderna dels för skolans om- eller nybyggnad, dels för dess drift. 

Ett lån å 125,000 kronor mot 5 procent ränta kan under 40 år återbetalas 
antingen med en lika summa hela tiden, hvilken då blir Kr. 7,284: 78 eller med 
en afbetalning af en fyrtiondedel hvarje år jämte upplupen ränta, i hvilket fall 
första året betalas Kr. 9,375: — och sista året Kr. 3,281: 25. 



 

Om amorteringstiden bestämmes till 30 år, blifva siffrorna 8,131: 43
 10,416: 67 4,375: — 

Ett lån för ombyggnad å 70,000 kronor torde ej böra tagas på längre 
återbetalningstid än 20 eller allra högst 25 år, och blifva motsvarande siffror då

för 25 år .... 4,966: 68 6,300: — 2,940: — 
» 20 » . . . . 5,616: 98 7,000: — 3,675: — 

Kommittérade anse, att lånet till nybyggnaden kan tagas på 40 års 
amortering, men anse liksom Drätselkammaren icke rådligt, att lånet till 
ombyggnaden utstrackes längre än till 20 år. Båda lånen torde kunna beräknas 
med lika annuitet hvarje år, och antagas alltså här de årliga utgifterna till Kr. 
7,284: 78 och 5,616: 98. Skillnaden mellan dessa belopp är alltså Kr. 1,667: 80.

Vid jämförelse mellan det förut framlagda ombyggnadsförslaget och detta 
nybyggnadsförslag finner man följande angående rummens storlek. 

Ombyggnaden: Kvm. Höjd Kubm. 
3 klassrum hvardera ....................................................  37,95 3,3 125,2 
3 » »  .................................................  32,45 » 107,1 
2 » »  .................................................  37,40 » 123,4 
Naturvetenskapsrum ....................................................... 20,5 » 67,7 

» (materialrum) ..... 10,3 » 33,8 
Vestibul, nedre ............................................................... 45,84 » 151,3 

» öfre .....................................................................   28,68 » 94,6 
Bönsal ........................................................................................  71,4 » 235,6 
Kollegierum .................................................................... 18,7 » 61,7 
Slöjdrum ........................................................................  35,73 2,5 89,3 
Laboratorium .................................................................. 17,5 » 42,6 

Härtill komma i- gymnastikbyggnaden: Gymnastiksal (höjden medeltal)
 .................................................................................... 152,i 5,7 866,9 
Ritsal » »  .............................  41,99 3,9 163,7 

Nybyggnaden: 
3 klass-rum, hvardera ......................................................  40,2 3,7 148,7 
3 » » .......... 42,oo » 155,4 
1 »  ...................................................................  27,84 » 105,8 
Naturvetenskapsrum .......................................................  32,5 3,2 104,oo 

» (materialrum) ........................... 18,9 > 60,4 
2 vestibuler, hvardera ......................................................  41,6 3,7 153,9 



 

Bönsal (höjden medeltal) ...............................................  109,8 5,6 614,9 
Kollegierum ...................................................................  26,68 3,7 98,7 
Gymnastiksal ................................................................. 154,8 6,2 959,8 
Ritsal .............................................................................  60,9 3,2 194,9 
Slöjdrum ........................................................................ 61,2 3,oo 183,6 
Laboratorium .................................................................  39,44 » 118,32 

Utan motsvarighet i ombyggnaden äro: 
Bönsalens läktare, 
Rektors rum, 
Arkiv, 
Rum för Slöjdmaterial, 

hvaremot ombyggnaden har mera än nybyggnaden: 
1 klassrum. 
Man bör lägga märke till, att den gjorda ritningen icke är någon arbetsritning, 

hvarken i afseende på inredningen eller utseendet. Det låter ju därför tänka sig, att 
en eller annan förbättring kan göras. Likaledes kan ju äfven i ombyggnadsförslaget 
någon detalj ändras. Det möter gifvetvis intet hinder att, på sätt Drätselkammaren 
framhåller, utvidga vestibulerna och anordna skjutdörrar, hvarigenom bönsalen 
praktiskt taget skulle vinna i utrymme. 

Man finner sålunda: 
att lärosalarne i nybyggnaden äro större än i ombyggnaden såväl till 

ytinnehållet, som på grund af den större höjden ännu mera i kubikinnehållet; 
att bönsalen är väsentligt större i nybyggnaden och att, om man härtill lägger 

läktaren, ytinnehållet blir detsamma som gymnastiksalens ; 
att båda gymnastiksalarne hafva samma ytinnehåll, men att nybyggnadens 

har större kubikinnehåll; 
att vestibulerna äro rymligare i nybyggnaden; samt 
att emellertid ombyggnaden har ett klassrum mera. 
Därtill kommer, att värmeafdelningen i nybyggnaden är väsentligt rymligare, 

hvilket har sin betydelse dels för värmedriftens praktiska ordnande, dels ock vid 
inköp af koks i parti. 

Det bör emellertid ihågkommas: 
dels å ena sidan, att staden tillsläpper tomt till nybyggnaden; 
dels ock å andra sidan, att samskolan icke har någon lekplan, då härtill 

användes en i stadsplanen ingående öppen plats, och att endast genom inköp en 
skolplan kan åstadkommas. 



 

En jämförelse mellan de två förslagen synes alltså ställa sig sålunda: 
Nybyggnaden har väsentligt bättre och rymligare lokaler, hvilket 

naturligtvis bidrager till skolans trefnad och förkofran, hvarjämte läget är soligare. 
Dess geografiska belägenhet anse kommittérade fullt tillfredsställande, ehuru 
samskolans hus ligger något mera centralt. Lekplanen torde blifva väsentligt bättre 
vid nybyggnaden, och man undviker den framdeles mycket trafikerade 
Drottninggatan med dess järnvägsspår. 

Vid beräkning af skolans driftkostnader hafva kommittérade utgått från, att 
parallellafdelning blir erforderlig i första klassen. Om antalet lärjungar i en klass är 
36, kan statsbidrag för inrättande af parallellafdelning erhållas. Huruvida en sådan 
afdelning finnes eller ej, inverkar icke på aflöningarna, ty en extra lärare skall i 
aflöning erhålla 1,800 kronor och staten bidrager till afdelningen med 1,600 kronor 
och till lärarens aflöning med 200 kronor, alltså hela beloppet. Sålunda är saken utan 
inflytande på ekonomien, då lärorum finnes, och det lilla belopp, som skulle kunna 
tillkomma i öfrigt, mera än väl måste täckas af ökade terminsafgifter. 

Alderstillägg hafva icke af kommittén tagits i betraktande, all- denstund man 
icke kan veta, huruvida och i sådant fall till hvilket belopp de skola utgå, samt de till 
öfvervägande del bekostas af staten. Lönegraderna äro med fem års tjänstgöring 
mellan hvarje: För manlig lärare . . 2,000: —
 2,400: — 2,800: — 3,200: — 

> kvinnlig » . . 1,600: - 1,800: — 2,000: — 2,200: — 
För hvarje ålderstillägg skall kommunen bidraga med Kr. 66: 67, resten 

betalar staten. Sannolikt kommer väl till en början ringa belopp att utgå härtill, men 
om man också mot hvarje rimligt antagande ville beräkna, att alla fyra lärarne vore i 
högsta lönegraden, skulle kommunens andel icke blifva mera än 800 kronor för alla 
fyra lärarne tillsammans. 

Tillika vilja kommittérade anmärka, att pensionsafgifterna ingå i lönen, så att 
kommunen icke har någon utgift för dessa. 

Med ledning af uppgifter från andra ställen hafva kommittérade tänkt sig att 
terminsafgifterna skulle utgå med 100—135 kronor om året stigande från 1—4 
klassen. Om man antager 6 lärjungar å 135, 8 å 120, 12 å 110 och 20 å 100 kronor, 
får man ett samman- lagdt belopp af 5,090 kronor. Då samskolan i dessa klasser har 
51 lärjungar, af hvilka väl de allra flesta komma till mellanskolan, och då åtskilliga 
barn från folkskolan äfven komma dit, synes en inkomst 



 

af 4,000 kronor icke vara synnerligen högt räknadt, äfven med afseende på 
skyldigheten att lämna nedsättning och befrielse för en del lärjungar. Ehuru 
kommittén tänkt sig parallellafdelning i första klassen och således minst 36 
lärjungar, har vid inkomstberäkningen af försiktighet endast räknat med 20. 

Det är ju uppenbart, att beslut om åflöningar och terminsafgifter icke 
förekomma i detta sammanhang, här har endast uppgjorts en beräkning däröfver. 

På grund af hvad härofvan anförts hafva kommittérade uppgjort följande 
beräkning öfver skolans utgifter och inkomster. 

Utgifter: 
Rektors arfvode ............................................................  800: — 
Biträdande föreståndarinna...........................................  200: — 
3 ordinarie lärare ........................................................  6,000: — 
1 » lärarinna .........................................................  1,600: — 
1 extra lärare ...............................................................  1,800: — 
1 » lärarinna ...............................................................  1,600. — 
Bostad och bränsle till 3 lärare ...................................  1,800: — 

» » » » 1 lärarinna .............................  500: — 
Undervisning i sång, 3 timmar i veckan .......................  240: — 

» i gymnastik 3 timmar i veckan .... 240: — 
» i handarbete 4 » i » .... 260: — 

15,040: — 
Ränta och amortering .................................................  7,285: — 
Bränsle .......................................................................  1,400: — 
Belysning .....................................................................  200: — 
Vaktmästare .................................................................  700: — 
Brandförsäkring och underhåll af fastigheten .... 1,000: — 
Slöjdmaterial och diverse ..........................................  .......  . .508: — 

Kr. 26,133: —
Inkomster: 

Statsbidrag ...................................................................................... 10,133: — 
Terminsafgifter .........................................................................  4,000: — 
Uttaxering ........................................   .............................  .......  . 12,000: — 

Kr. 26,133: — 
Då emellertid anslaget till samskolan och högre folkskola, tillsammans 7,000 

kronor, gifvetvis skulle upphöra, blefve det ökade anslaget från stadens sida endast 
5,000 kronor. 



 

I händelse af ombyggnad af samskolans hus, skulle ränta och amortering 
minskas med Kr. 1,667:80. Däremot tillkommer hyra för vaktmästaren med 350 
kronor, hvarjämte brandförsäkring och underhåll i genomsnitt under årens lopp 
säkerligen blifva högre. Särskildt blir yttre målning dyrbar, och ökar kommittén 
därför dessa kostnader från 1,000:— till 1,317:80. Bränslet torde icke medföra 
någon besparing, då man tänker på den fritt stående gymnastikbyggnaden. Alltså 
skulle genom antagande af ombyggnadsplanen det ökade anslaget från staden 
kunna minskas med 1,000 kronor till 4,000 kronor. 

Under de närmaste tjugu åren synes alltså ombyggnaden medföra en årlig 
besparing af 1,000 kronor. Vid dessa års slut eller något senare antages, att de 
besparade 20,000 kronorna måste anskaffas för att reparera och förbättra 
byggnaden, för så vidt den då ännu skall användas till skola. Sannolikt har väl 
under tiden uppstått fråga om inköp af det intill liggande Bundsenska huset för 
erhållande af skolplan. I sådant fall kommer ju ställningen att bero på, när och till 
hvad pris detta sker. Icke torde man kunna vänta därmed i 20 år, vid denna tid 
kunna nya hus vara uppförda å tomten och då är det väl osäkert, om den kan 
köpas för rimligt pris. Skulle nu denna tomt blifva köpt under de närmaste åren, 
blir den ekonomiska ställningen en helt annan, ty då till köpesumman lägges 
kostnaderna för sprängning och planering af tomten, blir af den tilltänkta 
besparingen intet. Sedan samskolan enligt förslaget blifvit om- och tillbyggd, 
kan den icke vidare tillbyggas, utan om mera utrymme skulle behöfvas, måste 
detta skaffas genom nybyggnad. Äfven om man inköpt Bundsenska tomten, 
torde det ej utan stora sprängnings- kostnader gå för sig att lägga ännu ett hus där 
eller på stadens intill liggande mark, ty då förstörde man ju skolplanen, och det 
hela blefve ju ganska otillfredsställande. Nybyggnaden kan däremot lätt 
utvidgas och blifver den då lämplig till större skola, om så erfordras, hvilket 
ombyggnaden svårligen kan bli, ty en skola i två byggnader blir icke så lämpligt.

Om tjugu år skulle ställningen alltså blifva denna: å ena sidan nya 
skolhuset med halfva antalet ränte- och afbetalningar verkställda, hvarvid dock 
är att märka, att af kapitalskulden kvarstår Kr. 90,752:54, hvilken återstod 
inbetalas å de följande 20 åren; å andra sidan det ombyggda huset med utvidgad 
skolplan och ursprungliga skulden betald, men kostnaderna för skolplanen 
sannolikt endast delvis betalade med den årliga besparingen å 1,000 kronor, 



 

hvarjämte man icke vet i hvad mån huset då eller något senare behöfver en 
grundlig reparation och om det sedan efter dåtidens förhållanden för en 
afsevärd framtid lämpar sig till skola. 

Kommittén har i sitt förra betänkande utgått från, att ombyggnaden medför 
en lösning för minst 25 år, men på grund af Drätselkammarens yttrande har 
uträkningen nu gjorts efter 20 år. En utsträckning af tiden till 25 år medför dock 
icke någon sådan lättnad, att det väsentligen inverkar på beräkningarna. 

Stadsfullmäktige hafva äfven uppdragit åt kommittérade att utreda 
lämpligaste sättet att skaffa loka'er för de af samskolans lärjungar, som vid 1918 
års slut ej kunna inrymmas i melianskolan, samt om behofvet af tillökning i 
lokaler för folkskolan. 

Skulle nybyggnaden komma till stånd, måste ju i hvarje fall de fyra högsta 
klasserna i samskolan upphöra, hvarvid lärjungarne öfverflyttas till 
melianskolan. De äro för närvarande 51. En sal i skolköket och högre 
folkskolans sal blifva då lediga, hvarjämte man utan olägenhet sannolikt kunde 
tillsvidare bereda plats för en eller två klasser i mellanskolans byggnad. 
Härigenom skulle folkskolans mest trängande behof vara afhjälpta. 

Skulle återigen ombyggnad blifva verkställd, vinnes ju ett icke obetydligt 
utrymme, dock icke på långt när så, som vid nybyggnaden. De, som då blifva 
husvilla, äro 24 barn i förberedande avdelningarna och 51 barn i 1 och 2 
klasserna. Hvart dessa barn komma att taga vägen, är icke lätt att säga. För 
många af dem kommer nog att anordnas enskild undervisning, och i sådant fall 
måste lokaler anskaffas, hvilket ju ej föranleder utgift för staden. Huruvida 
något afsevardt antal komma att öfvergå till folkskolan, beror sannolikt i första 
hand på, hvad priset kan blifva för den enskilda undervisningen. Skulle detta 
icke blifva afsevardt högre än samskolans pris, komma de väl tämligen 
mangrannt att kvarstanna. Det är härvid att märka, att de lägre klasserna äro 
afsevärdt billigare att drifva an de högre, alldenstund lärarekrafter kunna 
erhållas för väsentligen billigare kostnad. I detta fall blifva högre folkskolans sal 
och salen i skolkökshuset lediga, hvarjämte ett par rum i melianskolan torde 
kunna upplåtas till folkskolan. Skulle återigen enskild undervisning icke blifva 
möjlig, och alla samskolans barn komma till folkskolan. 



 

torde icke duplikation kunna fullständigt undvikas. Sådan försiggår ju 
emellertid i många städer, delvis i stor omfattning I dessa beräkningar hafva 
antalet lärjungar i samskolan för innevarande termin användts. Huru många det 
kan vara, då mellanskolan blir färdig, vet man ju icke. 

Lysekil den 16 Februari 1916. 

RAGNAR BERGER. 

FRITZ LUSCH. L. LAURIN. 

LyaekllBpoBtens Tryckeri ime. 



 

Bil. N:o. 4 1916.

Stadsfullmäktige i Lysekil den 2 Mars 1916 fattade beslut om kvarters-
oeh gatunamn samt gatugränser: 

Nummer å karta: Kvartersnamn: Nummer å karta: Kvartersnamn: 
1 Bävern. 28 Postiljonen. 
2 Trasten. 29 Jakob. 
3 Valen. 30 Kvarnberget. 
4 Staren. 31 Drotten. 
5 . Svalan. 32 Banken. 
6 Uttern. 33 Färgaren. 
7 Sjöstjärnan. 34 Mjölnaren. 
8 Lärkan. 35 Kvarnen. 
9 Duvan. 36 Vadet. 

10 Delfinen. 37 Fyrtornet. 
t 11 Tumlaren. 88 Tärnan. 

12 Ejdern. 39 Falken. 
13 Sälen. 40 Tullen. 
14 Fiskmåsen. 41 Stadsparken. 
15 Hajen. 42 Apoteket. 
16 Gräsanden. 43 Mollén. 
17 Laxen. 44 Trädgården. 
19 Svanen. 45 Verkstaden. 
20 Hafsörnen. 46 A Grönvik. 
21 Lotskullen. 46 B Sandberget. 
22 Hemmet. 47 Höjden. 
23 Gränsen. 48 Valhall. 
24 Blekebacken. 49 Kullen. 
25 Midgård. 50 Odin. 
26 Skottet. 51 Tor. 
27 Vänskapen. 52 Balder. 



 

Nummer å karta: Kvartersnamn: Nummer å karta: Kvartersnamn: 

53 Frej. 66 Gullmarn. 
54 Strömstierna. 67 Merkurius. 
55 Brage. 68 Venus. 
56 Heimdal. 69 Mars. 
57 Niord. 70 Jupiter. 
58 J Mimer. 71 Bundsen. 
59 Utsikten. 72 Neptunus. 
60 Flaggberget. 73 Curman. 
61 Rosvik. 74 Uranus. 
62 Ångbåten. 75 Saturnus. 
63 Gärdesgården. 76 Turisten. 
64 Kyrkan. 77 Udden. 
65 Lyckan. 78 Badhuset. 

G a t u- och t o r g n a tn n:  
Norra Hamngatan mellan stadsplanegränsen och Drottninggatan. 
Drottninggatan mellan Norra Hamngatan vid västra hörnet af kvar- teret 

Delfinen och Rosviksgatan. 
Gamla Strandgatan mellan Norra Hamngatan och Kungsgatan. 
Bansviksgatan, nuvarande Bansviksbergsgatan, mellan Norra Hamngatan 

och Kungsgatan. 
Blekegatan, nuvarande Blekebackegränd, mellan Norra Hamngatan och 

Bansviksgatan. 
Kungsgatan mellan Drottninggatan och Södra Hamngatan. 
Stengatan, delvis nuvarande Skottegränd, mellan Blekegatan och 

Färgaregatan. 
Färgaregatan mellan gränsen och Salutorget. 
Lotsgatan mellan Bansviksgatan och Blekegatan. 
Grengatan mellan Blekegatan och Stengatan. 
Skottegatan, nuvarande Skotlegränd, mellan Kungsgatan och gränsen. 
Trädgårdsgatan mellan Drottninggatan och Kungsgatan öster om kvarteret 

Trädgården. 
Tvärgatan mellan Kungsgatan och Stengatan. 
Apoteksgatan mellan Föreningsgatan och Färgaregatan. 
Korsgatan mellan Drottninggatan och Färgaregatan. 
Skolgatan mellan Färgaregatan och gränsen söder om kvarteret Färgaren. 



 

Norra Kvarngatan mellan Färgaregatan och gränsen. 
Södra Kvarngatan mellan Norra Kvarngatan och Landsvägsgatan. 
Salutorget mellan Kungsgatan och kvarteret Falken. 
Landsvägsgatan från hörnet af Kungsgatan och Södra Hamngatan till gränsen. 
Fabriksgatan, nuvarande Sillgränd, mellan Kungsgatan och Södra Hamngatan 

öster om kvarteret Tärnan. 
Fiskaregatan mellan Kungsgatan och Södra Hamngatan väster om kvarteret 

Tärnan 
Polisgatan, nuvarande Polisgränd, mellan Rosviksgatan och Södra Hamngatan. 
Södra Hamngatan mellan Landsvägsgatan och badhusets område. 
Rosviksgatan mellan Salutorget och Äreporten. 
Rosvikstorg mellan Rosviksgatan och Södra Hamngatan. 
Badhusgatan mellan Äreporten och Lilla Kyrkogatan. 
Villagatan mellan Rosviksgatan och Gullmarsgatan och mellan kvarteren Rosvik 

och Gärdesgården. 
Bergsgatan, nuvarande Kyrkviksbergsgatan, mellan Badhusgatan och Stora 

Kyrkogatan. 
Rösgatan, nuvarande Övre Bergsgatan, mellan kyrkan och Bergsgatan. 
Trappgatan mellan Badhusgatan och Rösgatan. 
Gullmarsgatan mellan Drottninggatan och södra sidan af Trappgatan. 
Strandvägen, nuvarande Kyrkviks Strandgata, mellan Badhusgatan och gränsen.
Turistgatan mellan Strandvägen och gränsen. 
Lilla Kyrkogatan mellan Strandvägen och Stora Kyrkogatan. 
Höjdgatan mellan Lilla Kyrkogatan och gränsen. 
Stora Kyrkogatan från Drottninggatan väster om kyrkan till Gull- marsgatan. 
Flaggatan mellan Stora Kyrkogatan och Drottninggatan. 
Utsiktsgatan mellan Flaggatan och Stora Kyrkogatan. 
Gränsgatan från Lilla Kyrkogatan längs stadsplanegränsen söder om kvarteret 

Valhall. 
Vekstadsgatan från Drottninggatan söder om kvarteret Verkstaden till gränsen. 
Föreningsgatan mellan Gränsgatan och Verkstadsgatan öster om kvarteret 

Valhall. 
Hagagatan mellan Stora Kyrkogatan och Föreningsgatan norr om kvarteret 

Njord. 



 

Odinsgatan mellan Stora Kyrkogatan och Föreningsgatan söder om kvarteret 
Odin. 

Torsgatan mellan Odinsgatan och Hagagatan. 
Sandengatan mellan Föreningsgatan och Gränsgatan. 
Stigbergsgatan mellan Gränsgatan och Verkstadsgatan väster om kvarteret 

Valhall. 
Ringskärsgatan från Verkstadsgatan mellan kvarteren Verkstaden och Grönvik.

Antaget af Stadsfullmäktige den 2 Mars 1916; betygas 
AXEL HOLMQVIST. 

Lysckilspostens Tryckeri 1916. 



 

Bil. N:o 5 1916.

Revisionsberättelse. 

Undertecknade utsedda att granska fattigvårdsstyrelsens räkenskaper och 
förvaltning för år 1915, få härmed afgifva följande berättelse. 

Inkomster:
Behållning från 1914  .........................................  1,823: 25 
Stadskassan .....................................................   18,000: — 
Återbetalningar, hyror m. m. . . . . . 1,968: 42 21 791: 67 
Utelöpande kuponger till 1916 ....'. 201: 85 

Kronor 21,993: 52 

Utgifter: 
Utelöpande kuponger från 1914 . . . . 101:10 
Afgifter vid hospital ....................................  769: 20 

„ „ sjukhus .....................................  1,086: 87 
Ersättning å andra kommuner ......................  769: 67 
Understöd åt diverse personer ..... 13,853:81 
Underhåll och assurans af understödshemmet 370:70 
Underhåll och assurans af 11 fattigstugor 

och husen å Grötön .............................  1,335: — 
Arvoden  .............................................................  1,200: — 
Diverse omkostnader ...................................  837: 85 
Kassabehållning till 1916  ..................................  1,669: 32 21.993: 52 

Kronor 21,993: 52 



 

Värdeöfverskottet vid årets slut utgöres af följande: 
Kassabehållning ............................................................................  1,669:32 
Understödshemmets värde ........................................................  11,000: 
11 st. fattigstugor „ ....................................................................  11,000: 
Diverse lösegendom „ ....................................................................  250: — 

Kronor 23,919: 32 

Räkenskaperna äro förda med ordning och utgiftsposterna nu för- 
sedda med verikationer, hvarför ansvarsfrihet tillstyrkes för den tid 
revisionen omfattar. 

Lysekil den 4 April 1916. 

GUST. A. LÖFGREN. O. BERGQVIST. .. . 

Lysekilspostens Tryckeri 1916. 



 

Bil. N:o. 6 1916.

Berättelse. 
Hamnstyrelsen får härmed afgifva berättelse öfver dess förvaltning år 1915. 
Enligt den under år 1914 uppgjorda budgeten hade hamnuppbörden beräknats 

för 1915 till Kr. 26,000: —. 
Af räkenskaperna framgår, att hamnens inkomster 1915 med Kr. 2,100: 

— understigit det i budgeten upptagna beloppet. Detta har berott på 
stagnationen i utskeppning af gatsten. Äfven hvad den beräknade inkomsten 
af planafgifter beträffar har denna i följd af minskad utskeppning betydligt 
nedgått, men dock utgjcrt c:a 600 kr. utöfver det 1915 inbetalda beloppet, som 
ingått detta år och upptagits i 1916 års räkenskaper. 

På grund af de minskade inkomsterna har Hamnstyrelsen måst 
inbespara å de i budgeten upptagna utgiftsposterna och endast verkställt hvad 
som ansetts oundgängligen nödvändigt. 

Af årets vinst- och förlust konto framgår: Inkomster    Kr.
 ........................ 23,919: 96 

Utgifter: 
Inventarier .......................................... Kr. 857: 50 
Kajundersökningar och utfyllnader 

samt kaj anläggningar och under 
håll  ............................................... „ 4,439: 75 

Tullpackhuset, underhåll ........................ „ 572: 30 
Utfyllnaden i Sillgränd ........................... „ 1,432: 51 
Stensättning ............................................ „ 915: 04 
Diverse utgifter ....................................... „ 5,608: 04 
Räntor ..................................................... „ 3,321: 30 
Löner och arvoden .................................. „ 3,844: 62 
Muddring ................................................ „ ‘ 399: 15 
Kloaken vid ångbåtsbron . . . . „ 550: — 
Stadskassan ............................................. „ 1,500: — 
Kapital Konto ......................................... „ 479: 75 23,919:96 



 

Balans Kontot utvisar:
Tillgångar ..............................................................................   168,537: 63 
Skulder .......................................................   92,119: 83 
Kapital Konto ........................... . . „ 76,417: 80 168,537: 63 

Å bryggor m. m. ha afskrifvits Kr. 8,761: 43. 

Bland tillgångarna har upptagits kostnaden för nya kajen Sillgränd —
Lysells bryggor utgörande Kr. 65,703:63. Staten har bidragit till detta arbete 
med Kr. 64,500, hvadan hela kostnaden utgör i rundt tal Kr. 130,000: —. 
Kajbyggnadsdirektionen kommer att häröfver afgifva särskild -berättelse. 

Tillfölje de under senare åren verkställda kaj byggnader och utfyllnader i 
båda hamnarna häftar hamnen i så stor skuld, att den nu på ena eller andra sättet 
bör omläggas. 

Banklånen uppgå till Kr. 92,500: — och då icke någon utsikt finnes att så 
länge kriget pågår och hindrar utskeppningar kunna af hamninkomsterna 
afbetala något nämnvärdt å kapitalet, synnerligast som räntorna kräfva 3,000 
Kr. pr år, så anser Hamnstyrelsen, att Staden bör öfvertaga dessa lån, enär 
räntorna därigenom kunna ned-’ bringas. 

Hamnen får i så fall amortera skulden såväl till kapital som ränta i likhet 
med det på sin tid i Stockholms stads sparbank upptagna lånet för Rosviks 
brygga, nuvarande ångbåtsbron. 

Tillföljd af de minskade inkomsterna och de, utom lånen, verkställda 
utbetalningarna för nya kajen i Sillgränd, har hamnen icke kunnat fullgöra 
inbetalningarna till stadskassan och restera därå Kr. 5,600: —. 

För att underlätta de stora utgifter, som förelåg för stads- blifvandet och 
de fordringar för tullverkets komplettering med packhusbyggnad, som var 
nödvändig, åtog sig Hamnstyrelsen att uppföra denna byggnad för att 
sedermera af stadskassan återfå kostnaden därför. Då staden tillkommer att 
hålla packhus och hamnens medel numera äro så minimala, att de endast räcka 
till för hamnens , underhåll, anser Hamnstyrelsdh, att staden nu bör inlösa 
packhuset till det i räkenskaperna upptagna värdet Kr. 4,000. 

Dessutom äger hamnen hälften i granithuset, som ej upptagits till något 
värde, men samtidigt kunde till staden öfverlämnas för 



 

t. ex. 1,600 kr. Genom en sådan bokföringsåtgärd skulle hamnens skuld till 
stadskassan utjämnas. 

Lysekil den 10 april 1916. 
Lysekils Hamnstyrelse: 

MAGNUS RADHE. 

Undertecknade utsedda att granska Lysekils Hamnstyrelses räkenskaper 
och förvaltning under år 1915, få, efter fullgörandet häraf, hänvisa till 
förestående berättelse, hvilken befunnits i öfverensstäm- melse med 
räkenskaperna. 

Som desamma äro förda med ordning och försedda med verifikationer, få 
vi tillstyrka ansvarsfrihet för den tid revisionen omfattar. 

Lysekil den 28 april 19 J 6. 
ERIC HALLGREN. 

C. G. RUNDGREN. RAGNAR ANDERSON. 

LyseHlspostens Tryckeri 191S. 



 

Bil. N:o 7 1916.

Till Stadsfullmäktige i Lysekil. 

Vid underdånig ansökan hos Kungl. Maj:t om fastställelse å ny stadsplan för 
Lysekil har från stadens sida framhållits, att »Gamla köpingen» hade ett så stort 
estetiskt och kulturhistoriskt värde, att man på allt sätt borde bevara den i 
oförändrat skick och förhindra, att de nuvarande byggnaderna ersattes med nya 
fula s. k. lands- höfdingehus. Det anfördes därvid, att, då staden ägde de flesta 
tomterna, funnes intet privat jordägareintresse, som kunde hindra åtgärder i detta 
syfte, utan kunde staden vid upplåtande af tomter med tomträtt föreskrifva sådana 
villkor, som vore erforderliga för ändamålet. I följd häraf erhölls också nådig 
fastställelse å en stadsplan, hvilken otvifvelaktigt under andra förhållanden aldrig 
skulle blifvit godkänd, då den torde slrida mot alla föreskrifter, som af alla slags 
myndigheter gifvits angående stadsplaner och byggnader. 

Jag instämmer gärna i att, så länge som Gamla köpingen kan bevaras i sitt 
åldriga skick, man bör söka göra detta och icke påskynda dess ombyggande. 

Det synes mig då vara skäl att söka utreda, hvad staden bör göra för detta 
ändamål, och framför allt, hvad staden bör undvika att göra. 

Först vill jag då framkasta den frågan, hvad staden själf såsom kommun kan 
hafva för intresse i denna stadsdel, hvarvid jag naturligtvis antager, att alla mina 
frågor redan äro genomtänkta och besvarade af Drätselkammaren, Hamnstyrelsen 
och Byggnadsnämnden, hvar och en inom sitt förvaltningsområde, hvarför min 
afsikt endast är, att Stadsfullmäktige skola få kännedom om de planer, som 
nämnda styrelser uppgjort. 

Det första och viktigaste är naturligtvis ordnandet af Drottninggatan och 
Norra Hamngatan. För dessa måste åskilliga byggnader försvinna, men bland dem 
äro få af något intresse, endast det stora 



 

röda magasinet och huset n:r 60 torde behöfva omnämnas. Skadan är omöjlig att 
undvika. 

Men för en skepsbro, som jag hoppas och tror här kommer att blifva 
erforderlig, behöfves enligt min åsikt mera utrymme. Jag tänker stort om 
Lysekils framtid och vill därför, att inga hinder nu skola läggas för dess 
utveckling. Därför borde kvarteren Bäfvern, Valen, Uttern och Sjöstjärnan, 
hvilka ligga fritt mot hafvet helt och hållet vara i stadens ägo och icke utlämnas 
för framtiden utan endast på viss tid. Af dessa äro tyvärr Sjöstjärnan helt och 
hållet samt Valen och Uttern delvis i enskild ägo, men vid detta är för ögon-
blicket intet att göra. 

För utvidgning af Kungsgatan vid dess början måste man afse tomten n:r 
75, hvarför denna icke bör säljas. Man kan ej gärna finna den nuvarande lilla 
vägen som ett värdigt hörn vid Kungs- och Drottninggatan. Denna utvidgning 
blir så mycket nödvändigare, då här skall byggas ett hus af tretton meters höjd 
till taklisten. Det blir nog också nödvändigt att afskära något af tomterna 78 och 
81. 

Då staden hos Kungl. Maj:t omnämnt de gamla typiska husen, gifver det 
mig anledning att fråga: Hvad är då att säga om ett för Gamla staden typiskt 
hus, och huru skall man anse, att ett sådant ser ut? Enligt min mening skall det 
hafva en låg våning med ett vindsfönster å gafveln, som helst skall vetta åt 
gatan, ingången skall ej ligga intill gatan utan vara något indragen därifrån i ett 
tillbygge med snett tak, huset skall hafva gammal klädsel med gamla lock, en 
gammal dörr med eller utan ett litet, egendomligt indelat fönster, i öfrigt skola 
fönsterna hafva de förr vanliga mindre rutorna. Trädgård skali helst finnas, 
omgifven af ett staket af en viss gammaldags prägel, uthus af timmer eller på 
annat sätt intressant skall finnas, gården och vreten skola ej vara nysatta med 
tuktad sten och yttertrappan skall ej vara omlagd med cement eller allt för 
moderna stenar. Öfver det hela skall finnas den s. k. patina, som är det rätta 
kännetecknet på gamla värdefulla föremål, men på samma gång skall huset 
vara välvårdat, ty det är dock ett hus i en stad, som har sin tillvaro i tjugonde 
århundradet. 

Detta är hvad jag skulle vilja kalla grundtypen, men det finnes äfven en 
annan typ af hus, som jag vill tänka mig byggda af de mera förmögna, 
sjökaptener och andra, hvilken typ väsentligt afviker från hvad jag kallat 
grundtypen. Dessa hus störa icke, de snarare komplettera idyllen och 
förebygga enformighet. Naturligtvis före 



 

kommer i grundtypen åtskilliga variatiohér utan att därför stora intrycket. 
På många af grundtypens hus hafva reparationer utförts, hvilka utan att 

helt tillintetgöra typen, dock skadat densamma. Det mest förekommande torde 
vara ny ytterklädsel, hvarvid nya lock använts, och kunna härvid tre nya slag 
från olika tider urskiljas. Pä andra hafva insatts nya fönster med större 
fönsterrutor. Likaledes finnas nya dörrar. Andra hus hafva fått nya 
trädgårdsmurar och staket. Några hus hafva vid ingången små missprydande 
plank, hvilka mycket lätt skulle kunna tagas bort. 

De sålunda förändrade husen synas mig ännu kunna kallas typiska, om de 
ej erhållit för många sådana skador, hvilket jag emellertid ej vill erkänna dem 
vara, som erhållit stora bodfönster eller hvilkas källare blifvit skarprappade 
eller försedda med ny puts. 

Huset 35 har ett särskildt intresse genom sina smårutiga fönster, men detta
hus liksom 33 synes knappt kunna repareras på sådant sätt, att något af det 
gamla utseendet blir kvar. De äro i synnerligt behof af reparation, ty i sitt 
nuvarande skick äro de vanprydliga. 33 utgör kvarteret Sjöstjärnan. 

Vidare finnas åtskilliga hus af olika ålder, hvilka äro utan intresse såsom 
varande i saknad af gamla egendomliga kännetecken, samt slutligen en hel del, 
som fullständigt afbryta och störa den s. k. sällsynt enhetliga och idylliska 
karakteren. 

Längs Gamla Strandgatan i dess nu gällande utsträckning, tillhöra alla 
kvarteren gammal stadsdel, och finna vi där å östra sidan 36 och å västra sidan 
28 hus. Häri ingår då icke kvarteret Hafs- örnen, hvilket tillhör gammal stadsdel 
men ligger vid Kungsgatan. I detta kvarter finnes intet af synnerligt intresse. 

Af dessa 64 hus vill jag räkna högst 35 till grundtypen eller typ I. Somliga 
hafva trädgårdar, andra små obetydliga planteringar och en stor del inga 
planteringar. 

Vid gatans början finna vi en grupp hus, som verkligen utgöra en typisk 
bild, i synnerhet som de äro fördelade på båda sidor af gatan. De äro husen 13, 
14, 17 och 20 samt kanske 22 å Östra sidan och 11, 16, 19 och 21 å västra sidan. 
Af dessa synas mig 11, 13, 16 och 22 tillhöra typ I de öfriga typ II. Sedd från 
söder störes bilden rätt mycket af ett nytt fönster å huset 10. Alla dessa hus med 
undantag af 16 äro icke oskadade, men hafva åtskilliga intressanta detaljer. 



 

En annan grupp är husen 24, 26, 28 och 30, hvilka alla ligga på västra sidan. 
Huset 30 ligger mycket trefligt som fond mot gatan vid dess svängning samt har 
ett synnerligen intressant uthus, en gammal sjöbod af timmer. 

Huset 37 synes mig vara ett synnerligen vackert hus af typ IL Sedan 
kommer gruppen 44 och 46, gruppen 48, 49, 50 och 51 samt gruppen 52 och 55, 
hvarvid intrycket af sistnämnda grupp skadas af det motliggande huset 53 och 54.

Gruppen 59, 61, 62 och 63 är bra, men intrycket störes af 64. Af dessa hafva 
61 och 63 gamla präktiga uthus af timmer. 

En synnerligen treflig grupp är brunnen med de omgifvande husen 66, 67 
och 69. Ledsamt nog saknas motliggande typiska hus, ty i sådant fall skulle det 
varit ändå bättre. Brunnen är i detta fall af synnerlig effekt. 

Utom dessa vill jag räkna till typ I 34, 39, 41, 56, 57, 71, 72, 74 och 75 af 
hvilka några äro mycket skadade och kunna sägas hafva förlorat typen. 

Helt afbrytande intrycket äro husen 27, 36, 38, 42, 53, 54, 64 och 65. 
Af typ I synes mig 16 vara det enda fullt bevarade. Därtill kommer Stora 

Kyrkogatan 1, som är ett i alla afseenden typiskt hus med undantag af de nya 
locken. Detta är kanske det nättaste och trefligaste af dem alla, men det skall nu 
rifvas. Tillsammans med det motliggande huset 75 skulle det varit en utmärkt 
idyll, men detta sistnämnda hus måste otvifvelaktigt med tiden offras för 
Kungsgatan. 

Af uthusen, hvilka utgöra en ganska betydande del af stadsbilden, finnas ej 
många värda att bevara. Några äro gamla timmerhus, intressanta, och finnas 
äfven ett par stenkällare, de sistnämnda vid Bansviksgatan. Dessa uthus torde i 
regel blifva fullständigt omöjliga att bevara. Då Drottninggatan och Norra 
Hamngatan blifva framdragna, komma många af dessa uthus i närheten däraf, 
och måste då falla. Ett ganska intressant hus är bakgården till 65. Defta hus 
kommer också nära Drottninggatan och kommer gifvetvis bort, så mycket mera 
som denna tomt redan är såld. 

Jag har förut framhållit, att de gamla typiska husen böra bevaras i sitt 
gamla skick, men att de på samma gång måste vara välvårdade. Huru detta i 
längden skall kunna ske, är mig dock något gåtfullt. De här ofvan nämnda 
uthusen af timmer äro t. ex. 



 

Omålade. I längden måste de ruttna, och att reparera dem blir ju detsamma som 
att skada deras gamla utseende. En stor mängd uthus synas mig i öfrigt vara 
fullständigt omöjliga att bevara utan måste de rifvas och ersättas med nya. 
Redan detta kommer att göra ett mycket störande intryck. 

Gamla Strandgatan torde, sedan Norra Hamngatan blifvit färdig, icke 
någonsin blifva annat än en trafikled af rent lokal betydelse. Från denna 
synpunkt är det därför för staden i öfrigt likgiltigt, hurudan dess bredd och dess 
utseende äro. Reglering kan därför undvaras, men då staden visat sig så 
angelägen att skydda gatan för vandalism, torde det vara nödvändigt att tillse, 
hvad i detta afseende kan tänkas komma att ske och således bör förebyggas. 

Jag vill då först antaga, att de nu osålda tomterna kvarblifva i stadens ägo. 
Så småningom komma gifvetvis mera än ett af de här ofvan omnämnda typiska 
husen att täras af tidens tand, och ägaren anser sitt hus ej värt att reparera till 
förhållandevis stor kostnad. Han bestämmer sig för att rifva huset och bygga ett 
nytt. Särskiidt är ju detta fall mycket antagligt, då huset öfvergår från en 
ekonomiskt svagare till en starkare hand. 

Hvad kommer han då att bygga? Bestämmelserna säga, att huset ej får vara 
mera än fem meter högt nämligen till taklisten och ej innehålla mera än en 
våning och vind. Det blir alltså en våning, möjligen med en källare under, och 
därofvanpå med stor sannolikhet en mansardvåning, troligtvis en hög sådan, då 
ägaren gifvetvis vill utnyttja byggnaden så långt som möjligt. Det saknas 
nämligen i bestämmelserna förbud för sådana fulingar, som de vanligtvis äro, 
och därför kan väl knappast Byggnadsnämnden lägga hinder i vägen. Men det 
värsta af allt, huset skall å ömse sidor hafva brandmur mot grannen. Hvar har nu 
idyllen blifvit af? Huru skall för öfrigt den hackiga gatulinien med fördel och 
utan onödiga byggnadskostnader användas ? 

Sannolikt komma väl åtskilliga husägare att begära ändringar å husen, då 
de nödgas reparera. Hur skall Byggnadsnämnden kunna hindra en fortgående 
verksamhet liknande den redan tillåtna med stora bodfönster i rak strid mot 
hvad som passar till de gamla husen, då något sådant hittills synes icke hafva 
kunnat hindras? Vissa ändringar skola anses som nybyggnad och skall alltså då 
brandmur uppföras å båda sidor. 

Antag nu, att husägaren icke rifver huset, utan att han tvärtom, lifligt 
öfvertygad af de af staden hos Kungl. Maj:t i underdånighet 



 

anförda grunderna, Önskar bevara sitt gamla hus. Men så uppstår en eldsvåda 
och huset ligger i aska. Han sörjer däröfver, men han tänker som så: jag har ju 
lyckligtvis både fotografi af huset och uppmätning af alla dimensioner, jag 
kan lätt få en ny ritning och så bygger jag upp huset på nytt och drömmer, att 
det är det gamla. Sagt och gjort. Han skrifver till Byggnadsnämnden, bifogar 
ritning och förbereder sig på att bygga. Men hvad läser han väl i Bygg-
nadsnämndens protokoll? Jo, ett i vackra ord insvept, men alldeles bestämt 
afslag. Visserligen skulle husen skyddas och hans sträfvan att trots eldsvådan 
vilja bevara det goda intrycket af Gamla staden är ju mycket vacker. Men 
rummen måste vara högre, ty Kungl. Maj:ts nådiga byggnadsstadga tillåter ej 
så låga rum som i det gamla huset. Den lilla smala stigen, som han hade för att 
komma förbi till baksidan, kan ej vidare tillåtas, och gårdsplanen skall vara 
rymlig. Och han måste bygga en brandmur på var sida. Och det gamla huset 
hade gafveln åt gatan, och det kan han som vi längre fram skola se, icke få 
hafva. 

Ja, hvad är så att göra? Han får bygga ett envåningshus med 
mansardvåning, gräfver kanske ned en källare att hyra ut till en liten 
hushållshandel, för att kunna få förbindelse med baksidan måste han göra en 
tillräcklig portgång, så att obetydligt återstår af hela våningen. Eller kanske han 
köper grannens hus och rifver detta för att få någon fason på det nya huset, om 
han nämligen får tillstånd att bebygga två tomter i ett sammanhang. Det blir i så 
fall något bättre utrymme i våningen, och af vindsvåningen blir endast en 
förhållandevis mindre del utskyld af kölden från portgången inunder. Men de 
två brandmurarne blifva kvar, ehuru han med hvarje- handa besvär och 
tidspillan och kostnad möjligen kan slippa den mellanliggande tredje. Han får 
som Byggnadsnämnden i underdånighet skref till Kungl. Maj:t, ej bygga ett fult 
landshöfdingehus, icke ens ett vackert, men han får anstränga sig att om möjligt 
bygga ekonomiskt, men huruvida det blir estetiskt, är svårt att säga. Men var 
blef idyllen vid Gamla Strandgatan af? 

Nu kan man säga, att detta ehuru möjligt, är osannolikt. Jag instämmer 
gärna däri, ty jag tror, att tomterna blifva omöjliga att bebygga med nya hus, och 
brinner ett enstaka hus, får nog tomten ligga öde. 

Nu vill jag återigen antaga, att staden säljer en hel del af tomterna. Jag 
förbiser då Byggnadsnämndens skyldighet att tillse, att tomterna få raka gränser 
och räta vinklar, tilläfventyrs kommer att 



 

åberopas den af Kungl. Maj:t i nåder fastställda stadsplanen, men denna 
innehåller intet om gränserna mellan tomterna. Skulle nu i alla fall tomter i 
afsevärd utsträckning säljas, så kunna olika fall tänkas. 

En hvar husägare köper sin tomt, och sedan inträffar det ofvan skildrade 
förhållandet, då husägaren vill helt eller delvis ombygga huset, endast med den 
skillnaden, att det kommer att ske afsevärt tidigare, ty i och med möjligheten 
till inteckning blir det lättare att anskaffa pänningar. De gamla pittoreska 
stigarne och trapporna försvinna, hvarigenom visserligen mycken 
bekvämlighet vinnes, men totalintrycket brytes, äfven om husen kvarstå i 
orubbat skick. På samma sätt har genom tidens kraf den gamla stensättningen å 
gatan försvunnit. 

Ett annat fall är det, att en person köper flera tomter med därå liggande 
hus, och sedan, på sätt ofvan beskrifvits, bygger ett sammanhängande hus 
öfver det hela. Detta vore i flera fall bättre, men förutsätter otvifvelaktigt en 
rätning af gatulinien. Det går ej att invända, att staden säljer endast till de 
nuvarande husägarne, ty de kunna sedan sälja hus och tomt. 

I dessa funderingar har jag antagit, att Konungens Befallnings- hafvande 
kommer att fastställa en tomtindelning i hufvudsaklig öfver- ensstämmelse 
med de nuvarande arrenderade tomterna. Detta synes mig emellertid i allra 
högsta grad osannolikt, för att begagna ett milt uttryck. 

Jag har försökt att besvara några frågor om blifvande husbyggen, men 
inför en fråga står jag något spörjande: Skola nybyggda hus förses med 
brandmurar längs de små i stadsplanen upptagna gränderna? Jag använder 
härvid ordet »gränderna» ehuru Stadsfullmäktige i öfriga stadsdelar borttagit 
denna benämning, men jag tror icke man kan säga gata om en trafikled om 
ända ned till omkring en half meters bredd. 

Då gränderna äro upptagna i stadsplanen, synes tomtägaren ej kunna 
åläggas att bygga brandmur mot dessa, men det måste dock ihågkommas, att 
denna stadsplan sannolikt är fullständigt enastående i Sverige, såväl i förflutna 
som i kommande tider, och att man därför saknar hvarje ledning för dess 
tillämpning. Jag skall emellertid längre fram söka visa, att i visst fall äfven mot 
gata husägaren kan blifva skyldig bygga brandmur. 

Husets sida längs gränden blir i hvarje fall mycket egendomlig, med 
många besvärliga vinklar. Skall huset ligga i denna gatulinie, 



 

blir det ganska kinkigt. Sannolikt komma väl ständigt ansökningar om dispens 
från bestämmelserna att i underdånighet ingifvas till Kungl. Maj:t, hvilket blir 
både arbetsamt och tidsödande icke blott för Kungl. Maj:t och sökanden utan 
äfven för Konungens Befallnings- hafvande och Byggnadsnämnden och 
kanske flera därtill. Ett sådant tillvägagångssätt måste i hög grad motverka ett 
enhetligt byggnadssätt vid nybyggnader. 

Den, som vill underhålla sitt hus i samma skick som det är kan naturligtvis 
med nödig försiktighet göra detta utan något hinder, och härmed kan han hålla 
på tills det finns en enda bit kvar af det gamla huset. Härvid har gifvetvis 
patinan och hela det gamla intrycket försvunnit, huset kommer att se ut som en 
fullständigt modern afbildning af ett gammalt hus. Jag tror dock icke, att någon 
husägare kommer att göra så. 

Jag har framhållit svårigheterna att bygga längs gränderna och äfven 
längs Gamla Strandgatan, men det finnes ju den utvägen att vid rifning eller 
eldsvåda anhålla om mindre jämkning i kvarterets gränser, men huru går det då 
med stadsplanen och hvad tjänar det då till att hafva uppritat den gamla 
gatulinien, och för resten är det mycket osäkert, om det kan kallas mindre 
jämkning och icke fastmera en hufvudsaklig ändring af stadsplanen med alla 
dess formaliteter hos Konungens Befallningshafvande, 
Öfverintendentsämbetet och i underdånighet hos Kungl. Maj:t. 

Skulle tomterna säljas, kunna gifvetvis gränderna ej förblifva i samma 
skick, som nu. De måste på stadens bekostnad förbättras och omläggas, somliga 
blifva uppgräfda för vatten- och afloppsrör, och blifva således förändrade ehuru 
de otvifvelaktigt ingå som en väsenlig del i stadsbilden. 

Enligt Lysekils byggnadsordning skola gårds- och vretrum stensättas 
eller på annat lämpligt sätt så anordnas, att snygghet där kan bibehållas och 
vatten ej samlas eller ledes till grundmurarne. Det synes mig uppenbart, att en 
stor mängd af nuvarande vretar icke uppfylla dessa föreskrifter, men sannolikt 
blir detta så småningom afhjälpt, men då försvinner ytterligare ett moment i den 
gamla stadsbilden. 

En viktig sak, som jag icke någonstädes sett omnämnas, är att vid Gamla 
Strandgatan finnas omkring 20 tvåvåningshus. Om ett sådant brinner, får ej ett 
lika stort hus uppföras. Detta synes mig vara ett betänkligt ingrepp i den 
enskildes förhållanden. Jag har med flit sagt omkring 20 hus. Jag räknade 
nämligen till 21, men 



 

jag stod flera gånger undrande, huruvida ett särskildt hus skulle kallas 
envåningshus eller tvåvåninghus. Tilläfventyrs kan Byggnadsnämnden komma 
i samma förlägenhet, då den framdeles skall gifva bifall eller afslag å en 
husbyggnad, ty huset får ju endast hafva en våning. 

Om nu tomterna säljas utan vidare, har staden just framkallat det privata 
jordägareintresse, hvars frånvaro i underdånighet åberopades hos Kungl. Maj:t 
och på hvars frånvaro Kungl. Maj:t tydligen grundat sitt nådiga bifall. Härmed 
har jag ju ej sagt, att staden vill sälja, jag har endast velat visa, hvart ett allmänt 
säljande skulle leda hän. 

Skulle ett sådant säljande äga rum, är det min öfvertygelse, att tjugo år 
därefter är den idylliska Gamla Strandgatan i hufvud- sak borta, och gatan 
förvandlad på ett synnerligen otillfredsställande sätt. När Norra Hamngatan 
utlagts med järnvägsspår kommer tomtvärdet vid Gamla Strandgatan gifvetvis 
att stiga och ägarne komma då att på allt sätt vilja utnyttja de inköpta tomterna. 
Fördelen af de stora kostnaderna å Norra Hamngatan blir då deras, i motsatt fall 
kunde det varit stadens. Jag tillåter mig erinra om Stockholm och den lifliga 
affärsrörelse i tätt belägna bodar, som äger rum å österlånggatan, hvilken ligger 
i precis samma förhållande till Skeppsbron som Gamla Strandgatan till Norra 
Hamngatan. Lysekil är visserligen icke Stockholm, men räknekonsten är 
densamma, vare sig man rör sig med små eller stora siffror. 

Sedan vi förut sett, i hvilka svårigheter en husägare kommer, då han vill 
bygga, vilja vi antaga, att han går till grunden med saken och sätter sig ned att 
studera författningarna och komma till klarhet med icke blott huru han icke får 
bygga, utan huru han skall bära sig åt att få ett hus, sedan det gamla brunnit 
eller sedan han i en viss obetänksamhet rifvit sitt hus, innan han fått klart för sig 
om han kunde bygga ett nytt. 

Många af tomterna längs Gamla Strandgatan äro 6—10 meter breda, det 
finnes till och med en hörntomt af 5 meters bredd. Huru skall nu en af dess 
smala tomter kunna begagnas vid nybyggnad? Vi taga som exempel en tomt 
om 6 meters bredd. Från gatan skall finnas en portgång minst 2,1 meter bred 
och 2,4 meter hög. Af nämnda 6 meters bredd åtgår alltså omkring 2,5 meter till 
två brandmurar och en vägg mellan porten och våningen. För hela våningen 
kommer alltså att återstå en samlad bredd af 3,5 meter. Detta kan alltså blifva 
ett smalt rum åt gatan. Ofvanpå detta bygges en 



 

mansardvåning, innehållande antingen ett rum om ej fullt 6 meter eller två rum 
af tillsammans mindre än 6 meters bredd, närmast liknande korridorer. Hvad 
skall man så göra med de tillåtna fem meterna från gatan till taklisten? Det är för 
mycket för en våning och för litet för två. Men så är det mycket annat, som skall 
finnas. Om möjligt två ljusa trappor, däraf hufvudtrappan minst 1,2 meter bred 
och den andra trappan minst 0,9 meter bred. Vidare skall det finnas en rymlig 
och sund gårdsplan. I ny stadsdel skall gårdsutrymmet vara minst 180 kv.-m. 
och hufvuddelen däraf ej hafva mindre bredd än 12 meter, och fastän 
bestämmelserna skola tillämpas i äldre stadsdel så långt som möjligt, får man ju 
nöja sig med mindre, då hela tomten kanske hvarken i ytinnehåll eller bredd 
uppgår till hälften af dessa mått. Allt detta skall finnas, och jag vill antaga, att 
det går för sig, så att Byggnadsnämnden ej för den skull behöfver vägra 
byggnadslof, men huru går det med husets ekonomi? 

Om man nu fortsätter granskningen af byggnadsordningen, finner man 
lätt, hvilka svårigheter, som läggas för byggandet af ett nytt hus, särskildt
genom § 28, som lyder sålunda: 

»Vid nybyggnad af hus med gafvel mot gata eller allmän plats må gafveln 
icke uppdragas högre än till taklisten, hvarefter taket vidtager i spetsig vinkel, 
öfverensstämmande med den, som taket bildar mot husets långsida.» 
 Huru skall nu det nya huset se ut? Gafveln åt gatan får icke gå högre än till 
taklisten, d. v. s. 5 meter. Med andra ord, det får alls icke vara någon gafvel, för 
så vitt man med gafvel menar något annat än husets kortare sida. Om vi taga ett 
typiskt kvarter t. ex. Fiskmåsen, så har hvarje tomt en inskärning vid ingången, 
och gatan sträcker sig fram till ingången. Alltså behöfvas icke brandmurar på 
mera än en sida af denna inskärning. Lägger man nu taket på vanligt sätt, finnes 
där ingen möjlighet till vindsvåning åt gatan, ty innanför nämnda utskjutande 
del taga de båda brandmurarne vid, och man skulle då möjligen kunna få ett 
större eller två små rum inåt gården, men det blir sannolikt allt, som kan 
innehållas i vindsvåningen. 

Emellertid säger byggnadsordningen, att afståndet från byggnad till 
grannes byggnad under inga omständigheter får vara mindre än 3 meter, om 
icke brandmur uppsättes. Då nu de ingående delarne af gatan icke äro 3 meter 
breda, måste nog brandmuren utdragas till tomtens yttre linie, trots det, att 
brandmuren faktiskt kommer att stå i gatulinien. I sådant fall blir denna 
brandmur något rent 



 

fasavackande, i synnerhet då män får én lång följd af sådana längs gatan 
vinkelrätt mot densamma, ungefär som kulisser på teatern. Hur öfvergången 
från den utskjutande delen till den inre med brandmur skall blifva, torde man 
svårligen kunna tänka sig utan en fullständig byggnadsritning, den blir i hvarje 
fall besvärlig. Det hade varit lättfattligare, om § 28 haft ett förklarande tillägg: 
»med gafvel förståsivissa stadsdelar husets hufvudfasad.» 

Nu vill jag tänka mig, att de till porten afsedda 2,1 meter lämnas 
obebyggda längs grannens brandmur, och huset bygges på de återstående 4—5 
meterna. Det skulle på detta sätt vinna luft och kanske något sol, men 
skapnaden blefve något lik en kägelbana. För resten kanske 
byggnadsordningen har något annat hinder för detta, hvilket jag ej funnit. Den 
som bygger nytt, måste i hvarje fall tillse, att brandmur uppföres på båda 
sidorna. Det är mycket att beklaga att, sedan murarne uppförts, södersolen blir 
helt och hållet utestängd i norra delen och till stor del i södra delen af Gamla 
staden. 

För att få något rimligt utbyte af huset återstår då som förut framhållits 
icke annat än att bygga en mansardvåning, hvartill äfven § 28 i hög grad 
inbjuder. En stor del af tomterna lis?ga så lågt öfver hafvet, att mera än en 
meter under gatans plan kan man icke komma. Man skulle då kunna bygga en 
källare med rumshöjd, delvis under gatan, därpå en våning och så en 
mansardvåning. Idyllen har då öfvergått till något långt värre än fula 
landshöfdingehus, ty dessa äro i hvarje fall mycket praktiska, och det som är 
praktiskt blir, äfven om det är fult, icke så stötande. Husen vid Gamla Strand-
gatan blefve däremot opraktiska, anskrämliga och på alla sätt omöjliga. 

Men jag märker nu, att jag har många flera brandmurar att omtala. Äfven 
uthusen skola hafva sådana längs grannens tomt, och det blir en fruktansvärd 
mängd, då man börjar bygga om de många uthusen. Och så kommer därtill, att 
då huset eller uthuset undergår större reparation, anses det många gånger som 
nybyggnad, och då blir det att sticka in ett par brandmurar. Man får ju vara 
tacksam, om där blir plats för hus mellan brandmurarne, men som jag sökt 
visa, ar jag icke fullt säker därpå. 

Men så finnes den nämnda tomten som är endast fem meter bred, hvilken 
ligger i hörnet af Gamla Strandgatan och en af gränderna. Den har så till vida 
fördelaktigare läge, att den ej behöfver den breda portgången genom huset, ty 
ingången kan tagas från grän 



 

den, som ju är én i stadsplanen upptagen gata, men så kommer hälsovårdsstadgan 
och föreskrifver, att bekvämlighetshus skall ligga minst 20 fot d. v. s. 6 meter 
från gata, och då kan jag ej räkna ut huru detta skall tillgå på en 5 meter bred tomt.

Skulle däremot gränden icke vara att anse som gata, skall brandmur 
uppföras längs denna å dess båda sidor. 

Nu kan någon invända, att man i Stockholm på allt sätt velat t skydda staden 
inom broarne, och att husägarne ej haft olägenhet häraf. Detta exempel är 
emellertid ej riktigt, ty där finnas höga stenhus, som otvifvelaktig gifva stora 
inkomster, hvarför man kan anse, att tomtvärdet är utnyttjat. 

Jag har nu så mycket talat om Gamla Strandgatan, att man kunde tro, att alla 
dessa saker röra sig endast om denna gata. Så är emellertid ingalunda 
förhållandet, ty byggnadsbestämmelserna gälla äfven Bansviksgatans västra 
sida. Kan man då tänka sig, att här en idyll skulle kunna bevaras? Ingalunda, ty 
under det att bestämmelserna gälla båda sidorna af Gamla Strandgatan, och det 
sålunda finnes en viss mening däri, om man nämligen med deras hjälp hoppas 
kunna bevara gatan i dess gamla skick, så är däremot norra delen af 
Bansviksgatans östra sida dömd till sköfling och undergång, ty hela denna del är 
enligt stadsplanen förlagd på gatan och måste alltså bort. Men enligt min åsikt 
icke blott är Banviksgatan såsom idyll väsentligen öfverlägsen Gamla 
Strandgatan och skullle väl också vara möjligare att bevara, utan just den östra
sidan är synnerligen idyllisk och jag skulle vilja säga den egendomligaste idyllen 
i hela Gamla staden. I det underdåniga yttrandet till Kungl. Maj:t sägas dessa hus 
vara af mindre värde, hvarför gatan kan utvidgas. Hvarför kunde ej dessa få stå 
kvar lika väl som husen vid Gamla Strandgatan? 

Här hade varit tillfälle för staden att med säkerhet rädda idyllen genom att 
inköpa och bevara dessa hus, men då skulle stadsplanen varit annorlunda. Här 
finnes på östra sidan en grupp af husen 15, 16, 17, 21 och 23, hvilka jämte 27 och 
äfven 25 skulle blifvit ett det nättaste minne af gamla tider. Så har det föreslagits 
i Stockholm och det ar gifvetvis det enda säkra sättet att för framtiden bevara 
husen, att staden själf äger dem, och af dessa äger staden redan ett par. Jag hade 
mycket funderat just öfver husen 15, .16 och 17 såsom föremål för några 
lämpliga åtgärder, då jag helt nyligen fick se, att trädet vid 15 låg fallet för yxan. 
Enligt min åsikt var just detta hus med sitt träd pärlan i smycket. Nu är det borta
och smycket har förlorat mycket af sin skönhet.. Nåväl, hade det 



 

icke nu fallit för yxan, hade det framdeles fallit för stadsplanen. Det blef för 
mig ett varsel för hela Gamla staden, så kommer det att äfven gå med den, om 
icke staden räddar något genom inköp. 

Bansviksgatans västra sida är underkastad de egendomliga bygg-
nadsbestämmelserna för Gamla staden. Hvarför detta skall vara förhållandet är 
svårt att förstå. Hela östra sidans norra del skall sköflas, och af den södra delen 
finnes intet att bevara. A västra sidans södra del falla de gamla uthusen för 
stadsplanen. I öfrigt finnas af intresse å denna sida huset 5, som förlorar 
åtminstone en del af uthusen, samt 19 och 30, hvilka alla tre ligga långt 
innanför gatulinien, 28, ett trefiigt hus af typ II, samt husen J 8, delvis nedgräft 
i jorden, och 29, en underbar sammanbyggnad af ett litet gammalt hus med ett 
större nytt, hvilka två sistnämnda endast kunna kallas egendomliga men 
knappast af värde. 

Hvarför Norra Hamngatan skall åtnöjas med nio meters hus, då 
Drottninggatan kan få tretton meters kan jag icke inse. Tvärtom synes mig den 
större höjden vara väl motiverad vid stadens stora skeppsbro. Det är ju vanligt, 
att husen få vara högre, ju bredare gatan är. Jag har ströfvat rundt staden för att 
finna reda på några hus, som kunde passa in på niometersbestämmelsen. Det är 
nog ej många, ty de bättre trevåningshusen torde öfverstiga detta mått. Men jag 
har funnit t. ex. Skottegränd 33 samt Stora Kyrkogatan 26 A. B. C. Det 
sistnämnda ligger icke alls vid Stora Kyrkogatan men kallas på nämnda sätt, då 
det ligger i närheten af samma gata n:r 5 och 9. Detta hus har en låg bebodd 
källarvåning samt två ordentliga våningar, men synes mig icke vara något att 
efterlikna vid Norra Hamngatan. Det är att antaga, att en tomtägare vill utnyttja 
sin tomt och han kan ju då bygga ett hus med mansardvåning, likt n:r 39 vid 
Salutorget, men han får draga in på understa våningen eller på alla tre för att få 
de nio meterna att räcka. 

Den 10 April 1913 antogo Stadsfullmäktige i Södertelje en ny stadsplan 
och i sammanhang därmed byggnadsbestämmelser. Öfver detta beslut 
anfördes besvär af en fastighetsägare, som redan till Byggnadsnämnden 
ingifvit protest, alldenstund hans mark skulle få bebyggas endast med 
fristående hus minst 6 meter från grannes tomt och högst två våningar högt. 
Konungens Befallningshafvande biföllo besvären, hvaröfver Stadsfullmäktige 
kla.ade, men trots att Öfverintendentsämbetet tillstyrkte Fullmäktiges besvär, 
blefvo de dock af Regeringsrätten afslagna, då beslutet uppenbarligen 
tillkommit allenast med hänsyn till en i närheten af ifrågavarande lägenhet 
upp 



 

förd samskolebyggnad, samt vid berörda förhållande sådant fall icke kunde 
anses hafva varit för handen, då Stadsfullmäktige ägt att mot vederbörande 
tomtägares bestridande besluta sådana byggnadsbestäm- melser, som i 3 § 
stadsplanelagen afsåges. Vid fastställelse af de antagna bestämmelserna 
undantog också Kungl. Maj:t ifrågavarande lägenhet samt en annan därintill 
gränsande. 

Enligt hvad jag inhämtat hafva liknande bestämmelser här i staden vållat 
synnerliga svårigheter. Såsom framgår af ofvannämnda utslag, hade det endast 
behöfts, att fastighetsägarne insett hinderna i tid samt protesterat och klagat, så 
hade de icke blifvit fastställda, ty tillfredsställande skäl för fastställelse hade nog 
icke kunnat anföras. 

Slutligen vill jag framhålla en för staden viktig sida nämligen den 
ekonomiska. Den kan i korthet skrifvas så: Om staden nu säljer alla tomterna, får 
staden antagligen inom en ej allt för lång tid för samma eller högre köpesumma 
återköpa en mindre del af samma område. Och är det härvid att ihågkomma, att 
någon synnerlig fördel för staden är det icke, ty staden har arrendeinkomst af 
tomterna. • Det är ju dessutom uppenbart, att för en tomt, som icke kan användas 
till byggande af ett nytt ordentligt hus, kan köparen icke betala annat än en ringa 
summa. 

Det är icke för att alldeles motsätta mig försäljningen af tomter, som jag 
framdragit dessa saker, men jag har velat, att om försäljningen sker, den icke 
skall ske planlöst. Vidare har jag bestämt önskat, att, då staden hos Kungl. Maj:t 
i underdånighet framhållit önskvärdheten och möjligheten af Gamla stadens 
bevarande, staden också skall vidtaga sådana åtgärder, som kunna bidraga 
härtill. Såsom jag förut framhållit, säger stadsplanen sig vilja bevara Gamla 
staden, men den sköflar en del af Bansviksgatan, som också hör dit. Jag tror 
visserligen ej, att Gamla Strandgatan ändock kommer att bevaras någon afsevärd 
framtid, om femtio år är nog under alla omständigheter hela idyllen försvunnen. 
Och femtio år är en kort tid i ett samhälles lif. Men för att bevara den så länge 
som möjligt anser jag nödvändigt, att vid försäljning af de tomter, hvilkas 
byggnader äro särskildt värda att bevara, särskilda villkor skola före- skrifvas, 
såsom 

att byggnad icke finge ändras utan Stadsfullmäktiges medgifvande, ett 
villkor, som staden som säljare kan uppställa, och 

att detta villkor intecknas med bästa förmånsrätt i tomten. 



 

På detta sätt skulle staden dock hafva gjort något för att infria sitt ord om 
Gamla stadens bevarande. 

I Byggnadsnämndens underdåniga anförande hos Kungl. Maj:t omtalas, 
att staden som jordägare har i sin hand att genom tomternas upplåtelse med 
tomträtt med i kontrakten intagna nödiga bestämmelser mot stadens förfulande 
möjliggöra bevarandet af den del, af samhället, hvarifrån hela staden leder sitt 
ursprung. 

Jag är icke bevandrad i lagstiftningen om tomträtt, men då 
Byggnadsnämnden åberopar dennna, ligger väl häri någon utväg att taga vara 
på. Det vore därför synnerligen önskvärt, att Stadfullmäktige finge kännedom 
om de Byggnadsnämndens planer, hvarpå ofvannämnda yttrande är grundat. 

I Mars månad 1910 afgafs yttrande om stadsplanen, och efter sex år är 
redan åtskilligt af hvad däri säges icke längre tillämpligt. Där talas t. ex. om 
tomt på Kronberget för samskola, om tomt söder om kyrkan till 
föreläsningsbyggnad, och jag undrar om staden verkligen kommer att använda 
kvarteret Ångbåten till en stor offentlig byggnad eller icke fastmera till något 
ändamål för hamnens behof, vare sig som öppen plats eller annat. 

Detta vill jag anföra som ett exempel på, huru tiderna fort nog förändras. 
Det är min öfvertygelse, att så äfven blir förhållandet med Gamla Strandgatan. 
Det ligger knappast inom möjlighetens gräns att kunna i längden hindra 
fastighetsägarne att på ett tillfredsställande sätt utnyttja sina byggnader, något 
som med de nuvarande byggnadsbestämmelserna icke är möjligt. 

Om staden säljer tomterna, får man, såsom ofvan sagts, antaga att om 
tjugo år gatan till stor del är bebyggd med en typ smala hus, en 
oproportionerligt bred portgång med en liten bostad eller handelsbod vid sidan, 
en mansardvåning därofvanpå med ett högt tak, och kommer härvid att 
utvecklas en osedvanligt stor förmåga att kringgå byggnadsbestämmelserna, 
utan att bryta mot dem. 

Skulle staden icke sälja tomterna, kommer omgestaltningen att dröja 
något längre, men i båda fallen kommer allra senast om femtio år fullständigt 
ny plan att erfordras för Gamla Strandgatan, vid hvilken då intet af de gamla 
husen kvarstår, för så vitt icke staden inköpt något för att bevaras som minne 
af, såsom Byggnadsnämnden säger, den del af samhället, hvarifrån hela staden 
leder sitt ursprung. Då blir det både för staden och de enskilde långsamt, svårt 
och mycket kostsamt att få genomfört en ny plan. 



 

För den som genomläst denna motion, torde det hafva framgått som min 
bestämda öfvertygelse, att Gamla Strandgatan i hvarje fall efter högst några 
tiotal år är i sin helhet fullständigt tillspillogifven som kulturhistoriskt och 
estetiskt minnesmärke, och att Bansviksgatan redan nu är i samma afseende 
dömd till sköfling. Under sådana förhållanden anser jag det vara alldeles
oriktigt att lägga ett så oerhört hinder på hela stadsdelens utveckling, som 
stadsplanen och byggnadsbestämmelserna göra, så mycket mera som denna 
stadsdel efter Norra Hamngatans framdragande bör hafva utsikt till en särdeles 
gynnsam utveckling. Jag finner emellertid,, att man bör tillse, huruvida den nu 
fastställda stadsplanen utan skada kan gälla, och i sådant fall hvilka åtgärder i 
anledning häraf böra vidtagas. Jag erkänner villigt, att detta är ett mycket svårt 
spörsmål, så vida icke staden skulle kunna på sätt byggnadsstadgan § 15 säger 
erhålla en förbättrad reglering till verkställighet efter hand i den mån 
nybyggnader komma i fråga eller eljest tillfälle yppas, hvarom jag dock är 
osäker. Däremot är det högst nödvändigt, att byggnadsbestämmelserna
fullständigt omarbetas, och att detta sker ofördröj- ligen, och enligt hvad jag 
hört sägas finnes ett likadant behof äfven för andra delar af staden, i hvarje fall 
för Norra Hamngatan. Skulle den fastställda stadsplanen anses vara duglig för 
gamla staden, är det nödvändigt att fastställa de villkor, under hvilka tomter 
kunna säljas. 

Slutligen vill jag framhålla, att denna min motion är framkommen för att 
skydda Gamla Strandgatan för ytterligare skada. Jag är mycket stor vän af 
gamla minnesmärken i synnerhet då de få stanna på sin rätta plats. Det synes 
mig alldeles säkert, att många af husägarne äro i hög grad fästade vid sina hus, 
och detta är ett ytterligare skäl att söka bevara dem. Men det kommer den 
dagen, då det icke går längre, eller då huset kommer i annan ägares hand, och 
det kan då blifva ett stort hinder för ägaren, om han skall af- vakta en ny 
stadsplan och nya byggnadsbestämmelser, innan han kan få begagna sin tomt. 
Förtänksamheten fordrar därför, att man icke uppskjuter hela frågan tills det 
kanske i ett eller annat afseende är för sent. 

Att stadsplanen och bestämmelserna i hög grad bidraga till att bevara det 
gamla, då de hindra hvar och en att bygga nytt, är ju uppenbart. Om afsikten 
varit denna, skulle framgången varit utomordentlig och obestridlig. - _ . - 
 - 



 

Men denna skräckmålning blir nog ej verklighet, ty sannolikt hafva 
byggnadsbestämmelserna långt före den tiden ändrats. Men ändringar torde 
med allra snaraste blifva behöfliga i bestämmelserna icke blott för Gamla 
staden i allmänhet och för Norra Hamngatan i synnerhet utan äfven för staden i 
öfrigt eller kanske rättare sagt för alla stadsdelar i synnerhet. Hvad Norra 
Hamngatan beträffar, så äro nio meters höjd just lagom för att icke räcka till tre 
våningar, tio skulle däremot räcka. Härom har jag emellertid redan ordat. 

Skulle bestämmelserna ej ändras, komma antagligen tomtägarne att 
begära dispens hos Kungl. Maj:t, något som t. ex. i Stockholm icke är ovänligt, 
men som jag förut nämnt förorsakar ett mångfaldigt arbete och besvär. 

På grund af hvad sålunda yttrats, vill jag uppställa följande 
             frågor: 

Hvilka tomter böra undantagas från försäljning på grund af hamnens och 
trafikens behof ? 

Och därå vill jag gifva följande svar: 
Ur hamnens synpunkt bör hvad som finnes osålt af kvarteren Bäfvern, 

Valen och Uttern stanna i stadens ägo, och bör äfven ifrågasättas behållande af 
tomterna 6, 7, 8, 9 och 10. 

Ur trafikens synpunkt böra tomterna 7ö, 78 och 81 behållas för att 
möjliggöra utvidgning af Kungsgatan. 

Vill man uppgifva hvarje tanke på att i den mån tillfället bjuder, få en 
reglering af Gamla staden, samt möjlighet för husägarne att kunna på ett 
ekonomiskt sätt begagna fastigheterna, så behöfva tomterna i öfrigt ej 
kvarstanna i stadens ägo, men från estetisk och kulturhistorisk synpunkt måste 
i sådant fall sättas betryggande säkerhet, för att stadens ord till Kungl. Maj:t, i 
den mån sådant är möjligt, också blir verklighet. 

Jag får alltså hemställa: 
att Stadsfullmäktige anhålla om yttrande 

af Drätselkammaren, Hamnstyrelsen / och Byggnadsnämnden angående hvilka 
tomter, inom Gamla staden, som för trafikens 
och hamnens ändamål böra behållas i stadens 
ägo: 

att Stadsfullmäktige anhålla om Bygg- . 
nadsnämndens yttrande, huruvida de an 



 

tagna byggnadsbestämmelserna, jämförda med 
byggnadsordningen och den fastställda stadsplanen, 
äro möjliga att tillämpa, och om så är förhållandet, 
hvilka säkerhetsåtgärder böra vidtagas, för att kunna 
förhindra sådana ombyggnader och nybyggnader 
som förstöra det ännu kvarvarande idylliska 
utseendet af Gamla Strandgatan; samt 

att, om byggnadsbestämmelserna visat sig 
otjänliga och hinderliga för en sund 
byggnadsverksamhet vare sig inom gammal eller ny 
stadsdel, Stadsfullmäktige besluta att låta utarbeta och 
söka fastställelse å nya bestämmelser äfvensom å de 
ändringar i andra förhållanden, som i sammanhang 
därmed kunna blifva lämpliga. 

Lysekil den 12 Maj 1916. 

RAGNAR BERGER. 

LysekilBpostens Tryckeri 1916.



 

Bil. N:o 8 1916. 

Lysekils Stads Drätselkammare 
får härmed afgifva nedanstående redogörelse öfver stadens 

räkenskaper oeh förvaltning för år 1915. 

Vid årets början utgjorde: 
Stadens tillgångar ........................................................................  Kr. 2,048,532: 85 

I skulder  ...........................................................................  ......  „ 1,634,719: 17 
Kapitalbehållning Kronor 413,813: 68 

Enligt Vinst- & Förlust-Konto har staden haft följande: 

Inkomster: 
Bidrag från Hamnstyrelsen  ........  ..................................  7,J00: — 
Vattenafgifter  ......................................................................  1,539: 62 
Debiterade utskylder  .......................................................  179,840: 38 
Tomt- och bergarrenden ..................................................    12,686: 70 
Platshyror  .................................................................................  90: — 
Hundskatt  ...............................................................................  540: — 
Brännvin smedel & bevillningsafgifter ..............................  31,193: 94 
Bötesmedel ...........................................................................    103: 75 
Hyror  ................................................................................    2,300: — 235,394: 39 

Bidrag från Jordkassan: 
För stadens andel i Dalskogsköpet ............  ..........................  3,000: — 
Ersättning till C. L. Noréns arfvingar för flyttning af bod  .      300: — 
Drottninggatans sprängning m. m ......................................  10,228: — 
Färgaregatans, utdragande jämte vatten- och kloak 

ledningar därstädes  ...................................................  10,140: — 23,668: — 
Ökning af jordfastighetsvärdet enligt Värderingskom- 

mitténs af Stadsfullm. den 18/n 1915 antagna 
förslag  ....................................................................  135,425: 99 

Bokföringsvärde å gator, torg, platser och vattenrätt enl. i föregående nämnda beslut
 ...........................................................................................  1: — 135.426: 99 

Kronor 394,4S9: 3S 



 

Utgifters 
Fattigvården .................  ..  ..................................................    18,000: — 
Sundhetsvården ......................................................................  9,015: 78 
Undervisningen ......................................................................   6,166: 67 

Allmänna byggnader och platser: 
Utgifter direkt förde under denna hutvudrubrjk: 

Anskaffning och underhåll af hus & inventarier  2,521: 67 
Renhållningen  .........................  6,150: — 
Brandförsäkringspremier .......  361: 77 
Arbetshjälp på stadsingeniörs- kontoret 600: — 
Medicin till stadens arbetare 79: 90 
Gatubelysningen inklusive ma- terialier  6,067:39 15,780: 73 

Underhåll af gator och torg ............................  14,346:92 
Nyanläggning af gator och torg .......................  7,350:32 
Underhåll af vatten- & kloakledningar 8,081: 77 
Nyanläggn. „ „ „ „ 12,330:27 
Brandväsendet  .................................................  7,528;68 
Parkstyrelsen ....................................................  1,000:— 
Öfriga behof under S. IV..................................  2,847: 40 69,266: 09 

Verk & Inrättningar: 
Magistrat & Rådstufvurätt .............................  8,940:23 
Stadsfullmäktige & Nämnders Expedition 11,329: 74 
Polisverket .....................................................   14,878:35 
Uppbördsverket  ............................................  2,692:86 
Öfriga behof under S. V  ...............................  4,299; 66 42,140: 84 
Räntor ................................................................................  36,644: 08 
Oförutsedda utgifter  ..........................................................   1,035: 15 
Kyrkan och skolan .............................................................  45,520: — 227,788: 61 

Afskrifn inga r: 
Byggnader ...........................................................................  9,517: 48 
Bryggor  ..............................................................................  4,973: 50 
Inventarier ..........................................................................   9,573: 35 
Vatten- & kloakledningar .................................................  29,530: 97 
Aktier i LysekilsJärnvägs Aktiebolag  ..............................  21,000: — 

Transport 74,595; 30 227,788: 61



 

Transport 74,595: 30 227,788: 61
Restantier å sladsutskylder  ................................................  75,183: 53 

„ „ tomtarrenden .......................................................  411: 75 
„ „ pensionsafgifter ................................................  2,115: — 
„ „ vattenaf gifter ........................................................  27: 92 
„ „ enskilda arbeten  .................................................  137: 92 

Förrådet (rör, ventiler, kranar m. m.)  .........................................  1,256: 43 
Lifsmedelskommissionen (för prisfall å mjöl) ...........................  2,435: 75 
Debiterade utskylder (Claes Warholms kommunalskatt) ________ 26: 65 156,190: 25 
Vinst öfverförd till Kapital Konto  .................................................................  10,510: 52 

, Kronor 394,489: 38 

För jordkassans förvaltning och årets tomtförsäljningar lämnas följande 
särskilda tablå: 

Staden hade vid årets början en skuld till jordkassan af ...........................  63,834: 26 
Under året hafva tomter försålts för ...............................................................  14,861: 18 
Vid årets slut hade staden en fordran hos jordkassan af ...........................  6,142: 56 

Kronor 84,838: — 
Enligt Stadsfullmäktiges beslut hafva nedanstående utgifter påförts jordkassan: 
Ersättning till Aug. Herm för flyttning af ett uthus ..........................  300: — 
Uppgörelse med Ingeniör Gellerstedt ..............................................  2,350: — 
1913, 1914 ooli 1915 års amorteringar å jordlån ............................  39,000: — 
1915 års ränta å samma lån ............................................................  19,520: — 
Stadens andel i Dalskogsköpet ........................................................  3,000: — 
Ersättning till C. L. Noréns arfvingar för uppförande af ett uthus 300: — 
Sprängning för Drottninggatan m. m ..............................................  10,228: — 
Färgaregatans utdragande jämte vatten- & kloakledningar därstädes 10,140: — 

Kronor 84,838:— 

Bland inkomsterna å Vinst- & Förlust-Konto äro ej upptagna inbetalningar för ränta 
ooh amortering från Elektricitetsverket, då detta i bokföringshänse- ende behandlas som en 
alldeles fristående affär och följaktligen godtskrifvits för inbetalningar och belastats för 
utbetalningar. Dessa transaktioner framgå tydligt af nedanstående kontoutdrag: 

Lysekils Stads Elektricitetsverk. 
1915. Debet. 

Maj 31. An. Ränta iSparbanken ..............................................................  5,250: — 
Nov. 30. „ „ „  ........  ......................................................  5,225: — 
Dec. 31. „Räntevinst för staden  .............................................................  737: 50 

Kronor 11,212: 50



 

1915. Kredit. 
Juli 31. Per. Inbetalt för ränta ............................................... ........ .............  5,606: 25 
Dec. 31. „ „ „ amortering & Tänta '  ..............................  10,606: 25 

Kronor 16,212: 50

Skillnaden Kronor 5,000: — att användas för amortering af lånet i Sparbanken. 

Liknande är förhållandet med Sundhetsvården, då influtna afgifter från 
Köttbesiktningsbyrån Kronor 808: 86 jämte afgifter för patienter å Epidemisjukhuset 
Kronor 176: — tillsammans Kronor 984: 86 godtskrifvits Sundhets- vårdens konto och 
således minskat utgifterna för ^detsamma. 

I 1915 års stat finnas bland inkomsterna upptagna oguldna kommunal- utskylder 
beräknade att inflyta med Kronor 8,000: och bör här i samband med föregående 
uppgifter nämnas att af dylika utskylder under året intet inkommit. 

Kostnaderna för Allmänna byggnader & platser uppgå till Kronor 69,266:09 mot i 
staten upptagna Kronor 44,994: — alltså en merkostnad af Kronor 24,272:09, hvilket 
har sin grund i de företagna stora nödhjälpsarbetena med anläggandet af gator samt 
vatten- och kloakledningar. 

Skillnaden utjämnas emellertid till största delen af de medel, som Stads-
fullmäktige anslagit att utgå ur Jordkassan för Drottninggatans sprängning och 
utdragande af Färgaregatan jämte vatten- och kloakledningars nedläggande i den 
sistnämnda. 

Dessutom fanns vid årets slut gatsten för cirka 4,000: — kronor, hvilken ej som 
tillgång upptagits i räkenskaperna, då kostnaden under året påförts gators underhåll, 
hvadan staden har nämnda gatsten tillgodo för 1916 års gatuarbeten. 

Utgifterna för Verk och Inrättningar äro i 1915 års stat upptagna till Kronor 
40,313: —, men uppgå till Kronor 42,140:84 eller Kronor 1,827:84 högre än 
beräkningen. 

Detta beror hufvudsakligen på att tryckning, trycksaker och inbindning uppgått till 
väsentligt högre belopp än staten anger, hvarjämte äfven bränsle m. fl. poster blifvit 
högre än beräknadt var. 

För att åskådliggöra huru kostnaderna fördela sig för olika utgifter å under nämnda 
hufvudrubrik hörande underafdelningar lämnas här följande specifikation därå: 



 

Verk & Inrättningar. 
Magistrat & Rådstufvurätt. 

Löner  ...................................................................................    8,200:— 
Skrifmaterial, papper, trycknings-, annons- och in- 

bin dningskostnader .........................................................  651:08 
Telefonafgifter  ...........................................................................   57:10 
Underhåll af ransakningsfångar  .................................................   32:05 

Stadsfullmäktiges & Nämnders Expedition. 
Löner  .....................................................................................  6,500:— 
Tryckning, inbindning och annonser  .....................................  2,130:68 
Skrif- & ritmaterialier  ..............................................................  380:62 
Postporton ...................................................................................  83:— 
Hyra, eldning och städning af Stadsingeniörskontoret 620:— 
Telefonafgifter, jämte afgift för utsträckt telefontid 465:38 
Årsafgift till Svenska Stadsförbundet jämte tidskriften 175:— 
Tidskrifter & komplettering af Sv. förf.-samling m. m. 90:— 
5 årgångar kassaböcker & 1. årgång öfriga böcker... 180:— 
Hundskattemärken, lagning af skrifmaskin m. m. ... 60:— 
1 negativ för karta 50: —, justering af vikter m. m. 

37; flyttning 33: —  ..........................................................  120:— 
Pension till förre Stadsingeniör Hjelmgren  ..............................  300:— 
Diverse utgifter .........................................................................  225:06 

8,940: 23

11,329: 74
Polisverket. 

Löner och beklädnadspengar ................................................  11,373:41 
Extra tjänstgöring ...................................................................  1,159:— 
Eldning och städning .................................................................  885:25 
Skrifmaterialier, inbindning m. m .............................................  162:— 
Telefonafgifter  ..........................................................................  219:11 
Belysning  ..................................................................................  145:83 
Medicin  ...................................................................................... 33:75 
Andel i exekutorns lön  .............................................................  900- — 14,878: 35 

Uppbördsverket. 
Löner  .....................................................................................  2,100:— 
Annonser, trycksaker m.  .......  ...................................................  428:86 
Skrifning af pensionslängder och -sedlar ..................................... 56:— 
Arvode till Magistratens ombud vid värnskatteuPP~ b orden  .....  48: — _________  

Transport 2,632: 86 35,148: 32 



 

Transport 2,632: 86 35,148: 32
Mantalsskrifningsarvoden  .........................................................  45: — 
Kostnader i Hofrätten för skattemål  ..........................................  15: — 2,692:86 

Öfriga behof under S. V. 
Skorstensfejarens lön ................................................................. 200: — 

Hyra och eldning af rådhuslokalerna .....................................  2,175: — 
Lyse i rådhuslokalerna  ..............................................................  64: 61 
Hyra för tullvaktstuga ..............................................................  120: — 
Städning af rådhuslokalerna .....................................................  385: — 
Kronoutskylder .........................................................................  397: 66 
Anslag till Skyttegillet (af hundskatten)  ..................................  250: — 

d:o „ Arbetsförmedlingen ....................................................  100: — 
Arvode till Pensionsnämndens ordförande ...............................  200: — 
Annonser och skrifmaterialier för pensionsväsendet 266: 44 
Diverse utgifter ........................................................................  140:95 4,299:

 .......................................................................................................... 66 
Kronor 42,140: 84

Med posten X i staten, oförutsedda utgifter, äger ett motsatt förhållande rum, då 
för desamma anslagits Kronor 4,000: —, men användts endast Kronor 1,035: 15, 
hvilket har sin grund i att utgifter anvisade att utgå från denna post ofta föras under de 
rubriker dit de egentligen höra, detta dels för reda i bokföringsväg, dels för att 
finansstatistiken ej skall blifva missvisande. Detta förhållande bidrager dock i sin mån 
till att andra utgiftsposter kunna blifva högre än hvad staten angifver. 

Här må ock påpekas, att de under året försålda inventarierna m. m. på Grötö 
uppgående till ett belopp af Kronor 3,660: — införts på jordfastigheters konto och 
således minskat detsamma. Såväl byggnader som inventarier på Grötö äro nämligen 
alltid förr beräknade att tillhöra nämnda konto. 

I samband härmed namnes att Grötö byggnader, som äro brandförsäkrade för 
omkring 40,000 kronor ej numera äro medtagna i de bokförda tillgångarna, då 
kommittén för värdesättning af stadens tillgångar ej medräknade sagda byggnader utan 
endast själfva markområdet då Grötö värderades, och är detta förfarande äfven af 
Stadsfullmäktige genom dess beslut af den 24 november 1915 godkändt. 

Afskrifningarna i detta bokslut äro i närmaste öfverensstämmelse med 
nyssnämnda stadsfullmäktigebeslut, utom att summorna något afrundats uppåt eller 
nedåt för att få jämnare belopp. 

Anmärkas bör, att det möjligen kan synas som om afskrifningar gjorts endast å 
stadens och ej å hamnens bryggor, men å de sistnämnda har Hamn 



 

styrelsen i sitt bokslut verkställt vederbörliga afskrifningar. På grund af stora 
nyanläggningar hafva dock hamnens bryggor oaktadt afskrifningarna ökat i värde. 
Denna ökning utgör efter gjorda afskrifningar Kronor 18,177:85 och är denna summa i 
stadens räkenskaper äfven uppförd och tillagd föregående års värde af hamnens 
bryggor, hvarigenom Hamnstyrelsens och stadens räkenskaper äfven i detta fall blifva 
öfverensstämmande. 

Af för Vattenverkets utvidgning reserverade medel hafva under året an- vändts 
Kronor 565: — för undersökning af nya vattentillgångar och Kronor 2,376: 53 för 
arbeten med Vattenverkets utvidgning (byggarrde af högreservoar, rörledningar m. m.)

För att ej onödigtvis höja tillgångarna har emellertid denna utvidgning af 
Vattenverket ej såsom värde upptagits i räkenskaperna. 

Stadens ekonomiska ställning vid årets slut är enligt 
Utgående Balansers Konto följande: 

Tillgångar: 
Kassabehållning, stadskassan  ....................................................................  4,742:

 ................................................................................................................................ 59 
Fordran av Hamnen: Kassabehållning ..................................  650: 13 

Obetaldt bidrag från Hamnstyrelsen 5,600: — 6,250: 13 
Jordfastigheter ........................................................................................  732,000:

 ................................................................................................................................ — 
Byggnader (hvaraf hamnens 4,000: —)  ..................................................   37,000:

 ................................................................................................................................ — 
Bryggor: tillhörande staden  .....................................  92,326: 50 

j, hamnen......................................................  156,1-73: 50 248,500: — 
Vatten- & Kloakledningar ......................................................................  100,000:

 ................................................................................................................................ — 
Gator, platser och vattenrätt ...............................................................................  1:

 ................................................................................................................................ — 
Inventarier: 

Drätselkammaren ..................................................................  4,000: — 
Stadsingeniörslokalerna och förråden ...................................  3,000: — 
Brandväsendet  ...................................................................  20,286: — 
Hamnstyrelsen  .....................................................................  7,714: — 35,000: —
Aktier i Lysekils Järnvägs Aktiebolag ....................................................  679,000:

 ................................................................................................................................ — 
Förrådet (kranar, rör, ventiler m. m.) ..........................................................  4,000:

 ................................................................................................................................ — 



 
 Transport 2,045,493:72

Lifsmedelsnämnden (mjöllager)  ................................................  ....  .....          9,000: — 
Fattigvårdens värdeöfvcrskott  ...............................................................          23,919:32 
Enskilda arbeten (fordringar) .................................................................          823:10 
Vattenaf gifter (fordringar) ....................................................................    1,539:62 
Restantier å stadsutskylder  ......  ................................         4,000:  

„ „ tomtarrenden ................................  ..............................      ; 741:21 
Fordran af jordkassan ..................................................................  ..........  6,142:56 

Kronor 2,091,659:53 

Skulden 
Stockholms Stads Sparbank ...................   .........................    12,158: 78 
Lysekils Sparbank  ............................................................  195,000: — 
Obligationslånet af 1905  ..................................................  475,000: — 

„ „ 1911.. ...............................................    782,000: — 
Hamnens skulder  .....  ..........................................................  92,119: 83 
Aktiebolaget Göteborgs Bank, löp. räkning  .....................  72,982: 27 
För Vattenverkets utvidgningreserverade medel .........  24,625: 47 1,653,886:35 
Kapital Konto  ......   ...  ................  .............  ............     ...  ..............  ..........  437,773:18 

Kronor 2,091,659:53 

 .....................  Vinst- & Förlust-Konto. 
Debet. Kredit.. 

Stadens utgifter ..............  383,978: 86 Stadens inkomster .....................  394,489: 38 
Kapital Konto ....................  10,510: 52  __________  

Kronor 394,489: 38 . Kronor 394,489: 38 

Kapital Konto 
har uppstått på följande sätt: 
Ingående Balans 1915 ............................................................................   413,813: 78 
Öfverfördt från Jordkassan   ................ .............. ............  -39j000:—  
Fattigvårdens värdeöfverskott  ............................................  23,919: 32 
Ökadt värde af bryggor .......................................................  18,177: 85 
ökning af hamnens kassabehållning  ........................................  413: 05 
Skillnad å Vinst & Förlust-Konto ......  ...  .......................  10,519: 52 92 020: 74 

 Kronor 505,834: 42



 

Transport 505,834: 42
Härifrån af går: 

Öfverfördt till reserverade medel för vattenverkets utvidgning  27,567: — 
Elektricitetsverkets tillgångar öfver skulderna (hvil- ken tillgång af verket afskrifvits)

 ...................................................................................  23,674: 39 
Ökning af Hamnens skulder ................................................  16,819: 85 68 061 24 

Kronor 437,773: 18
Lysekil den 10 April 1916. För Lysekils Stads Drätselkammare JOHN 
STERNER. AXEL HOLMQVIST. 

Revisionsberättelse. 
Undertecknade, utsedda att granska Lysekils Stads Drätselkammares 

räkenskaper och. förvaltning för år 1915, få härmed afgifva följande utlåtande. 
Vi hafva granskat räkenskaperna och funnit dem förda med omsorg och försedda 

med vederbörliga verifikationer samt öfverensstämmande med Stadsfullmäktiges och 
Drätselkammarens protokoll. Afskrifningar ha verkställts i enlighet med 1914 års 
värderingskommittés förslag och Stadsfullmäktiges beslut. 

Drätselkammarens förvaltningsberättelse, som återfinnes här ofvan, har af oss 
granskats och befunnits i full öfverensstämmelse med räkenskaperna, och hänvisa vi 
till densamma, hvad beträffar balansräkning och vinst- och förlustkonto. 

På grund häraf och, då inga anmärkningar i öfrigt förekommit, få vi tillstyrka full 
och tacksam ansvarsfrihet för den tid revisionen omfattar. 

Lysekil den 17 Maj 1916. 
AXET. KJELLBERG. GÖSTA v. GEGERFELT. 

HENNING MELIN. 

Lysekilapostens Tryckeri 1916. 



 

Bil. N:o 9 1916.

Styrelseberättelse. 

Till Herrar Stadsfullmäktige. 

Styrelsen för Elektricitetsverket får härmed, sedan verkets räkenskaper afslutats 
den 31 Dec. 1915, afgifva följande berättelse. 

Enligt bokslutet utvisa böckerna i 
Tillgångar: 

Fastigheter och maskiner ..............................................................  138,362: — 
Inventarier ..............................................................  3,492: 83 
Mätare och Strömbegränsare ..................................  5,987: 75 9,480:58 
Kassabehållning . . .• .................................................  471: 05 
Löpande Räkning i Göteborgs Bank . . . 432: 47 903:52 
Armatur och Installationsmaterial .... 9,849: 24 
Reservdelar till maskinerna .......................................  595: 35 10,444:59 
Ledningsnät   .......................................................  36,263: 51 
Smörjoljor ...................................................................  56: 19 
Trassel och packningar ..............................................  106: 65 
Brännoljor ..............................................................  4,000: — 
Kol .........................................................................  1,158: - 5,320:84 
Fordringar ...........................................................  ......................... 29,116: 93 

Kronor 229,891: 97 
Skulder: 

Stadskassan ................................................................................................. QQ 
Diverse personer ......................................................................................    93 

206,722: 93 
Årets vinst .................................................................   . . . 23,169: 04 

Kronor 229.891: 97 



 

Vinsten har uppkommit på följande konti: 
Armatur Konto ............................................................................  4,904: 31 
Mätares „  .................................................................         1,161: 63 
Driftomk. „  .............................................  .......  . . . 17,103; 10 

Kronor 23,169: 04 

Till Stadskassan har under året inbetalts ränta med Kronor 11,212: 50. 
Under året har ledningsnäten kompletterats och utvidgats för en 

kostnad af ............................................................................. Kr. 2,192: 95 
nya mätare och inventarier anskaffats för ................................ „ 5,450: 22 
och Fastigheten påkostats ...............................................................  977: 20 

Ackumulatorbatteriet har utvidgats för en kostnad af Kronor 5,564: 54. 

Beträffande utvecklingen af verket, så utvisar nedanstående tablå, 
uträknad i % följande resultat. 

Antal abonenter Antal ljuspunkter Motorer 

å mätare 42 % å mätare 20,8 % antal 1 % 
å accord 6,2 „ å accord 1,1 %• hkr 1,3 % 

Styrelsen får föreslå att vinsten fördelas sålunda: 
Kronor 6,000: — afskrifves å Nätens Konto och amorteras å lånet af 

Stadskassan. 
Kronor 12,000: — afskrifves å Fastigheter och maskiner. 

„ 3,000: — „ å Mätare och 
„ 2,169:04 „ å Inventarier. 

Lysekil den 1 Mars 1916. 

L. LAURIN. 
J. E. LINDBOM. OSCAR WALLÉN. 

G. BUNDSEN. 



 

Revisionsberättelse. 
Undertecknade, utsedda att revidera Lysekils Stads Elektricitetsverks 

räkenskaper och förvaltning för år 1915 hafva fullgjort detta uppdrag. 
Vi hafva genomgått räkenskaperna hvilka äro förda med reda och ordning samt 

försedda med behöriga verifikationer. 
Vi hafva äfven granskat Styrelsens protokoll och årsberättelse, hvilka 

öfverensstämmer med räkenskaperna. 
Som vi således icke funnit skäl till anmärkning få vi tillstyrka full ansvarsfrihet åt 

Styrelsen för den tid revisionen omfattar. 
Lysekil den 22 Maj 1916. 

K. FORSTRÖM. B. J. JONSSON. 

Lysekilspostens Tryckeri 1916. 



 

Bil. Nx> 10 1916. 

Undertecknade, utsedda att revidera Parkstyrelsens räkenskaper lör år 1915, 
få härmed afgifva följande 

Revisionsberättelse. 
Inkomster. 

Såldo från år 1914 .............................................................. Kr. 24: 65 
Emottagit af Drätselkammaren .......................................... „ 1,000: — 
Förskott af Ordföranden ....................................................................   137:66 

Kronor 1,162: 31 

Utgifter. 
Parkvakten Rosendals lön för 4*A mån. å 70:— . . Kr. 315: — 
C. M. Lindebäck: för plantering m. m. 

i Parken ................................................ Kr. 530:   
 

C. M. Lindebäck: för plantering vid Mid- gårdsberget
 ............................................................... „ 44: 10 

 

C. M. Lindebäck: för planering och plantering vid 
Drottninggatans framdragande genom Parken . .
 „ 53: 70 

 

C. M. Lindebäck: planteringarnas underhåll och vård
 ............................................................... „ 200: — 827: 80 

Diverse utgifter ........................................  
Saldo, innestående å sparkassebok. .  ___  

Kronor 

8: 77 
10: 74 

1,162: 31 

Ställning den 31 Dec. 1915. 
Skuld till Ordföranden ....................................................... Er. 137: 66 
Kassabehållning ...................................  ............................. w ............. 74 

Brist vid årskiftet Kronor 126: 92 



 

Som vi funnit räkenskaperna förda med ordning och noggrannhet samt 
utgifterna styrkta med verifikationer få vi tillstyrka full ansvarsfrihet för den tid 
revisionen omfattar. 

Lysekil den 19 April 1916. 

AXEL NORMAN. ESKIL KIHLBERG. 

Lysekllspostens Tryckeri 1916. 



 

Bil. N:o 11 1916. 

Till Stadsfullmäktige i Lysekil. 
För en stads utveckling synes det mig lika nödvändigt att er-

forderliga nya föremål anskaffas som att det gamla och odugliga 
bortföres. Då dessa båda saker förenas i en handling, är det således af 
dubbel, kanske flerfaldig vikt, att hvad som kan och bör göras, sker i tid 
och på rätt sätt och ställe. Nu har det rätt länge varit ett klagomål öfver 
brist på plats för att afstjälpa öfverflödsvaror, hvilka icke äro på något sätt 
hälsofarliga. Emellertid synes mig en utmärkt sådan finnas öster om 
Slätteskär utanför järnvägens område. På samma gång vinner man här ett 
annat ändamål, nämligen mark till framtida kajutrymme. Uppenbarligen 
bör här framdeles anläggas en kaj samt en del af utgrunden bortmuddras. 
Alltså vinnes början till två för staden viktiga ändamål, eller riktigare sagt 
högst nödvändiga, för så vidt man vill tänka på och möjliggöra stadens 
utveckling. 

Tilläfventyrs skulle någon invända, att ordningsstadgan för rikets 
städer lägger hinder i vägen, då den förbjuder utfyllande af diverse 
uppräknade föremål i sjö och vik. Det synes mig dock möjligt, att här 
menas insjö och därtill hörande vik, ehuru jag visst icke vill påstå, att man 
icke kan hafva en annan mening, då lagen ofta föredrager att välja 
otydliga och tvetydiga uttryck. Här är det icke någon sjövik utan en 
hafsbukt. En hårdragen tolkning af denna paragraf skulle antagligen 
omöjliggöra en mängd för städernas bästa nyttiga anläggningar. 

Nu skulle man ju kunna göra som i en annan stad, betala närboende 
jordägare i angränsande kommun penningar for att få upplägga 
fyllnadsämnen på deras område för att sedan köpa den därigenom bildade 
marken efter kvadratmeter, men jag anser icke detta sätt praktiskt. Jag har 
därför tänkt mig ett annat sätt, hvarigenom man skulle kunna undgå den 
gamla urvuxna ordningsstadgan, för så vidt detta verkligen är behöfligt, 
och det vore att inringa ett område 



 

med sten och fylla där inom. Hafsbukten blir då hvarken vik eller sjö. Det 
finnes naturligtvis äfven andra sätt att föreslå, men de kosta mera penningar, 
och jag anser det onödigt att åsamka staden utgifter för denna sak utöfver 
hvad som är skäligt. Naturligtvis kan man påräkna allt understöd från 
Magistraten, som alltid visat sitt stora intresse för stadens utveckling. 

Då jag är öfvertygad, att hvarje stadens medborgare inser det riktiga i 
hvad jag anfört, behöfver jag nog ej utveckla saken vidare. Då det emellertid 
är af högsta vikt, att åtgärder omedelbart vidtagas, tillåter jag mig föreslå: 

att Stadsfullmäktige uppdraga åt 
Drätselkammaren att så snart som möjligt söka 
vidtaga erforderliga åtgärder, för att området 
öster om Slätteskär utanför järnvägen måtte 
kunna användas till utfyllande af 
öfverflödsvaror. 

Lysekil den 22 Juni 1916. 

RAGNAR BERGER. 

Lysekilspoitens Tryckeri 1916.



 

Bil. N:o 12 1916. 

Lysekils Kyrkokassas räkenskaper för år 1915. 
Debet. 

Balans från år 1914: 
Jan. 1 An Kyrkan .......................................  

„ Inventarier .............................  
„ Vso i Lysekils jord. . . 
„ Gamla Kyrkans fond . . 
„ Christine Lyckes donation 
„ Albin Karlssons Sjukfond 
„ Innestående i Bank . . 
„ Kontant i kassan . . . 

233,897: 62 
32,185: 69 
4,000: — 
4,597: 27 

1,566: 32 
10,243: 20 
4,536: 56 

123: 96 291,150: 62

Inkomster: 
,, Uppburit af stadskassan . . 20,300: — 
„ „ enl. uppbördslängd 1,679: 51 
„ Räntor ........ 449: 41 
„ Försålda grafvar .... 1,795: — 
„ Diverse ...............................................  108: 80 
„ Fröken Ida Sannes donation 1,000: — 25 332: 72
„ Ränta å Albin Karlssons Sjuk 

fond ....................................................................  466: 60 
„ Kyrkohedebostället, värde öf-

ver köpesumman . . . 16,000:   
„ Kyrkogården i Dalskogen 7,473: 05 
„ Minskning i amorterings- 

skulden .............................................................  2,818: 32 

Balans till år 1916: 
Dec. 31 »» till Postsparbanken 116,554: 79 

„ „ „ Lysekils Sparbank 12,000: — 
„ „ „ Professor A. Wide 18,000: — 146,554: 79 

Kronor 489,796: 10 



 

Kredit.

Jan. 1 Per  

- 

Dec. 31 „ 99 99 ‘

 99 

* 99 

99 

99 99 

99 99 

,9 

Balans från år 1914: 
Skuld till Postsparbanken . 

Utgifter: 
Anskaffning och underhåll af 

hus och invent. . . . 12,875: 41 
Underhåll af kyrkogården . 292: 40 
Anläggningskostnad för ny 

kyrkogård ..............  7,473: 05 
Bränsle och belysning . . 1,621: 94 
Betalning å lån .... 2,818: 32 
Räntor å upptagna lån .. . 5,864: 26 
Aflöningar ..................  6,725: — 
Öfriga behof ..............  1,494: 83 - 
Henrik Toressons pension . 400: ----  
Christine Lyckes donation, utg. enl. särskild 

räkenskap . . . . . . .  __________ 75: 75 

Balans till år 1916: 
Kyrkan 233,897: 62 
Inventarier .................  32,185: 69 
Kyrkoherdebostället . . . 34,000: — 
Nya Kyrkogården i Dal 

skogen  ...................................  7,473: 05 
del i Lysekils jord . . 4,000: — 
Gamla Kyrkans fond . . . 4,827: 12 
Christine Lyckes donation . 1,567: 61 
Ida Sannes donation . . . 1,020: 83 
Albin Karlssons sjukfond . 10,709: 80 
Innestående i Bank . . . 1,046: 34 
Kontant i kassan .... 53: 97 

119,373: 11 

39,640: 96 

330,782: 03 
 Kronor 489,796: 10 

Lysekil den 31 Dec. 1915. 
ELIS LUCKEY. 
kassa förvaltare 



 

Hänvisande till ofvanstående berättelse få undertecknade revisorer 
tillstyrka ansvarsfrihet för år 1915. 

Lysekil den 7 April 1916. 
J. A. JACOBSSON. ERIC HALLGREN. 

Lyse 

Jan. 1 An 
99 

99 

kils Folkskolas räkenska 
Debet. 

Balans från år 191 3 
skolhus med inventarier . Nya 
skolhuset med d:o Innestående i 
Bank . . . 

per för år 

!4: 
62,400: - 

110,000: - 

1915. 

183,225: 60 10,825: 60 

99 

99 

99 

99 

99 

Inkomster: 
Statsbidrag  ....  ........................  
Uppburit af stadskassan . . 

Afgift till folkskollär. pensions- 
inrättning .................................  

Afgift till småskollär. m. fl. 
ålderdomsunderstödsanst. 

Räntor  ....................................  

13,441: 
24,000: 

326: 

77: 
429: 

97 

25 

47 

 

99 

Dec. 31 „ 

99 

Diverse..............................................  180: 
Minskning i amorteringsskul- den  

Balans till år 1916: 
Skuld till Folkskollär. Pen- sionsinrättning 

.... 100,802: 
Skuld till Postsparbanken . 13,316: 

92 
43 

38,454: 69 

1,780: 83 

99 
Lån af Barnavårdsnämnden 1,060: 82 

Kronor 
115,180: 17 
338,641: 29 



 

Kredit. 

Balans från år 1914: 
Jan. 1 Per Skuld till Folkskollär. Pen- 

sionsinräitning . . . . 
„ Skuld till Postsparbanken . 

„ Lån af Barnavårdsnämnden 

Utgifter: 
„ Anskaffning och underhåll af 

hus m. m ..........................  
„ Undervisningsmateriel . . 
„ Bränsle och belysning . . 
„ Aflöningar.................................  
„ Räntor å upptagna lån . . 
„ Betalning å lån .... 
„ Afgift till Folkskollär. pen- 
sionsinr. m. m. . . . 
„ Utgifter för skolköket . . 
„ Öfriga behof ..............................  

101,922: 45 
13,977: 73 

1,419; 48 117,319: 66 

2.480: — 
1,092: 47 
3,354: 67 
23,555: 03 
5,287: 43 
1,780: 83 

873: — 
1,770: 55 

912; 66 41,106: 72 

Balans till år 1916: 
„ 3 skolhus med inventarier . 62,400: — 
„ Nya skolhuset med d:o . 110,000: — 
„ Innestående i Bank . . . 7,814: 91 180 214: 
91 

Kronor 338,641: 29
Lysekil den 31 Dec. 1915. ELIS LUCKEY.

kassaförvaltare 

Hänvisande till ofvanstående berättelse få undertecknade revisorer 
tillstyrka ansvarsfrihet för år 1915. 

Lysekil den 7 April 1916. 

J. A. JACOBSSON. ERIC HALLGREN.



 

Lysekils Högre Folkskolas räkenskaper för år 1915. 
Debet. 

Balans från år 1914: 
Jan. 1 An Innestående i Bank . . . 

Kontant i kassan .... 
22: 70 

164: 03 186: 73 
 

g- 

99 

99 

99 

99 

Inkomster: 
Statsbidrag ..............................  
Uppburit af stadskassan . . 
Lärarens afgift till Folkskollär. 

pensionsinr ........................  
Ränta  ...  ..................................  

1,800: — 
1,220: — 

140: — 
 _____ 8

8 3,160: 88 

Dec. 31 99 

Balans till år 1916: 
Lån af Barnavårdsnämnden 

 

93: 63 
    Kronor 3,441,24 
   

Kredit. 
  

  

Per 

99 

Utgifter: 
Löner till lärare .... 
Undervisningsmateriel Afgift till 
Folkskollär. pen- sionsinrättn .  

3,100: — 
57: 66 

260: - 3,417: 66 

Dec. 31. 

 

Balans till år 1916: 
Innestående i bank . . . 

 

23: 58 
    Kronor 3,441: 24 
 Lysekil den 31 Dec. 1915.   

    ELIS LUCKEY. kassafövaltare 

Hänvisande till ofvanstående berättelse få undertecknade revisorer 
tillstyrka ansvarsfrihet för år 1915. 

Lysekil den 7 April 1916. 

J. A. JACOBSSON. ERIC HALLGREN. 



 

Lysekils Barnavårdsnämnds räkenskaper för år 1915. 

Debet. 

Balans från år 1914: 
Jan. 1 An Förskott till skolkassan . . 1,419: 48  

„ Kassans behållning.... 677: 74 2,097: 22 

Inkomster: 
  

„ Bidrag af Fattigvården . . 475: —  

„ Bidrag af Staten .... 75: — 550: — 
 Kronor 2,647: 22 

Kredit. 
  

Per Utgifter ..................................   929: 40 

Balans till år 1916: 
  

Dec. 31 „ Lån till skolkassan . . . 1,060: 82  

„ „ „ högre folkskolan . 93: 63  

„ Kassans behållning . . . 563: 37 1,717: 82 
 Kronor 2,647: 22 

Lysekil den 31 Dec. 1915.

ELIS LUCKEY. 
kassaförvaltare 

Hänvisande till ofvanstående berättelse få undertecknade revisorer 
tillstyrka ansvarsfrihet för år 1915. 

Lysekil den 7 April 1916. 

J. A. JACOBSSON. ERIC HALLGREN. 

Lysekilspostens Tryckeri 1916. 



 

Bil. N:o 13 1916.

Undertecknade utsedda att granska Lysekils Samskolas räkenskaper för år 1915 få efter 
fullgjort uppdrag algifva följande 

Revisionsberättelse: 
Inkomster: 

Statsanslag ........................................................................................................................  5,333: 33 
Stadsanslag  ......................................................................................................................  5,366: 67 
Terminsafgifter ...............................................................................................................  10,127: 50 
Anmärkningsböcker ..............................................................................................................  28: 30 
1 Kateder  ..............................................................................................................................  10: — 

Räntor____________________________________  _____________    ..........................................  177: 45 

Saldo vid årets början  .........................  
  21,043: 25 

4,436: 12 
  S:a Kronor 25,479: 37 
 
 
Aflöningar 

Utgifter: 
 

13,577: 91 
Pensionsafgifter   318: - 
Läkare och kassörsarvode   300: — 
Städning   425: - 
Belysning   48: 42 
Räntor   853: 86 
Reparationer   1,562: 69 
Skatter   93: 65 
Brandpremierf   55: OS 
Telefonafgift   37: 50 
Annonser och tryck   183: 70 
Ved och kol   555: 30 
Sotning   11: 43 
Inventarier   386: 01 
Undervisningsmaterial   949: 29 
Diverse utgifter   55,85 
 
Saldo vid årets slut 

  19.413: 69 
6,065: 68 

  S:a Kronor 25,479: 37 



 

Skolans ställning var den 31 December 1915. 
Tillgångar: 

Fastigheten .............................................................................................   13,500:
 .......................................................................................................................... — 

Inventarier ...............................................................................................    2,500: 
Kassabehållning  ..................................................................................................  

S:a Kronor 22,065: 68

Skulder: 
Lån af HvitfeldtskaStipendieinrättningen ..........................................                   

9,000: — 
Lån i Göteborgs Bank  ...............................................................................  5,500: 

Som verifikationer företedts på samtliga utgiftsposter, hemställa vi, såvidt det 
på vår granskning kan bero, om full och tacksam ansvarsfrihet för den tid revisionen 
omfattar. 

Lysekil den 29 Juli 1916. 

E. W. OLSSON. HJALMAR CARLSSON 

tysekilspostens Tryckeri 1918.



 

Bil. N:o 14 1916. 

Utredning 
rörande öfverförandet af elektrisk energi från Trollhätte 

Kraftverk till Lysekils Stads Elektricitetsverk, verkställd af 
Ingeniör Karl G. Eliasson, Göteborg. 

Föreliggande utredning afser att klarlägga förhållandena vid en event. 
öfverföring af elektrisk energi från Trollhätte Kraftverk till Lysekils Stads 
Elektricitetsverk. 

Anledningen till att frågan rörande kraftöfverföringen nu blifvit aktuell 
är dels det i hög grad varierande priset å brännoljan och dels den stadigt ökade 
efterfrågan på elektrisk energi för belysning och motordrift, en efterfrågan 
som icke längre kan tillfredställas med mindre än att ett nytt maskinaggregat 
anskaffas om icke ifrågavarande kraftöfverföring kommer till stånd. 

Från Trollhätte Kraftverk föreligger ett till undertecknad ställt 
erbjudande af d. 5 April 1916, hvaraf afskrift bifogas denna utredning, och 
dels ett muntligt meddelande från Ingeniör E. Sylwan vid Trollhätte Kraftverk 
om att den årliga anslutningsafgiften event. måste höjas till c:a 10,000: —
kronor pr år emedan ingen öfverenskom- melse träffats med Munkedals bruk 
och med hvilken kraftleverans öfverföringen till Lysekil skulle 
sammankopplas. 

Det föreliggande erbjudandet från Trollhätte Kraftverk afser att 
kraftabonnement från Lysekil om minst 300 kilowatt, hvilken minimi- effekt 
dock, efter förda muntliga underhandlingar med Ingeniör Sylwan, dock torde 
kunna få sänkas till det belopp som passar Lysekils Stads Elektricitetsverk. 

Energien skulle levereras i form af trefasig växelström om 25 per./sek. 
och med 20,000 volts hufvudspänning i en vid stadsgränsen af Lysekils Stads 
Elektricitetsverk uppförd transformatorstation. 

Uppmätningen af den förbrukade effekten och energien skulle ske vid 
stationens 20,000 volts sida medelst kilowattimme-, subtraktions- och 
maxinalmätare. Den under subtraktionsgränsen uttagna effekten skulle 
betecknas såsom dygnskraft och den öfver subtraktionsgränsen uttagna såsom 
dagkraft. 



 

Afgiften skulle utgå med: 
1) En årlig anslutningsafgift af 6,000 kronor. 
2) Ett årligt grundpris pr kw. för dygnskrafteffekten af 75: — kronor 

och för dagkrafteffekten af 55: — kronor. 
3) En förbrukningsafgift pr kilowattimme för dygnskraf(energien af 

0,5 öre samt för dagkraftenergien af 1,5 öré, hvarvid en utnyttj- ningstid af 
dygnskraften af 4,000 timmar och för dagkraften af 2,000 timmar skulle 
garanteras. 

En anläggning för tillgodogörandet af Trollhätteenergien torde, om 
arbetena omedelbart påbörjas och hvarför många skäl tala, kunna vara klar 
för drift i medio af år 1917. 

Elektricitetsverkets belastning. 
Med hjälp af de inkomna rapporterna öfver driften vid Lysekils Stads 

Elektricitetsverk under åren 1913, 1914 och 1915 har jag grafiskt beräknat 
den sannolika belastningen vid den tidpunkt då anläggningen för 
Trollhätteenergiens tillgodogörande skulle kunna blifva klar. 

De siffror jag på detta sätt kommit till äro: 
Max. belastningen .................................................................. c:a 240kw. 
Sannolika anslutningen i motorer ........................................ » 275 » 

4) » belysning » .................................................. 230 » 
Antalet alstrade kilowattimmar ............................................... »350,000. 

För den händelse kraftöfverföringen kommer till stånd torde man 
vidare kunna räkna med att Lysekils Mek. Verkstad och Varfvet skulle vara 
villiga abonnera på minst 25 kw., hvarigenom siffrorna torde ökas till: 
Max. belastningen .................................................................. c:a 265kw. 
Sannolika anslutningen i motorer........................................ » 300 » 

5) » belysning » .................................................. 230 » 
Antalet alstrade kilowattimmar ............................................... » 425,000. 

System. 
I den vid stadsgränsen belägna transformatorstationen skulle då den 

ankommande högspända energien nedtransformeras till exempelvis 6,000 
volts hufvudspänning för att dels i kabel föras till elektricitetsverket, hvarest 
ett omformareaggregat för omformning af samma till 



 

likström skulle anordnas och dels i kabel distribueras till de större 
motorabonnenterna inom staden samt event., genom luftledningar tillföras kunder 
utanför stadens gräns. 

I transformatorstationen vid stadsgränsen eller event. i en transformator i 
elektricitetsverket eller å annan plats inom staden torde man vidare böra göra en ny 
nedtransformering för erhållande af lågspänd energi för de motorkunder som icke äro 
önskvärda å likströmsnätet men för små att anskaffa egna transformatorstationer. 

Den nya anläggningans omfattning. 
Den nya anläggningen skulle då omfatta en komplett transformatorstation vid 

stadsgränsen i ett hus af tegel i två våningar. I öfre våningen skulle inrymmas de för 
manövrering af den ankommande högspända energien erforderliga apparaterna samt 
erforderliga mätapparater etc. I undre våningen skulle uppställas en oljekyld 
trefastransformator med instrumentering för utgående 6,000 volts ledningar och 
event. för utgående lågspända trefasledningar. 

Från transformatorstationen nedlägges en järn- och blyarmerad jordkabel till 
det nuvarande elektricitetsverket. 

Det nuvarande elektricitetsverket torde event. behöfva något utvidgas för att 
kunna bereda utrymme för omformareaggregatet samt erforderlig ny 
instrumentering. 

Omformareaggregatet, hvars trefasmotor skulle direkt anslutas till den 
ankommande 6,000 volts kabeln, torde böra tilltagas för att, tillsammans med 
batteriet kunna täcka den väntade maximibelast- ningen för några år framåt. 

I elektricitetsverket skulle den nu befintliga Dieselgeneratorn med 
instrumentering samt tillsats- och omformareaggregatet jämte batteriet bibehållas 
under det att ångmaskinerna borttogos. 

Sedan nu den nya anläggningens hufvuddrag angifvits öfvergår jag till 
beräkningen af de approximativa anläggnings- och driftkostnaderna för det fall att en 
kraftöfverföring från Trollhätte Kraftverk kommer till stånd. 

Approximativa anläggningskostnader. 
Byggnad af tegel i två våningar för transformatorstationen  c:a Kr. 5,000: 

— 
1 st. oljekvld trefastransformator, 400 K. V. A. 

20,000/6,000/400 volt .............................. , . . » » 20.000: — 
Transport Kr. 25,000: — 



 

Transport Kr. 25,000: __________ 
Komplett hög- och lågspänningsinstrumentering för 

transformatorstationen inkl, belysnings- och 
åskledareanläggningar för samma. . . c:a » 30,000: — 
Jordkabel mellan transformatorstationen och elek 

tricitetsverket c:a 500 m. 3X16 kvmm. inkl. 
gräfning och sprängning ............................................ » » 6,000: —

1 st. omformareaggregat (motorgenerator) å 200 kw., 500 hv./min » »
Ändring af instrumenteringen i nuvarande elektrici 

tetsverket, ny instrumentering för omformaren » » 15,000: —
Räntor under byggnadstiden, oförutsedt och diverse 

samt ingeniörsarvoden ......... » 14,000: —
Summa Kronor 110,000: -

De approximativa driftkostnaderna 
för det fall att all erforderlig energi erhålles från Trollhätte Kraftverk och att icke 
någon energi produceras medelst Dieselmotorn, skulle blifva (Lysekils Mek. 
Verkstad icke medräknad). 

Jag antager härvid att den årliga anslutningsavgiften dock af Trollhätte 
Kraftverk icke sättes högre än 6,000 kronor pr år. 

Afgifter till Trollhätte Kraftverk: 
(medio 1917 till medio 1918) 

70 kw. dygnkraft å 75: — ....................................................... Kr. 5,250: — 
280,000. kwt. å 0,5 öre ............................................................. » 1,400: — 
100 kw. dagkraft å 55: — ......................................................... » 5,500: — 
200,000 kwt. å 1,5 öre .............................................................. » 3,000: — 
Anslutningsafgift .....................................................................   » 6,000: — 

Summa Kr. 21,150: — 
Enligt senare underhandlingar har priset för afgiften till Troll- 

hätte Kraftverk nedsatts till följande: 
Anslutningsafgift ...................................................................  Kr. 4,000: — 

90 kw. dygnskraft å 75: — ............................................. » 6,750: — 
110 » dagkraft å 55:— . . . ....................................................... » 6,050: — 
250,000 kwt. å 0,5 öre .............................................................. » 1,250: — 
100,000 » » 1,75 öre ................................................................ » 1,750: — 

Summa Kr. 19,800- 



 

Till förut omnämnda direkta driftkostnader måste dessutom läggas c:a 10 
°/0 å anläggningskostnaden för ränta och amortering af den nya anläggningen. 

Jag vill i detta sammanhang särskild t betona, att jag räknat med de 
möjligast ogynnsamma driftförhållandena och att man medelst 
Dieselgeneratorn torde blifva i tillfälle att kunna utjämna belastningen på 
sådant sätt att maximivärdet å den från Trollhätte Kraftverk erhållna energien 
kan, vid den tidpunkt, ifrågavarande driftkostnadskalkyler afse, sänkas 
afsevärdt och i följd häraf afgiften till Trollhätte Kraftverk minskas i 
motsvarande grad. 

I förut angifna driftkostnadskalkyler har jag räknat med att från Trollhätte 
Kraftverk å högspänningssidan skulle inköpas c:a 500,000 kilowattimmar, 
motsvarande i likström- och lågspänd växelström c:a 400,000 kilowattimmar 
och således utgörande något mera än hvad jag förut beräknat åtgår vid 
ifrågavarande tidpunkt. 

Då, enligt det föregående, afgifterna till Trollhätte Kraftverk skulle uppgå 
till c:a 21,150: — kronor och härför erhålles c:a 400,000 kwt. blifver sålunda 
kostnaden för vid samlingsskenorna levererad kilowattimme (medio 
1917—medio 1918) c:a  2,115 ./. 400,000 = c:a 5,3 öre. 

Till jämförelse kan nämnas att kostnaderna pr kilowattimme år 1914 
utgjorde 4,85 öre och år 19 1 5 6,48 öre. 

Af föreliggande, rent approximativa utredning torde framgå att en 
kraftöfverföring från Trollhätte Kraftverk ställer sig ekonomiskt gynnsam för 
Staden äfven under nuvarande förhållanden med de stegrade materialpriserna 
och under de särskildt ogynnsamma drift förhållanden jag räknat med. För min 
del anser jag att genom lämplig anordning af driften kostnaden pr 
kilowattimme vid kraft- öfverföringen från Trollhätte Kraftverk mycket väl bör 
kunna nedbringas till c:a 4,5 öre möjligen till 4 öre. 

På grund af de nu rådande förhållandena med materialpriser som tendera 
att ständigt stiga bör emellertid anläggningen, om den beslutas, omedelbart 
sättas igång då hvarje dag, som sagt, medför en kostnadsökning. 



 

De i föreliggande utredning för den :nya anläggningen upptagna köstnadssum 
triorna äro visserligen tilltagna för att vara »på säkra sidan», men afse dock 
anläggningen utförd -inom den allra närmaste tiden. 

Göteborg den 28 April 1916. 

KARL G. ELIASSON.

Lyeekllspostens Tryckeri 1916. 



 

Bil. N:o 15 1916. 

Till 

Herrar Stadsfullmäktige i Lysekil. 

Sedan Magistraten hos Stadsfullmäktige hemställt om tillsättande af en s. 
k. polisstyrelse härstädes samt Stadsfullmäktige den 7 sist- lidne Januari, under 
§ 12 i protokollet, åt oss uppdragit att utarbeta förslag till reglemente för denna 
styrelse, få vi härmed öfverlämna sådant förslag. 

Lysekil den 7 November 1916. 
AXEL SUNDBERG. RAGNAR BERGER. 

C. F. LIDELL. ALFR. BOVIK. 
AXEL LJUNGBERG. 

Förslag till reglemente för polisnämnden i Lysekil. 

§ 1. 
I Lysekils stad skall finnas en polisnämnd i och för handläggning af till 

polisväsendet hörande frågor, som till densamma hän- skjutas från Magistraten 
eller Stadsfullmäktige. 

Därest polisnämnden finner ändringar böra vidtagas i polisverkets inom 
staden organisation eller ifråga om de allmänna grunder för anställning, 
befordran, afsked och bestraffning inom poliskåren, hvilka äro gällande, skall 
nämnden göra anmälan därom hos Magistraten eller Stadsfullmäktige med 
bifogande af utaf nämnden uppgjordt ändringsförslag. 

I öfrigt äger nämnden till Magistraten och Stadsfullmäktige inkomma med 
de framställningar rörande polisväsendet i staden, hvartill nämnden kan finna 
sig föranlåten. 



 

När befattningshafvare inom poliskåren aflider eller afgår från sin 
befattning, skall polisnämnden taga i öfvervägande, huruvida befattningen må 
bibehållas eller indragas, samt därom afgifva utlåtande till Stadsfullmäktige, 
som beslutar i ärendet. 

Nämnden skall hvarje år före den 1 Oktober till Magistraten aflämna 
förslag till följande års utgifts- och inkomststat för polisverket. 

§ 2. 
Nämnden består af borgmästaren eller den, som är förordnad att uppehålla 

hans ämbete, brand chefen eller, vid förfall för honom, vice brandchefen samt 
tre af Stadsfullmäktige utsedda ledamöter med två suppleanter, hvilkas väljas 
för en tid af fyra år i sänder bland stadens röstberättigade män. 

§ 3. 
De förhållanden, som enligt Kungl. Förordningen den 21 Mars 1862, § 29 

mom. 1, utestänga från valbarhet till Stadsfullmäktig, gälla äfven ifråga om 
ledamöter och suppleanter i nämnden. 

§ 4. 

Den som blifvit utsedd till ledamot eller suppleant kan afsäga sig 
uppdraget: 

om han icke är bosatt i staden eller dess område; om han är ämbels- eller 
tjänsteman och hindras af sin befattning att fullgöra uppdraget; om han såsom 
ledamot är i tur att afgå ur styrelsen; om han uppnått sextio års ålder; eller om 
han eljest uppgifver hinder, som af Stadsfullmäktige godkännes. 

§ 5. 
Afgår ledamot eller suppleant under den för honom bestämda 

tjänstgöringstiden, förrättas nytt val för den återstående tiden. 

§ 6. 
Vid hvarje års första sammanträde, som skall hållas i början af Januari 

månad, väljer nämnden inom sig ordförande och vice ordförande. 
Till detta sammanträde utfärdas kallelse af föregående års ordförande eller 

vice ordförande. 



 

Protokollsutdrag om valens utgång tillställes ofördröjligen Stadsfullmäktige 
och Magistraten. 

§ 7. 
Nämnden sammanträder efter ordförandens kallelse en gång i kvartalet och 

dessutom så ofta som ordföranden finner nödigt eller två ledamöter sådant begära 
hos ordföranden. 

Äro både ordföranden och vice ordföranden hindrade, utfärdas kallelse af 
den till tjänstgöringsåren äldste ledamoten, och väljes, i fall af behof, tillfällig 
ordförande att tjänstgöra tills dess ordförandens eller vice ordförandens förfall 
upphört. 

§ 8- 
Kallelse till sammanträde skall utfärdas skriftligen och såvidt möjligt är 

upptaga de ärenden, som förekomma till behandling, samt, därest icke något 
ärende fordrar skyndsammare handläggning, senast dagen förut delgifvas 
ledamöterna och erforderligt antal suppleanter. 

§ 9- 
Ärende får icke företagas till afgörande, om icke fyra ledamöter eller i deras 

ställe inkallade suppleanter äro närvarande, eller om tre äro närvarande och om 
beslutet ense. 

§ 10. 
Val sker, om någon så yrkar, med slutna sedlar. 
Alla andra frågor afgöras genom öppen omröstning och enkel röstöfvervikt, 

hvarvid, i händelse af lika röstetal, ordförandens röst fäller utslaget. 

§ 11- 
Förekommer fråga, hvars utgång kan medföra synnerlig nytta eller skada för 

ledamot eller för någon, som till honom är i det skyldskaps eller 
svågerskapsförhållande, som grundlägger laga jäf för domare, får sådan ledamot ej 
deltaga i öfverläggningen eller i beslutet därom. 

§ 12. 
Vid hvarje sammanträde föres protokoll, som upptager närvarande 

ledamöter och suppleanter, de ärenden, som handlagts och de beslut som fattats 
samt, i viktigare fall, skälen därtill. 



 

Protokollet justeras vid nästa sammanträde eller därförut, om så finnes 
nödigt. 

Protokoll eller del däraf, som genast justeras, skall förut vara skriftligen 
aflattadt. 

§ 13- 
Den, som varit närvarande vid beslut, kan senast vid justeringen låta till 

protokollet anteckna sin reservation. 

§ 14 
Ordföranden underskrifver å nämndens vägnar alla utgående 

skrifvelser, hvilka kontrasigneras af sekreteraren, om sådan finnes antagen. 
§ 15  

Det åligger nämndens ordförande: 
att leda nämndens förhandlingar och tillse, att ärendena skyndsamt och 

ordentligt handläggas; 
att bereda och föredraga de till nämndens afgörande förekommande 

ärendena, så vida de ej öfverlämnats för utredning till annan ledamot eller 
tjänsteman; 

att i öfrigt vaka däröfver, att nämndens åliggande enligt detta 
reglemente iakttagas. 

Då ordföranden är hindrad tillkommer det vice ordförande att öfvertaga 
dennes åligganden. 

§ 16  
Stadens vaktmästare och betjänte skola tilllhandägå nämnden med 

delgiining af kallelser och andra nödiga ärenden. 

LyBekilsposleus Tryckeri 1»16.



 

BiL N:o 16, 1916.

Utgifts- och Inkomststat 
för Lysekils stad för år 1917. 

Inkomster. 
Arrenden, hyror och dylikt 

Hyra af tullförvaltaren .............................................................  850: — 
„ för stadsparken  .............................................................  1,600: — 

Tomt- och bergarrenden .....................................................  12,000: — 14,450: — 14,450: — 

Brännvinsmedel  .................................................................................................  27,192: — 

Öfriga föremål. 
Vattenafgifter ........................................................................  1,500: — 
Hundskattemedel  ....................................................................  500: — 
Platshyror  ................................................................................  100: — 
Bötesmedel ..................................................... . .........................  75: — 
Bevillningsafgifter för utländska artister.........................  200: — 
Från Elektricitetsverket, ränta  .............................  10,000: — 

„ „ vinst  ..................................  6,000: — 
Köttbesiktningsbyrån  ..............................................................  300: — 18,675: — 18,675: — 

Bidrag från Hamnstyrelsen. 
Till polisbevakningen  ..........................................................  2,700: — 
Amortering och ränta å hamnens lån  ...................................  3,000: — 
Till stadsingeniören  .............................................................  1,500: - 
_ renhållningen ........................................................................  200: — 7,400: — 7,400: — 

Fordran af Hamnkassan  .....................................................  13,000: — 
„ „ Jordkassan ....................................................  30,000: — 

Utlägg för läroverksbygggnaden  .........................................  5,000: — 48,000: — 48.000: — 
Summa inkomster 115,717: — 



 

Utgifter. 
I. Fattigvården. 

Underhåll af hus och inventarier .....................  850: — 
Understödstagares vård, beklädnad och 

underhåll  ...............................................  14,162: — 
Hospitals- och sjukhusafgifter  ........................  1,650: — 
Arfvode till redogöraren  .................................  1,000: — 

„ „ tillsy ningsm ann en  .........................  200: — 
Förslagsanslag till barnavårdsnämnden ..........  238: — 
Oförutsedda utgifter  ...........................................  900: — 19,000: — 

II. Sundhetsvården.
Aflöning till två stadsläkare  .........................  2,500: — 

„ „ två barnmorskor ............................  800: — 
„ „ en sjuksköterska  ........................    800: — 
„ „ biträdande sjuksköterska...........  300: 

Matpenningar till sjuksköterskorna, förslagsanslag högst  
400:............................................................... — 

Hälsovårdstillsyningsmannens lön med beklädnad  1,900: — 
Hälsovårdstillsyningsmannens dyrtidstill. & gratifikation   

220:............................................................... — 
Arfvode till sekreteraren .......................................  75: — 
Bidrag till veterinären .........................................  120: — 
Underhåll af hus och inventarier samt brandförsäkring 350: — 
Sjukas vård och underhåll ................................  1,500: — 
öfriga förbrukningsartiklar ..................................  200: — 
Sundhetssyn  .........................................................  50: — 
Ved och kol  ........................................................  500: — 
Medicin ...............................................................  300: — 
Hyra för köttbesiktningslokal ..............................  600: — 
Städning af d:o  ...................................................  180: — 
Hyresbidrag till upptagningsanstalten  ................  400: — 
Oförutsedda utgifter ............................................  225: — 
Bidrag till dispensärverk samhet .........................  450: — 11,870: — 

19,000: —

11,870: -
III. För undervisningen. 

Anslag till samskolan  ..................................  5,500: — 
„ „ föreläsningsföreningen .............  300: — 
„ „ folkbiblioteket  ...................................  200:— 6,000: —

IV. För allmänna byggnader, platser o. d. 
Underhåll af hus och inventarier jämte nyanskaffning af inventarier  

2,500: — 
Brandförsäkringspremier  ...................................  400:                              

Transport 2,900: -                            36,870 



 

36,870: —Transport 2,900: — 
Underhåll af gator m. m ...................................  5,000: — 
Renhållningen ..................................................  7,000: — 
Skötseln af stadens planteringar  ......................  1,200: — 
Snöskottning, förslagsanslag  .............................  100: — 
Gatubelysningen ..............................................  6,500: — 
Tullhusets flyttning  ...........................................  9,200 — 
Varmvattenscistern i tullhuset  ...........................  550: — 32,450: — 

Vatten- och kloakledningar. 
Underhåll, spolning och rengöring af kloakledningar  5,000: — 
Underhåll af vattenledningsverket med dit- hörande byggnader  

1,500: ............................................................ — 
Sekreterarens arfvode  .........................................  100: — 
Oförutsedda utgifter .........................................  1,000: — 
Högreservoarens för vattenledningen komplettering  6,000:— 13,600:— 

Brandväsendet. 
Arfvode till brandchefen .....................................  400: — 
Brandkorpralens lön (högsta lönegrad med 

3 ålderstillägg och beklädnadsersätt- 
ning)  .....................................................  1,900: — 

Lön till 12 brandsoldater ä 150 ........... kr  
1,800: — 

» n 1 » » 125„  ..............  125: — 
„ „ 2 „ „ 100 ,,  ..............  200: —J 

Extra ersättning till brandsoldaterna, för- 
slagsvis  ....................................................  300: — 

Olyckfallsförsäkringspremier  .............................  114: — 
Brandsynearfvoden .............................................  336: — 

Brandförsäkringspremier  .......................  80: — 
Annonser, porto m. m ........................................  75: — 
Kol, ved, olja, trassel m.m., förslagsvis... 250: — 
Nyanskaffning och underhåll af brandattiralj 

ooh brandtelegraf ................................. . 750: — 
Bidrag till hamnen för uppvärmning af 

brandstationen i Rosvik ............................  50: — 
Elektrisk belysning för 12 brandskåp å 

16 kr. .......... ...............................................    192: - 
Elektrisk belysning af brandstationen och 

stall, 3 lågor ä 5 kr ....................................  15: — 
Oförutsedda utgifter ........................................   250: — 

Transport 

6,837: — 
52,887: — 36,870: —



 

Transport 52,887: — 
Öfriga behof. 

Lön till stadens förman  .....................................  1,800: — 
Dyrtidstillägg till stadens förman ....................  120: — 
Lön till 0. A. Thorén, Grötön  ............................... 450: — 
Platsarrende för rörbrunn  ......................................  25: — 
Olycksfallsförsäkring af stadens arbetare 200: — 
Handräckning vid mätning, förslagsanslag 200: — 
Telefon till förmannen ...........................................  60: — 
Anslag till Idrottsföreningen Kamraterna... 200: — 3,055: — 

V. Verk och inrättningar.
> Borgmästarens lön och tjänstgöringspen- 

ningar .......................................................  4,500: — 
Två rådmanslöner ...............................................  600: — 
Extra rådmannens lön  ........................................  100: — 
Stadsfiskalens lön och tjänstgöringspen- 

ningar .......................................................  1,500: — 
Stadsvaktmästarens lön och beklädnads- 

ersättning  .............................................  1,500: • — 
Stadsvaktmästarens dyrtidstillägg .................  120: — 
Skrifmaterial, papper, tryckningskostnader, 

inbindningskostnader, förslagsanslag 700: — 
Telefonafgift  ........................................................  60: — 
Samtalsafgifter  ....................................................  10: — 
Underhåll af ransakningsfångar ..........................  100: — 9,190: — 

Stadsfullmäktiges och nämnders expedition. 
Lön åt stadsfullmäktiges sekreterare  .................  500: — 

„ „ drätselkammarens sekreterare, stads* 
kassören och bokföraren + ålders- 
tillägg  ......................................................  3,000: — 

Stadsingeniörens lön .......................................  3,000: — 
Annonskostnader, tryckning och bindning, 

förslagsvis ................................................  2,000: — 
Skrifmaterialer m. m., förslagsanslag  ................  200: — 
Postporton, förslagsanslag  .................................  100: — 
Hyra, eldning, städning af stadsingeniörs- 

kontoret .......................................................  620: — 
Rit- och skrifmaterial åt stadsingeniören... 200: — 
Telefonafgift för stadsingeniörskontoret .......  84: — 

„ „ drätselkammaren .................  60: — 
Telefonsamtal .....................................................  150: — 

Transport 9,914: — 9,190: — 

36,870: —

55,942: — 

92,812: - 



 

92,812: —Transport 9,914: — 9,190: —
Afgift för utsträckt telefontid ..............................  146: — 
Afgift till Svenska stadsförbundet .................  88: — 
Pension till f. stadsingeniören Hjelmgren... 300: — 
Prenumeration å Sv. Stadsförb. tidskrift... 130: — 10,578: — 

Polisväsendet. 
1 konstapel med 
1 d:o „ 
1 d:o „ 
1 d:o „ 
3 d:o 
Dvrtidstilläerff åt 

lön kr. 1,750: — ............  
„ „ 1,550: — ............  
„ „ 1,400: - ............  
„ „ 1,370: - ............  
„ „ 1,300: - ............  
nnliskonstanlarna  .........................  

1,750: 
1,550: — 
1,400: — 
1,370: — 
3,900: — 
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Beklädnad för 7 konstaplar å kr. 150: — 1 
extra konstanel med lön 560: —  ...................  

1,050: — 
560: - 

 
 

3 d:o n „ „ 360: -  ................ 1,080: —  
Dyrtidstiliägg åt 3 extra konstaplar ................  75: — 
Extra tjänstgöring vid sjukdom o. semester 500: — 
Eldning och städning i polisbyggnaden ... 900: — 
Skrif materiel, bokbinderiarbeten m. m., 

förslagsanslag  .........................................  150: — 
Telefonafgifter  ....................................................  200: — 
Samtalsafgifter, förslagsanslag  ............................  20: — 
Belysningsafgifter  ...............................................  150: — 
Olycksfallspremier ..............................................  250: — 
Andel i stadsexekutorns lön  ................................  900: — 16,645: — 

Uppbördsverket. 
Stadsfogdens och kronouppbördskassörens lön   1,200:— 

Telefonafgift  .........................................................  60: — 
Af gifter för samtal ................................................  10: — 
Mantalsskrifningsarfvoden  ...................................  45: — 
Uppbördsblanketter, skrifmaterial, bokbin 

deriarbeten, porton, förslagsanslag ... 450:— 
Bötes- och skatteexekutorns lön  ......................  1,000: — 
Dyrtidstiliägg åt bötes- och skatteexekutorn 120: — 2,885: — 

Öfriga behof. Skorstensfejarens ................. lön  200. — 
Hyra för rådhuslokaler enl. kontrakt  ...............  2,500: — 
Eldning .............................................................  1,200: - 
Städning  .............................................................  300. __ 
Lyse ..........................................................  .... 200:- 
Hyra för tullvaktstuga .....................................    120:- --------  --------------   -----------  

Transport    4,520- 39,298: - 92,812: -



 

Transport 4,520: — 39,298: — 
Kronoskatt  ..........................................................  400: — 
Anslag till skyttegillet att utgå af hund- 

skattemedel  ........................................................    250: — 
Möbler i tullhuset ..........................................        1,700:— 
Hyra för tillfälliga tullokaler ...............................  500: — 
Annonskostnader för pensionsnämnden ........  300: — 
Stadens bidrag för pensionstillägg  .....................  600: — 
Anslag till arbetsförmedlingen  ...........................  100: — 

„ „ pensiousnämndens ordförande...         200: — 
Stadens bidrag för oguldna pensionsafgifter 

för 1916, förslagsanslag .....................................     2,000: 
Anslag till Lifsmedelsnämnden  ....................   5,000:- 

„ „ „ för förvalt- 
ningskostnader   200: — 15,770: — 

92,812: -

55,068: - 

VI. Afskrifning å kommunalutskylder ............................................  12,000:
 — 

VII. Räntor å upptagna lån. 
1917 års ränta å ett i Stockholms Spar- 

bank för hamnens räkning upptaget 
lån å 50,000 kr ..........................................  607: 94 

Ränta och provision å 1911 års obligations- 
lån å 800,000 kr ...................................  35,020: - 

Ränta å Elektriska verkets lån å 190,000 kr. 10,000: — Ränta å tillfälliga lån  ...................................  5,000; — 50,627: 94 50,627: 94 
VIII. Af betalning å lån. 

A hamnens lån  .............................................  2,392: 06 
„ obligationslånet.. ........................................  8,000: — 10,392: 06 10,392: 06 
Betalning aftillfälliga lån ......................................................................  130,000: — 

IX. Oförutsedda utgifter ....................................................................  4,000: — 
Summa utgifter 354,900: — 

Då från utgifterna afgå beräknade inkomsterna  ......................................   115,717:
 ............................................................................................................................. — 

Utgör bristen således 239,183: — 
Härtill kommer af kyrkostämman beslutad uttaxering ................................  51,020;
 ............................................................................................................................. — Summa brist 290,203: — 

Bristen täckes på följande sätt: 
Uttaxering af kr. 8 pr bevillningskrona; och då bevillningen af 

fastighet och inkomst utgör 25,526 uppstår härigenom ett 
belopp af .........................................................................................  204,208:
 .................................................................................................................. — 

Föreslås upptagande af nytt lån för täckande af återstående brist 85,995: — 
Summa kronor 290,203: — 

Betalningsterminerna föreslås till tre, nämligen i Mars, Juni och September å tider, 
som Drätselkammaren närmare bestämmer. 



 
W|

För den särskilda förvaltningen af stadens fastigheter föreslås följande 

Utgifts- och Inkomstförslag. 
Inkomster. 

Tomtförsäljningar till belopp, som icke kan beräknas. 

Utgifter. 
1917 års ränta och amortering å stadens jordlån ......................................  30,520: — 
Återbetalning till stadskassan ..................................................................  30,000: — 

Kronor 60,520: — 
Lysekil den 20 December 1916. 

På Magistratens vägnar: 
AXEL SUNDBERG. 

Antagen af Stadsfullmäktige den 29 december 1916; betygas 
AXEL HOLMQVIST. 



 

Utgifts- ocb Inkomststat 
för Hamninrättningen i Lysekil 

för år 1917. 
Inkomster: 

Beräknad hamnuppbörd  ..................................................................  Kr. 22,500: — 
Kreditivlån  ...........  .  ........................................................................  „ 44,000: — 
Sparbankslån  ..............................................................................................     48,500:
 ................................................................................................................................ — 

Kr. 115,000: — 
Utgifter: 

Hamnkaptenens lön  ........................................................  2,200: — 
Hamnlotsens lön ................................................................  400: — 
Uppbördsprovision, förslagsvis  .....................................   1,100: — 
Ordförandens räkenskapsarvode ........................................  200: — 
Sekreterarens arvode ..........................................................  100: — Kr. 4,000: — 

Underhåll: 
Bojar och förtöjningar  .......................................................  500: — 
Bryggor och kajer ...........................................................  1,000: — 
Hamnkontorets eldning  .................................  100: — 
Afgår bidrag af brandväsendet .........................  50: — 5Q:  j ggQ. _ 

Till stadskassan: 
Skuld den Vi 1917  ................. . ....................................  13,000: - 
Ränta och amortering å Rosviks bryggas lån  .................  3,000: — 
Bidrag till renhållningen ....................................................  200; — 

„ „ polisbevakningen  .........................................  2,700: — 
„ „ stadsingeniörens lön ......................................  1,500: — w 20,400:

 — 
Hamnbelysningen  ...........................................................................  „ 2,100: — 
Kreditivskuld  ...............................................................  44,000: — 
Kreditivafgift  ....................................................................  220: — 
..Kredit i vränta  ..............................................................  2,000: — m 46.220:  _ 
^Sparbankslån  ..............................................................  48,500: — 
Sparbanksränta  ...............................................................  2,910: — 5141O: — 
Oförutsedda utgifter  ....................  ....  ..............................................  „ 320: — MAGNUS RADHE. 

Antagen af Stadsfullmäktige den 29 december 1916; betygas 
LysekUipostens Tryckeri 1917. AXEL HOLMQVIST.



 

REGISTER 1916 

Anslag, arbetslösa, 16. Dispensärverksamhet, 70. 
„ vägen och trappan vid kyrkan, 48. Stadsexekutorns dyrtidstillägg, 185. 
„ Polisens dyrtidstillägg, 51, 184. Stads tjänarens dyrtidstillägg, 155. 
„ Parkrestaurantens reparation, 82. Arbetsförmannens dyrtidstillägg 196, n Tullhusets flyttning & 
reparation, 90, varmvattenapparat i köket, 128. „ Tullokalers förhyrande, 91, möbelinköp, 129. 
„ Tomtindelning, 100. Lysekils Föreläsningsförening, 182. 
„ Folkbiblioteksverksamheten, 182. 
„ Stadskassörens dyrtidstillägg, 115, 153, 178. 
„ Hälsovårdstillsyningsmannens dyrtidstillägg, 116, 195. 
„ Kommunal Mellanskolebyggnad, 61. 
„ Nykterhetsundervisning, 26. 
„ till Stadsingeniören för Kommunal- Tekn. för. möte, 130. 
„ Parkstyrelsen, 131, 145. Epidemisjuksköterskans kost, 194, 203. 
„ Lifsmedelsnämnden, 132, 133, 146, 147. 
„ Bostadskongress, representation, 140, 148. 
„ Elektrisk energi från Trollhättan, 149, tilläggsanslag, 193. 
„ Uppvärmning af rådhuslokalerna, 157. 
„ Pensionstillägg, 160. Sv. Stadsförb. tidskrift, 161. 
„ Brandkorpralens dyrtidstillägg, 204. 

Afkortning af stadsutskylder, 46, 103, 134, 135, 164, 186, 187, 188. 
Arbetslöshets- och Hjälpkommitténs ansökan, 16. 
Arbete åt arbetslösa, 24. 
Ansökan från Lysekils Mek. Verkstad om vattenklosett, 40. 
Adressnummer, 53. Kommitté, 62. 
Afstjälpningsplats öster om Slätteskär, 119, 154, 177. 
Arbetsförmannens dyrtidstillägg, 196. 
Afslutningstal, 209. 
Brännvin, resolution om minuthandel och utskänkning, 14. 
Brännvinsförsäljning, oktroj, 99 Anbuds antagande, 136. Revision, 163. 
Brandchef, vice, afsägelse, 17, 125. 
Böter för utevaro, 68. 
Brandväsendet, materialbod, 72, askkärl, 96, brandkårens ökning, 96. 



 

Bostadsbrist, åtgärder, 89. Bostadskongress, representation, 140, 148. 
Badplats, anordningar, 105, 111. 
Bilväg, undersökning, 27, svar från Civildepartementet, 137. 
Brandkorpralen, dyrtidstillägg, 156, 204. 
Dispensärverksamhet, 70. 
Drätselkammaren, förvaltnings- och revisionsberättelse, 94. 
Examensvittnen, 88. 
Elektricitetsverkets personals dyrtidstillägg, 101. 
Elektricitetsverkets begäran att bortsälja maskiner, 102. 
Elektricitetsverkets styrelse- och revisionsberättelse, 117. 
Elektrisk energi, uppgörelse med Trollhättan, 149, 193. 
Elektricitetsverket, reglemente för styrelsen, 192. 
Epidemisjuksköterskan, fri kost, 194, 203.,. 
Finansstatistik, 56, 69. 
Fattigvårdsstyrelsen, revisionsberättelse, 73. 
Fågelkoloni, 98. 
Gator, vägen och trappan vid kyrkan, 41, 48. 

„ Drottninggatan & Rosvikstorg, nödhjälpsarbete, 24. 
Gatstensinköp, kommunalt, 49. 
Gamla stadens tomter, 97. 
Hästar och fordon för krigsmakten, 15/ 54. 
Hamnstyrelsen, förvaltnings- och revisionsberättelse, 93, kvittningsfråga, 93, 127, lån, 207.
Hundskatt, om ändring i K. Kung., 104, 110. 
Hälsovårdstillsyningsmannens dyrtidstillägg, 116, 195. 
Hufvudman i Sparbanken, 120. 
Kvarters- och gatubenämning, förslag, 13, 36, beslut, 45. 
Kommunal Mellanskolebyggnad, 44, 61. 
Kontrollstyrelsen, om ansvarsfrihet för Lysekils Brännvinsförsäljnings å.-Bol. 163. 
Lifsmedelsnämndens tillsättande, 23, anslag, 132, 133, 146, 147, 182, lån, 189. 
Lifsmedelsnämndens Ordförande, afsägelse, 165. 
Lysekils Föreläsningsförening, revisionsberättelse, 39, ledamot, afsägelse, 125. 
Lån, 55, 61, 112, 149, 181. 
Länsepidemisjukhustomt, 95, 109 
Lysekils Järnvägs A.-Bol. ombud, skrifvelse om instruktion för bolagsstämma, 113. 
Lysekils Samskola, revisionberättelse, 139, löneförbättring, 168, 183. 
Nödhjälpsarbeten, 24, 25. Svar från Väg- och Vattenbyggnadsstyrelsen, 208. 
Nykterhetsundervisning, 26. 
Nykterhetsnämnd, 166. 
Ordningsföreskrifter, 29. 
Polisen, minskning af antalet konstaplar, 12, 126, dyrtidstillägg, 51, 184, extra konstapel, 

92. 
Parentation öfver Herrar Lysell, Richter och Backman, 34. 
Parkrestauranten, reparation, 77, 82, påbyggnad, 77, 81. 
Postkontorets skrifvelse om cykelåkning å Rosviksgatan, 114. 



 

Parkstyrelsens revisionsberättelse, 118. 
Parkstyrelsen, anslag, 131, 145. 
Pensionstillägg, 160. 
Prenumeration, Svenska Stadsförbundets tidskrift, 161. 
Polisstyrelse, 12, instruktion, 180. 
Rådman, extra, 87, 124, 144. Rådmännen, ansökan om dyrtidstilläg, 205. 
Revisor af stadens räkenskaper, afsägelse, 125. 
Rättegång, kostnadsfri, 138. 
Renhållning, 167. 
Stadsfullmäktiges ledamöter, 2. 
Styrelse- och revisionsberättelsers upprättande och tryckning, 21, 37, 47. 
Stadsplanens fastställelse, 31. 
Skyttegillet, revisionsberättelse, 52. 
Stadskassörens begäran om löneökning, 115, 153, 178. 
Stadsfullmäktiges sammanträden, början på utsatt tid, 30. 
Svenska Kommunaltekniska Föreningens årsmöte, bidrag, 130. 
Stadstjänaren, dyrtidstiliägg, 155. Stadsexekutorn, dyrtidstiliägg, 185. 
Stadsingeniören, entledigande, 162, tillsättande, 175. 
Samskolans lärarekårs ansökan om dyrtidstiliägg, 168, 183. 
Telefon, tullkammaren, 19. 
Tomtförsäljningar, Johanna Backman, 63, 71, Alma Mattsson, 64. 

O. G. Löfving, 65, L. Laurin, 158, 159, 179. 
„ O. Olsson och J. Andersson, 197. 

Tomtindelning, extra hjälp, 100. 
Tullhusets flyttning & reparation, 90. 
Tullokalers förhyrande, 91, möbelinköp, 129. 
Tullhusvåningens kök, varmvatten apparat, 128. 
Utskänkning af vin och öl under sommarmånaderna, 74. 

„ utsträckt tid inom badhusområdet, 75. 
„ af vin och öl under 1917, 150, 176. 

Uppvärmning af rådhuslokalerna, 157. 
Utgifts- och Inkomstförslag, 206. 
Val, Ordförande, 4, vice ordförande, 5. 

Valkommittén, ledamöter och ordförande, 8. 
,, Drätselkammaren, ordförande och vice ordförande, 9. 

Vatten- & Kloakstyrelsen, ordförande och vice ordförande, 10. 
Elektricitetsverkets Styrelse, ordförande och vice ordförande, 11. 

v Handels- och Sjöfartsnämnden, ordförande och vice ordförande, 18. 
„ Byggnadsnämnden, ordförande och vice ordförande, 20. 

Hamnstyrelsen, ordförande, 22. 
Hälsovårdsnämnden, ordförande och vice ordförande, 38. 
Hamstyrelsen, suppleant, 76, 83. 
Extra rådman, 87, 124, 144. 
Examensvittnen, 88. 



  

Val, Budgetsberedningen, 173. 
„ Ombud vid årets mantalsförrättningar, 174. 
„ Kommunala befattningar, 202. 
Vattenreservoar, 50. 
Väg, undersökning, 37. Svar från Civildepartementet, 137. 

Förteckning öfver årets numrerade bilagor. 
N:o 1. Magistratens skrifvelse med anledning af Drätselkammarens framställning till 

Stadsfullmäktige om minskning af polisstyrkan. 
N:o 2. Lysekils Föreläsningsförenings revisionsberättelse. 
N:o 3. Förnyadt yttrande af kommittén angående byggnad till Kommunal Mellanskola. 
N:o 4. Stadsfullmäktiges beslut om kvarters- och gatunamn samt gatugränser. 
N:o 5. Fattigvårdsstyrelsen, revisionsberättelse. 
N:o 6. Hamnstyrelsen, förvaltnings- och revisionsberättelse. 
N:o 7. Herr Bergers motion om Gamla stadens tomter. 
N:o 8. Drätselkammaren, förvaltnings- och revisionsberättelse. 
N:o 9. Elektricitetsverket, styrelse- och revisionsberättelse. 
N:o 10. Parkstyrelsen, revisionsberättelse. 
N:o 11. Herr Bergers motion om afstjälpningsplats vid Slätteskär. 
N:o 12. Kyrkans, folkskolans, högre folkskolans och barnavårdsnämndens revisionsberättelser. 
N:o 13. Lysekils Samskola, revisionsberättelse. 
N:o 14. Utredning rörande öfverförandet af elektrisk energi från Trollhättans kraftverk till staden 

enl. Ingeniör Eliassons utredning. 
N:o 15. Förslag till reglemente för polisnämnden, antaget 24/n. 
N:o 16. Utgifts- och Inkomststat. 

Lysekllsposlens Tryckeri 1H17.


